
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ
1.  Άδεια απουσίας των Βουλευτών κ.κ. Γ. Στύλιου, Μ. Τζελέπη

και Ν. Ξυδάκη, σελ. 7742, 7761
2. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µαθητές

από το 6ο Δηµοτικό Σχολείο Παλαιού Φαλήρου, το 4ο Γυµνάσιο
Νεάπολης Θεσσαλονίκης, Φινλανδοί φοιτητές από το Πανεπιστή-
µιο του Ελσίνκι, µαθητές από το 2ο Δηµοτικό Σχολείο Πολυκά-
στρου Κιλκίς και το Δηµοτικό Σχολείο Καρδάµυλων Χίου, σελ.
7746, 7756, 7770, 7778

3. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 7748, 7749, 7751, 7752,
7753, 7755, 7761, 7766, 7770, 7773, 7774, 7775, 7776, 7778, 7779

4. Οµόφωνη απόφαση του Σώµατος για σύσταση Διακοµµατι-
κής Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για το Δηµογραφικό, σύµφωνα
µε το άρθρο 44, παράγραφος 1 του Κανονισµού της Βουλής κα-
τόπιν του υπ’ αριθµόν πρωτοκόλλου 1829, 27/04/2017, αιτήµατος
της Προέδρου της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ-
ΔΗΜΑΡ κ. Φωτεινής Γεννηµατά και της οµόφωνης αποδοχής της
πρότασης από την Διάσκεψη των Προέδρων στη συνεδρίαση της
4ης Μαΐου 2017. Η σύσταση της ως άνω Επιτροπής θα περιλαµ-
βάνει είκοσι τρία µέλη, κατ’ αναλογία της δύναµης των κοµµάτων
και των Ανεξαρτήτων, µε προθεσµία υποβολής της εκθέσεως
µέχρι τις 31 Οκτωβρίου 2017, σελ. 7762 - 7764

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Δευτέ-

ρας 8 Μαΐου 2017, σελ. 7739
2. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, σχετικά

µε τη µονάδα επεξεργασίας υποπροϊόντων κρέατος στους Αγί-
ους Θεοδώρους Λεχαινών Ηλείας, σελ.  7739

β) Προς την Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού:
i. σχετικά µε το ηλεκτρονικό εισιτήριο σε µουσεία και αρχαι-

ολογικούς χώρους, σελ. 7742
ii. σχετικά µε το µέλλον του Εθνικού Μουσείου Σύγχρονης Τέ-

χνης, σελ. 7743
iii. σχετικά µε την Εθνική Πινακοθήκη και το κόστος καθυστέ-

ρησης της ολοκλήρωσης του έργου επέκτασης, σελ. 7745
γ) Προς την Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και

Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε την ανάγκη άµεσης έκδο-
σης  εγκυκλίου  που διευκρινίζει σε ποιες περιπτώσεις  περικό-
πτεται η  σύνταξη (ανεξαρτήτως ταµείου) λόγω αγροτι- κής
δραστηριότητας ή επιδότησης, σελ. 7746

3. Συζήτηση της υπ’ αριθµόν 19/16/24-4-2016 επίκαιρη επερώ-
τηση των Βουλευτών της Νέας Δηµοκρατίας κ.κ. Φωτεινής Αραµ-
πατζή, Ιωάννου Αντωνιάδη, Γεώργιου Στύλιου, Χαράλαµπου
Αθανασίου, Βασιλείου Γιόγιακα, Αθανάσιου Μπούρα, Χρήστου
Μπουκώρου, Κωνσταντίνου Τσιάρα, Ελευθέριου Αυγενάκη, Αθα-
νάσιου Δαβάκη, Θεοδώρας Μπακογιάννη, Σπυρίδωνος-Αδώνιδος
Γεωργιάδη, Χρίστου Δήµα, Κωνσταντίνου Κατσαφάδου, Εµµα-
νουήλ Κόνσολα, Ιωάννη Πλακιωτάκη, Απόστολου Βεσυρόπου-
λου, Μαρίας Αντωνίου, Κων- σταντίνου Βλάση, Στέργιου
Γιαννάκη, Κωνσταντίνου Σκρέκα, Κωνσταντίνου Καραµανλή προς
τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων µε θέµα: «
Άνευ προηγουµένου καθυστέρηση στην αξιοποίηση του προ-
γράµµατος αγροτικής ανάπτυξης ΠΑΑ 2014-2020 και του συνό-
λου των χρηµατοδοτικών εργαλείων της Ευρωπαϊκής  Ένωσης»,
σελ. 7749 - 7779

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 7739 - 7758
ΛΥΚΟΥΔΗΣ Σ. , σελ. 7777 - 7779
ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 

σελ. 7758 - 7777

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ Ε. , σελ. 7749, 7755, 7761, 7775, 7779
ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ Φ. , σελ. 7773, 7774, 7775
ΔΗΜΑΣ Χ. , σελ. 7774, 7775
ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ Ι. , σελ. 7753, 7775, 7776, 7778, 7779
ΚΟΚΚΑΛΗΣ Β. , σελ. 7775
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 7748, 7751, 7752, 7753, 7755
ΛΥΚΟΥΔΗΣ Σ. , σελ. 7778, 7779
ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ Χ. , σελ. 7761
ΣΤΥΛΙΟΣ Γ. , σελ. 7751, 7773, 7778
ΤΣΙΑΡΑΣ Κ. , σελ. 7753
ΤΣΙΡΩΝΗΣ Ι. , σελ. 7776
ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 

σελ. 7761, 7766, 7770, 7773, 7774, 
7775, 7776

Β. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΚΑΝΕΛΛΗ Γ. , σελ. 7739, 7740, 7741, 7742
ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ Β. , σελ. 7746, 7747
ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ Χ. , σελ. 7745, 7746
ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ  Ό. , σελ. 7743
ΚΟΝΙΟΡΔΟΥ Λ. , σελ. 7742, 7743, 7744, 7745, 7746
ΞΥΔΑΚΗΣ Ν. , σελ. 7742, 7743
ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 7746, 7747
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 7740, 7741, 7742

Γ. Επί της επίκαιρης επερώτησης:
ΑΝΤΩΝΙΑΔΗΣ Ι. , σελ. 7752
ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ Ε. , σελ. 7756, 7757, 7758, 7761, 7774, 

7775, 7778, 7779
ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ Φ. , σελ. 7749, 7772, 7773, 7774, 7777, 

7778
ΒΛΑΣΗΣ Κ. , σελ. 7754, 7755
ΔΑΝΕΛΛΗΣ Σ. , σελ. 7768
ΔΗΜΑΣ Χ. , σελ. 7754, 7774, 7775, 7777
ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 7765, 7766
ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ Ι. , σελ. 7761
ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ Ι. , σελ. 7753, 7757, 7759, 7776, 7777, 

7779
ΚΟΚΚΑΛΗΣ Β. , σελ. 7777, 7778
ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ Γ. , σελ. 7769, 7770
ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ Θ. , σελ. 7770
ΜΙΧΟΣ Ν. , σελ. 7766
ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ Χ. , σελ. 7753, 7757, 7758
ΜΩΡΑΪΤΗΣ Ν. , σελ. 7767
ΣΤΥΛΙΟΣ Γ. , σελ. 7750, 7751, 7778
ΤΣΙΑΡΑΣ Κ. , σελ. 7755
ΤΣΙΡΩΝΗΣ Ι. , σελ. 7771, 7772, 7776

ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ
ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ Ε . , σελ. 7747
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Αθήνα, σήµερα στις 5 Μαΐου 2017, ηµέρα Παρασκευή και ώρα
10.00’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του ΣΤ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο επικαίρων
ερωτήσεων της Δευτέρας 8 Μαΐου 2017.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρο 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 782/2-5-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αττικής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γεωργίου Βλάχου προς τον Υ-
πουργό Οικονοµικών, σχετικά µε τις προτάσεις - αιτήµατα των
δήµων των Μεσογείων εν όψει της διαβούλευσης για την ανανέ-
ωση της σύµβασης του Διεθνή Αερολιµένα Αθηνών «Ελευθέριος
Βενιζέλος» µε το ελληνικό δηµόσιο για την περίοδο 2025 - 2055.

2. Η µε αριθµό 777/28-4-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ
κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου προς την Υπουργό Εργασίας, Κοινω-
νικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, µε θέµα: «να α-
πεγκλωβιστούν οι πενήντα χιλιάδες υπό συνταξιοδότηση συµπο-
λίτες µας του ΟΑΕΕ και του ΟΓΑ, οι οποίοι σήµερα είναι χωρίς
εισόδηµα και χωρίς σύνταξη».

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 783/2-5-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Φλώρινας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ιωάννη Αντωνιάδη προς τον
Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, σχετικά µε τη συνολική
και όχι τµηµατική µετεγκατάσταση της κοινότητας Αχλάδας
Νοµού Φλώρινας.

2. Η µε αριθµό 659/27-3-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β’ Αθηνών του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή κ. Ηλία Πανα-
γιώταρου προς τον Υπουργό Εσωτερικών, σχετικά µε την ανθελ-
ληνική δράση Τούρκων πρακτόρων και εκπροσώπων τους στη
Θράκη.

3. Η µε αριθµό 552/3-3-2017 επίκαιρη ερώτηση του Ζ’ Αντιπρο-
έδρου της Βουλής και Βουλευτή Α’ Αθηνών του Ποταµιού κ. Σπυ-
ρίδωνος Λυκούδη προς τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε την
έκρυθµη κατάσταση που βρίσκεται ο χώρος της υγείας.

4. Η µε αριθµό 596/13-3-2017 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Β’ Αθηνών του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή κ. Ελένης
Ζαρούλια προς τον Υπουργό Εξωτερικών µε θέµα: «η Παγκόσµια
Τράπεζα “χαρίζει” το Αιγαίο στην Τουρκία».

5. Η µε αριθµό 479/14-2-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ευβοίας του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή κ. Νικολάου Μίχου
προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, σχετικά µε την

επιβάρυνση θαλάσσιων οικοσυστηµάτων της Μεσογείου µε ρα-
διενεργά απόβλητα.

6. Η µε αριθµό 568/6-3-2017 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευτού
Β’ Αθηνών του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή κ. Ελένης Ζα-
ρούλια προς τον Υπουργό Εσωτερικών µε θέµα: «Ο Δήµος Κα-
βάλας νοµιµοποιεί το ψευδοκράτος σε τουριστική έκθεση στην
Κωνσταντινούπολη».

7. Η µε αριθµό 571/7-3-2017 επίκαιρη ερώτηση του Ανεξάρτη-
του Βουλευτή Αχαΐας κ. Νικολάου Νικολόπουλου προς τον
Υπουργό Οικονοµίας και Ανάπτυξης σχετικά µε την υπόθεση της
µπύρας και αν υπάρχουν επίορκοι στην Επιτροπή Ανταγωνισ-
µού».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση
των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Θα συζητηθεί η έκτη µε αριθµό 752/25-4-2017 επίκαιρη ερώ-
τηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Α’ Αθηνών του Κοµµουνι-
στικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Λιάνας Κανέλλη προς τον Υπουργό
Περιβάλλοντος και Ενέργειας, σχετικά µε τη µονάδα επεξεργα-
σίας υποπροϊόντων κρέατος στους Αγίους Θεοδώρους Λεχαινών
Ηλείας.

Στην ερώτηση της κ. Κανέλλη θα απαντήσει ο Αναπληρωτής
Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας, ο κ. Σωκράτης Φάµελ-
λος.

Κυρία Κανέλλη, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, είναι πρωί. Είναι 10.00’ η ώρα. Πώς να αρχίσω

να περιγράφω ακριβώς αυτό που συµβαίνει στα Λεχαινά αυτή τη
στιγµή και που, δυστυχώς, πιστοποιήθηκε µε ενέργειες της πε-
ριφέρειας και της νοµαρχίας; Και όχι απλώς πιστοποιήθηκε. Όλοι
οι ισχυρισµοί που περιλαµβάνονται -και αν χρειαστείτε πολύ πε-
ρισσότερα πράγµατα, µια και είµαστε στην εποχή της τεχνολο-
γίας, σας έχω ένα στικάκι, αν αντέξετε να το κοιτάξετε-, είναι
αυτό που συµβαίνει στα Λεχαινά: Υποπροϊόντα κρέατος. Κοινώς
πώς; Σφαγείο! Δεν θα µιλήσω για τη γενικότερη κατάσταση της
χώρας.

Το 2011 πήγαν οι Ιταλοί στα Λεχαινά να κάνουν επένδυση, µια
επένδυση η οποία έχει σκοτώσει κυριολεκτικά την περιοχή. Δεν
έφτιαξαν δικό τους βιολογικό καθαρισµό και πηγαίνουν παραδί-
πλα σε γνωστά, υπαρκτά προ καιρού, ηλιακά βιοµηχανικά σφα-
γεία. Εκτεθειµένα εντόσθια ζώων και ζουµιά από τα έντερα των
ζώων εκπέµπουν δηλητηριώδη µπόχα σε ακτίνα χιλιοµέτρων. Ρί-
χνονται στο ρέµα του Βροντού. Μολύνουν τον ορίζοντα. Κοιµούν-
ται και ξυπνάνε µε δείκτη δυσαρέσκειας από πλευράς κακοσµίας

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΖ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Β’
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-και δεν είναι µόνο δυσαρέσκεια, είναι τι προξενεί στην υγεία- επί
χρόνια µετρηµένο από τις αρµόδιες υπηρεσίες.

Οι κάτοικοι ό,τι θα µπορούσαν να κάνουν νοµικώς, πρακτικώς,
ουσιαστικώς, ηθικώς, διαδικαστικώς, το έχουν κάνει. Έχουν πάει
στα δικαστήρια. Έχουν βγει αποφάσεις. Έχουν βγει πρόστιµα.
Έχουν διαπιστωθεί ελλείψεις και χίλια δύο. Και άντε να πούµε
ότι κάποιος κάνει τα στραβά µάτια, ότι κάποιος έχει γερό δόντι
στην περιοχή και ότι κάποιοι θα κόπτονται -τάχα µου δήθεν- για
δύο, τρεις, τέσσερις, πέντε, δέκα, είκοσι άθλιες θέσεις εργασίας
κάτω από αυτές τις συνθήκες, τις οποίες τις υφίστανται και οι
υπόλοιποι! Έρχεται καπάκι η ιστορία να πηγαίνουν αυτά στον
κεντρικό αστικό βιολογικό καθαρισµό.

Το τι µπορεί να σηκώσει ένας αστικός βιολογικός καθαρισµός
καθορίζεται από πληθώρα -ακόµα και των τόσων πολλών που
έχετε εσείς εκτίµηση στην Ευρωπαϊκή Ένωση!- κανονισµών. Είναι
ειδικός ο τρόπος µε τον οποίο τα ζωικά απόβλητα των σφαγείων
µπορούν να πεταχτούν για να τα ξεφορτωθεί κάποιος στα αστικά
λύµατα µιας περιοχής.

Και δεν φτάνουν όλα αυτά -δεν έχω χρόνο και αναγκαστικά θα
πάω στη δευτερολογία µου-, αλλά έρχεται και η πιστοποίηση, την
οποία δίνουν ως άδεια για να διευκολύνουν να µη γίνει η επέν-
δυση, να µη γίνει ιδιωτικός ειδικός καθαρισµός εκεί -ως οφείλει
αυτός που βγάζει τα λεφτά σφάζοντας τα ζώα- για να απαλλα-
γούν οι κάτοικοι. 

Το πράγµα, λοιπόν, ξεπερνάει τα όρια της ανθρώπινης αντο-
χής. Και από το 2011 έως το 2017 είναι έξι χρόνια. Και µεταξύ
µας, κανένας από εµάς δεν µπορεί να ζήσει ούτε µισή ώρα πάνω
από βόθρο, ο οποίος ανοίγεται. Φανταστείτε την εκτοξευµένη θα-
νατίλα -γιατί αυτή είναι η µυρωδιά και δεν έχω άλλον τρόπο για
να σας το περιγράψω- του σάπιου κρέατος και των λυµάτων σε
συνθήκες καλοκαιριού, χειµώνα, µε παιδιά, σχολεία και ανθρώ-
πους που δουλεύουν στην ύπαιθρο και µένουν µε τα παράθυρα
ανοικτά, γιατί προφανώς δεν έχουν λεφτά ούτε καν για κλιµατι-
σµό.

Η πολιτεία πρέπει να παρέµβει άµεσα. Όφειλε να είχε ανακλη-
θεί προ πολλού η άδεια της εταιρείας που λειτουργεί κάτω από
αυτές τις συνθήκες. Και µη µου αναφερθείτε στην τελευταία από-
φαση, γιατί η τελευταία απόφαση, την οποία έχω µπροστά µου,
δικαιώνει όλα αυτά που σας λέω και έχει ηµεροµηνία µόλις πριν
από δεκαπέντε µέρες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ορίστε, κύριε Υ-
πουργέ, έχετε τον λόγο. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας): Σε ποια απόφαση αναφέρεστε;

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Λυπάµαι που σας αιφνιδιάζω. Αιφνιδιά-
στηκα και εγώ. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας): Τις έχω, αλλά δεν ξέρω σε ποια αναφέ-
ρεστε. 

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Μιλάω για την απόφαση της 23ης Απριλίου
-µόλις πριν από µισό µήνα- η οποία λέει ότι θα καταργήσουν αυτό
το άθλιο, που ήδη έχουν, και θα τα ρίχνουν κατευθείαν στα α-
στικά λύµατα. Και εκεί έχουµε προβλήµατα και στη διαπίστωση
αλλά και στην άδεια. Οφείλετε να κάνετε κάτι, γιατί µετά θα είναι
πάρα πολύ αργά για την υγεία των κατοίκων. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας): Κατάλαβα τι εννοείτε. Θα σας απαν-
τήσω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ορίστε, κύριε Υ-
πουργέ, έχετε τον λόγο. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας): Κυρία Κανέλλη, ευχαριστώ πάρα πολύ
για την πρωτοβουλία που αναλάβατε για τη συζήτηση αυτού του
θέµατος. Νοµίζω ότι θα φωτίσει αρκετά πράγµατα. 

Είναι ένα υπαρκτό πρόβληµα, ένα µεγάλο περιβαλλοντικό πρό-
βληµα, το οποίο έχει απασχολήσει κατά καιρούς και την πολιτεία
και την περιφέρεια και τον δήµο και τους κατοίκους. Γνωρίζω ότι
έγιναν κινητοποιήσεις από τους κατοίκους. Η ερώτησή σας µου
έδωσε αφορµή να ψάξω λιγάκι και το κοινωνικό ιστορικό της πε-
ριοχής και ξέρω ότι σας έχουν ενηµερώσει, όπως και τον κ. Κου-
τσούµπα. Και πρέπει να οµολογήσω ότι και άλλοι συνάδελφοι

Βουλευτές έχουν κάνει ερωτήσεις. Είναι ένα υπαρκτό πρόβληµα
και, µάλιστα υπάρχει και απόφαση δηµοτικού συµβουλίου η ο-
ποία ζητάει µια σειρά από πράγµατα, µέχρι και ενηµέρωση του
Πρωθυπουργού. 

Η τυπική απάντησή µου -αλλά δεν θα µείνω σε αυτό- είναι ότι
η περιβαλλοντική αδειοδότηση είναι αρµοδιότητα της αποκεν-
τρωµένης διοίκησης της Δυτικής Ελλάδας και Ιονίων Νήσων, ενώ
η άδεια λειτουργίας και η επίβλεψη -άρα ο έλεγχος- είναι αρµο-
διότητα της Περιφέρειας Δυτικής Ελλάδας. Μάλιστα, η ερώτησή
σας µας έχει δώσει αφορµή και έχω επικοινωνήσει ήδη τρεις
φορές µε τον περιφερειάρχη γι’ αυτό το θέµα. Νοµίζω ότι ακόµα
και αυτό µπορεί να βοηθήσει στην τοπική υπόθεση. 

Ας δούµε, όµως, ποια είναι η ουσία της συγκεκριµένης επιχεί-
ρησης. Βέβαια, θα πω αρκετά και στη δευτερολογία µου. 

Η συγκεκριµένη επιχείρηση έχει πάρει τέσσερις διαφορετικές
τροποποιηµένες εγκρίσεις περιβαλλοντικών όρων. Αυτό ήδη δη-
µιουργεί για εµένα ένα ερώτηµα. Η πρώτη απόφαση - έγκριση
περιβαλλοντικών όρων ήταν στις 21-5-2013. 

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Το ξέρω. 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-

λοντος και Ενέργειας): Στη συνέχεια άλλαξε στις 28-1-2015 και
µετά στις 15-6-2016. Και την ίδια µέρα που βλέπω στο πρωτό-
κολλο τη δική σας ερώτηση, στις 25 Απριλίου δηλαδή, βλέπω ότι
η αποκεντρωµένη διοίκηση δίνει ξανά νέα τροποποίηση των πε-
ριβαλλοντικών όρων. Τι γίνεται σε αυτές τις τροποποιήσεις; Στην
αρχή είχε άδεια να τα πηγαίνει στην παρακείµενη επιχείρηση,
στη συνέχεια πήρε άδεια να κάνει δικό της βιολογικό -δεν έκανε,
όµως, ποτέ δικό της βιολογικό- και στην τελευταία -την ίδια µέρα
µε την ερώτησή σας- αδειοδοτεί περιβαλλοντικά τη διάθεση στον
δήµο. 

Άρα µέχρι την ηµεροµηνία που εκδόθηκε, τυπικά δεν µπορού-
σαν να πηγαίνουν στον γειτονικό δήµο, γιατί δεν είχε την περι-
βαλλοντική έγκριση -εσείς αναφέρεστε σε αυτό στο κείµενό σας-
η οποία εκδόθηκε από την αποκεντρωµένη διοίκηση στις 25 Απρι-
λίου. 

Υπάρχει όµως -θα µου επιτρέψετε να πω τα τυπικά στοιχεία
της ουσιαστικής έρευνας που έχουµε κάνει και θα συζητήσουµε
και επί της ουσίας- από τη µεριά της πολιτείας παράλληλος έλεγ-
χος; Θα ρωτήσετε: «Τι κάνει η πολιτεία; Εντάξει, η αποκεντρω-
µένη διοίκηση και η περιφέρεια….».

Η πολιτεία, λοιπόν, έχει κάνει τέσσερις ελέγχους και έχει επι-
βάλει και πρόστιµα. Και αυτά πρέπει να σας τα ανακοινώσω. 

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Τα έχω αυτά. 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-

λοντος και Ενέργειας): Δεν τα έχετε όλα, γιατί κάποιο από αυτά
υπογράφτηκε µόλις πριν από λίγες µέρες. 

Στις 23-1-2015, λοιπόν, υπάρχει ένα πρόστιµο αρκετά µεγάλο,
το οποίο έχει επιβληθεί γιατί δεν λειτουργούσε η µονάδα θερµι-
κής αδρανοποίησης, δεν υπήρχε η παρακολούθηση της ποιότη-
τας υγρών αποβλήτων και δεν υπήρχε και σύννοµη διαχείριση
των υγρών αποβλήτων, όπως και διακριτοί χώροι αποθήκευσης
προϊόντων. Το πρόστιµο το οποίο επιβλήθηκε από την πολιτεία,
εννοώ από το Υπουργείο και το Σώµα Επιθεωρητών Περιβάλλον-
τος, ήταν ύψους 29.000 ευρώ. 

Στις 26 Απριλίου -µία ηµέρα µετά την ερώτησή σας- εγώ προ-
σωπικά πλέον από τη θέση του Αναπληρωτή Υπουργού υπέ-
γραψα, µαζί µε τον κ. Σταθάκη, νέο πρόστιµο. Δεν έχει να κάνει
µε την ερώτησή σας, γιατί το φύλλο ελέγχου ήταν του Μαρτίου
και καταλαβαίνετε ότι δεν θα µπορούσε να υπογράψει πρόστιµο
σε µία ηµέρα. Υπήρχε ήδη έλεγχος που ξεκίνησε τον Νοέµβριο
του 2015, καινούργιος, δικός µας, στον οποίο, όµως, δεν ανακοι-
νώθηκαν ούτε το πόρισµα ούτε τα αποτελέσµατα. Τώρα, όµως,
είναι δυνατόν να ανακοινωθούν. Για την ανεξέλεγκτη, λοιπόν, διά-
θεση στερεών αποβλήτων - παράβαση πρώτη- για την καύση στε-
ρεών υλικών, για τη µη σύννοµη αποθήκευση των υποπροϊόντων
σφαγής και για τη µη σύννοµη διαχείριση υγρών αποβλήτων -
άρα επιβεβαιώνω ότι δεν γινόταν νόµιµη διαχείριση υγρών απο-
βλήτων- επιβλήθηκε, µία ηµέρα µετά την υποβολή της ερώτησής
σας, νέο πρόστιµο ύψους 43.350 ευρώ στην επιχείρηση.

Άρα η αδειοδότηση ήταν αυτή από την αποκεντρωµένη διοί-
κηση και την περιφέρεια. Και από τη µεριά της πολιτείας -τυπικά
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σας ενηµερώνω και θα έρθω στο δεύτερο µέρος για το τι κά-
νουµε από εδώ και µπρος- υπήρξαν δύο σηµαντικά πρόστιµα, το
τελευταίο, από εµάς υπογεγραµµένο, ύψους 43.350 ευρώ. 

Θα συνεχίσω µετά, κυρία Κανέλλη. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς, κύριε Υ-

πουργέ.
Ορίστε, κυρία Κανέλλη, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία

σας.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Στις 23 του µηνός, στη µέση του τίποτα, µε το που κάνουµε

εµείς ερώτηση -ανοίγω µία παρένθεση και λέω ότι ξέρετε πολύ
καλά πως το ΚΚΕ ερωτήσεις σε Υπουργούς για λόγους εντυπώ-
σεων ή για λόγους µικροπολιτικούς, δεν έχει κάνει ποτέ-… 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας): Ήταν ουσιαστική η ερώτηση.

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Απαντώ για να µη δηµιουργούνται λανθα-
σµένες εντυπώσεις, χωρίς καµµία πρόθεση.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας): Το είπα εξαρχής ότι είναι ουσιαστική η
ερώτησή σας.

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Πέρα από το ουσιαστικό της ερώτησης, πι-
στεύετε ότι θα ερχόµουν χωρίς να µε έχουν εφοδιάσει όλοι όσοι
ενδιαφέρθηκαν για το θέµα, συν τις άοκνες προσπάθειες των αν-
θρώπων, των κατοίκων της περιοχής, του λαού -εγώ δεν φοβάµαι
τη λέξη- για όλα αυτά που µου λέτε; 

Πάµε, λοιπόν, να συµφωνήσουµε ένα πράγµα. Σαράντα τρεις,
εκατόν τρεις, διακόσια εκατοµµύρια ως πρόστιµο. Πρώτα από
όλα, έρχεται σήµερα µία δικαίωση: Ακούγεται από εδώ, από τη
Βουλή, ότι αυτό για το οποίο λυσσάνε από απελπισία οι άνθρω-
ποι στα Λεχαινά και στη γύρω περιοχή, είναι πραγµατικότητα,
δεν είναι ιδέα τους. Διότι έχουν βρεθεί αντιµέτωποι και µε δηµο-
σιεύµατα και µε προπαγάνδα και µε µικροπολιτική, που λέει ότι
είναι παλαβοί και αυτοί µόνοι τους το µυρίζουν.

Δεύτερον, κάποιος έχει δόντι, κύριε Υπουργέ. Στην ψύχρα!
Έχει δόντι στον µηχανισµό και εξασφαλίζει περιβαλλοντικές τρο-
ποποιήσεις ως νόµιµες διαδικασίες. Και αυτό το δόντι θα βγει µε
τον έναν ή µε τον άλλον τρόπο, διότι αλλιώς οι άνθρωποι θα χά-
σκουν και θα κοιµούνται πάνω από τη µυρωδιά του σάπιου κρέ-
ατος, της πτωµαΐνης. Όποιος δεν έχει µυρίσει πτώµα, σάρκα
σαπισµένη, δεν ξέρει για τι πράγµα µιλάµε. Ξεπερνάει και τα όρια
και της αντοχής και της υποµονής και της επιστηµοσύνης.

Και έρχεται στις 23, στις 24, µία ηµέρα πριν εσείς επιβάλετε
το πρόστιµο, και αναρτάται στη «ΔΙΑΥΓΕΙΑ» -εντάξει, µε συγχω-
ρείτε, εγώ χθες, προχτές το βρήκα, γιατί αναρτήθηκε σκοπίµως
καθυστερηµένα- προσέξτε τι: «Τα λύµατα θα αποθηκεύονται σε
στεγανή δεξαµενή εξήντα κυβικών και σύµφωνα µε τη διαβεβαί-
ωση του βιολογικού της Αµαλιάδας, από εκεί θα διοχετεύονται
στη µονάδα επεξεργασίας, που συµπληρώνεται µε φορτίο, εφό-
σον τηρούν τις προδιαγραφές». 

Προσέξτε, αναρτάται απόφαση που λέει ότι θα τα πηγαίνουν
στο βιολογικό της Αµαλιάδας, εφόσον τηρούνται οι προδιαγρα-
φές, οι ίδιοι που έχουν κάνει τους ελλιπέστατους ελέγχους, έ-
χουν δεχθεί τις τροποποιήσεις. Αυτό είναι το ένα. 

Στο δεύτερο προσέξτε λίγο παραπάνω σας παρακαλώ πολύ.
Στην ίδια απόφαση -εάν την έχετε µπροστά σας- λέει, «φορτίο
BOD5 και COD8102». Λοιπόν, µετά λόγου γνώσεως σάς λέω να
πάτε να τους πείτε ότι θα πέφτουν στον βιολογικό της Αµαλιά-
δας, τον αστικό, οκτώ χιλιάδες εκατόν δύο µονάδες -µικρόβια
είναι αυτά, χονδρικά σας τα λέω για να συνεννοούµαστε και να
µας καταλαβαίνει ο κόσµος- όταν για τον αστικό βιολογικό κα-
θαρισµό το µάξιµουµ της αντοχής είναι χίλιες πεντακόσιες. Έρ-
χονται και οµολογούν ότι θα ρίχνουν στον αστικό βιολογικό κα-
θαρισµό της Αµαλιάδας επτά φορές απάνω αυτό που αντέχει ο
βιολογικός καθαρισµός. Και αυτό είναι επίλυση, αυτό είναι ανά-
πτυξη, αυτό είναι επιχειρηµατική επένδυση, είναι σφαγεία νό-
µιµα, είναι µοντέρνα χώρα, είναι ευρωπαϊκή προοπτική! Τι στον
κόρακα επένδυση είναι αυτή; Ποιοι είναι αυτοί οι Ιταλοί που ήρ-
θαν εδώ να σφάζουν µαζί µε τα ζώα και τους κατοίκους της πε-
ριοχής;

Δεν έχω κάτι άλλο να σας πω, όταν µόνοι τους οµολογούν -και
σηκώνεται επισήµως στη «ΔΙΑΥΓΕΙΑ»- ότι θα υφίσταται ο αστικός

βιολογικός καθαρισµός οκταπλάσια µικρόβια από αυτά που µπο-
ρεί. Γιατί αυτό που θα µπαίνει µέσα εκεί είναι το ζουµί από τα εν-
τόσθια και τα λιωµένα κρέατα. Αυτό θα είναι. Δεν έχω άλλο τρό-
πο να το πω. 

Αηδιάζω και µόνο που το αναφέρω εδώ. Όµως, το να το λες
είναι ελάχιστο µαρτύριο. Μπείτε στη θέση των κατοίκων της πε-
ριοχής, των αγροτών, των παιδιών, των γυναικών, των γέρων. Ό-
σο και να σφραγίσεις το σπίτι, αυτή η µυρωδιά που ισοδυναµεί
µε µυρωδιά θανάτου, περνάει µέσα. Αυτοί οι άνθρωποι κοιµούν-
ται και ξυπνάνε πέντε χρόνια τώρα µε αυτή την ιστορία. Και κά-
ποιος βγάζει λεφτά. Αυτό κι αν είναι δόντι! Και πιστέψτε µε, δεν
είναι δόντι. Είναι ο δράκος ολόκληρος, ο καπιταλιστικός! Ολό-
κληρος ο δράκος, ο οποίος µασάει πτώµατα στην περιοχή. Και
αυτά είναι οι άνθρωποι που ζουν έτσι. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, έ-

χετε τον λόγο.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-

λοντος και Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς, να µου επιτρέψετε να κάνω µία διευκρίνιση άσχετη

µε τη µονάδα και την περιοχή. 
Η τεχνολογία και η διοίκηση έχουν τρόπο να επιλύουν τα πε-

ριβαλλοντικά προβλήµατα, αρκεί φυσικά να επενδύεται το απα-
ραίτητο κόστος και να υπάρχει το απαραίτητο προσωπικό. 

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Συµφωνώ απολύτως.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-

λοντος και Ενέργειας): Δεν θα ήθελα να υπάρχει η άποψη ότι
δεν µπορούµε πουθενά στην Ελλάδα να κάνουµε µια σωστή µο-
νάδα. 

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Καθόλου. Συµφωνούµε. 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-

λοντος και Ενέργειας): Το λέω, κατ’ αρχάς, για να µην υπάρχουν
αφαιρέσεις και λανθασµένες εντυπώσεις. 

Θέλω να σας πω ότι είχα επικοινωνία µε τον περιφερειάρχη.
Θα µου πείτε ένα ή τρία τηλέφωνα δεν σηµαίνουν τίποτα. Με το
έγγραφο, όµως, που στάλθηκε πλέον στην περιφέρεια, µε αφορ-
µή και τα περιστατικά της περιβαλλοντικής παράβασης, ζητείται
από την περιφέρεια να ελέγξει την άδεια λειτουργίας, διότι ο
νόµος δίνει τη δυνατότητα. Και το γράφουµε αυτό τώρα πια. Στεί-
λαµε, δηλαδή, έγγραφο από το Υπουργείο, µαζί µε το πρόστιµο
στην περιφέρεια, το οποίο λέει: «Όταν υπάρχουν προβλήµατα
υποβάθµισης του περιβάλλοντος ή επιπτώσεις που δεν είχαν
προβλεφθεί, τότε το αρµόδιο όργανο…» -η περιφέρεια εν προ-
κειµένω- «…και η αποκεντρωµένη, που επέβαλε τους περιβαλ-
λοντικούς όρους, µπορεί να επιβάλει πρόσθετους, να µεταβάλει
τους αρχικούς και να επιβάλει ακόµη και προσωρινή απαγό-
ρευση της λειτουργίας, µέχρις ότου σταµατήσει το περιβαλλον-
τικό πρόβληµα». 

Άρα, πλέον, µε πρόστιµο από το κράτος και βεβαίωση παρά-
βασης έχουν φύγει τα έγγραφα προς τον περιφερειάρχη, από
τον οποίο ζητήθηκε από εµένα να ελέγξει ξανά -προφορικά κατ’
αρχάς, λόγω της ερώτησής σας- τις άδειες λειτουργίας. Διότι,
δεν µπορεί οι άδειες λειτουργίες να έχουν βγει εκ των προτέρων
για µια περιβαλλοντική αδειοδότηση που, όπως και εσείς διαπι-
στώνετε,…

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Την πραγµατικότητα ζητήστε του να ελέγ-
ξει, όχι τις άδειες. Την πραγµατικότητα. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας): Επιτρέψτε µου να σας πω, γιατί υπάρχει
και τυπική βάση.

Η αδειοδότηση δόθηκε στις 25 Απριλίου, ενώ γνωρίζετε ότι η
άδεια λειτουργίας έχει δοθεί από τον Δεκέµβριο. Αυτό έχει και
τυπικό θέµα. Δεν είναι µόνο το ουσιαστικό. 

Ταυτόχρονα, µε βάση την παράβαση εµείς ζητήσαµε να επι-
βληθούν τροποποιηµένοι περιβαλλοντικοί όροι και περιοριστικοί
όροι στη λειτουργία της επιχείρησης. Έχει την αρµοδιότητα. 

Μπορεί να βγαίνει και ένα συµπέρασµα, κυρία Κανέλλη, και το
καταλαβαίνω, ότι ίσως θα πρέπει να κρατάει η πολιτεία ορισµέ-
νες αρµοδιότητες -να το δούµε νοµοθετικά, δηλαδή- όταν, δη-
λαδή, δεν επεµβαίνουµε στη λειτουργία των επιχειρήσεων, οι
οποίες έχουν περιβαλλοντικές παραβάσεις, να έχει αρµοδιότητα
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και η πολιτεία στο στάδιο αδειοδότησης επιπέδου Α2, που είναι
το συγκεκριµένο. Γιατί έχουµε αποφασίσει ότι είναι αρµοδιότητα
της αποκεντρωµένης και της περιφέρειας, αλλά τι κάνει η πολι-
τεία όταν διαπιστώνει ότι δεν υλοποιούνται όλα όσα πρέπει να
υλοποιηθούν; 

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Το πάει εκεί που είναι, στη δηµόσια διοί-
κηση. Και είναι αρµοδιότητά σας. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας): Εγώ πρώτα απ’ όλα θεωρώ ότι µε τα
πρόστιµα, µε τις βεβαιώσεις παράβασης και µε την εντολή ελέγ-
χου της επιχείρησης, που κάναµε ξανά, µαζί µε τα συστήµατα
της απόσµησης, που και εσείς προτείνετε -και θα ζητήσουµε και
από την περιφέρεια να τοποθετηθούν, όχι µόνο από την επιχεί-
ρηση- µπορούµε να χρησιµοποιήσουµε τη σηµερινή συζήτηση
για να γίνει µια σηµαντική αλλαγή. Διότι, πράγµατι, η εγκατά-
σταση επεξεργασίας λυµάτων του Δήµου Ήλιδας έχει όριο τα
500mg/L, όχι τα 1500mg/L. Ίσως ήταν λανθασµένο. Στερεά έχει
1500mg/L. Έχει BOD 500mg/L. Το βλέπω εδώ ακριβώς µπροστά
µου. Έχει BOD 500mg/L και COD 1000mg/L. Είναι διαφορετικό.
Ενώ το βιολογικό φορτίο από την επεξεργασία κρέατος µπορεί
να είναι -και πρέπει να είναι- πολύ περισσότερο. 

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Είναι 8000mg/L! Μόνοι τους το λένε. 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-

λοντος και Ενέργειας): Εγώ βλέπω εδώ τα νούµερα. Βέβαια, τυ-
πικά στην άδεια είναι µόνο τα νερά πλύσης. Όµως, είµαστε
σίγουροι ότι δεν θα είναι µόνο αυτά. Να µιλάµε πραγµατικά. 

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Χρονικό ορίζοντα δώστε µου, πριν σφίξουν
οι ζέστες. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας): Στο διά ταύτα, λοιπόν, σας λέω ότι ήδη
έχουµε επικοινωνήσει µε την περιφέρεια για τα θέµατα της λει-
τουργίας και του περιβαλλοντικού ελέγχου. Επίσης, θα υπάρχει
έλεγχος της νοµιµότητας των περιβαλλοντικών αδειοδοτήσεων,
που βγήκαν µετά την ερώτησή σας. Διότι την ίδια µέρα, µετά από
την ερώτησή σας, εµείς επιβάλαµε πρόστιµο, το οποίο πρέπει να
ληφθεί για να αλλάξει η περιβαλλοντική αδειοδότηση. Δεν είναι
δυνατόν να ανανεώνεται η περιβαλλοντική αδειοδότηση, όταν η
πολιτεία επιβάλλει πρόστιµο για παράβαση περιβάλλοντος. Αυτό
είναι σύµφωνα µε τον νόµο και θα το κάνουµε. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Καλό αυτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό. 
Πριν συνεχίσουµε µε τις επόµενες επίκαιρες ερωτήσεις, επι-

τρέψτε µου να κάνω δύο ανακοινώσεις. 
Ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Στύλιος ζητεί άδεια ολιγοήµερης

απουσίας στο εξωτερικό από 8 Μαΐου έως 12 Μαΐου 2017. Η
Βουλή εγκρίνει; 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Επίσης, ο Βουλευτής κ. Μιχαήλ Τζελέπης ζητεί άδεια ολιγοή-

µερης απουσίας στο εξωτερικό από 6 Μαΐου έως 10 Μαΐου 2017.
Η Βουλή εγκρίνει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια. 
Θα συνεχίσουµε µε την πρώτη µε αριθµό 779/2-5-2017 επί-

καιρη ερώτηση του πρώτου κύκλου του Βουλευτή Β’ Αθηνών του
Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Νικολάου Ξυδάκη
προς την Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού, σχετικά µε το
ηλεκτρονικό εισιτήριο σε µουσεία και αρχαιολογικούς χώρους.
Θα απαντήσει η Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού κ. Λυδία
Κονιόρδου.

Κύριε Ξυδάκη, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, υπάρχει ένας οργανισµός στο Υπουργείο Πο-

λιτισµού, το Ταµείο Αρχαιολογικών Πόρων. Ασφαλώς τον ξέρετε,
έχετε ενηµερωθεί και προχωράτε τις εργασίες. Κατά τη γνώµη
πολλών ανθρώπων που έχουν περάσει από το Υπουργείο, στε-
λεχών και πολιτικών προσώπων, είναι η ατµοµηχανή, η λοκοµο-

τίβα της µηχανής που λέγεται «πολιτισµός». Είναι ένας οργανι-
σµός, που µπορεί να παράγει τον αναγκαίο πλούτο για να συν-
τηρηθεί σχεδόν το σύνολο των πολιτιστικών δραστηριοτήτων του
Υπουργείου. 

Δυστυχώς επί πάρα πολλές δεκαετίες συντηρείται σε µια κα-
τάσταση οργάνωσης, νοοτροπίας της δεκαετίας του ’70, όταν
και ιδρύθηκε ως νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου. Είναι -θα πω
µε µια πολύ χοντροκοµµένη έκφραση-, ένα πτώµα που συντηρεί-
ται σε αυτή την κατάσταση για να το αποµυζούν κάποιοι επιτή-
δειοι και να µην πηγαίνει το όφελος στον ελληνικό πολιτισµό και
στον ελληνικό λαό.

Από τον Ιανουάριο του 2015, που ανέλαβε η πρώτη κυβέρνηση
Τσίπρα και στη διάρκεια της δεύτερης διακυβέρνησης, έγιναν
πολλά σηµαντικά βήµατα για µια εκ βάθρων αναδόµηση αυτού
του οργανισµού και για την απόδοση αυτής της µεγάλης παρα-
γωγικής µηχανής προς όφελος του ελληνικού δηµοσίου και του
ελληνικού λαού. Μια από αυτές ήταν το ηλεκτρονικό εισιτήριο,
ένας εξορθολογισµός της δραστηριότητας των µουσείων και των
αρχαιολογικών χώρων.

Μια πρώτη κίνηση, που κάναµε στην πρώτη διακυβέρνηση,
ήταν η προσαρµογή των εισιτηρίων σε επίπεδα ανάλογα των αν-
ταγωνιστικών γειτονικών χωρών, της Ιταλίας και της Τουρκίας,
στις οποίες κάναµε µελέτη στο τι εισιτήρια εφαρµόζουν. Ήµα-
σταν υποδιπλάσιοι από τους ανταγωνιστές. Το πρώτο αποτέλε-
σµα ήταν να έχουµε υπερδιπλασιασµό των εσόδων µέσα σε έναν
χρόνο. Ωστόσο, έχουµε µια µεγάλη τρύπα.

Μελετώντας τα στοιχεία της Ελληνικής Στατιστικής Αρχής για
τις επισκέψεις, συγκριτικά του 2014, του 2015 και του 2016 -είναι
στη διάθεσή σας, τα ξέρετε-, θα αντιληφθείτε ότι, ενώ είχαµε µια
µείωση των επισκεπτών πέρυσι, είχαµε έναν υπερακοντισµό, 27%
αύξηση στους «free riders», στα δωρεάν εισιτήρια. Όλο αυτό το
πράγµα σηµαίνει ότι είτε υπάρχει µια µηχανή που παράγει λα-
θροεπισκέπτες, δηλαδή µπαίνουν τουρίστες, οργανωµένα
γκρουπ χωρίς να πληρώσουν εισιτήριο -και υπάρχουν πολλές εν-
δείξεις στην αγορά περί αυτού- και δεύτερον, δεν υπάρχει κανέ-
νας έλεγχος κατά την είσοδο των επισκεπτών, των τουριστών
στα µουσεία και τους αρχαιολογικούς χώρους.

Το ηλεκτρονικό εισιτήριο, κατά τη γνώµη µας και όλων των αν-
θρώπων της αγοράς, θα ήταν ο αποφασιστικότερος τρόπος για
να ελεγχθεί αυτό το φαινόµενο και να πολλαπλασιαστούν επίσης
αυτοί που θέλουν να πληρώσουν εισιτήριο, διότι θα ανοιχτούν
όλες οι δυνατότητες µέσω διαδικτύου, µέσω ηλεκτρονικών τρό-
πων, µε πιστωτικές κάρτες, µε PayPal. 

Επειδή ξέρω ότι έχουν γίνει ενέργειες, σας παρακαλώ να ενη-
µερώσετε το Σώµα και τον ελληνικό λαό σε ποιο σηµείο βρισκό-
µαστε, γιατί νοµίζω ότι µετά από δύο χρόνια είναι πια κατεπείγον.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει η
Υπουργός, η κ. Κονιόρδου.

ΛΥΔΙΑ ΚΟΝΙΟΡΔΟΥ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Ξυδάκη, ευχαριστώ επίσης γι’ αυτή την ερώτηση, γιατί
δίνεται η ευκαιρία να διευκρινίσουµε κάποια θέµατα σχετικά µε
το ηλεκτρονικό εισιτήριο, γιατί, όπως είπατε, πράγµατι είµαστε
διαρκώς σε συνέχεια των ενεργειών για να ολοκληρωθεί αυτό το
τόσο σηµαντικό εργαλείο που, όπως είπατε, είναι πολύ σηµαν-
τικό για να ελεγχθούν όλα αυτά τα φαινόµενα και να µπούµε σε
µια νέα εποχή εισιτηρίων στους αρχαιολογικούς χώρους.

Όµως, είναι ένα θέµα αρκετά σύνθετο, το οποίο προϋποθέτει
εγκατάσταση ολοκληρωµένου συστήµατος διαχείρισης επιχειρη-
σιακών πόρων, το λεγόµενο ERP (Enterprise Resource Planning),
ως ηλεκτρονική πλατφόρµα που συνδυάζει διαχείριση, παρακο-
λούθηση και έλεγχο όλου του χρηµατοοικονοµικού λογιστικού
πακέτου µε την εφαρµογή κατάλληλου λογιστικού.

Με αυτόν τον τρόπο διευκολύνονται οι επισκέπτες αφ’ ενός
και αφ’ ετέρου ασκείται και λογιστικός έλεγχος. Δεν φτάνει, δη-
λαδή, να τοποθετήσουµε ένα ηλεκτρονικό εισιτήριο. Πρέπει να
έχουµε και όλη την υποδοµή που να µπορεί να το υποστηρίξει.

Γνωρίζετε πάρα πολύ καλά τα θέµατα, αλλά για την ενηµέ-
ρωση των πολιτών ίσως είναι αναγκαίο να κάνουµε µία ανα-
δροµή. Όπως είπατε, ετέθη επί υπουργίας σας ως προτεραιό-
τητα η αγορά και η εγκατάσταση ηλεκτρονικού εισιτηρίου, του
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e-ticketing, πιλοτικά στην Ακρόπολη και στους γύρω χώρους
όπου ισχύει το ενιαίο εισιτήριο. Το TAΠ τότε διενήργησε µειοδο-
τικό διαγωνισµό µε τη διαδικασία του κατεπείγοντος, αλλά απέβη
άγονος γιατί το περιεχόµενο του φακέλου ήταν ελλιπές. Τότε
εξασφαλίστηκε χορηγία για το ηλεκτρονικό εισιτήριο, µε παράλ-
ληλο όφελος τη σύντµηση του χρόνου διεξαγωγής του δηµόσιου
διαγωνισµού. Ακολούθησε η περίοδος των capital controls, µε
συνέπεια την αναµενόµενη καθυστέρηση της διαδικασίας.

Έπειτα, στην αρχή της θητείας του κ. Μπαλτά και κατά τη
διάρκεια συνεργασιών µε τον χορηγό, διαπιστώθηκε ότι το υπό
σχεδιασµό ηλεκτρονικό εισιτήριο δεν µπορεί να υποστηριχθεί
από τα εν χρήσει δύο λογιστικά πακέτα που χρησιµοποιούσε το
ΤΑΠ γιατί δεν ήταν συµβατά µεταξύ τους και εξάλλου υπήρχε έλ-
λειψη σε εξειδικευµένο προσωπικό πληροφορικής, ώστε να µπο-
ρέσουν να καταστούν λειτουργικά. 

Στα τέλη του 2015 η λύση που προκρίθηκε ήταν η ανάγκη προ-
µήθειας -κατόπιν διαγωνισµού- ενός ολοκληρωµένου συστήµα-
τος διαχείρισης επιχειρησιακών πόρων, του ERP, όπως ανέφερα,
για τη λειτουργία του λογιστηρίου του ΤΑΠ. Οι ελλείψεις και οι
κατευθύνσεις για την αναδιοργάνωση του λογιστηρίου µε την
επιλογή του καταλληλότερου συστήµατος ΕRP ανατέθηκαν σε
συµβουλευτική εταιρεία µετά από έγκριση του Ελεγκτικού Συνε-
δρίου για να ξεπεραστεί η δυσκολία. Η αρχικώς εξασφαλισµένη
χορηγία του ηλεκτρονικού εισιτηρίου δεν µπορούσε να συµπε-
ριλάβει και την εκ των υστέρων ανάγκη προµήθειας του ERP που
δεν είχε προβλεφθεί. Ωστόσο, εξασφαλίστηκε δεύτερος χορη-
γός, ο οποίος σε πλήρη συντονισµό µε τον πρώτο, ανέλαβε την
εκπόνηση πλήρους µελέτης που οδήγησε στις προδιαγραφές
του ERP, συµβατού µε το ηλεκτρονικό εισιτήριο και τη διενέργεια
διαγωνισµού για την αγορά του, έτσι ώστε να ακολουθήσει η
προµήθεια του ηλεκτρονικού εισιτηρίου από τον πρώτο χορηγό.
Είναι αρκετά σύνθετο το θέµα, αλλά χρειάζονταν συντονισµένες
προσπάθειες. 

Είµαστε στην ευχάριστη θέση να πούµε ότι οι διαγωνισµοί βρί-
σκονται στο καταληκτικό στάδιο και οι ανάδοχοι που θα αναδειχ-
θούν µέσα στον µήνα θα ανακοινωθούν από τους δύο χορηγούς
ταυτόχρονα.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε την

κυρία Υπουργό.
Κύριε Ξυδάκη, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Κυρία Υπουργέ, ευχαριστώ για την

ενηµέρωση, ωστόσο θα επανέλθω στην πολιτική και οικονοµική
σηµασία του θέµατος. Πρέπει να καταλάβετε ότι από τα 55 εκα-
τοµµύρια εισπράξεις του 2015, το 2016 πήγαµε στα 85 εκατοµ-
µύρια µόνο από εισιτήρια, µόνο µε την αύξηση των εισιτηρίων. 

Θα σας πω, όµως, ένα νούµερο συγκλονιστικό που περιγρά-
φεται στα στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ για τη χρονιά: Είχαµε µείωση των
επισκεπτών κατά 18% και είχαµε αύξηση των free riders, των δω-
ρεάν εισιτηρίων, κατά 27%, δηλαδή µισό εκατοµµύριο περισσό-
τερα δωρεάν εισιτήρια. Πρέπει να έχουµε µια σίγουρη απάντηση
και εδώ στο Σώµα, αλλά και ενώπιον του ελληνικού λαού, γιατί
έχουµε µισό εκατοµµύριο παραπάνω «free riders». Ποιοι κλέβουν
το ελληνικό δηµόσιο, αν το κλέβουν; Δεν µπορώ να το φανταστώ
εγώ, γιατί έχουµε και τα στοιχεία του καλοκαιρού του 2015, του
δύσκολο καλοκαιριού µε τα capital controls, που είχε δοθεί λύση
τότε στα γκρουπ µε διατακτικές, µε υποσχετικές και αυτά ει-
σπράχθηκαν όλα. Είχαµε αύξηση στον βράχο της Ακροπόλεως
κατά 40% τον Ιούλιο µήνα στα εισιτήρια. Δεν έχουµε σχολεία, δεν
έχουµε µαθητές τον Ιούλιο. Υπάρχει µια τεράστια τρύπα εκεί. Κά-
ποιοι καταληστεύουν συστηµατικά τους µεγάλους αρχαιολογι-
κούς χώρους, χρησιµοποιώντας δωρεάν εισιτήρια για µεγάλα
τουριστικά γκρουπ. Σε αυτό πρέπει να έχουµε µια τάχιστη απάν-
τηση µέσα στην Αίθουσα αυτή.

Ένα δεύτερο θέµα, το οποίο είναι στα χέρια σας: To TAΠ είναι
ένας βαριά «γερασµένος» και «σάπιος» οργανισµός. Υπάρχει ορ-
γανισµός αναδιάρθρωσης έτοιµος από τον περασµένο χρόνο. 

Η δέσµευση την πρώτης κυβέρνησης Τσίπρα ήταν ότι µέχρι το
φθινόπωρο του 2015 θα είχε ετοιµαστεί νέος οργανισµός. Είναι
έτοιµος ο οργανισµός. Γιατί δεν προχωράτε; Να αναδιαρθρωθεί
πλήρως. Όλα τα τεχνικά στοιχεία που µου λέτε είναι δευτερεύο-

ντα εφόσον έχουµε έναν οργανισµό ο οποίος δεν έχει την τεχνο-
γνωσία, τις δυνάµεις και το προσωπικό να τα υλοποιήσει. Είναι
έτοιµος ο οργανισµός; Πότε θα κατατεθεί; Να πάρει προεδρικό
διάταγµα να ανανεωθεί αυτός ο κρίσιµος πλην ηµιθανής οργανι-
σµός. Κρίσιµος για την ύπαρξη του ελληνικού πολιτισµού ως
ένας ζων οργανισµός που παράγει πλούτο, θέσεις εργασίας και
αυτοπεποίθηση στον ελληνικό λαό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Ξυδάκη.

Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΛΥΔΙΑ ΚΟΝΙΟΡΔΟΥ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού):

Είναι γνωστή η παθογένεια στα εισιτήρια ή στα µη εισιτήρια, τα
οποία πολλές φορές λειτουργούν στους αρχαιολογικούς χώ-
ρους. Είναι χρόνια αυτή η παθογένεια. Γνωρίζουµε τα συµπτώ-
µατα, γνωρίζουµε τα αποτελέσµατα. Έχετε απόλυτο δίκιο ότι
υπάρχει ένα µεγάλο ποσοστό πολιτών, το οποίο µπαίνει στους
αρχαιολογικούς χώρους χωρίς να πληρώνει. Κάποια απ’ αυτά
είναι συµφωνηµένα. Ένας µεγάλος αριθµός ελευθέρων εισόδων
είναι συµφωνηµένος. Αυτό είναι ένα κοινωνικό θέµα, το οποίο
εξετάζουµε και επανεξετάζουµε, διότι πιστεύουµε ότι σε κάποιες
περιπτώσεις έχει γίνει υπερβολική χρήση αυτής της ελεύθερης
εισόδου. Το θέµα της παράνοµης εισόδου πιστεύουµε ότι µε τη
χρήση του ηλεκτρονικού εισιτηρίου θα αντιµετωπιστεί και στα-
διακά το ηλεκτρονικό εισιτήριο θα επεκταθεί και σε άλλους αρ-
χαιολογικούς χώρους µετά την πρώτη εφαρµογή του στους
πρώτους µεγάλους αρχαιολογικούς χώρους. 

Είναι σε γνώση µας ο οργανισµός που έχει κατατεθεί. Εντοπί-
σαµε θέµατα τα οποία χρειάζονται επεξεργασία. Είµαστε σε
φάση της επεξεργασίας και της κατάθεσης του οργανισµού, ώ-
στε να προχωρήσει και να οργανωθεί ακριβώς το Ταµείο Αρχαι-
ολογικών Πόρων, να µπορέσει να οργανωθεί, να µπορέσει να
προσλάβει προσωπικό, να µπορέσει να εµπλουτιστεί µε λογιστές,
µε κατασκευαστές εκµαγείων, µε δυνατότητα τοποθέτησης πω-
λητών στα πωλητήρια. Όπως ξέρετε, υπήρξε το 2016 άρνηση
των αρχαιοφυλάκων να λειτουργούν τα πωλητήρια. Έτσι, έχει
µειωθεί η παρουσία πωλητών και αναγκαστικά κάποια πωλητήρια
υπολειτουργούν. Αυτά θα τεθούν, θα εξυγιανθούν και θα µπουν
σε λειτουργία µε την εφαρµογή του οργανισµού. 

Ωστόσο υπήρχαν θέµατα που έπρεπε να τα εξετάσουµε. Κι
αυτά τα θέµατα, επειδή είναι ακριβώς, όπως είπατε, πολύ σο-
βαρά, χρειαζόταν να τα εξετάσουµε µε µεγάλη προσοχή. Το Τα-
µείο Αρχαιολογικών Πόρων είναι η πηγή, είναι το ταµείο του
Υπουργείου.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε την

κυρία Υπουργό. 
Εισερχόµαστε στην πρώτη µε αριθµό 781-2/5/2017 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Α’ Αθηνών της Νέας
Δηµοκρατίας κ. Όλγας Κεφαλογιάννη προς την Υπουργό Πολιτι-
σµού και Αθλητισµού, σχετικά µε το µέλλον του Εθνικού Μου-
σείου Σύγχρονης Τέχνης. 

Κυρία Κεφαλογιάννη, έχετε τον λόγο.
ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Κυρία Υπουργέ, εδώ και πολλά χρό-

νια γνωρίζουµε ότι το θέµα του Εθνικού Μουσείου Σύγχρονης
Τέχνης έχει περάσει από πολλά στάδια προετοιµασίας, χρονο-
βόρων διαδικασιών, πραγµατικά δύσκολων και πολυσύνθετων
καταστάσεων. Δυστυχώς, ενώ πλέον το κτήριο είναι έτοιµο, κα-
νένας δεν γνωρίζει πότε θα τοποθετηθεί η µόνιµη συλλογή στους
χώρους του, ενώ σύµφωνα µε διαβεβαιώσεις των υπευθύνων θα
είναι έτοιµο µέχρι το φθινόπωρο του 2017. Ωστόσο δεν έχουµε
γνώση πότε θα εγκριθεί ο κανονισµός λειτουργίας του και πότε
το µουσείο θα στελεχωθεί πλήρως. 

Όπως γνωρίζετε κι εσείς πολύ καλά, προκειµένου να διατεθεί
και να απορροφηθεί η δωρεά του Ιδρύµατος Σταύρος Νιάρχος,
που έχει αποσυρθεί, θα πρέπει να εκπληρωθούν κάποιες προ-
ϋποθέσεις, δηλαδή η κατάρτιση του εσωτερικού κανονισµού και
η πλήρης στελέχωση του µουσείου µε εξειδικευµένο προσωπικό
µέσω ΑΣΕΠ. 

Δυστυχώς από τα τέλη του προηγούµενου χρόνου από τις 6
Δεκεµβρίου 2016, που κατέθεσα απλή ερώτηση στη Βουλή, δεν
έχετε απαντήσει και έτσι δεν γνωρίζουµε τι ακριβώς έχει κάνει
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το Υπουργείο Πολιτισµού. Σήµερα σας ζητάµε και πάλι συγκε-
κριµένες απαντήσεις. 

Οι άνθρωποι στον χώρο της τέχνης, αλλά και γενικά όλοι οι
Έλληνες πολίτες, θέλουν να γνωρίζουν τι ακριβώς ισχύει, τι ακρι-
βώς έχετε κάνει και ποιος είναι ο προγραµµατισµός του Υπουρ-
γείου Πολιτισµού.

Άλλωστε το Εθνικό Μουσείο Σύγχρονης Τέχνης είναι ένας ση-
µαντικός φορέας, ο οποίος µπορεί να υπηρετήσει τις τέχνες, τον
πολιτισµό της πατρίδας µας και να αποτελέσει και σηµαντικό
πόλο έλξης των διεθνών επισκεπτών.  

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε την

κ. Κεφαλογιάννη. 
Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας. 
ΛΥΔΙΑ ΚΟΝΙΟΡΔΟΥ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού):

Σας ευχαριστώ. 
Θα ήθελα να σας πω –και χαίροµαι ιδιαίτερα γι’ αυτό, γιατί έ-

γινε πολύ κοπιώδης προσπάθεια για να φτάσουµε σε αυτό το
αποτέλεσµα- ότι πρόσφατα υπεγράφη και από το Υπουργείο Οι-
κονοµικών το προεδρικό διάταγµα που ορίζει τον εσωτερικό κα-
νονισµό λειτουργίας του Εθνικού Μουσείου Σύγχρονης Τέχνης. 

Αυτό ήταν αποτέλεσµα αλλεπάλληλων διαβουλεύσεων µεταξύ
του Υπουργείου Πολιτισµού και του Γενικού Λογιστηρίου του
Κράτους. Διευθετήθηκαν όλες οι λεπτοµέρειες του τελικού σχε-
δίου του προεδρικού διατάγµατος, υπογράφηκαν και αυτή τη
στιγµή είµαστε στην ευχάριστη θέση να πούµε ότι βρίσκονται στο
Συµβούλιο της Επικρατείας προς έλεγχο, πριν από την υπο-
γραφή από τον Πρόεδρο της Δηµοκρατίας. 

Όσον αφορά το ΑΣΕΠ, αφού διεκπεραιώθηκαν επιτυχώς οι
διαδικασίες για την έκδοση του προεδρικού διατάγµατος, ακο-
λουθεί η µόνιµη στελέχωση του Μουσείου µέσω ΑΣΕΠ, η οποία
πιστεύουµε ότι θα ολοκληρωθεί µέσα στο 2018. 

Ωστόσο δεν παραµένουµε άπραγοι, αλλά µε την υποστήριξη
των αρµόδιων διευθύνσεων του Υπουργείου έχουµε ήδη πετύχει
µικρή αύξηση του υφιστάµενου τακτικού προσωπικού των δεκαο-
κτώ ατόµων του Μουσείου µε τη διαδικασία αποσπάσεων, µε πέ-
ντε επιπλέον άτοµα. 

Επίσης, ενεργούµε συνεχώς για την περαιτέρω στελέχωση του
Μουσείου µε έκτακτο προσωπικό για σύναψη συµβάσεων ορι-
σµένου χρόνου. Εγκρίθηκε η πρόσληψη δεκαπέντε ατόµων, δια-
φορετικών ειδικοτήτων, µε σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου
ορισµένου χρόνου, διάρκειας οκτώ µηνών. 

Τέλος, βρίσκεται σε τελικό στάδιο προς έγκριση από το Γενικό
Λογιστήριο του Κράτους η διάθεση δεκαεννέα ατόµων από το
υπό µετάταξη προσωπικό της καταργηθείσας ΟΔΥΕ. 

Εποµένως έχουµε αυτή τη στιγµή έναν σεβαστό αριθµό προ-
σωπικού, το οποίο αριθµεί πενήντα επτά άτοµα κι έτσι, σύµφωνα
µε το αίτηµα της Διεύθυνσης του Μουσείου, µπορεί να εξασφα-
λιστεί η οµαλή λειτουργία του Μουσείου σε αυτή την πρώτη
φάση. Βεβαίως, µέχρι το 2018, όπως είπα, θα συνεχίσουµε τον
εµπλουτισµό του προσωπικού, φτάνοντας τον αριθµό των ογδό-
ντα επτά ατόµων. 

Αυτή τη στιγµή έχουµε καταθέσει τα απαραίτητα στοιχεία για
την απορρόφηση της δωρεάς του Ιδρύµατος «Σταύρος Νιάρ-
χος», κάποια από αυτά ήταν ο οργανισµός και το προσωπικό, για
την εύρυθµη λειτουργία του φορέα.    

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Κεφαλογιάν-
νη, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 

ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Κυρία Υπουργέ, όλα αυτά που µας
λέτε είναι εξαιρετικά ενθαρρυντικά γι’ αυτό που έχουµε όλοι ως
στόχο, το να λειτουργήσει δηλαδή, επιτέλους, το Εθνικό Μου-
σείο Σύγχρονης Τέχνης. Απλά, αναρωτιέµαι για ποιον λόγο όλα
αυτά δεν µας τα είχατε καταθέσει και µε τις ερωτήσεις που εί-
χαµε κάνει µέχρι τώρα στη Βουλή, έτσι ώστε να έχουµε µία κα-
λύτερη ενηµέρωση και εικόνα για το τι πράττει το Υπουργείο. 

Το λέω αυτό γιατί, όπως σας είπα, σας έχω καταθέσει την ερώ-
τηση ήδη από τον Δεκέµβρη του 2016. Δεν επανήλθαµε, αφήνον-
τας κάποιον χρόνο σε εσάς για να ενηµερωθείτε, καθώς µόλις
είχατε αναλάβει, αλλά θέλω να σας πω ότι κοινοβουλευτικά καλό
είναι να υπάρχουν οι απαντήσει από τους Υπουργούς προς του
Βουλευτές, έτσι ώστε να µη χρειάζεται να επανερχόµαστε µε επί-

καιρες ερωτήσεις όπως η σηµερινή.
Όλοι, προφανώς, γνωρίζουµε τα προβλήµατα, τις χρονοβόρες

διαδικασίες, όπως γνωρίζουµε και τις µεγάλες προσπάθειες
αυτών που σε µικρό ή µεγαλύτερο βαθµό έχουν συµβάλει µε την
εργασία τους να γίνουν βήµατα και σηµαντικό έργο για το Εθνικό
Μουσείο Σύγχρονης Τέχνης. Σίγουρα ξέρω ότι τα γνωρίζετε και
εσείς και βεβαίως ευθύνη σας σήµερα, επειδή εσείς είστε Υπουρ-
γός, είναι να µας εξηγήσετε τι ακριβώς έχετε κάνει και ποιος είναι
ο προγραµµατισµός του Υπουργείου.

Άκουσα ό,τι µας είπατε σχετικά µε τον εσωτερικό κανονισµό
ότι ήδη έχουν προχωρήσει οι διαδικασίες, ότι έχουν διευθετηθεί
οι λεπτοµέρειες, ότι βρίσκεται στο Συµβούλιο της Επικρατείας. 

Φαντάζοµαι -και ελπίζω- ότι το παρακολουθείτε αυτό, γιατί
είναι ένα πάρα πολύ βασικό προαπαιτούµενο, τόσο για να µπο-
ρέσουµε να έχουµε επιτέλους τον εσωτερικό κανονισµό του
ΕΜΣΤ όσο και διότι είναι ένα από τα δύο προαπαιτούµενα που
έχουν τεθεί από το Ίδρυµα «Σταύρος Νιάρχος».

Μας είπατε για τη στελέχωση του Μουσείου. Θέλω να µου
πείτε εάν όντως πιστεύετε ότι µε τις διαδικασίες που έχουν γίνει
µέχρι τώρα και µε τις προσλήψεις που έχουν γίνει µέχρι τώρα
µπορεί το Μουσείο να λειτουργήσει µε τους εξειδικευµένους επι-
στήµονες και τελικά εάν θα µπορέσει µε αυτόν τον τρόπο, εάν
δηλαδή θα καλύπτονται τα δύο προαπαιτούµενα, έτσι ώστε να
ενεργοποιηθεί η δωρεά του Ιδρύµατος «Σταύρος Νιάρχος».
Θέλω να θυµίσω ότι είναι ύψους 3 εκατοµµυρίων ευρώ και χρει-
άζεται να ενεργοποιηθεί και να αξιοποιηθεί.

Θέλω να µας πείτε: Τι ισχύει µε το κτηριολογικό πρόγραµµα
του Μουσείου, τι ισχύει µε την κατάθεση του δεύτερου σταδίου
της οριστικής µουσειογραφικής µελέτης; Ποια είναι η τύχη των
αναγκαίων τροποποιήσεως της εγκεκριµένης µουσειολογικής µε-
λέτης; 

Αν µπορείτε να µας απαντήσετε σε ποια φάση βρίσκεται η δι-
καστική διαµάχη µεταξύ του ΕΜΣΤ και της κατασκευαστικής εται-
ρείας, αν έχει γίνει εκ νέου η υποβολή του αιτήµατος προς το
Ίδρυµα «Σταύρος Νιάρχος», αν υπάρχει προγραµµατισµός οικο-
νοµικής βιωσιµότητας και λειτουργίας του Μουσείου και αν έχει
γίνει κάποια άλλη κίνηση για την οικονοµική βιωσιµότητα του
Μουσείου.

Κυρία Υπουργέ, ζητάµε να προχωρήσετε µε ταχείς ρυθµούς,
να κάνετε τη δουλειά που κάνετε και σας τονίζουµε ότι όλοι µας
αυτό που θέλουµε -και πρέπει να γίνει και κατανοητό σε εσάς-
είναι η κανονική, η πλήρης λειτουργία του Μουσείου.

Είδαµε ότι η σύγχρονη τέχνη έχει αγκαλιαστεί πλέον από την
ελληνική κοινωνία. Και το συγκεκριµένο Μουσείο, το οποίο δια-
θέτει εκπληκτικές συλλογές Ελλήνων και ξένων δηµιουργών,
µπορεί να υπηρετήσει µε αξιώσεις την τέχνη και τον πολιτισµό. 

Άλλωστε, η επιτυχής φιλοξενία µέρους της διεθνούς έκθεσης
«Documenta 14» από το Εθνικό Μουσείο Σύγχρονης Τέχνης δεί-
χνει ότι οι Έλληνες πολίτες διψούν για τη σύγχρονη τέχνη και
είναι πραγµατικά λυπηρό να µην µπορούν ακόµα να δουν το πε-
ριεχόµενο του ΕΜΣΤ.

Κυρία Υπουργέ, το Εθνικό Μουσείο Σύγχρονης Τέχνης µπορεί
να διαµορφώσει τη δική του ιδιαίτερη ταυτότητα, να αποτελέσει
πόλο έλξης, τόσο για τους Έλληνες πολίτες, που όσο περνούν
τα χρόνια εξοικειώνονται µε τη σύγχρονη τέχνη, όσο και από
τους φιλότεχνους από το εξωτερικό.

Με αφορµή το ΕΜΣΤ, θα ήθελα να σας προτείνω να καταρτί-
σετε µια συνεκτική στρατηγική για τα µουσεία, τον τρόπο λει-
τουργίας τους, τις ιδιότητες των εκάστοτε διευθυντών και των
διοικητικών συµβουλίων τους.

Αναλάβετε τις ευθύνες σας, κάντε σωστό προγραµµατισµό και
προχωρήστε σε πράξεις.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει η

Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού κ. Κονιόρδου για τη δευ-
τερολογία της.

ΛΥΔΙΑ ΚΟΝΙΟΡΔΟΥ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού):
Όσον αφορά το δεύτερο σκέλος της ερώτησής σας για τη δια-
σφάλιση από το Υπουργείο Αθλητισµού και Αθλητισµού της
απρόσκοπτης ενεργοποίησης της δωρεάς του Ιδρύµατος «Σταύ-
ρος Νιάρχος», όπως αναφέρθηκα πριν, η στελέχωση προχωράει
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σταθερά και θα ολοκληρωθεί.
Επίσης, η κάλυψη των λειτουργικών εξόδων του Μουσείου

προχωράει. Εκτός από το προσωπικό, λοιπόν, το Υπουργείο θα
δώσει τους απαραίτητους πόρους για να µπορέσει το Μουσείο
να είναι βιώσιµο και λειτουργικό. Έχει κατατεθεί έκτακτη επιχο-
ρήγηση 200.000 ευρώ για την κάλυψη µισθοδοσίας του προσω-
πικού ορισµένου χρόνου στο οποίο προαναφέρθηκα. Εγκρίθηκε
1.250.000 ευρώ από Προγράµµατα Δηµοσίων Επενδύσεων για
τις δράσεις και δραστηριότητες του Μουσείου και επιπλέον θα
αυξηθεί η τακτική επιχορήγηση 300.000 ευρώ λόγω ακριβώς του
προσαυξηµένου προσωπικού από τον ΟΔΥΕ.

Αυτή τη στιγµή το Μουσείο έχει κάνει ένα λαµπρό άνοιγµα µε
την «Documenta 14». Είναι ένας είδος crash test, το οποίο απο-
δεικνύει το πόσο µπορεί να ανταποκριθεί στις ανάγκες για την
έκφραση της σύγχρονης εικαστικής τέχνης και όχι µόνο. Είµαστε
στο πλευρό κάθε θέµατος που µπορεί να προκύψει είτε από την
οικονοµική πλευρά είτε την οργανωτική, έτσι ώστε να διασφαλι-
στεί η απορρόφηση, η παροχή αυτής της χορηγίας και να ανοίξει
τις πόρτες του -θέλουµε να πιστεύουµε µέσα στο 2017- για να
φιλοξενήσει τις µόνιµες συλλογές του Μουσείου και να µπορέσει
να αποτελέσει έναν διεθνή πόλο έλξης όχι µόνο για την ελληνική
τέχνη, αλλά και για τον διάλογό της µε τη διεθνή δηµιουργία.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε την

κυρία Υπουργό.
Συνεχίζουµε µε την τρίτη µε αριθµό 677/31-3-2017 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Δράµας της Δηµο-
κρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ κ. Χαράς Κεφαλίδου
προς την Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού, σχετικά µε την
Εθνική Πινακοθήκη και το κόστος καθυστέρησης της ολοκλήρω-
σης του έργου επέκτασης. 

Κυρία Κεφαλίδου, έχετε τον λόγο.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία Υπουργέ, είχαµε συζητήσει πριν από περίπου ενάµιση

µήνα το ίδιο θέµα και τότε µιλούσαµε για την καθυστέρηση της
ολοκλήρωσης των εργασιών της Εθνικής Πινακοθήκης, ενός
έργου που έπρεπε να έχει ολοκληρωθεί και αποδοθεί από τον
Γενάρη του 2016. 

Σε εκείνη την επίκαιρη ερώτηση είχατε την ευκαιρία να µου
αναλύσετε όλο το ιστορικό της κατά ΣΥΡΙΖΑ ανάγνωσης, των αι-
τιών καθυστέρησης του έργου, και τότε σας είχα πει ότι δεν µου
απαντάτε στο καίριο ερώτηµα: Πόσο κοστίζει αυτή η καθυστέ-
ρηση; Πόσο παραπάνω θα πληρώσει ο Έλληνας πολίτης για το
διάστηµα που ο εργολάβος κάθεται, περιµένοντας τις υπηρεσίες
του Υπουργείου Πολιτισµού, που είναι αρµόδιες, να ολοκληρώ-
σουν τις µελέτες -µουσειολογική και µουσειογραφική-, που εσείς
στην πρώτη εφ’ όλης της ύλης συνέντευξή σας την 1η του Μάρτη
ανακοινώσατε ότι είναι σε διαδικασία ανάθεσης, ότι ο διαγωνι-
σµός ετοιµάζεται. 

Και µιας που το αναφέρω, αν υπάρχει κάποιο νεότερο σε σχέ-
ση µε αυτόν τον διαγωνισµό, αν έχει προκηρυχθεί, αν ετοιµάζε-
ται, µπορείτε να µας δώσετε µια εικόνα. 

Για να είµαστε σύντοµοι, σαφείς και ξεκάθαροι και για να σας
διευκολύνω για να έχουµε µια άµεση απάντηση από εσάς: Έ-
χουµε µια διάλυση εργολαβικής σύµβασης τον Φλεβάρη του
2017, λόγω κωλυσιεργίας των υπηρεσιών του Υπουργείου. Μου
απαντάτε ότι οι υπηρεσίες δεν κάνουν δεκτό το αίτηµα του ερ-
γολάβου για διάλυση. Κι εγώ θέλω να µάθω τι οικονοµικές συνέ-
πειες, τι επιβάρυνση δηλαδή, θα έχει το ελληνικό δηµόσιο και
τελικά ο κόσµος, ο Έλληνας φορολογούµενος. Και παρακαλώ,
ας γίνει η απάντησή σας στο πλαίσιο της νοµοθεσίας που διέπει
τις δηµόσιες συµβάσεις, του ν.3669/2008, που στα άρθρα 62 έως
64 µιλάει µε πολύ µεγάλη σαφήνεια για το πώς χειρίζεται το ελ-
ληνικό δηµόσιο τις διαδικασίες: διάλυση σύµβασης, µαταίωσης
της διάλυσης σύµβασης, αποζηµιώσεις αναδόχου λόγω διάλυ-
σης της σύµβασης. 

Θα ήθελα, σας παρακαλώ πάρα πολύ, να µου απαντήσετε µε
αριθµούς. Και το λέω αυτό, υπενθυµίζοντας ότι όποια κι αν είναι
η απόφαση τελικά του Υπουργείου, αυτό συνεπάγεται αποζη-
µίωση του εργολάβου. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει η
Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού κ. Λυδία Κονιόρδου. 

ΛΥΔΙΑ ΚΟΝΙΟΡΔΟΥ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Η ανάδοχος εταιρεία του έργου υπέβαλε πράγµατι αίτηµα διά-
λυσης της εργολαβίας. Όµως, το Υπουργείο Πολιτισµού και Αθ-
λητισµού δεν την έκανε δεκτή, µε το βασικό αιτιολογικό ότι υπάρ-
χει ακόµα φυσικό αντικείµενο εργασιών προς αποπεράτωση. 

Συγκεκριµένα εκκρεµούν οι εξής εργασίες: στο Κτήριο Α, ερ-
γασίες τοποθέτησης των υαλοπετασµάτων, υαλοστασίων και
κουφωµάτων αλουµινίου στην όψη. Στο Κτήριο Γ, η µεταλλική
κατασκευή σπείρας και, τρίτον, στον περιβάλλοντα χώρο έπρεπε
να συνεχίζεται απρόσκοπτα, µε βάση τη συµβατική µελέτη, η δια-
µόρφωσή του. 

Επίσης, θέλουµε να επισηµάνουµε ότι η αρµόδια υπηρεσία µε
κάθε δυνατό τρόπο και µέσο παρέχει µέχρι σήµερα στον ανά-
δοχο τις απαιτούµενες επικαιροποιήσεις µελετών για την απρό-
σκοπτη συνέχεια των εργασιών. Παράλληλα, ο ανάδοχος υπο-
βάλλει κανονικά πρωτόκολλα παραλαβής αφανών εργασιών και
λογαριασµούς για εκτελεσθείσες εργασίες, η αποπληρωµή των
οποίων γίνεται οµαλά. 

Ως εκ τούτου, δεν τίθεται στην παρούσα φάση κανένα θέµα
καταβολής αποζηµιώσεων. Εποµένως δεν θα υπάρχει κάποιο επι-
πλέον κόστος. 

Όσον αφορά τη µουσειογραφική µελέτη, της οποίας το κό-
στος και οι εργασίες δεν περιλαµβάνονται στην υφιστάµενη σύµ-
βαση, ήδη από την 6η Απριλίου το Δ.Σ. της περιφέρειας µε από-
φασή του έχει αναλάβει να καλύψει πλήρως τα έξοδα εφαρµο-
γής της µε 4.600.000 ευρώ. Σε συνέχεια αυτού, το Δ.Σ. της Εθνι-
κής Πινακοθήκης εισηγείται σήµερα την ανάθεση εφαρµογής της
µουσειογραφικής µελέτης του νέου κτηρίου της. Μπορεί να έχει
ήδη προχωρήσει αυτή η διαδικασία.

Έγκαιρα, λοιπόν, κινήθηκαν οι υπηρεσίες του Υπουργείου, σε
συνεργασία µε την περιφέρεια και τη διοίκηση της Εθνικής Πινα-
κοθήκης, ώστε η ανάδοχος εταιρεία να έχει όλα τα συµπληρω-
µατικά στοιχεία µελετών, ενώ η ίδια θα ολοκληρώνει τις προ-
αναφερθείσες εργασίες βάσει της σύµβασης. 

Κατά συνέπεια το διάστηµα µέχρι την ολοκλήρωση της µου-
σειογραφικής µελέτης, η κατασκευάστρια εταιρεία δεν θα απο-
ζηµιώνεται, αλλά θα αµείβεται για τις εργασίες που ολοκληρώνει.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε την

κυρία Υπουργό.
Κυρία Κεφαλίδου, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Κυρία Υπουργέ, θέλω να σας

πω ότι δεν µπορεί µια ανάδοχος εταιρεία από µόνη της να κατα-
θέτει αίτηµα διάλυσης εργολαβίας, χωρίς να συντρέχουν κά-
ποιες προϋποθέσεις. 

Με βάση, λοιπόν, τον νόµο, για να µπορέσει να κατατεθεί αί-
τηµα διάλυσης εργολαβίας σηµαίνει ότι κάποια πράγµατα δεν
λειτουργούν. Απ’ ό,τι φαίνεται, ο εργολάβος κατέθεσε το αίτηµα
διάλυσης διότι, παραδείγµατος χάριν, επί τρεις µήνες δεν είχαν
ξεκινήσει οι εργασίες. Είχαν διακοπεί. 

Επειδή περνάω καθηµερινά από το σηµείο, σας λέω ότι παρα-
τηρώ ότι όντως υπήρχε ένας πολύ µεγάλος γερανός, αποσύρ-
θηκε, τώρα υπάρχει ένας µικρότερος και βλέπω ότι γίνονται κά-
ποιες εργασίες στον περιβάλλοντα χώρο. Όµως, αυτό δεν απαν-
τάει στο δικό µου ερώτηµα. Το δικό µου ερώτηµα είναι ότι, από
τη στιγµή που στο Υπουργείο σας έχετε ένα αίτηµα διάλυσης ερ-
γολαβίας, είτε το κάνετε αποδεκτό είτε µιλάτε για µαταίωση της
διάλυσης εργολαβίας, υπάρχουν δύο νούµερα. Ένα νούµερο
έχει να κάνει µε το «τι σηµαίνει για το ελληνικό δηµόσιο αποδέ-
χοµαι τη διάλυση µιας εργολαβίας µετά από αίτηµα του εργολά-
βου;». Είναι πολύ συγκεκριµένο. Υπάρχει µια αποζηµίωση. Και «τι
σηµαίνει…» -πάντα µε ένα νούµερο- «…µαταιώνω τη διάλυση
µιας εργολαβίας και συνεχίζει κανονικά τις εργασίες του ο εργο-
λάβος»; 

Προφανώς δεν τα έχετε καλά µε τα νούµερα. Δεν το εννοώ
προσωπικά. Εν γένει ο δηµόσιος βίος αυτής της Κυβέρνησης,
ολόκληρης, δεν τα έχει καλά µε τους αριθµούς. Έχετε πάρει δια-
ζύγιο µε τις πράξεις απλής αριθµητικής. Είστε περισσότερο εξοι-
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κειωµένοι και εξασκείστε στη δηµιουργική ασάφεια των αριθµών.
Το 1 και 1 µπορεί να µην κάνει 2, µπορεί να κάνει και 4 και 124,
αναλόγως των συνθηκών! 

Εσείς, λοιπόν, ισχυρίζεστε ότι το ελληνικό δηµόσιο δεν πλή-
ρωσε τίποτα παραπάνω στον εργολάβο για την καθυστέρηση
που υπάρχει λόγω της υπαιτιότητας των υπηρεσιών του Υπουρ-
γείου και ότι ο Έλληνας φορολογούµενος δεν έχει καµµία επι-
πλέον επιβάρυνση λόγω της αποζηµίωσης που οφείλατε να
δώσετε στον εργολάβο. Είναι σαν να µου λέτε, δηλαδή, ότι ο
«ΑΚΤΩΡ» του κ. Μπόµπολα -γιατί αυτός είναι ο εργολάβος- έχει
κάνει χάρη στο ελληνικό δηµόσιο και δεν διεκδικεί αυτά που δι-
καιούται µε βάση τον νόµο. Και αν έχει γίνει κάτι τέτοιο, θα ήθελα
να ξέρω ποιοι είναι οι εργολάβοι αυτοί που κάνουν τέτοιες χάρες
σε µια Κυβέρνηση και αυτό πρέπει να το ξέρει και το Κοινοβούλιο
και ο ελληνικό λαός. Γιατί, απ’ ό,τι µας ενηµερώνει και ο Πρωθυ-
πουργός συχνά-πυκνά στις τοποθετήσεις του, «ο τζάµπας πέ-
θανε»! Άρα οι χάρες αυτές δεν γίνονται δωρεάν, εξαργυρώ-
νονται. Μετά δε και από την πρόσφατη συνέντευξη του κ. Σαβ-
βίδη, τα παλαιότερα µε τον κουµπάρο κ. Καλογρίτσα και τα ακό-
µη παλαιότερα µε το φιάσκο των αδειοδοτήσεων των ιδιωτικών
καναλιών, επιτρέψτε µου, αλλά µπαίνω στον πειρασµό να σας
ρωτήσω: Τελικά ο ΣΥΡΙΖΑ, εκτός από τους ΑΝΕΛ, µε ποιους και
για ποιους κυβερνά αυτόν τον τόπο, κυρία Υπουργέ;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Υπουργέ,
έχετε τον λόγο.

ΛΥΔΙΑ ΚΟΝΙΟΡΔΟΥ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού):
Ακούστε, το ότι η εταιρεία επιθυµεί να διασφαλίσει τη συνέχεια
της συµµετοχής της στο έργο, αυτό είναι σαφές. 

Είναι, επίσης, σαφές ότι έχει το δικαίωµα να διεκδικεί, όπως
νοµίζει, τα συµφέροντά της. Προβλέπεται, όµως, από το άρθρο
62 παράγραφος 6 του ν.3669/2008 ότι ο ανάδοχος είναι υποχρε-
ωµένος να εκτελεί τις εργασίες µέχρι την επίλυση της σχετικής
διαφοράς, σύµφωνα µε τις ισχύουσες διατάξεις. Εµείς, λοιπόν,
επιθυµούµε να παραµείνει η συνέχιση της συµµετοχής της εται-
ρείας στο έργο.

Βεβαίως –όπως σας είπα πριν- συνεργαζόµαστε στενά και µε
πιεστικούς ρυθµούς για να επισπεύσουµε τις διαδικασίες ολο-
κλήρωσης της αποκατάστασης του κτηρίου, για να παραδώσου-
µε στην ώρα του ένα έργο εθνικής εµβέλειας. Υπήρξαν πολλές
καθυστερήσεις. Μία από τις βασικές καθυστερήσεις, όπως πολύ
καλά γνωρίζετε, είναι ότι βρέθηκε νερό κάτω από τα θεµέλια, γε-
γονός που δεν είχε προβλεφθεί και δηµιούργησε σοβαρές καθυ-
στερήσεις.

Η περιφέρεια ανταποκρίθηκε άµεσα στις οικονοµικές απαιτή-
σεις της µουσειογραφικής µελέτης. Επίσης, το Δ.Σ. της Εθνικής
Πινακοθήκης αναθέτει άµεσα τη µελέτη. Και επίσης, το Ίδρυµα
«Σταύρος Νιάρχος» έχει λάβει ήδη από πλευράς µας όλες τις
απαραίτητες διασφαλίσεις για τη µετεγκατάσταση και οµαλή λει-
τουργία της Εθνικής Πινακοθήκης µετά το πέρας των εργασιών
της και της ανακαίνισης και πιστεύουµε, ευελπιστούµε ότι θα
προχωρήσει στην ενεργοποίηση της δωρεάς του για την ολοκλή-
ρωση των εργασιών στα Κτήρια Β και Γ του συγκροτήµατος της
Εθνικής Πινακοθήκης.

Εποµένως δεν µπορούµε να µιλάµε για ολιγωρίες ή καθυστε-
ρήσεις. Δεν είναι θέµα αριθµών. Είναι θέµα δουλειάς.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Κυρία Υπουργέ, δεν µου
απαντάτε. Ένα νούµερο σας ζητώ.

ΛΥΔΙΑ ΚΟΝΙΟΡΔΟΥ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού):
Δεν χρειάζεται το νούµερο. Τα νούµερα αυτά σας τα είπα. Είναι
4,5 εκατοµµύρια από την περιφέρεια…

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Τι στοιχίζει η αποζηµίωση του
εργολάβου; Απλά πράγµατα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μη διακόπτετε.
ΛΥΔΙΑ ΚΟΝΙΟΡΔΟΥ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού):

Υπάρχει διαφορά. Δεν συµφωνούµε σε αυτό. Αυτή η διαφορά θα
επιλυθεί. Εφόσον συνεχιστεί η συµµετοχή της αναδόχου εται-
ρείας, πιστεύουµε ότι θα λυθεί η διαφορά αυτή.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Υπάρχει νόµος, κυρία Υπουρ-
γέ.

ΛΥΔΙΑ ΚΟΝΙΟΡΔΟΥ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού):
Σας έθεσα τον νόµο υπ’ όψιν σας.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Δεν αποζηµιώνεται δηλαδή;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Κεφαλίδου,

παρακαλώ.
Τελειώσατε, κυρία Υπουργέ;
ΛΥΔΙΑ ΚΟΝΙΟΡΔΟΥ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού):

Ναι, ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστώ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη

συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού προηγουµένως συµµετείχαν στο εκπαιδευτικό πρόγραµµα
«Εργαστήρι Δηµοκρατίας» που οργανώνει το Ίδρυµα της Βου-
λής, είκοσι έξι µαθήτριες και µαθητές και δύο εκπαιδευτικοί από
το 6ο Δηµοτικό Σχολείο Παλαιού Φαλήρου.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Θα συζητηθεί τώρα η τρίτη µε αριθµό 793/2-5-2017 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου της Δηµοκρα-
τικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ κ. Βασιλείου Κεγκέρο-
γλου προς την Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και
Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε την ανάγκη άµεσης έκδο-
σης εγκυκλίου που διευκρινίζει σε ποιες περιπτώσεις περικόπτε-
ται η σύνταξη (ανεξαρτήτως ταµείου) λόγω αγροτικής δραστη-
ριότητας ή επιδότησης.

Στην επίκαιρη αυτή ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός Ερ-
γασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης κ.
Αναστάσιος Πετρόπουλος.

Τον λόγο έχει ο κ. Κεγκέρογλου.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, είναι ήδη πέντε µήνες µετά την 1-1-2017 που

έπρεπε καθ’ ολοκληρίαν να έχει εφαρµοστεί ο ν.4387 και δεν
έχουν εκδοθεί ακόµα όλες εκείνες οι απαραίτητες πράξεις οι
οποίες διευκρινίζουν ή και καθορίζουν θέµατα που αφορούν στην
εφαρµογή του νόµου.

Έχουµε συζητήσει πάρα πολλές φορές –είναι γεγονός- το
συγκεκριµένο θέµα. Επιµένω, όµως, γιατί υπάρχουν ζητήµατα και
πρέπει άµεσα να εκδώσετε εγκύκλιο ανάλογη µε αυτή που εκδώ-
σατε για τους συνταξιούχους του ΟΓΑ, για το τι ισχύει για τους
συνταξιούχους όλων των ταµείων σχετικά µε τη δυνατότητα να
έχουν αγροτικό εισόδηµα, έστω µικρό, ή έστω µικρή επιδότηση,
χωρίς να έχουν την περικοπή της σύνταξης, καθώς και το από
ποιο σηµείο και µετά θα ισχύει αυτό. Έχετε ξεκαθαρίσει µετά τις
αλλεπάλληλες συζητήσεις που έχουµε κάνει, αλλά και εδώ στη
Βουλή συγκεκριµένα, για τους νέους συνταξιούχους µόνο –απ’
ό,τι µας είπατε- ότι θα υπάρχει ζήτηµα περικοπής της σύνταξης
στις περιπτώσεις αυτές.

Αυτό πρέπει να πάει και µε ένα χαρτί. Και το λέω, γιατί είναι
αυτές οι µέρες που γίνεται η µεταβίβαση των δικαιωµάτων. Θα
πρέπει, λοιπόν, να διευκρινιστεί, ούτως ώστε να µπορέσουν οι
άνθρωποι να κάνουν µεταβίβαση των δικαιωµάτων.

Επιπλέον, σας ενηµερώνω ότι λόγω της παρερµηνείας, η
οποία υπήρξε σε προηγούµενη συζήτηση, κάποιοι από τους
νέους συνταξιούχους ενεργοποίησαν δικαιώµατα και θα ήθελα
να ξέρω αν θα µπορούσε να υπάρξει µέριµνα γι’ αυτούς που
ενεργοποίησαν τα δικαιώµατα πριν την πιθανή έκδοση κάποιας
εγκυκλίου, ούτως ώστε να µην έχουν αυτή την περικοπή για τη
συγκεκριµένη χρονιά. 

Και, βεβαίως, πρέπει να σας πω ότι υπάρχει ζήτηµα και σε
σχέση µε τις εισφορές ΕΦΚΑ. Να ξεκαθαρίσετε ποιοι συνταξιού-
χοι ή ποιοι επαγγελµατίες εργαζόµενοι, δηµόσιοι υπάλληλοι και
λοιποί έχουν την υποχρέωση να καταβάλουν ΕΦΚΑ επί του φο-
ρολογητέου αγροτικού εισοδήµατος, εάν υπάρχουν εξαιρέσεις
σε αυτό, και για ποιον λόγο δεν έχει έρθει ακόµα κάποια ειδο-
ποίηση σε αυτούς που έχουν υποχρέωση. Αυτό σηµαίνει ότι δεν
αναζητούνται τα χρήµατα; Δηλαδή, είναι δύο ζητήµατα που συν-
δέονται µεν και για τα οποία η παράκληση είναι πλέον «βγάλτε
την εγκύκλιο, εκδώστε το τι ισχύει, εκδώστε µια πράξη». Δεν είναι
δυνατόν να υπάρξει διαφορετικά οµαλοποίηση σε αυτό.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, έχε-

τε τον λόγο.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-
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νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε. 

Δεν είστε µόνο εσείς που µε ρωτάτε στη Βουλή. Έχω και τον
Σωκράτη Βαρδάκη στην ίδια περιφέρεια και µου λέει «τι έχει
πάθει ο Κεγκέρογλου και δεν το έχει πάρει χαµπάρι ακόµα αυτό;
Όλοι το έχουµε καταλάβει και ο Κεγκέρογλου επιµένει.»

Δεν καταλαβαίνω και εγώ γιατί δεν έχει γίνει αντιληπτό αυτό.
Είστε ο µόνος Βουλευτής που συνέχεια θέτει αυτό το θέµα και
µου έφερε και άλλους δύο, τον Σιµορέλη και τον Θραψανιώτη.
Είναι τόσο πειστικός φαίνεται ο ισχυρισµός σας, που επιµένετε
εκεί στο Ηράκλειο ότι υπάρχει πρόβληµα, που αναρωτιούνται
ακόµα και εκείνοι που ξέρουν ότι δεν υπάρχει πρόβληµα.

Να το εξηγήσω για τελευταία φορά –ελπίζω- για να δου-
λεύουµε και λίγο στο Υπουργείο. Η σύνταξη έχει έναν σκοπό:
εκείνον που παύει να δουλεύει και να έχει εισόδηµα να τον στη-
ρίζει για να µπορεί να συνεχίσει µε αξιοπρεπή τρόπο τη ζωή του.
Αυτός είναι ο σκοπός της σύνταξης. Έτσι θεµελιώθηκε και σε
όλα τα ασφαλιστικά ταµεία προϋπόθεση ήταν να καταργείς τη
δουλειά σου, να σταµατάς τη δουλειά σου, προκειµένου να πά-
ρεις τη σύνταξη, πλην του ΟΓΑ. Και στον ΟΓΑ δεν ήταν έτσι, διότι
πράγµατι η σύνταξη που καταβαλλόταν ήταν πάρα πολύ µικρή
και είχε άλλη καταγωγή το ταµείο του ΟΓΑ. Ήταν ουσιαστικά ενί-
σχυση από τον κρατικό προϋπολογισµό. Έτσι ήταν από το 1960
και κάτι, όπου τότε περίπου θεσπίστηκε αυτό το δικαίωµα για
τους αγρότες και τους κτηνοτρόφους µας. 

Τώρα, όµως, µε τις νέες ρυθµίσεις, που δίνουν το δικαίωµα και
στην εθνική σύνταξη και, εποµένως, όλοι έχουν συµµετοχή µέσα
από αυτό το νέο σύστηµα καθορισµού των συντάξεων, δηλαδή
να παίρνουν όλοι εθνική σύνταξη, από το 2025 και µετά και οι
αγρότες υπάγονται στις σχετικές προβλέψεις που ισχύουν για
όλους τους συνταξιούχους, να υπάρχει δηλαδή αυτή η σχετική
µείωση των συντάξεων όταν διατηρεί κάποιος τη δραστηριότητά
του. Από τον Γενάρη του 2025 για τους αγρότες θα ισχύει αυτό.
Όσοι άλλοι ασφαλισµένοι σε οποιοδήποτε άλλο ταµείο συµβαίνει
να έχουν αγροτική καλλιέργεια και δραστηριότητα ή κτηνοτρο-
φική δραστηριότητα, έχουν εισοδήµατα. Αυτό έχω πει. Όχι
επειδή έχει χωράφια, γιατί χωράφια µπορεί να διατηρεί ο καθέ-
νας και να πηγαίνει να κάνει και το χόµπι του και να βγάζει το
προϊόν για το σπίτι του. Όταν, όµως, είναι δραστηριότητα, τότε
είναι εισόδηµα, ως τέτοιο εµφανίζεται και τότε προφανώς υπάρ-
χει συνέπεια στη σύνταξή τους. Μιλάω για τους άλλους από άλλα
ταµεία. Αυτό είναι σαφές και το έχω ξαναπεί.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Από 1-1-2017 και µετά.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Από 1-1-
2017 και µετά όσοι έχουν αυτή τη δραστηριότητα. Έτσι και αλ-
λιώς, κύριε Κεγκέρογλου, ο νόµος προβλέπει έναρξη ισχύος από
13/5. Αυτό έχουµε πει.

Τα δικαιώµατα για το 2016 λειτούργησαν. Ενεργοποιήθηκαν.
Για το 2017 -εδώ είναι και ο κ. Αποστόλου- νοµίζω ότι αν έχει κά-
ποιος λάθος και δεν έχει λήξει ακόµη η προθεσµία, µπορεί να
διορθώσει τη δήλωσή του. 

Έτσι δεν είναι, κύριε Υπουργέ, µια και είστε εδώ; 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Έχουµε χρόνο. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Μπορεί να
διορθώσει τη δήλωσή του, αν έκανε εσφαλµένη δήλωση δικαιω-
µάτων. Το λέω για την ανησυχία σας, µήπως κάποιος έκανε δή-
λωση, αγνοώντας -εννοώ κάποιος από τους µη αγρότες, από
τους άλλους δραστηριοποιούµενους στην οικονοµία- ότι θα έχει
συνέπειες στη σύνταξη, επειδή θα έχει εισοδήµατα. 

Αυτά προς το παρόν. Θα σας απαντήσω και µετά, για να µην
καταχρώµαι τον χρόνο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Κεγκέρο-
γλου, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κύριε Υπουργέ, γνωρίζετε πολύ
καλά, γιατί το παραδεχτήκατε ο ίδιος ότι στην προ προηγούµενη
συζήτησή µας υπήρξε από την πλευρά σας ασάφεια, η οποία ερ-
µηνεύτηκε ως συγκεκριµένη δήλωση και για τους συνταξιούχους
µετά την 1-1-2017. Βέβαια, µου το αλλάζετε σήµερα, το κάνετε:

Μάιος 2016. 
Επειδή ακριβώς υπάρχουν στον προφορικό λόγο διαφορετικές

τοποθετήσεις σας κάθε φορά, σας παρακαλώ πάρα πολύ –σας
παρακαλώ πάρα πολύ!- όπως πράξατε µε την εγκύκλιο για τους
αγρότες στις 20 Απριλίου, την παραµονή της συζήτησής µας εδώ
στη Βουλή, της πέµπτης ή έκτης ερώτησής µου, πράξτε και για
τους υπόλοιπους. Δεν υπάρχει το προσωπικό στο Υπουργείο να
γράψει την εγκύκλιο, σύµφωνα µε τις κατευθύνσεις σας; Νοµίζω
ότι είναι απλό. Αυτό ζητάµε. Γράψτε τα µε την υπογραφή σας,
για να υπάρχει πράγµατι αυτή η κατεύθυνση και να ξεκαθαριστεί.
Είναι δυνατόν; 

Σας έχω ξαναρωτήσει για τους αγρότες, αφότου βγήκε η εγ-
κύκλιος; Όχι, βέβαια. Για τους άλλους σας ρωτάω, γιατί κάθε
ηµέρα δεχόµαστε τηλέφωνα. Υποθέτω και οι άλλοι συνάδελφοι,
οι οποίοι προέβησαν σε ερώτηση, γι’ αυτόν τον λόγο το έκαναν.
Υπάρχουν κάθε ηµέρα τηλέφωνα και όχι µόνο από τους αγρότες,
αλλά και από επαΐοντες, από λογιστές, από ανθρώπους οι οποίοι
είναι στη διαδικασία αυτή. 

Άρα εκδώστε εγκύκλιο για το τι ισχύει σε σχέση µε την περι-
κοπή ή µη της σύνταξης. 

Εγώ συµφωνώ. Το έχω κατανοήσει. Σήµερα, όµως, µου το αλ-
λάξατε πάλι. Μάιο του 2016 µου είπατε. Από Μάιο του 2016 και
µετά οι συνταξιούχοι; 

Πρέπει να το πούµε, διότι όπως είπατε και εσείς, είναι αυτές
τις ηµέρες η ενεργοποίηση. Λήγει σε κάποιο διάστηµα. Να το ξε-
καθαρίσουµε, αν είναι από 1-1-2017 ή από 13-5-2016, για να ξέ-
ρουν οι άνθρωποι τι να κάνουν. Αλλιώς βγάλτε µια γενική ανα-
κοίνωση ότι δεν ισχύει για φέτος. 

Το δεύτερο θέµα για το οποίο σας παρακαλώ και για το οποίο
υπάρχει, επίσης, άγνοια και δεν έχει διευκρινιστεί, λόγω του ότι
δεν έχουν σταλεί ειδοποιητήρια -µπορεί το ότι δεν έχουν σταλεί
ειδοποιητήρια να είναι καλό, να σηµαίνει ότι δεν θα πληρώσουν
ΕΦΚΑ οι ετεροεπαγγελµατίες που έχουν αγροτικό εισόδηµα ή
επιδότηση και οι ίδιοι οι συνταξιούχοι- είναι το εξής: Οι συνταξι-
ούχοι θα πληρώνουν ΕΚΦΑ; Ακόµα και αυτοί οι οποίοι δεν θα
έχουν περικοπή του 60%; 

Είναι ερωτήµατα, που µόνο µε δύο εγκυκλίους µπορείτε να τα
απαντήσετε γραπτά και να µη σας απασχολούµε και από το
Υπουργείο, όπως είπατε. Βέβαια σας είχα προτείνει τη Δευτέρα,
να συζητηθεί η σηµερινή µαζί µε την άλλη ερώτηση, ώστε να εκ-
δώσετε σήµερα τις εγκυκλίους, αλλά δεν το δεχτήκατε. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ,

έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Θα σας πω
γιατί δεν το δέχτηκα. 

Καταλαβαίνω το να υπάρχουν –θα το διατυπώσω σωστά- ψευ-
δείς ειδήσεις, που έγιναν πρωτοσέλιδο κάπου. Το βλέπω και σή-
µερα. Λένε ότι οι οφειλές προς τον ΕΦΚΑ αυξήθηκαν, ότι το
ΚΕΑΟ έχει γεµίσει µε οφειλές, ότι δεν εισπράττονται. Αυτό γίνε-
ται, επειδή υπάρχει αρκετή έστω και αθέλητη παραπληροφό-
ρηση κι αλλού ηθεληµένη και σκόπιµη. Επειδή, λοιπόν, πρέπει ο
κόσµος να πάει να κάνει δήλωση για τα δικαιώµατά του, για τις
ενισχύσεις, και καθυστερεί κακώς -γιατί φαίνεται ότι κάτι φταίει
γι’ αυτό που συµβαίνει, που υπάρχει τέτοια καθυστέρηση- οφεί-
λω σήµερα να έρθω να απαντήσω σε αυτό και να πληροφορη-
θούν από τα µέσα ενηµέρωσης όλοι όσοι έχουν δικαιώµατα, για
να σπεύσουν να τα δηλώσουν. 

Είναι σαφές ότι, πρώτον, όσοι ήταν ήδη συνταξιούχοι, όποιο
επάγγελµα και αν έκαναν, όποια δραστηριότητα και αν είχαν
µέχρι και την έναρξη ισχύος του νόµου, θα έχουν το δικαίωµα να
λαµβάνουν τις ενισχύσεις και τις επιδοτήσεις, διότι είχαν κατα-
στεί µε τις προηγούµενες διατάξεις συνταξιούχοι και, ακόµη και
αν υπήρχαν από άλλα ταµεία, αυτές οι συντάξεις δεν θίγονται,
επειδή θα δηλώσουν δικαιώµατα. Αν είπα µέχρι 1η Ιανουαρίου
2017, κύριε Κεγκέρογλου, είναι γιατί απαντάω για δικαιώµατα και
τα δικαιώµατα αφορούν το έτος 2017. Η δήλωση είναι γι’ αυτόν
τον λόγο. 

Οι µετά την έναρξη της ισχύος του νόµου συνταξιούχοι υπά-
γονται στις ίδιες διατάξεις που υπάγονται όλοι όσοι αποκτούν ει-
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σόδηµα και καταβάλλουν εισφορά για το εισόδηµα αυτό και
έχουν τη σχετική περικοπή, επειδή έχουν εισφορά πλην των
αγροτών, για τους οποίους αυτή η συνέπεια θα αρχίσει να ισχύει
από 1ης Ιανουαρίου 2025. Πιο ξεκάθαρα νοµίζω δεν γίνεται να το
πω. Και το λέω εδώ στη Βουλή, µε τη βαρύτητα που έχει µια τέ-
τοια δήλωση. Μπροστά και στη δική σας ερώτηση και στις επα-
νειληµµένες δηλώσεις που έχω κάνει, δεν υπάρχει κανένα περι-
θώριο ασάφειας ή αµφιβολίας ως προς αυτό.

Για να απαντήσω µε την ευκαιρία που µου δίνεται και για το ει-
σόδηµα των αγροτών, οι αγρότες που θα συνταξιοδοτούνται
µέχρι και 31 Δεκεµβρίου 2024, δεν θα καταβάλλουν εισφορές για
την αγροτική τους παραγωγή ως προς το µέρος που θα παρου-
σιάζουν εισόδηµα στο Ε1. Οι άλλοι, όµως, που δεν υπάγονται σε
αυτή τη µεταβατική περίοδο θα καταβάλλουν. 

Ξέρετε υπάρχουν επιστήµονες, γιατροί, δικηγόροι που έχουν
µεγάλες εκτάσεις και έχουν µεγάλα εισοδήµατα περισσότερα
από το επάγγελµά τους. Είναι αθέµιτο να µην έχουν την ίδια µε-
ταχείριση, επειδή συµβαίνει να είναι από αλλού ασφαλισµένοι.
Αυτό το έχω πει κατ’ επανάληψη και νοµίζω είναι δίκαιο και για
τους αγρότες µας και για τους κτηνοτρόφους να έχουν αυτή τη
ρύθµιση.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό. 
Ενηµερώνω το Σώµα ότι σήµερα συζητήθηκαν πέντε επίκαιρες

ερωτήσεις από το σύνολο των δεκαοκτώ. Επιτρέψτε µου να ανα-
γνώσω και για λόγους καταγραφής στα Πρακτικά, τις επίκαιρες
ερωτήσεις οι οποίες δεν θα συζητηθούν και για τις οποίες υπάρ-
χει και επιβεβαίωση από τον Γενικό Γραµµατέα της Κυβέρνησης.

Η πρώτη µε αριθµό 4389/22-3-2017 ερώτηση του Βουλευτή
Ηλείας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Γεράσιµου
(Μάκη) Μπαλαούρα προς την Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής
Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε την αύξηση
ορίου οφειλών ΟΓΑ για συνταξιοδότηση, δεν θα συζητηθεί κα-
τόπιν συνεννόησης του Υφυπουργού Εργασίας, Κοινωνικής
Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης µε τον Βουλευτή.

Η δεύτερη µε αριθµό 780/2-5-2017 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου του Βουλευτή Φθιώτιδος της Νέας Δηµοκρατίας κ. Χρή-
στου Σταϊκούρα προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε τη
χρηµατοδότηση δράσεων από προϊόντα εγκληµατικών ενεργειών
κατά του ελληνικού δηµοσίου και τη διάθεση ποσού για κοινωνι-
κούς σκοπούς, δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του αρµόδιου
Υπουργού.

Η δεύτερη µε αριθµό 789/2-5-2017 επίκαιρη ερώτηση δεύτε-
ρου κύκλου του Ανεξάρτητου Βουλευτή Αχαΐας κ. Νικολάου Νι-
κολόπουλου προς τον Υπουργό Παιδείας ,Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων, µε θέµα: «Ιδεοληπτικά «κατασκευάσµατα» τα νέα
σχολικά βιβλία γραµµένα κατά τις νεοταξικές επιταγές, προ-
ωθούν την αποδόµηση της Ελληνορθόδοξης ταυτότητάς µας»,
δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του αρµόδιου Υπουργού.

Οµοίως η έβδοµη µε αριθµό 753/25-4-2017 επίκαιρη ερώτηση
δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης του Κοµµου-
νιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Ιωάννη Δελή προς τον Υπουργό
Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, σχετικά µε την κατάρ-
γηση ή την αναστολή λειτουργίας του 12ου Δηµοτικού Σχολείου
του Δήµου Θεσσαλονίκης, δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος
του αρµόδιου Υπουργού.

Η τέταρτη µε αριθµό 649/27-3-2017 επίκαιρη ερώτηση δεύτε-
ρου κύκλου του Ανεξάρτητου Βουλευτή Β’ Αθηνών κ. Ευσταθίου
Παναγούλη προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα προκλητική
χρήση χηµικών σε διαδηλωτές παρά την πρόσφατη ρητή απαγό-
ρευση της Κυβέρνησης και τη δέσµευση του Υπουργού, δεν θα
συζητηθεί λόγω κωλύµατος του αρµόδιου Υπουργού.

Η πέµπτη µε αριθµό 461/8-2-2017 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου της Βουλευτού Β’ Αθηνών του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυ-
σή Αυγή κ. Ελένης Ζαρούλια προς τον Υπουργό Εσωτερικών,
σχετικά µε την τροµοκρατική επίθεση µε καλάσνικοφ κατά αν-
δρών των ΜΑΤ, δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του αρµόδιου
Υπουργού.

Η δεύτερη µε αριθµό 4381/22-3-2017 ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ
κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Δικαιοσύνης, Δια-
φάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, µε θέµα «Νέο Δικαστικό
Μέγαρο Ηρακλείου, συντήρηση και βελτίωση του υφιστάµενου
δικαστικού µεγάρου (κτίριο πρωτοδικείου - κτίριο ειρηνοδικείου)
- προσωρινή µεταστέγαση υπηρεσιών», δεν θα συζητηθεί λόγω
κωλύµατος του αρµόδιου Υπουργού.

Τέλος η όγδοη µε αριθµό 761/25-4-2017 επίκαιρη ερώτηση
δεύτερου κύκλου του Ανεξάρτητου Βουλευτή Αχαΐας κ. Νικο-
λάου Νικολόπουλου προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Θα κα-
τατεθεί επίσηµη υποψηφιότητα της Πάτρας για τη µετεγκατά-
σταση της Ευρωπαϊκής Υπηρεσίας Φαρµάκων;». δεν θα συζητη-
θεί λόγω ανειληµµένων υποχρεώσεων του αρµόδιου Υπουργού.

Στο σηµείο αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε
η συζήτηση των επίκαιρων ερωτήσεων.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη των 

ΕΠΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Θα συζητηθεί η υπ’ αριθµόν 19/16/24-4-2017 επίκαιρη επερώ-
τηση των Βουλευτών της Νέας Δηµοκρατίας κ.κ. Φωτεινής Αραµ-
πατζή, Ιωάννου Αντωνιάδη, Γεώργιου Στύλιου, Χαράλαµπου
Αθανασίου, Βασιλείου Γιόγιακα, Αθανάσιου Μπούρα, Χρήστου
Μπουκώρου, Κωνσταντίνου Τσιάρα, Ελευθέριου Αυγενάκη, Αθα-
νάσιου Δαβάκη, Θεοδώρας (Ντόρας) Μπακογιάννη, Σπυρίδωνος
- Αδώνιδος Γεωργιάδη, Χρίστου Δήµα, Κωνσταντίνου Κατσαφά-
δου, Εµµανουήλ (Μάνου) Κόνσολα, Ιωάννη Πλακιωτάκη, Απόστο-
λου Βεσυρόπουλου, Μαρίας Αντωνίου, Κωνσταντίνου Βλάση,
Στέργιου Γιαννάκη, Κωνσταντίνου Σκρέκα, Κωνσταντίνου Αχ. Κα-
ραµανλή προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων
µε θέµα: «Άνευ προηγουµένου καθυστέρηση στην αξιοποίηση
του Προγράµµατος Αγροτικής Ανάπτυξης ΠΑΑ 2014-2020 και
του συνόλου των χρηµατοδοτικών εργαλείων της Ευρωπαϊκής
Ένωσης».

Εκ µέρους της Κυβέρνησης θα µιλήσει ο Υπουργός Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων κ. Ευάγγελος Αποστόλου. 

Επιτρέψτε µου να ανακοινώσω και τα ονόµατα των Κοινοβου-
λευτικών Εκπροσώπων, όπως αυτά δόθηκαν από τις Κοινοβου-
λευτικές Οµάδες. Από τη Νέα Δηµοκρατία ως Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος ορίστηκε ο κ. Ιωάννης Κεφαλογιάννης, από τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ ο κ. Ιωάννης Καραγιάννης, από τη Δηµοκρατική Συµπαρά-
ταξη ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ ο κ. Αθανάσιος Θεοχαρόπουλος, από τον
Λαϊκό Σύνδεσµο - Χρυσή Αυγή ο κ. Νικόλαος Μίχος, από το Κοµ-
µουνιστικό Κόµµα Ελλάδας ο κ. Νικόλαος Μωραΐτης, από τους
Ανεξάρτητους Έλληνες ο κ. Γεώργιος Λαζαρίδης, από την Ένω-
ση Κεντρώων η κ. Θεοδώρα Μεγαλοοικονόµου και από το Ποτάµι
ο κ. Σπυρίδων Δανέλλης. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο σας παρα-
καλώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ορίστε, κύριε Υ-
πουργέ, έχετε τον λόγο.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Απλώς θα ήθελα να ενηµερώσω το Σώµα ότι ο
Αναπληρωτής Υπουργός και ο Υφυπουργός θα κάνουν χρήση
της δικής µου δυνατότητας για δευτερολογία και τριτολογία, του
αντίστοιχου χρόνου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς, κύριε Υ-
πουργέ.

Θα δώσουµε τώρα τον λόγο στην πρώτη επερωτώσα Βου-
λευτή της Νέας Δηµοκρατίας, την κ. Φωτεινή Αραµπατζή και θα
ακολουθήσουν µε τη σειρά οι υπόλοιποι επερωτώντες Βουλευτές
της Νέας Δηµοκρατίας κύριοι Στύλιος, Αντωνιάδης, Μπουκώρος,
Δήµας, Βλάσσης και τέλος ο κ. Τσιάρας. 

Έχετε τον λόγο, κυρία Αραµπατζή.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, µετά τα µέτρα-ταφόπλακα για τους αγρότες,

όπως εσείς, κύριε Υπουργέ, τα είχατε χαρακτηρίσει, φέρνετε σε
λίγες µέρες, δυστυχώς, στη Βουλή το τέταρτο µνηµόνιο, ένα τέ-
ταρτο µνηµόνιο πριν καν ολοκληρωθεί το τρίτο και βέβαια χωρίς
χρηµατοδότηση. Συντάξεις των δέκα πλέον µηνών, µιας και οι
περικοπές που συµφωνήσατε θα φτάσουν τις δύο µηνιαίες συν-
τάξεις, εκεί που ο κ. Σπίρτζης έλεγε ότι δεν θα µείνετε µόνο στη
δέκατη τρίτη του Δεκεµβρίου αλλά θα δώσετε και δέκατη τέ-
ταρτη. 

Για δε το αφορολόγητο δεν χρειάζεται να πω κάτι εγώ, τα έχει
πει ο κ. Τσακαλώτος, όταν απειλούσε πως θα παραιτηθεί, αν
πέσει κάτω από τις 9.000 ευρώ. Και φυσικά, φόροι, φόροι, φόροι,
και όλα αυτά µετά από ένα χρόνο καθυστερήσεις και υποτιθέ-
µενη θεατρική διαπραγµάτευση. Όλα αυτά µετά από βαρύγδου-
πες δηλώσεις για ούτε 1 ευρώ επιπλέον µέτρα, για κόκκινες
γραµµές και άλλα τέτοια.

Μέσα σε αυτό το ζοφερό κλίµα ο πρωτογενής τοµέας της χώ-
ρας στενάζει. Η φορολογική και ασφαλιστική επιδροµή, σε συν-
δυασµό µε την εκτόξευση του κόστους παραγωγής αποτέλεσµα,

βεβαίως, των δικών σας πολιτικών, αφήνουν ήδη βαθιές πληγές
στον αγροτοκτηνοτροφικό κόσµο της χώρας. Μοναδικό ίσως σω-
σίβιο για την ανάταξη της αγροτικής οικονοµίας είναι η έγκαιρη
και ορθολογική διαχείριση και απορρόφηση των 6 δισεκατοµµυ-
ρίων ευρώ του Προγράµµατος Αγροτικής Ανάπτυξης 2014-2020,
του λεγόµενου «ΕΣΠΑ των αγροτών», ζεστό κοινοτικό χρήµα που
η προηγούµενη κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας είχε διασφα-
λίσει και εσείς, δυστυχώς, αφήνετε να λιµνάζει εδώ και δύο χρό-
νια αναξιοποίητο µε συνεχείς και απαράδεκτες καθυστερήσεις,
τόσο στην προκήρυξη των µέτρων όσο βεβαίως και στη διαχεί-
ριση των όσων δεήσατε τελευταία στιγµή να προκηρύξετε. 

Ουραγός, δυστυχώς, η χώρα µας στην Ευρώπη των είκοσι
επτά. Εικοστή έκτη στην κατάταξη των είκοσι επτά, µε ποσοστό
µόλις 9,33% µέχρι το τρίτο τρίµηνο του 2016 και, βεβαίως, µε αλ-
χηµείες της τελευταίας στιγµής αγγίξατε το 12% το τελευταίο
τρίµηνο, µένοντας όµως και πάλι κάτω από τη βάση του κοινοτι-
κού µέσου όρου. Στερείτε έτσι από τον πρωτογενή τοµέα πολύ-
τιµα και αναγκαία χρήµατα, αποστραγγίζετε τη ρευστότητα της
αγοράς, ναρκοθετείτε την αγροτική οικονοµία και την εθνική οι-
κονοµία, βεβαίως, στο σύνολό της. Δεν είναι τυχαίο ότι επί των
ηµερών ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ το Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης εγ-
κρίθηκε τελευταίο όλων στην Ευρωπαϊκή Ένωση στις 11 Δεκεµ-
βρίου 2015, δεκαεπτά ολόκληρους µήνες µετά την υποβολή του
από τη δική µας διακυβέρνηση. 

Τι κάνατε, λοιπόν; Πήρατε ένα πρόγραµµα το οποίο είχε υπο-
βληθεί έτοιµο προς έγκριση και, βεβαίως, επαυξηµένο µε δική
µας διαπραγµάτευση κατά 3 δισεκατοµµύρια ευρώ σε σχέση µε
την αρχική κοινοτική κατανοµή, και δύο χρόνια από την ανάληψη
της διακυβέρνησής σας κωλυσιεργείτε επικίνδυνα για την αγρο-
τική οικονοµία. 

Τεράστιες οι ευθύνες σας, κύριοι Υπουργοί. Γιατί σε µία χρονιά
ορόσηµο όπως το 2015, γιατί ήταν το «ν + 2» του τέλους του
προηγούµενου προγράµµατος που οι πληρωµές θα έπρεπε να
τρέχουν, όπως σε κάθε τέλος της προγραµµατικής περιόδου,
λόγω της ωριµότητας των έργων και των δικαιούχων, βεβαίως,
και των δηµοσίων και ιδιωτικών επενδύσεων, ήρθατε εσείς και
παγώσατε τα πάντα. Κάνατε και εδώ ό,τι κάνατε σε ολόκληρη την
ελληνική οικονοµία. Έξι ολόκληρους µήνες του 2015 δεν πληρώ-
νατε τίποτα. Για να κάνει ο ΣΥΡΙΖΑ τον σκληρό διαπραγµατευτή
και τον αντιµνηµονιακό, κρατήσατε προφανώς όλα τα χρήµατα
για µισθούς και συντάξεις, που κινδύνευαν λόγω της ολέθριας
διαπραγµατευτικής τακτικής σας. 

Αποτέλεσµα να εκτοξευθούν οι ανειληµµένες υποχρεώσεις,
που πολύ απλά όταν καθυστερούν, αφαιρούν χρήµατα της επό-
µενης προγραµµατικής περιόδου. Τι και αν η Νέα Δηµοκρατία
σας προειδοποιούσε συνεχώς διά του κοινοβουλευτικού ελέγ-
χου, τι και αν ήρθε ο ίδιος ο Επίτροπος της Γεωργίας ο κ. Φιλ
Χόγκαν και στις 6 Οκτωβρίου σας τράβηξε τ’ αυτιά εδώ από το
Βήµα της Βουλής, ότι πρέπει να τρέξετε χωρίς καθυστερήσεις
την υλοποίηση του Προγράµµατος Αγροτικής Ανάπτυξης, δυστυ-
χώς η Κυβέρνησή σας επέδειξε ατάραχη προκλητική αβελτηρία.

Και όταν, βεβαίως, ξυπνήσατε από τον λήθαργο, ακόµη και τα
λάθη στα µέτρα που δεήσατε να προκηρύξετε, έχουν µετατραπεί
σε γεφύρι της Άρτας. Την ηµέρα χτίζονται, το βράδυ γκρεµίζον-
ται, όπως το φιάσκο µε τη διαχείριση του µέτρου για τις βιολογι-
κές καλλιέργειες όπου µετά από τρεις παρατάσεις στις προ-
θεσµίες µε την πρόσκληση χιλιάδων δικαιούχων κάθε φορά
χωρίς να υπάρχει ο απαραίτητος προϋπολογισµός και µε τη µε-
γάλη αύξηση στην τιµή της κτηνοτροφίας την οποία την τελευ-
ταία στιγµή εδώ λαϊκίστικα ο κ. Τσιρώνης ανακοίνωσε, ρίχνοντας
προφανώς στάχτη στα µάτια των κτηνοτρόφων, καταφέρατε να
οδηγήσετε το πρόγραµµα σε Βατερλώ, αποκλείοντας, τελικά, χι-
λιάδες δικαιούχους φυτικής παραγωγής, εκτός των περιοχών
«NATURA» και εξοστρακίζοντας, βέβαια για πρώτη φορά, το σύ-
νολο των κτηνοτρόφων.

Το ερώτηµα παραµένει αµείλικτο, κύριε Υπουργέ: Γιατί δώ-
σατε παρατάσεις από την πρώτη λήξη της προθεσµίας, όταν οι
αιτήσεις των υποψηφίων δικαιούχων είχαν υπερκαλύψει στο δι-
πλάσιο τον διαθέσιµο προϋπολογισµό; Γιατί κοροϊδεύατε τον
κόσµο και τον καλούσατε να υποβάλει ξανά και ξανά αιτήσεις;
Είναι σίγουρα ανήθικο πολιτικά, να εξαγγέλλεις από το Βήµα της
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Βουλής ότι αυξάνεις την τιµή στους κτηνοτρόφους, για να τους
πετάξεις τελικά όλους απ’ έξω, συρρικνώνοντας, βεβαίως, έναν
διαθέσιµο προϋπολογισµό 443 εκατοµµυρίων ευρώ στα µόλις
221 εκατοµµύρια. Την ίδια στιγµή, βεβαίως, έχετε το θράσος, να
υπόσχεστε στους αποκλεισµένους δικαιούχους άλλα 400 εκα-
τοµµύρια ευρώ σε νέα προκήρυξη. 

Τα ίδια χάλια, φυσικά, και µε την προκήρυξη για τους νέους
γεωργούς. Μετά από δύο παρατάσεις που έδωσε το Υπουργείο
σας για την υποβολή των αιτήσεων, οι χιλιάδες νέοι αγρότες
έπρεπε να περιµένουν τέσσερις ολόκληρους µήνες, µέχρι να
ανοίξει το πληροφοριακό σύστηµα, για να ξεκινήσει η αξιολό-
γηση των αιτήσεών τους. Καθυστέρηση, βεβαίως, που σώρευσε
εµπόδια στους χιλιάδες υποψηφίους, γιατί φέτος για πρώτη
φορά οι υποψήφιοι νέοι αγρότες θα µάθουν τα αποτελέσµατα
της αξιολόγησής τους γι’ αυτό το σηµαντικό πρόγραµµα µετά το
τέλος των δηλώσεων ΟΣΔΕ, που έληγαν στις 15 Μαΐου. 

Αποτέλεσµα να βαδίζουν στα τυφλά, για το αν πρέπει, τελικά,
ή όχι να υποβάλουν δηλώσεις καλλιέργειας, ρισκάροντας έτσι
είτε την ένταξή τους στο πρόγραµµα, αν τελικά εγκριθούν, είτε
την ευκαιρία να συµµετέχουν εκ νέου σε αυτό, αν απορριφθούν
και έχουν κάνει δήλωση καλλιέργειας. Κι έπρεπε να έρθει µόλις
χθες η Ευρωπαϊκή Επιτροπή, για να δώσει παράταση των δηλώ-
σεων ΟΣΔΕ ενός µηνός µέχρι τις 15 Ιουνίου, παράταση, βεβαίως,
που εν µέρει λύνει το πρόβληµα των νέων αγροτών, που κινδυ-
νεύουν να µείνουν εκτός προγράµµατος χωρίς καµµία δική τους
υπαιτιότητα. 

Όπως στον αέρα κινδυνεύει να τιναχθεί και η συµµετοχή περί-
που δέκα χιλιάδων νέων γεωργών του προηγούµενου προγράµ-
µατος. Γιατί; Γιατί έχει τεράστια καθυστέρηση στην έναρξη της
κατάρτισής τους, της εκπαίδευσής τους, που αν δεν ολοκληρω-
θεί µέχρι τον Νοέµβριο του τρέχοντος, οι συγκεκριµένοι νέοι γε-
ωργοί του προηγούµενου προγράµµατος θα κληθούν να επι-
στρέψουν χρήµατα πίσω.

Είναι απαράδεκτο, κύριοι Υπουργοί, όταν σύµφωνα µε στοιχεία
της EUROSTAT το ποσοστό των αγροτών κάτω των τριάντα
πέντε ετών στην Ελλάδα είναι µόλις 7% και πάνω από πενήντα
πέντε ετών είναι πάνω από 57%, να ναρκοθετείτε την ηλικιακή
ανανέωση του αγροτικού πληθυσµού της χώρας. 

Όσον αφορά τα σχέδια βελτίωσης, το κατ’ εξοχήν πρόγραµµα
δηµιουργίας και εκσυγχρονισµού των αγροτικών εκµεταλλεύ-
σεων που εξαγγέλλατε ότι θα προκηρύξετε µέχρι το τέλος του
2016, δεν κάνατε ούτε την προδηµοσίευση που εκ των υστέρων
µας λέγατε ότι η προδηµοσίευση θα γίνει τον Μάρτιο του 2017.
Όσο δε για τη µεταποίηση, µόλις στις 22 Απριλίου έγινε η πρό-
σκληση για τη δράση και αυτή για το µισό πρόγραµµα. Μισές
δουλειές, δηλαδή! 

Δεν κινείται φύλλο, ασφαλώς, ούτε για το πρόγραµµα µείωσης
της νιτρορύπανσης, το οποίο µετατίθεται για την καλλιεργητική
περίοδο 2018-2019, παρά την υπόσχεσή σας ότι θα έτρεχε για
την καλλιεργητική περίοδο 2017. 

Δεν κινείται φύλλο για τα αγροτουριστικά, που ακόµη αναµέ-
νονται οι προσκλήσεις, και βεβαίως σηµαντικά αναπτυξιακά µέτ-
ρα για την αγροτική εκπαίδευση, τους γεωργικούς συµβούλους,
τις ευρωπαϊκές συµπράξεις καινοτοµίας µένουν οµοίως στο συρ-
τάρι. 

Όσο δε για την εκχώρηση της διαχείρισης του 1/3 των χρηµά-
των του προγράµµατος περιφέρειας –αρχιτεκτονική της Νέας
Δηµοκρατίας, την οποία υιοθετήσατε- να υπογραµµίσουµε ότι µε
τις καθυστερήσεις σας, µόλις τον Οκτώβριο του 2016 µόνο οι
νέοι αγρότες έχουν προσκληθεί από τις περιφέρειες. 

Και ενώ η οικονοµία πιάνει πάτο και στενάζει για ρευστότητα,
εσείς γυρνάτε επιδεικτικά την πλάτη στα προβλεφθέντα χρηµα-
τοδοτικά εργαλεία τόσο του Προγράµµατος Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης όσο και του σχεδίου Γιούνκερ για τον αγροτοδιατροφικό
τοµέα, πολύτιµες δυνατότητες ανάπτυξης συνεργειών µε την Ευ-
ρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων που θα µπορούσαν να χρηµατο-
δοτήσουν, να δανειοδοτήσουν µε ευνοϊκούς όρους τους παρα-
γωγούς επενδυτές για την πληρωµή της ίδιας συµµετοχής τους
στα διάφορα προγράµµατα σε µια εποχή τέτοιας οικονοµικής δυ-
σπραγίας. Ουραγός η χώρα µας και εδώ.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας της κυρίας Βουλευτού)
Θα χρειαστώ ένα λεπτό ακόµα, κύριε Πρόεδρε.
Βρέχει χρήµα, κύριε Υπουργέ, και εσείς κρατάτε οµπρέλα.

Μόλις χθες υπογράψατε την ex ante αξιολόγηση µε την Ευρω-
παϊκή Τράπεζα Επενδύσεων των συγκεκριµένων χρηµατοδοτικών
εργαλείων, που θα χρειαστούν έξι έως οκτώ µήνες για να ολο-
κληρωθεί αυτή η αξιολόγηση, όταν η Ρουµανία έχει πάρει ήδη
87 εκατοµµύρια, η Εσθονία 34 εκατοµµύρια, η Ιταλία 105 εκα-
τοµµύρια, η Ιρλανδία 100 εκατοµµύρια, η Δανία 24 εκατοµµύρια,
ενώ η Βουλγαρία, η Σλοβενία, η Λετονία ολοκληρώνουν µε γοργά
βήµατα την αξιολόγηση. 

Ίδια και χειρότερη κατάσταση µε το ΠΑΑ σηµειώνεται και στο
Επιχειρησιακό Πρόγραµµα Αλιείας και Θάλασσας, η απορρό-
φηση του οποίου αγγίζει µόλις το 1%, σε έναν τοµέα µε µεγάλη
κοινωνικοοικονοµική βαρύτητα, όπως η αλιεία, που εξαρτά πάνω
από τριάντα χιλιάδες θέσεις εργασίας. 

Κατόπιν τούτων, επερωτάστε, κύριοι Υπουργοί: Πότε, επιτέ-
λους, θα προκηρύξετε το σύνολο των µέτρων του νέου Προ-
γράµµατος Αγροτικής Ανάπτυξης 2014-2020; Ποιες προκηρύξεις
και πότε συγκεκριµένα αναµένονται; Πότε θα γίνει η επόµενη
προκήρυξη για τις βιολογικές καλλιέργειες και ποιους θα αφορά;
Τι µέλλει γενέσθαι µε τους αποκλεισµούς όλων των κτηνοτρόφων
αλλά και χιλιάδων αγροτών από το εν λόγω µέτρο; Πώς θα ανα-
πληρωθούν τα χρήµατα του 2017, που οι εν λόγω δικαιούχοι έχα-
σαν εξαιτίας των χειρισµών σας και πώς άραγε θα αναπληρωθεί
η απώλεια του πρώτου έτους εφαρµογής του προγράµµατος; Τι
θα γίνει µε τα αναπτυξιακά χρηµατοδοτικά εργαλεία και το σχέ-
διο Γιούνκερ; Τι σχεδιασµός υπάρχει και τι χρονικός ορίζοντας;
Ποιο είναι το χρονοδιάγραµµα προκηρύξεων για την αλιεία; 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε την
κ. Αραµπατζή.

Τον λόγο έχει ο επόµενος επερωτών Βουλευτής, ο κ. Γεώργιος
Στύλιος. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, ας θυµηθούµε µερικά «γκρίζα» σηµεία της
Κυβέρνησης και κατ’ επέκταση της διαχείρισης της πολιτικής
ηγεσίας του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων. 

Για να δούµε ποια είναι τα έργα και οι ηµέρες σας. Αυξήσατε
τον ΦΠΑ στα αγροτικά εφόδια από το 13% στο 24%. Αυξήσατε
τη φορολογία εισοδήµατος από το 13% στο 22% έως 45%. Αυ-
ξήσατε την προκαταβολή φόρου από το 75% στο 100%.

Φορολογήσατε για πρώτη φορά τις βασικές αγροτικές ενισχύ-
σεις και επιδοτήσεις. Καταργήσατε την έκπτωση του ειδικού
φόρου κατανάλωσης στο αγροτικό πετρέλαιο. Αυξήθηκε το κό-
στος ενέργειας των αγροτών µέσω της αύξησης των τιµολογίων
της ΔΕΗ. Αυξήθηκαν υπέρµετρα οι ασφαλιστικές εισφορές.

Αυτά είναι τα έργα και ηµέρες της διακυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ -
ΑΝΕΛ από το 2015 µέχρι και σήµερα.

Πάµε να δούµε το θέµα της σηµερινής επερώτησης. Το νέο
Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης σχεδιάστηκε και υποβλήθηκε
τον Ιούλιο του 2014 από τη δική µας κυβέρνηση, της Νέας Δη-
µοκρατίας, η οποία και διασφάλισε 6 δισεκατοµµύρια ευρώ για
την περίοδο 2014-2020 -4,7 δισεκατοµµύρια κοινοτική συµµετοχή
και 1,3 δισεκατοµµύρια η εθνική συµµετοχή- καθώς και 14 δισε-
κατοµµύρια των άµεσων ενισχύσεων στους αγρότες.

Σας προκαλούµε. Η Κυβέρνησή σας, εσείς, δεν αυξήσατε ούτε
κατά 1 ευρώ την κοινοτική συµµετοχή στη χρηµατοδότηση του
συγκεκριµένου προγράµµατος. Αν λέµε ψέµατα, να έλθετε να
µας διαψεύσετε µε στοιχεία και αποδείξεις.

Το δήθεν επικαιροποιηµένο Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης, δεν συµπεριλαµβάνει τίποτα άλλο εκτός από τεχνικές διορ-
θώσεις και αλλαγές, που πάντοτε γίνονται όταν υποβάλλεται ένα
πρόγραµµα χιλίων και πλέον σελίδων, ένα πρόγραµµα µε δοµή
και φιλοσοφία, που αφορούν διορθώσεις τεχνικού χαρακτήρα,
καθώς και ανακατανοµές στους προϋπολογισµούς τους οποίους
κάνατε.

Σας καλώ, λοιπόν, να µας πείτε, κύριε Υπουργέ, τι αλλάξατε
στη βασική φιλοσοφία του προγράµµατος που είχε καταθέσει η
Νέα Δηµοκρατία, σε τι ήταν λάθος το προηγούµενο πρόγραµµα
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και ποια είναι η δική σας συµβολή, η δική σας προστιθέµενη αξία,
η δική σας νέα κατεύθυνση.

Οι αλλαγές δε που αναφέρατε είναι αποτέλεσµα της αδρά-
νειάς σας και είχαν ως συνέπεια 900 εκατοµµύρια του προηγού-
µενου προγράµµατος, του 2007-2014, να µην απορροφηθούν
µέσα στο 2015, έτσι όπως είχε συµφωνηθεί και έτσι όπως προ-
βλεπόταν. Άρα χάθηκαν από το προηγούµενο πρόγραµµα αυτά
τα 900 εκατοµµύρια, έγιναν γέφυρα και τα µεταφέρατε στο επό-
µενο πρόγραµµα, στο 2014-2020.

Τι είχε αυτό ως συνέπεια; Ποιο ήταν το αποτέλεσµα; Τα χρή-
µατα που θα µπορούσαµε να απορροφήσουµε από το πρό-
γραµµα 2014-2020, τα 6,7 δισεκατοµµύρια, να µειωθούν κατά
900 εκατοµµύρια. Και όλα αυτά γιατί; Διότι αδρανήσατε, καθυ-
στερήσατε. Ήρθατε, λοιπόν, µετά από δέκα µήνες στη διακυβέρ-
νηση της χώρας, όταν κάνατε τη σκληρή διαπραγµάτευση και τα
περάσατε στο επόµενο πρόγραµµα.

Αυτό είχε ως συνέπεια να µειωθεί το υπάρχον πρόγραµµα και
άρα να στερούµαστε πόρους και χρήµατα, που τόσο πολύ τα
έχουν ανάγκη σήµερα οι Έλληνες αγρότες.

Για να σας προλάβω, κύριε Υπουργέ, έχω ψάξει µε τους συ-
νεργάτες µου κι εγώ τις υπουργικές σας αποφάσεις και τα δελτία
Τύπου του Υπουργείου σας για όλη την περίοδο του 2015, από
τον Γενάρη µέχρι και τέλος Οκτωβρίου. Υπάρχουν τέσσερα δελ-
τία Τύπου που αφορούν στο Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης
και τέσσερις µόνο υπουργικές αποφάσεις που αλλάζουν και κά-
νουν µια ανακατανοµή στις κοινοτικές ενισχύσεις. Αυτό είναι το
έργο σας. Αυτό είναι δηµοσιευµένο και αυτό είναι καταγεγραµ-
µένο.

Πείτε, µας λοιπόν, ποιες αποφάσεις πήρατε, πότε τις πήρατε,
τι πράξατε µέσα στο 2015, για να πάρουµε εµπρός, για να τρέ-
ξουµε, για να ξεκινήσουµε; Γνωρίζουµε που βρισκόµαστε. Γνω-
ρίζουµε ποιες είναι οι συνθήκες.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα χρειαστώ λίγο χρόνο ακόµη, κύριε Πρόεδρε, ένα µε δύο
λεπτά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Έχετε και δικαίωµα
δευτερολογίας.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Θα τον πάρω από τη δευτερολογία µου.
Ένα λεπτό ακόµη.

Πείτε µας, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, ποιες είναι οι δικές σας τρο-
ποποιήσεις, οι αποφάσεις που πήρατε σ’ αυτό το διάστηµα, διότι
φαλκιδεύσατε την εξέλιξη του προγράµµατος;

Ζούµε ανάµεσα στους αγρότες. Ζούµε στην ελληνική περιφέ-
ρεια. Βιώνουµε κάθε µέρα τα προβλήµατά τους και την οικονο-
µική κρίση. Διαπιστώνουµε ότι ενώ υπάρχουν χρήµατα, εµείς
σφυρίζουµε αλλού και βλέπουµε προς άλλες κατευθύνσεις.

Θέλω να σας κάνω µια επισήµανση. Για ποιον λόγο, κύριε Υ-
πουργέ, αποκλείσατε από το µέτρο της βιολογικής γεωργίας,
που οι δικές σας λανθασµένες ενέργειες τίναξαν το πρόγραµµα
στον αέρα -από δώδεκα χιλιάδες δικαιούχους πήγαµε στους
εξήντα τέσσερις που έχουν υποβάλει αίτηση- και ήρθατε µετά
από αλλαγές επί αλλαγών αποφάσεων, να πείτε ότι αποκλείουµε
όλη την κτηνοτροφία; Αποκλείσατε την κτηνοτροφία, όταν ξέρετε
ότι τα δυναµικά µας προϊόντα προέρχονται από τη ζωική παρα-
γωγή, διότι τινάχθηκε το συγκεκριµένο πρόγραµµα στον αέρα. 

Σας καλούµε, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, να µας πείτε. Για ποιον
λόγο δεν προχωρήσατε στο µέτρο των γεωργικών συµβούλων,
όταν αναµένουµε, όπως έχετε πει κι εσείς, πάνω από χίλιους γε-
ωπόνους και τεχνολόγους γεωπόνους να απασχοληθούν στον
συγκεκριµένο τοµέα το επόµενο διάστηµα; Έχουµε τη δυνατό-
τητα να καθυστερούµε; Γνωρίζετε ποιες είναι οι συνθήκες; Γνω-
ρίζετε ποιο είναι το ύψος της ανεργίας; Ή µήπως θα πάµε σε
τετράωρα και σε µερική απασχόληση και για τους γεωπόνους. 

Σήµερα η ελληνική περιφέρεια έχει ανάγκη από επιστήµονες,
γεωπόνους, τεχνολόγους γεωπόνους, που έχουν αποφοιτήσει
από τα ιδρύµατά µας, να δώσουν συµβουλές στους γεωργούς
και τους παραγωγούς µας για να τρέξουµε µπροστά, για να
πάρει µπρος ο αγροδιατροφικός τοµέας της χώρας. 

Θέλω να σας ρωτήσω, κύριε Υπουργέ. Όλοι το συζητάµε και
λέµε παντού ότι χρειαζόµαστε την καλύτερη οργάνωση των

αγροτών, πιο δυνατούς συνεταιρισµούς, πιο καλές οµάδες πα-
ραγωγών. Υπάρχουν ή δεν υπάρχουν χρήµατα στο Πρόγραµµα
Αγροτικής Ανάπτυξης που στοχεύουν καθαρά σε αυτόν τον θε-
σµό, να ενισχύσουν τις οµάδες παραγωγών; Για ποιον λόγο δεν
έχετε προχωρήσει στον νόµο που εσείς ψηφίσατε για τους συ-
νεταιρισµούς, στην έκδοση των εφαρµοστικών υπουργικών απο-
φάσεων; Γιατί καθυστερείτε; Γιατί δεν προχωράτε; 

Θέλω, κύριε Υπουργέ, να µας πείτε, ποια είναι τα χρονοδια-
γράµµατα, ακριβώς, στα οποία θα προχωρήσετε για την υλοποί-
ηση του προγράµµατος αγροτικής ανάπτυξης και τροφίµων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Στύλιο, να
σας ενηµερώσω ότι καλύψατε και τον χρόνο της δευτερολογίας
σας πλέον. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα µου δώσετε λίγο
χρόνο και από τη δευτερολογία µου;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Εγώ; 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μα ήδη σας λέω ότι

καλύψατε και τον χρόνο της δευτερολογίας που δικαιούσασταν
της τρίλεπτης παρέµβασης της δευτερολογίας. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Εγώ σας ενηµε-

ρώνω να το ξέρετε από τώρα. 
Ολοκληρώστε, σας παρακαλώ. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Θα ολοκληρώσω, κύριε Πρόεδρε. 
Σας ζητάµε, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, να µας δώσετε τα χρονο-

διαγράµµατα, διότι σας θυµίζω ότι εσείς έχετε εξαγγείλει τον πε-
ρασµένο Αύγουστο ότι θα προκηρυχθούν πέντε δράσεις του
Προγράµµατος Αγροτικής Ανάπτυξης. Σας καλώ να έρθετε στο
Βήµα και να µας πείτε. Από τις πέντε δράσεις –ξέρω την απάν-
τηση, είναι δηµοσιευµένη- πόσα από αυτά που εξαγγείλατε τον
Αύγουστο, έχουν προκηρυχθεί µέχρι σήµερα µέχρι τούτη την
ώρα που µιλάµε εδώ; 

Θα ήθελα να επισηµάνω δύο ακόµη σηµεία. Γιατί καταργήσατε
το µέτρο 17 προϋπολογισµού 200 εκατοµµυρίων ευρώ, όπου
προέβλεπε να δοθούν αυτά τα χρήµατα για τον ΕΛΓΑ για την
προστασία των κτηνοτρόφων και των γεωργών, κύριε Υπουργέ,
και να ενισχύσουµε τον ΕΛΓΑ, να δώσουν οι παραγωγοί µας χα-
µηλότερες εισφορές και να µπορεί να υπάρχει καλύτερο αποτέ-
λεσµα; 

Γιατί δεν εκµεταλλευτήκατε το νοµοθετικό πλαίσιο για την αλ-
λαγή του κοινοτικού κανονισµού για τον ορισµό των βοσκοτό-
πων; Γνωρίζετε, κύριε Υπουργέ, ότι ο ορισµός των βοσκοτόπων
έχει πραγµατοποιηθεί και έχει υλοποιηθεί από την προηγούµενη
κυβέρνηση; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Στύλιο, µε
συγχωρείτε τώρα. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σας παρακαλώ, µι-

λάτε εννιάµισι λεπτά. Έλεος! 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Κλείνω σε ένα λεπτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Να ξέρετε –εγώ το

δηλώνω από τώρα, βεβαίως θα προεδρεύσει άλλος Αντιπρό-
εδρος- ότι δεν δικαιούστε δευτερολογίας. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Το είπαµε, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Το λέω, για να προ-

λάβω ενδεχόµενες ενστάσεις που θα εκφράσετε στον επόµενο
Προεδρεύοντα. 

Σας παρακαλώ, ολοκληρώνετε. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Δεν θα κάνω χρήση της δευτερολογίας

µου, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μα δεν τη δικαιού-

στε πλέον. Δεν είναι θέµα αν θα κάνετε χρήση ή όχι. Κάνατε χρή-
ση ήδη. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Δεν θα ζητήσω να ξαναµιλήσω. Συγ-
γνώµη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μην µπαίνουµε σε
διάλογο. Σας παρακαλώ, ολοκληρώστε. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κλείνω µε δύο προτά-
σεις. 

Κύριε Υπουργέ, για εµάς, για τη Νέα Δηµοκρατία, ο πρωτογε-
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νής τοµέας θα δώσει διέξοδο και προοπτική στους νέους της πα-
τρίδας µας. Ο αγροδιατροφικός τοµέας στηρίζει την ελληνική
περιφέρεια, την ύπαιθρο, τις δραστηριότητες των Ελλήνων γε-
ωργών και αγροτών. Τα χωριά ζωντανεύουν µε τις δραστηριότη-
τες των αγροτών. Για τον λόγο αυτό, πιστεύουµε ότι η στήριξη
του πρωτογενή τοµέα είναι πατριωτική πολιτική, εθνική πολιτική,
κύριε Υπουργέ. Γι’ αυτό σας λέµε ότι οι ευθύνες της Κυβέρνησής
σας, οι καθυστερήσεις και οι αδράνειες σας είναι πολύ µεγάλες. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Ιωάννης Αντωνιάδης.

Θα παρακαλούσα πολύ τους οµιλητές, να είναι εντός των χρο-
νικών ορίων που υπάρχουν. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΤΩΝΙΑΔΗΣ: Εγώ είµαι συνεπής.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Όχι, όχι. Δεν ανα-

φέροµαι σε εσάς. Αναφέροµαι γενικά. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΤΩΝΙΑΔΗΣ: Δεν θα κάνω χρήση της δευτερολο-

γίας µου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σας λέω το εξής.

Έχετε το δικαίωµα πρωτολογίας για πέντε λεπτά και δευτερολο-
γίας για τρία λεπτά. Αξιοποιείτε όσον χρόνο θέλετε. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΤΩΝΙΑΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι,
κύριοι Υπουργοί, πριν µπω στα εξειδικευµένα της επίκαιρης επε-
ρώτησης, θέλω να κάνω κάποιες ερωτήσεις και κάποιες επιση-
µάνσεις. 

Μιας που είναι εδώ και περισσότεροι του ενός Υπουργοί, θα
ήθελα να ρωτήσω: Κύριοι Υπουργοί, κι εσείς και ο Πρωθυπουρ-
γός έχετε επισκεφθεί καθόλου την αγορά; Είτε πρωί είτε µεση-
µέρι είτε βράδυ πάτε, υπάρχει µια εξαιρετική ησυχία. Σε ένα
ησυχαστήριο έχει µεταβληθεί όλη η αγορά. Και µιλάω για όλα τα
είδη των µαγαζιών. Τα επισκεπτόµαστε και µεταφέρουµε την
κραυγή απόγνωσης και των εργαζόµενων και των επιχειρηµα-
τιών. Δεν ξέρουν τι πρόκειται να γίνει την επόµενη µέρα, αν θα
βρουν ανοιχτά τα µαγαζιά κι αν θα έχουν δουλειά και οι εργαζό-
µενοι και οι επιχειρηµατίες. 

Δεν ξέρω, επίσης, αν έχετε επισκεφτεί αγροτικές περιοχές.
Εάν πάτε το βράδυ στα καφενεία -τα καφενεία είναι το βαρόµε-
τρο της ευηµερίας των αγροτών-, είναι όλα άδεια. Τα αναφέρω
όλα αυτά, γιατί ενώ υπάρχει αυτή η τεράστια κρίση, εσείς έχετε
παρκαρισµένα στα συρτάρια σας δισεκατοµµύρια τα οποία µέ-
νουν αχρησιµοποίητα είτε από ανικανότητα, είτε από ιδεοληψία,
είτε από εµµονές. Εσείς θα µας πείτε.

Επίσης, θέλω να σχολιάσω ορισµένα από τα αφηγήµατα των
οποίων γινόµαστε µάρτυρες τώρα τελευταία: Η Νέα Δηµοκρατία
δήθεν βρίσκεται σε αδιέξοδο τώρα που ολοκληρώνεται η δεύ-
τερη αξιολόγηση, η µεγάλη επιτυχία της Κυβέρνησης, η οποία
µετά από ενάµιση χρόνο ολοκληρώνει τη δεύτερη αξιολόγηση
και όλοι πλέον θα τρώµε µε χρυσά κουτάλια και θα βγούµε από
την κρίση, φεύγει το µνηµόνιο, η ανάπτυξη έρχεται, τα λουλούδια
ανθίζουν και τα πουλιά κελαηδούν. 

Αλήθεια, σε ποιους απευθύνεστε; Τότε η κυβέρνηση Σαµαρά
που στα δυο χρόνια είχε κλείσει τέσσερις αξιολογήσεις, τι έπρε-
πε να κάνει; Ένα πάρτι διαρκείας µε συνεχείς επιτυχίες και συ-
νεχή σκισίµατα του µνηµονίου; 

Διαλαλείτε παντού ότι µειώσατε το ποσοστό στους ανέργους.
Δεν λέτε ότι αυτές οι µία-δύο µονάδες µείωσης έγιναν γιατί
έχουµε πλέον τις ευέλικτες µορφές εργασίας. Κυρίως, όµως, δεν
λέτε ότι έχουνε φύγει πεντακόσιες χιλιάδες άνεργοι στο εξωτε-
ρικό. Μα, άµα θα φύγουν κι άλλοι πεντακόσιοι χιλιάδες άνεργοι,
εγώ σας διαβεβαιώ ότι το ποσοστό ανεργίας θα πέσει στο 10%.
Το µόνο που δεν µας λέτε είναι ότι η Ελλάδα θα έχει γίνει κράτος
γερόντων. 

Το παραµύθι µε τα αντίµετρα σε ποιους απευθύνεται; Φέρνετε
µέτρα 4 δισεκατοµµύρια και θα ρίξετε κάποια ψίχουλα. Είναι τα
λεγόµενα ψίχουλα της ντροπής, τα οποία δεν αξίζουν στους Έλ-
ληνες, γιατί οι Έλληνες θέλουν τη δική τους δουλειά, θέλουν να
ζουν αξιοπρεπώς µέσα στην κοινωνία, όπως και οι υπόλοιποι Ευ-
ρωπαίοι και όχι σε τριτοκοσµικά καθεστώτα και κράτη.

Το ωραίο δε, µε όλα αυτά είναι αυτό που µας λέτε ότι, εάν δεν
εγκρίνουν τα αντίµετρα και τη µείωση του χρέους, δεν θα τα

εφαρµόσετε τα µέτρα. Μα, θα είστε εσείς το 2019 και το 2020;
Όχι βέβαια! Να είχαµε να λέγαµε!

Εν πάση περιπτώσει, αν µε κάποιον τρόπο η κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας το 2019 ή το 2020, αυτό το επαναλαµβάνω
και θα το πω και στο τέλος, µπορούσε να απορροφήσει όλα τα
χρήµατα, το θέµα είναι ότι η ζηµιά την οποία έχετε προκαλέσει
θα µείνει, γιατί αυτό το διάστηµα ο αγροτικός κόσµος, η αγρο-
τική οικονοµία και εν τέλει η εθνική οικονοµία έχει ανάγκη από
αυτά τα χρήµατα, από αυτά τα δισεκατοµµύρια, κι εσείς τους τα
στερείτε. 

Ερχόµαστε στον αγροτικό χώρο. Με όλα τα µέτρα τα οποία
έχετε πάρει και µε όλες τις γενικότερες συνθήκες -οµολογουµέ-
νως υπάρχουν και κάποιοι αντικειµενικοί λόγοι- είναι γεγονός ότι
έχει αυξηθεί το κόστος παραγωγής, στο οποίο συµβάλλατε κι
εσείς µε την υπέρογκη φορολογία, µε τις υψηλές ασφαλιστικές
εισφορές και έχουµε τη δραστική µείωση του αγροτικού εισοδή-
µατος, συν βέβαια και όλα τα υπόλοιπα, το υψηλό κόστος των
λιπασµάτων, του πετρελαίου, κ.λπ..

Έρχοµαι σε πιο συγκεκριµένα θέµατα. Δυστυχώς, έχουµε γίνει
αποδέκτες διαµαρτυριών, κατ’ αρχάς για το θέµα της βιολογικής
καλλιέργειας και όλο αυτό το φιάσκο, το οποίο δηµιουργήθηκε,
µε όλες αυτές τις συνεχείς παρατάσεις και όλους τους κτηνο-
τρόφους και τους δικαιούχους φυσικής παραγωγής, τους οποί-
ους απεντάξατε, για να βάλετε αυτούς οι οποίοι είναι σε περιοχές
«NATURA». 

Θέλω να κάνω δύο συγκεκριµένες επισηµάνσεις και ερωτή-
σεις. Κατ’ αρχάς, στο θέµα των ενστάσεων, κύριε Υπουργέ, έχετε
βάλει συγκεκριµένες φόρµες και αν θέλει κάποιος αγρότης να
κάνει µια ένσταση, δεν µπορεί. Παραδείγµατος χάριν, αναφέρω
το εξής: Έχει κάποιος αγρότης εκατό στρέµµατα και έχει µόνο
εννέα στρέµµατα στη «NATURA». Εάν απεντάξει έντεκα στρέµ-
µατα, πιάνει το 10% και µπαίνει. Αυτός δεν µπορεί να κάνει αυτή
την ένσταση. Δεν το δέχεστε. 

Όπως εσείς «αλεξιπτωτικά» φέρατε αυτές τις αλλαγές, θέλουν
και οι αγρότες, από τη στιγµή που είναι πολύ κοντά στο όριο, να
µπορέσουν να δικαιούνται και αυτοί να µπουν µέσα, για να µην
χάσουν αυτό το συγκεκριµένο βοήθηµα, το συµπλήρωµα του ει-
σοδήµατός τους. 

Επίσης, για τα βιολογικά, από τη στιγµή που καθυστερήσατε,
συµβάλατε στο να χάσουν οι αγρότες µια καλλιεργητική περίοδο.
Θα µπορούσαν, αν ήξεραν ότι δεν θα είναι µέσα, αντί να βάλουν
σιτάρι, να βάλουν τριφύλλι, να βάλουν καλαµπόκι και να µην έ-
χουν αυτή την απώλεια του εισοδήµατος συν τα έξοδα του φα-
κέλου, τα οποία πλήρωσαν και έχουν χαθεί. 

Συνεχίζω µε το φιάσκο για το πρόγραµµα για τους νέους αγρό-
τες, που µετά από τρεις παρατάσεις για την υποβολή των αιτή-
σεων λόγω προβλήµατος στο µηχανογραφικό σύστηµα, έχουν
µπλοκάρει τα πάντα, ενώ δεν µπορούν να υποβάλλουν αίτηση
πληρωµής ούτε οι δικαιούχοι νέοι αγρότες, που εντάχθηκαν στο
µέτρο πριν από τρία χρόνια, το 2014. 

Το πρόβληµα µε τα σχέδια βελτίωσης, το οποίο είναι ένα τε-
ράστιο πρόβληµα, δεν τους επιτρέπει να εκσυγχρονιστούν. Υ-
πάρχει µεγάλη αναταραχή στους αγρότες για το συγκεκριµένο
θέµα. 

Υπάρχει το φιάσκο και το µεγάλο πρόβληµα µε την νιτρορύ-
πανση, η οποία αντί να τρέξει το 2017 µετατίθεται στο 2018, το
2019 και βλέπουµε. 

Τα µέτρα για την καινοτοµία και την αγροτική εκπαίδευση
έχουν ήδη αναφερθεί. Δεν θέλω να πω κάτι. Έπρεπε ήδη να τρέ-
χουν και είναι χωρίς απορρόφηση. 

Υπάρχει το θέµα µε τη µηδενική απορρόφηση στο Επιχειρη-
σιακό Πρόγραµµα Αλιείας και Θάλασσας. 

Υπάρχει το θέµα µε το πακέτο Γιούνκερ, για το οποίο πανηγυ-
ρίσατε και τώρα έχει ξεχαστεί. 

Θα κλείσω µε δύο επισηµάνσεις. Κύριοι Υπουργοί, σε αυτά τα
δύο χρόνια έχετε κατακτήσει συγκεκριµένες πρωτιές που είναι
πολύ σηµαντικές. Θα αναφέρω ορισµένες. 

Φέρατε την Ελλάδα πρώτη µέσα στους είκοσι οκτώ –είκοσι
επτά τώρα πια– στην ανεργία. Φέρατε την Ελλάδα πρώτη στη µε-
τανάστευση για την εξεύρεση εργασίας. Φέρατε την Ελλάδα
πρώτη στη µηδενική απορρόφηση στο Πρόγραµµα Αγροτικής
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Ανάπτυξης. 
Μείναµε τελευταίοι, αν είδατε τα στοιχεία, στην απορρόφηση

χρηµάτων, τα οποία θα βρίσκαµε στις λίστες και στο λαθρεµπό-
ριο. Για το µεν λαθρεµπόριο καπνού και καυσίµων, από τα 600
εκατοµµύρια ευρώ πρόστιµα πήραµε µόνο 30 εκατοµµύρια ευρώ
και για τις δε λίστες Λαγκάρντ και Μπόγιαρνς, από τα 550 εκα-
τοµµύρια ευρώ πρόστιµα εισπράχθηκαν µόνο 80 εκατοµµύρια
ευρώ. 

Κλείνω, για να είµαι συνεπής µε το εξής: Ό,τι και να γίνει, κύ-
ριοι Υπουργοί, και αν µε έναν µαγικό τρόπο, όπως είπα και στην
αρχή, µπορέσουν κάποια στιγµή αυτά τα χρήµατα να απορρο-
φηθούν, η µεγάλη ζηµιά στον αγροτικό κόσµο και στην αγροτική
οικονοµία έχει ήδη συντελεστεί και δεν αναπληρώνεται. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Χρήστος Μπουκώρος. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, είναι αδιανόητο και ακατανόητο αυτό το

οποίο συµβαίνει, να υπάρχουν χρήµατα τόσο αναγκαία για τον
αγροτικό τοµέα, αλλά και ευρύτερα για την ελληνική οικονοµία,
και να παραµένουν αναξιοποίητα, λόγω της αβελτηρίας σας. 

Το γεγονός αυτό µε οδηγεί στο συµπέρασµα ότι δεν επιθυ-
µείτε να κυβερνήσετε τη χώρα. Μοναδική σας επιθυµία παραµέ-
νει η νοµή της εξουσίας. Γι’ αυτό και απεργάζεστε σε όλα τα µέ-
τωπα, σε όλα τα ζητήµατα, συνεχώς νέες και απίθανες καθυστε-
ρήσεις. 

Αυτό όµως, κύριε Υπουργέ, που συµβαίνει στον αγροτικό το-
µέα και ιδιαίτερα στο Πρόγραµµα Αγροτικής Ανασυγκρότησης,
πραγµατικά είναι άνευ προηγουµένου. Οι καθυστερήσεις σας
έχουν καταρρίψει κάθε ρεκόρ. 

Συνοµολογούµε όλοι, κύριοι Υπουργοί, ότι ο πρωτογενής το-
µέας είναι κρίσιµος για την έξοδο από την κρίση. 

Επίσης, συνοµολογούµε ότι αυτός ο τοµέας απαιτεί, µεταξύ
άλλων, τρία βασικά πράγµατα: την ανανέωση του αγροτικού πλη-
θυσµού, τον εκσυγχρονισµό των γεωργικών εκµεταλλεύσεων και
εγκαταστάσεων και την παραγωγή ποιοτικών προϊόντων που ευ-
νοεί το έδαφος και το µικροκλίµα της χώρας. 

Ας δούµε, λοιπόν, στο πλαίσιο της αγροτικής ανασυγκρότησης
τι έχετε κάνει γι’ αυτούς τους τρεις τοµείς. Και θα ξεκινήσω,
κύριε Υπουργέ, από τους νέους αγρότες. Παρά το γεγονός ότι
παρατηρείται µία θεαµατική στροφή των νέων ανθρώπων στον
πρωτογενή τοµέα, στη γεωργία και στην κτηνοτροφία, ο πολιτι-
κές σας τους αποκαρδιώνουν, τους απογοητεύουν και εν τέλει –
παρά την είσοδό τους µε όραµα και όρεξη- θα τους διώξετε και
πάλι από τον πρωτογενή τοµέα. 

Κύριε Υπουργέ, πώς αισθάνεστε ως Υπουργός Αγροτικής Ανά-
πτυξης για το γεγονός ότι στη Βουλγαρία, στη Ρουµανία και στην
Πολωνία έχει ολοκληρωθεί και η δεύτερη αξιολόγηση των φακέ-
λων νέων αγροτών και κτηνοτρόφων και ήδη καταβάλλονται τα
χρήµατα;

Θέλετε να σας πω τι συµβαίνει στην Ελλάδα; Οι υπηρεσίες σας
υπολογίζουν ότι µετά την καθυστερηµένη προκήρυξη πέρυσι τον
Απρίλιο του 2016 θα ολοκληρωθεί περί τα τέλη Μαΐου η πρώτη
αξιολόγηση των φακέλων και δίνουν και µία ενδεικτική ηµεροµη-
νία περί τα τέλη Ιουνίου για ολοκλήρωση της δεύτερης αξιολό-
γησης. Πλην, όµως, η πλατφόρµα δεν υπάρχει, το λογισµικό δεν
υπάρχει, ώστε να ανατεθούν στους αξιολογητές οι φάκελοι και
να ολοκληρωθεί η αξιολόγηση, έστω εντός αυτών των καθυστε-
ρηµένων δραµατικά ηµεροµηνιών. 

Άρα, κύριε Υπουργέ, στο πρόγραµµα «ΝΕΟΙ ΑΓΡΟΤΕΣ» κατα-
κτάτε την καθόλου επίζηλη τελευταία θέση στην Ευρώπη. Όµως,
αυτό δεν είναι χωρίς συνέπειες, κύριε Υπουργέ. Καλέσατε µε κα-
θυστέρηση τους νέους αγρότες να µπουν στο πρόγραµµα πέ-
ρυσι τον Απρίλιο. Άρχισε η δεύτερη καλλιεργητική περίοδος από
την εκδήλωση του ενδιαφέροντός τους και δεν έχουν πάρει ούτε
ένα ευρώ. 

Ξέρετε τι σηµαίνει αυτό για έναν νέο αγρότη και έναν νέο κτη-
νοτρόφο, κύριε Υπουργέ; Πολύ απλά σηµαίνει ότι καλείται να αν-
ταπεξέλθει στα έξοδα εγκατάστασης και στα έξοδα δύο καλλιερ-
γητικών περιόδων, χωρίς να έχει πάρει ούτε ένα ευρώ! Δηλαδή,

τον εγκλωβίσατε, τον αιχµαλωτίσατε, τον καταστρέφετε και στο
τέλος θα τον οδηγήσετε εκτός πρωτογενούς τοµέα! Έτσι συµ-
περιφέρεστε στους νέους αγρότες µέσα από το συγκεκριµένο
µέτρο του προγράµµατος. 

Θέλετε να πάµε στα σχέδια βελτίωσης για τον εκσυγχρονισµό
των γεωργικών εκµεταλλεύσεων; Ούτε καν έχετε προκηρύξει το
πρόγραµµα, κύριε Υπουργέ! 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, θα χρησιµοποιήσω και τη δευτερολογία µου. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Μπουκώρο,

µε συγχωρείτε για τη διακοπή. Επιτρέψτε µου να σας πω ότι αυτή
η επίκληση από τους Βουλευτές της αξιοποίησης της δευτερο-
λογίας δεν ισχύει µε βάση τον Κανονισµό. 

Το Προεδρείο δίνει αυτή την ανοχή. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Είναι πάγια πρακτική. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Προς ενηµέρωσή σας το είπα. Δια-

κόπτετε τη σκέψη µου µε αυτόν τον τρόπο.  
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Μπουκώρο,

σας διέκοψα, σας ζήτησα συγγνώµη, θα κρατηθεί ο χρόνος σας. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Στα τρίλεπτα συνηθίζεται αυτό,

όχι στα πεντάλεπτα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Άλλο το τι συνηθί-

ζεται! Εγώ οφείλω να σας καταθέσω τι προβλέπει ο Κανονισµός. 
Από εκεί και πέρα, το Προεδρείο δίνει τη δυνατότητα, όπως

και την έχει δώσει και θα τη δώσει, της αξιοποίησης της δευτε-
ρολογίας από τους επερωτώντες Βουλευτές, αλλά να µην έρ-
θουν µετά, όταν έρθει η σειρά των δευτερολογιών, να ζητούν πα-
ρέµβαση. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Είναι σωστό αυτό που λέτε. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Δεν υπάρχει τέτοια πρόθεση. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Μπουκώρο,

έχετε τον λόγο για να συνεχίσετε. Έχει κρατηθεί ο χρόνος σας,
µην ανησυχείτε. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ανέπτυξα ένα τρί-
πτυχο συγκεκριµένων µέτρων και δράσεων. Υπήρξε µία διακοπή,
χωρίς να έχω ολοκληρώσει ούτε καν την πρωτολογία µου. Απλά
σας ενηµέρωσα ότι θα ολοκληρώσω. Εν πάση περιπτώσει, συνε-
χίζω.

Τα σχέδια βελτίωσης, κύριε Υπουργέ, που υποτίθεται οδηγούν
στην αναγκαιότητα του εκσυγχρονισµού των αγροτικών εκµεταλ-
λεύσεων, είπατε δηµοσίως ότι θα γίνει η αρχική προκήρυξη τον
Μάρτιο. Τώρα τα µεταθέτετε για µετά το καλοκαίρι. Δηλαδή, πά-
µε για τρίτο χρόνο Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, χωρίς αγροτικές
επενδύσεις, χωρίς σχέδια βελτίωσης. 

Τρία χρόνια είναι τροµερά µεγάλο χρονικό διάστηµα, κύριε
Υπουργέ, για να χαµογελάτε µπροστά σε τέτοιες παρατηρήσεις. 

Πρέπει να προβληµατιζόµαστε, όταν αυτά τα χρονοδιαγράµ-
µατα δεν τηρούνται, γιατί άνθρωποι βρίσκονται στην ύπαιθρο και
ταλαιπωρούνται, χάνουν κόπο, χάνουν επενδύσεις, χάνουν την
περιουσία τους. Ας προβληµατιστούµε, επιτέλους, περισσότερο!
Μην αναρωτιέστε µετά γιατί δεν έχουµε βγει ακόµα από την
κρίση και είµαστε τελευταίοι σε όλη την Ευρώπη!

Και να έρθουµε στις βιολογικές καλλιέργειες, κύριε Υπουργέ:
Καθυστερήσεις, αβελτηρία, παλινωδίες, τρεις παρατάσεις, εξαι-
ρέσεις του κτηνοτροφικού κόσµου. Τι άλλο δηλαδή; Και µόνο για
τις περιοχές «NATURA». Συγγνώµη, βιολογικά προϊόντα, αγρο-
τικά και κτηνοτροφικά, παράγουν µόνο οι περιοχές «NATURA»; 

Υπόσχεστε νέα προκήρυξη 400 εκατοµµυρίων ευρώ, για να βά-
λετε µέσα τους κτηνοτρόφους και τους αγρότες εκτός περιοχών
«NATURA» που εξαιρέσατε εξαιτίας δικών σας ευθυνών; 

Επιτέλους, θα µας πείτε πού το πάτε, κύριε Υπουργέ; Διευθύ-
νετε ένα από τα πιο κρίσιµα Υπουργεία -εκεί κρύβεται ένα από
τα κλειδιά για την έξοδο από την κρίση- και καταγράφετε τις µε-
γαλύτερες καθυστερήσεις από το σύνολο του κυβερνητικού έρ-
γου. 

Ευθύνονται οι αγρότες που χρεοκοπούν καθηµερινά; Ευθύνον-
ται οι νέοι αγρότες που δανείζονται για να ανταπεξέλθουν στα
έξοδά τους, γιατί εσείς καθυστερείτε την εφαρµογή των συγκε-
κριµένων µέτρων; 

Θα αναλάβετε, επιτέλους, τις ευθύνες σας; Δεν είστε καινούρ-
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για κυβέρνηση. Σας το έχω ξαναπεί. Είστε η παλαιότερη µνηµο-
νιακή κυβέρνηση µε αυτή τη σύνθεση, τη σύνθεση ΣΥΡΙΖΑ - Α-
ΝΕΛ. Η παλαιότερη µνηµονιακή κυβέρνηση είστε! Επιτέλους, συ-
νέλθετε, κυβερνήστε, αφήστε τη νοµή της εξουσίας και αναλά-
βετε τις ευθύνες σας!

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Χρίστος Δήµας, που είναι ο επόµενος επερωτών Βουλευτής. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Οι επιδόσεις της Κυβέρνησης στο ΕΣΠΑ είναι γνωστές: Καθυ-

στερήσεις, ολιγωρίες, πόροι που λιµνάζουν για χρόνια σε ταµεία
και αποτυχία σε στόχους που η ίδια η Κυβέρνηση θέτει. 

Στην εισηγητική έκθεση του προϋπολογισµού του 2017, µάλι-
στα, ο ετήσιος στόχος που είχε θέσει η Κυβέρνηση στο ΕΣΠΑ για
το 2016 ήταν τα 2,28 δισεκατοµµύρια ευρώ. Τελικά, ανακοινώ-
θηκε πως απορρόφησε η Κυβέρνηση 1,61 δισεκατοµµύρια ευρώ,
άρα 29,3% κάτω του στόχου. 

Σήµερα που το κόστος της αγροτικής παραγωγής έχει αυξηθεί
κατά πολύ και οι αγρότες προσπαθούν να καλύψουν τους εξον-
τωτικούς φόρους και τις ασφαλιστικές εισφορές που τους έχετε
επιβάλει και ταυτόχρονα, να πουλήσουν το εµπόρευµά τους σε
µια κοινωνία της οποίας το διαθέσιµο εισόδηµα και την αγορα-
στική δύναµη έχετε συρρικνώσει, εσείς αποδεικνύεστε ανίκανοι
να ρίξετε στην αγορά κοινοτικούς πόρους, τους οποίους η προ-
ηγούµενη κυβέρνηση, η κυβέρνηση Σαµαρά, είχε εξασφαλίσει
και τόσο έχει ανάγκη η αγροτική οικονοµία. 

Πιο συγκεκριµένα, η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ παρέλαβε τον
Ιανουάριο του 2015 διασφαλισµένους κοινοτικούς πόρους για
την αγροτική ανάπτυξη ύψους 4,7 δισεκατοµµυρίων ευρώ, οι ο-
ποίοι µε την εθνική συµµετοχή φθάνουν τα 6 δισεκατοµµύρια
ευρώ. Δύο και πλέον χρόνια µετά από εκείνο το σηµείο οι πόροι
αυτοί παραµένουν σε µεγάλο βαθµό αναξιοποίητοι, την ώρα που
γεωργοί, αλιείς και κτηνοτρόφοι βιώνουν τις συνέπειες της κα-
ταστροφικής ύφεσης στην οποία µας έχει εγκλωβίσει η Κυβέρ-
νηση Τσίπρα. 

Θέλω να δώσω ορισµένα ενδεικτικά στοιχεία, για να καταλά-
βουν οι αγρότες το µέγεθος της ολιγωρίας σας, καθώς, την ώρα
που ο Έλληνας αγρότης αντιµετωπίζει τη φοροεπιδροµή της Κυ-
βέρνησης, η Κυβέρνηση σφυρίζει αδιάφορα. 

Η Ελλάδα είναι τελευταία µεταξύ των είκοσι επτά χωρών της
Ευρωπαϊκής Ένωσης στην απορρόφηση των πόρων του δεύτε-
ρου πυλώνα, έχοντας απορροφήσει µόλις το 9,33% στα τέλη του
2016. Επαναλαµβάνω, 9,33%! Διαψεύστε µε, κύριε Υπουργέ, µε
τα στοιχεία σας. Είναι, µε το 9,33%, λοιπόν, ουραγός η Ελλάδα! 

Το πρόγραµµα για τις βιολογικές καλλιέργειες εξελίχθηκε σε
φιάσκο. Δώσατε τρεις παρατάσεις, δίχως να έχετε τον απαιτού-
µενο προϋπολογισµό, γεγονός που οδήγησε στον αποκλεισµό
χιλιάδων δικαιούχων και όλων των κτηνοτρόφων. 

Το πρόγραµµα «ΝΕΟΙ ΑΓΡΟΤΕΣ» παραµένει παγωµένο, γιατί
δεν έχει ανοίξει ακόµα το πληροφοριακό σύστηµα, ώστε να ξεκι-
νήσει η αξιολόγηση των αιτήσεων. 

Επ’ ευκαιρία, έχετε, αλήθεια, χρονοδιάγραµµα της συνολικής
διαδικασίας του χρόνου πληρωµής για την πρώτη δόση στους
νέους αγρότες; Θα µας ενδιέφερε να το ακούσουµε, κύριε Υ-
πουργέ. 

Και για να κάνει κανείς τη σύγκριση –γιατί είναι σηµαντικό να
θυµόµαστε- η προηγούµενη κυβέρνηση, η κυβέρνηση Σαµαρά,
είχε καταφέρει από την καταληκτική ηµεροµηνία υποβολής του
αιτήµατος το καλοκαίρι του 2014 όχι µόνο να ολοκληρώσει την
αξιολόγηση, αλλά είχε καταφέρει να ξεκινήσει τις πληρωµές
εντός τριών µηνών και να έχουν ολοκληρωθεί εντός πέντε µηνών
και αφού αυξήσαµε δυο φορές τον προϋπολογισµό στο πρό-
γραµµα «ΝΕΟΙ ΑΓΡΟΤΕΣ» σε διαπραγµάτευση µε την Ευρωπαϊκή
Επιτροπή, ώστε να εντάξουµε όσο το δυνατόν περισσότερους
δικαιούχους. 

Τι καταφέρατε εσείς; Θέλετε να µας πείτε; Αφήστε µε, όµως,
να µαντέψω, αναφερόµενος και στα υπόλοιπα µέτρα. Τίποτα! Τί-
ποτα για τα σχέδια βελτιώσεων, τίποτα στη διαχείριση του Προ-
γράµµατος Αγροτικής Ανάπτυξης, τίποτα στη νιτρορύπανση και
το πιο εκκωφαντικό απ’ όλα, τίποτα στο Επιχειρησιακό Πρό-

γραµµα Αλιείας και Θάλασσας, στο οποίο θα αναφερθώ εκτετα-
µένα στη δευτερολογία µου. 

Μέσα σε δύο και πλέον χρόνια καταφέρατε να απορροφήσετε
µόλις 2,7 εκατοµµύρια ευρώ από τα συνολικά 101 εκατοµµύρια
ευρώ. Τα δεδοµένα, δυστυχώς, δεν αφήνουν κανένα περιθώριο
αισιοδοξίας. Η εµπειρία του αγροτικού κόσµου από την Κυβέρ-
νησή σας χαρακτηρίζεται από ένα πελώριο «τίποτα». 

Και θα δώσω ένα ακόµη παράδειγµα µε το οποίο έχω ασχολη-
θεί προσωπικά και θέλω µια απάντηση, κύριε Υπουργέ, για το τι
έχετε κάνει.

Είχε εισαχθεί στο Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης από την
κυβέρνηση Σαµαρά ειδικό πιλοτικό µέτρο που αποσκοπούσε
στην επιδότηση ενεργητικής προστασίας γεωργικής παραγωγής
από δυσµενή κλιµατικά φαινόµενα, όπως είναι η χαλαζόπτωση,
ο καύσωνας και ο παγετός. Θέλω να µου πείτε σε ποιο στάδιο
βρίσκεται η αύξηση του ποσοστού επιδότησης για τα αντιχαλα-
ζικά δίκτυα και τις αντιβρόχινες µεµβράνες.

Δυστυχώς, αυτό που χρειάζεται η χώρα είναι αλλαγή πολιτι-
κής. Είναι απολύτως απαραίτητο να ενεργοποιηθούν τα εγκεκρι-
µένα χρηµατοδοτικά εργαλεία των προγραµµάτων, µε τη συν-
δροµή της Ευρωπαϊκής Τράπεζας Επενδύσεων, ώστε να επανεκ-
κινήσουµε την αγροτική οικονοµία. 

Εσείς δυόµισι χρόνια έχετε αποδείξει πως δεν έχετε τη δυνα-
τότητα να το κάνετε. Είστε εµπόδιο για την ανάπτυξη της χώρας.
Είναι πια προφανές. Και µόνο όταν εσείς φύγετε από τη διακυ-
βέρνηση της χώρας, θα µπορέσει η Ελλάδα να πάει µπροστά και
συνεπώς, η αγροτική παραγωγή.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Δήµα.
Τον λόγο έχει ο κ. Κωνσταντίνος Βλάσης.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΛΑΣΗΣ: Κύριε Υπουργέ, τα τελευταία δύο

χρόνια ο όρος «ηρωική διαπραγµάτευση» έγινε σηµαία της Κυ-
βέρνησής σας, µε τα γνωστά τραγικά αποτελέσµατα για τους
Έλληνες πολίτες. Υποτίθεται ότι θα παλεύατε να διεκδικήσετε το
καλύτερο για τη χώρα και το µόνο που καταφέρατε είναι να χά-
σετε πολύτιµο χρόνο και να φουσκώσετε τον λογαριασµό λόγω
της ανικανότητάς σας. 

Και δεν είναι µόνο ότι τίποτα δεν πετύχατε µέσα από τη διαδι-
κασία αυτή, αλλά αποφασίσατε και να µην ασχοληθείτε µε κρί-
σιµα ζητήµατα που εν πολλοίς, το µόνο που απαιτούσαν για να
έχουν αίσια έκβαση και πολλαπλά οφέλη για τη χώρα, ήταν προ-
σήλωση, δουλειά και υπευθυνότητα. Δυστυχώς, µια από αυτές
τις εκκρεµότητες είναι και το Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης
2014-2020, για το οποίο ερχόµαστε να µιλήσουµε σήµερα µε την
επίκαιρη επερώτησή µας.

Για να είµαι ειλικρινής µαζί σας, δεν µου προκαλεί καµµία εν-
τύπωση το γεγονός ότι η χώρα µας είναι ουραγός, ως προς την
απορρόφηση των αναγκαίων κοινοτικών πόρων του δεύτερου πυ-
λώνα, µε µόλις 9,33% στο τρίτο τρίµηνο του 2016. 

Από την πρώτη στιγµή που αναλάβατε τη διακυβέρνηση της
χώρας, η στάση σας απέναντι στην Ευρωπαϊκή Ένωση ήταν το
λιγότερο εχθρική. Και µπορεί τα ζητήµατα µε τους εταίρους µας
να ήταν ανοικτά και απαραίτητο να διευθετηθούν, όµως σίγουρα
αυτός δεν ήταν λόγος να παραγκωνίσετε διασφαλισµένους κοι-
νοτικούς πόρους ύψους 4,7 δισεκατοµµυρίων ευρώ, οι οποίοι µέ-
νουν χωρίς απορρόφηση. Κι όλα αυτά είναι αριθµοί. Δεν αµφισ-
βητούνται, κύριε Υπουργέ.

Ξέρετε, η έξοδος από την κρίση δεν θα έρθει µε κανένα συγ-
χωροχάρτι από την πλευρά των εταίρων. Η Ελλάδα δεν θα ξανα-
σταθεί στα πόδια της χωρίς υπευθυνότητα, αξιοπιστία και
σκληρή δουλεία. Η Ελλάδα θα οδηγηθεί στην ανάπτυξη εκµεταλ-
λευόµενη όλα τα εργαλεία που της προσφέρει το ευρωπαϊκό
πλαίσιο και όλα τα συγκριτικά πλεονεκτήµατα που διαθέτουµε
ως χώρα. 

Μόνο που οι ανεπαρκείς σας χειρισµοί έχουν οδηγήσει όχι
µόνο σε χαµηλούς ρυθµούς απορρόφησης αλλά και στον ορατό
κίνδυνο να χαθούν αυτά τα πολύτιµα κονδύλια που θα µπορού-
σαν να οδηγήσουν στην ουσιαστική θωράκιση και ενίσχυση του
αγροτικού τοµέα.
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Πριν, λοιπόν, περάσουµε στα επιµέρους ερωτήµατα της ση-
µερινής επερώτησης, εγώ οφείλω να σας ρωτήσω πρωτίστως και
ευθέως το εξής: 

Είστε διατεθειµένοι να αντιµετωπίσετε τον αγροτικό τοµέα ως
ουσιαστικό µοχλό ανάπτυξης της χώρας µας και πώς προτίθεστε
να το κάνετε αυτό; Αναγνωρίζετε τον ρόλο και τη σηµασία του
ως αναπτυξιακού πυλώνα; Και αν ναι -επειδή ως τώρα δεν το δεί-
χνετε- είστε σε θέση να φέρετε εις πέρας όσα απαιτούνται για
να επέλθει η ουσιαστική αγροτική ανάπτυξη;

Θα µπορούσα να κάνω αναφορά σε πάρα πολλά σηµεία της
επίκαιρης επερώτησης, που πολλά από αυτά αφορούν και τον
ιδιαίτερο τόπο µου, την Αρκαδία. Όµως, δυστυχώς, λόγω χρονι-
κού περιορισµού αυτό δεν είναι δυνατόν.

Θα ήθελα, όµως, να δώσω ιδιαίτερη έµφαση στην παταγώδη
αποτυχία του προγράµµατος «Βιολογικές Καλλιέργειες». Το
µέτρο περιλάµβανε δύο δράσεις, για ζωική και φυτική παραγωγή
ύψους σχεδόν 450 εκατοµµυρίων ευρώ. Έγινε η προκήρυξη,
υπήρξε µεγάλο ενδιαφέρον από πλευράς παραγωγών -σαράντα
εννιά χιλιάδες αιτήσεις φυτικής παραγωγής, δεκαπέντε χιλιάδες
ζωικής παραγωγής- και καταλήξαµε να µην εγκριθεί κανένας
υποψήφιος ζωικής παραγωγής λόγω υπέρβασης του προϋπολο-
γισµού.

Ακόµα, όµως και για τη φυτική παραγωγή τα ποσοστά έγκρι-
σης ήταν µηδαµινά. Να σηµειώσω ότι στην Αρκαδία για τη φυτική
παραγωγή εγκρίθηκαν µόλις δεκατρείς από τις εκατόν εβδο-
µήντα οκτώ αιτήσεις, ποσοστό 7%. Δεν νοµίζω να το αµφισβη-
τείτε και αυτό.

Εγώ έχω µια απλή ερώτηση: Αναγνωρίζετε την αποτυχία του
µέτρου αυτού; Προτίθεστε να επαναπροκηρύξετε µε νέα κριτή-
ρια όπως ζητούν φορείς και βιοκαλλιεργητές; Το µέτρο των βιο-
λογικών καλλιεργειών είναι ενδεικτικό του τρόπου που αντι-
µετωπίσατε το σύνολο του Προγράµµατος Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης: Μεγάλες καθυστερήσεις στην προκήρυξη των µέτρων, λά-
θος προγραµµατισµός, προχειρότητα, που επί της ουσίας ακύ-
ρωσαν τη δυναµική του προγράµµατος. Εκτός αν θεωρείτε ότι ο
κατώτατος αιτούµενος και επιλέξιµος προϋπολογισµός για το
µέτρο 4.2 για τη στήριξη επενδύσεων στη µεταποίηση, στην εµ-
πορία και στην ανάπτυξη γεωργικών προϊόντων, δεν θα αποκλεί-
σει µεγάλη µερίδα ενδιαφεροµένων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Αν δεν το έχετε αντιληφθεί, οφείλω να σας θυµίσω πως η δυ-
σµενής οικονοµική συγκυρία δεν αφήνει µεγάλα περιθώρια να
διαθέσουν τέτοια ποσά οι µικρές επιχειρήσεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Βλάση, ήδη
καλύψατε και τον χρόνο της δευτερολογίας σας. Ολοκληρώστε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΛΑΣΗΣ: Σε µισό λεπτό τελειώνω, κύριε
Πρόεδρε. Δεν θα δευτερολογήσω.

Πολύ φοβάµαι, βέβαια, ότι όλα αυτά είναι ψιλά γράµµατα για
εσάς και φαίνεται από το χαµόγελό σας.

Συζητάµε, λοιπόν, σήµερα για το Πρόγραµµα Αγροτικής Ανά-
πτυξης, για ένα εργαλείο…

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Γιατί είστε τόσο προκλητικοί; Δεν καταλαβαίνω.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΛΑΣΗΣ: Γιατί συνέχεια µειδιάτε, κύριε
Υπουργέ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, µε-
τά από έναν οµιλητή θα πάρετε τον λόγο. Παρακαλώ, παρακαλώ!

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Θα µιλήσετε και εσείς, κύριε Υ-
πουργέ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΛΑΣΗΣ: Εµείς όταν µιλάτε, δεν µειδιάµε.
Συζητάµε σήµερα για το Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης…
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Χαµογελάτε τώρα εσείς και αυτό σηµαίνει ότι
εγώ…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ, κύριε
Υπουργέ, µη διακόπτετε.

Κύριε Βλάση, σας παρακαλώ, ολοκληρώστε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΛΑΣΗΣ: Κύριε Υπουργέ µου, εσείς, επειδή

δεν κυκλοφορείτε κάτω στην κοινωνία, δυστυχώς δεν ακούτε
αυτά που λένε οι αγρότες.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Εγώ δεν κυκλοφορώ στην κοινωνία;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΛΑΣΗΣ: Εµείς, όµως, επειδή κυκλοφο-
ρούµε, τα ακούµε και οφείλουµε να τα µεταφέρουµε.

Κλείνω. Συζητάµε, λοιπόν, σήµερα για το Πρόγραµµα Αγροτι-
κής Ανάπτυξης, για ένα εργαλείο, που θα µπορούσε πραγµατικά
να αποτελέσει οξυγόνο και θωράκιση για τους αγρότες, όταν ως
Κυβέρνηση δεν έχετε καταφέρει -ούτε αυτό µπορείτε να το αµ-
φισβητήσετε- ούτε καν να χορηγήσετε τις αποζηµιώσεις στους
αγρότες που έχει πληγεί η παραγωγή τους. Για ποια ανάπτυξη,
λοιπόν, να συζητήσουµε, όταν σε πολλές περιπτώσεις τους στε-
ρείτε την ίδια τη δυνατότητα επιβίωσης;

Συνοψίζοντας, κύριε Υπουργέ, µεταφέροντας τη σκέψη και την
αγωνία και από τον ιδιαίτερο τόπο µου, την Αρκαδία, σας ζητώ
να µας δώσετε ακριβές χρονοδιάγραµµα για την προκήρυξη του
συνόλου των µέτρων του νέου Προγράµµατος Αγροτικής Ανά-
πτυξης, αλλά και τη δέσµευσή σας για τη µη απώλεια κοινοτικών
κονδυλίων λόγω των τραγικών καθυστερήσεων στην απορρό-
φησή τους.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Κωνσταντίνος Τσιάρας, τελευταίος από τον κατάλογο των επε-
ρωτώντων Βουλευτών της Νέας Δηµοκρατίας και µετά θα ακο-
λουθήσει η παρέµβαση του Υπουργού.

Ορίστε, κύριε Τσιάρα, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν θα µπω στον πειρασµό να

σχολιάσω το επικείµενο κλείσιµο της δεύτερης αξιολόγησης, αν
και υπάρχουν τόσα πολλά για να ειπωθούν, γιατί εκτιµώ ότι θα
υπάρξει κοινοβουλευτικός χρόνος την επόµενη εβδοµάδα, ώστε
να γίνουν οποιαδήποτε σχόλια, τα οποία προφανώς αφορούν και
σε αυτό που ζουν οι Έλληνες αγρότες, ειδικά αυτή την περίοδο.

Από την άλλη πλευρά, θα ήθελα, κύριε Υπουργέ, να σας πω
ότι δεν υπάρχει πρόκληση από την πλευρά της Αξιωµατικής Αν-
τιπολίτευσης όταν µέσω µια διαδικασίας κοινοβουλευτικού ελέγ-
χου επιχειρεί να πάρει κάποιου είδους απαντήσεις. Αν υπάρχουν
εκφράσεις ανθρωπίνων συναισθηµάτων, προφανώς δεν πρέπει
να σας ενοχλούν. Πρέπει, αντίθετα, εσείς µέσα από τον δικό σας
ρόλο και µέσα από τη δική σας δυνατότητα που σας παρέχεται
κοινοβουλευτικά, να αποδείξετε, ενδεχοµένως, ότι όλα αυτά τα
οποία σας λέµε δεν είναι αληθινά και εσείς έχετε κάνει το έργο
το οποίο επικαλείστε.

Όµως, αυτό το έργο πρέπει να το δει κάποιος µέσα από τη µε-
γάλη εικόνα. Πρέπει να το δει µέσα από µία παραδοχή αν τελικά
δεχόµαστε ως ελληνική πολιτεία, δια της εκφράσεως όλων των
πολιτικών δυνάµεων, ότι ο πρωτογενής τοµέας είναι ο πραγµα-
τικός πυλώνας της εθνικής µας οικονοµίας και ότι εντάσσεται στη
στρατηγική της όποιας σοβαρής δηµοκρατικής µεταπολιτευτικής
κυβέρνησης ως αξιολογούµενος µέσα από µία διαδικασία που
το κατατάσσει σε µία απόλυτη προτεραιότητα εθνικής στρατη-
γικής για την εθνική µας οικονοµία.

Αν υπάρχει αυτή η παραδοχή, νοµίζω ότι πολλά απ’ αυτά τα
λάθη, τα οποία δυστυχώς επαναλαµβάνονται τα τελευταία χρό-
νια -και εγώ δεν θα εξαιρέσω κανέναν, γιατί θέλω να είµαι δίκαιος
και ειλικρινής- θα µπορούσαν να είχαν αποφευχθεί και θα µπο-
ρούσαµε να έχουµε δηµιουργήσει µία άλλη δυνατότητα και µία
άλλη προοπτική για το σύνολο του αγροτικού κόσµου. 

Όµως, ποια είναι σήµερα η πραγµατικότητα που ζει ο µέσος
Έλληνας αγρότης; Ποια είναι, ενδεχοµένως, η πραγµατικότητα
που διαµορφώνει το δικό του παρόν και πιθανότατα δείχνει το
δικό του µέλλον; Εµείς λίγο ή πολύ βλέπουµε αυτό το οποίο συµ-
βαίνει και πιστεύουµε ότι µε αυτή τη νέα διακυβέρνηση ο αγρο-
τικός τοµέας γίνεται ασύµφορος για τους ανθρώπους του
καθηµερινού µόχθου. Ο πρωτογενής τοµέας έχει περιέλθει σε
µία κατάσταση βαθιάς ύφεσης από τη συνεχή άνοδο του κό-
στους παραγωγής, την ίδια ώρα που ξέρουµε ότι το εισόδηµα
του µέσου Έλληνα αγρότη µειώνεται δραµατικά.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τα προβλήµατα της ρευστότητας, που έχουν ανακύψει στην
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ελληνική οικονοµία, δηµιουργούν µεγάλα αδιέξοδα στις γεωργι-
κές εκµεταλλεύσεις. Ποιος δεν γνωρίζει ότι ο δανεισµός για τον
αγρότη είναι πλέον αδύνατος, ακόµα και για την κάλυψη βραχυ-
πρόθεσµων χρηµατοδοτικών αναγκών των εκµεταλλεύσεών του;
Ποιος δεν βλέπει ότι οι γραφειοκρατικές προϋποθέσεις για τις
αγροτικές επιχειρήσεις παραµένουν ανυπέρβλητες και δηµιουρ-
γούν καθυστερήσεις που δρουν ανασταλτικά στη δηµιουργία
επενδύσεων στον αγροτοκτηνοτροφικό τοµέα ώστε τα ελληνικά
προϊόντα να κερδίζουν και σε ποιότητα και σε ανταγωνιστικό-
τητα; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είτε θέλουµε να το δεχθούµε
είτε δεν θέλουµε, οι αγρότες παλεύουν µόνοι τους χωρίς ουσια-
στική συµπαράσταση από το επίσηµο κράτος. Η υποστήριξη των
αγροτών µε ενηµέρωση και εκπαίδευση σε νέες καλλιέργειες και
τεχνικές είναι ουσιαστικά ανύπαρκτη. Στον ΕΛΓΑ κάθε τόσο ανα-
κύπτουν προβλήµατα που αφορούν στην επάνδρωση των υπη-
ρεσιών ελέγχου, στις καθυστερήσεις στην καταγραφή των
ζηµιών και, φυσικά, την έγκαιρη καταβολή των αποζηµιώσεων.
Οι τοπικές κοινωνίες των χωριών της περιφέρειας πανηγυρίζουν
κάθε φορά που ανακοινώνεται ότι ένα κλιµάκιο του ΕΛΓΑ θα τους
επισκεφθεί µόνο και µόνο για να καταγράψει τις ζηµιές.

Εµείς πιστεύουµε ότι η Κυβέρνηση δεν έχει σχέδιο και αντιµε-
τωπίζει µε επιπολαιότητα τις ιδιαιτερότητες του αγροτικού επαγ-
γέλµατος. Νωρίτερα έγινε αναφορά σε τόσο διαφορετικούς
τοµείς. Οι απορροφήσεις από το ΕΣΠΑ είναι ανύπαρκτες. Το
πρόγραµµα βιολογικών καλλιεργειών πηγαίνει από παράταση
στην επόµενη παράταση και στη µη υλοποίηση. Όσον αφορά κά-
ποια σχέδια βελτίωσης, αυτά δεν υπάρχουν πουθενά. Οι νέοι
αγρότες ακόµα ψάχνουν να βρουν πώς θα µείνουν όρθιοι και πώς
θα σταθούν στα πόδια τους οικονοµικά. 

Από την άλλη πλευρά, ξέρουµε -έχει αναφερθεί νωρίτερα- ότι
τα προγράµµατα Νιτρορύπανσης ή το Επιχειρησιακό Πρό-
γραµµα Αλιείας και Θάλασσας 2014 - 2020 δεν προχώρησαν. Αν-
τίθετα, όλοι αυτοί οι οποίοι µε τον έναν ή τον άλλο τρόπο έχουν
εµπλακεί, στην πραγµατικότητα βρίσκονται σε απόγνωση. Πρό-
σφατο παράδειγµα αποτελούν οι ερασιτεχνισµοί και οι παλινω-
δίες στο θέµα των δασικών χαρτών. Αγρότες κινδύνευσαν να
χάσουν τα χωράφια τους ή, από την άλλη πλευρά, θα πρέπει να
τα χρυσοπληρώσουν.

Ξέρετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η διαβίωση της αγροτι-
κής οικογένειας στην ύπαιθρο τον 21ο αιώνα αυτών των εξελί-
ξεων και αυτής της πραγµατικότητας που όλοι ζούµε, τελικά
µετατρέπεται σε άθλο. Το αγροτικό οικογενειακό εισόδηµα συρ-
ρικνώνεται συνεχώς από την αύξηση της ατοµικής φορολόγησης
-το αφορολόγητο µειώνεται για άλλη µία φορά παραπάνω και ο
ΕΝΦΙΑ πρέπει να πληρώνεται- αλλά βεβαίως και από την απώλεια
στις αγροτικές συντάξεις. 

Έχουµε καταδείξει πολλές φορές από την πλευρά των Βου-
λευτών της Νέας Δηµοκρατίας, ότι υπάρχει µία πραγµατικότητα
που φαίνεται πως είτε την αγνοούµε είτε θέλουµε να την αντιµε-
τωπίσουµε µε έναν αρνητικό τρόπο, όταν ακόµα και η µείωση
κατά 60% για τους συνταξιούχους αγρότες που συνεχίζουν να
καλλιεργούν -και ξέρουµε ότι ήταν µία πάγια τακτική που συµ-
πλήρωνε τις χαµηλές συντάξεις του ΟΓΑ- στην πραγµατικότητα
θα δηµιουργήσει ακόµα µεγαλύτερα προβλήµατα που θα αφο-
ρούν σε ακόµα σηµαντικότερες συνέπειες.

Και αν σε όλη αυτή την εικόνα προσθέσουµε ότι στην ελληνική
ύπαιθρο µε το κλείσιµο βασικών δοµών δηµιουργούνται όλο και
µεγαλύτερες δυσκολίες -κλείνουν σχολικές µονάδες, απουσιά-
ζουν αγροτικοί γιατροί, η εγκληµατικότητα αυξάνεται λόγω της
ελλιπούς αστυνόµευσης, κ.λπ.- όλα αυτά οδηγούν στην πραγµα-
τική ερηµοποίηση της υπαίθρου.

Δύο ηµέρες νωρίτερα ο Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας
έκανε µια κατάθεση δικών του σκέψεων που αφορούσε σε αυτό
το 0,5% πλεόνασµα του πρωτογενούς πλεονάσµατος που θέλατε
και εσείς. Αυτές οι ανακοινώσεις, αυτές οι προτάσεις στην πραγ-
µατικότητα στόχευαν στο πώς θα µπορέσουµε να ενισχύσουµε
τον µέσο Έλληνα αγρότη. Μιλήσαµε για µείωση του ΕΝΦΙΑ. Ζη-
τήσαµε να υιοθετήσει η Κυβέρνηση πρόταση που αφορούσε στη
µείωση του ΦΠΑ για τα αγροτικά εφόδια, βεβαίως και τη µείωση,
ουσιαστικά, του ΦΠΑ για την παραγωγή στο κρασί. 

Όλα αυτά είναι ζητήµατα τα οποία µε πολύ µεγάλη ευκολία θα
µπορούσατε να τα υιοθετήσετε µέσα στη γκάµα των δικών σας
πολιτικών, αν όντως ενδιαφερόσασταν και την επόµενη µέρα για
το καλό του αγροτικού κόσµου και αν όντως µέσα σε αυτό το
πλαίσιο και της δική σας στρατηγικής υπήρχε η βασική σκέψη
ότι ο πρωτογενής τοµέας είναι πραγµατικός πυλώνας ανάκαµ-
ψης της εθνικής µας οικονοµίας.

Αν δει, όµως, κανείς το τι έχει συµβεί και το τι ενδεχοµένως θα
προσπαθήσετε να ανταπαντήσετε, κύριε Υπουργέ, είµαι βέβαιος
ότι η διαπίστωση θα είναι στην εκ διαµέτρου αντίθετη κατεύ-
θυνση. 

Εύχοµαι ακόµη και την ύστατη στιγµή η Κυβέρνηση να δει µια
πραγµατική ανάγκη που προκύπτει σε µια πολύ µεγάλη κοινωνική
οµάδα, σε έναν βασικό πυλώνα της οικονοµίας µας, αλλά και
στην απόλυτη ανάγκη -ειδικά την περίοδο της οικονοµικής κρί-
σης- η Ελλάδα να εκµεταλλευτεί τα δικά της βασικά πλεονεκτή-
µατα, τα δικά της συγκριτικά πλεονεκτήµατα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Πριν δώσουµε τον

λόγο στον κύριο Υπουργό, επιτρέψτε µου να κάνω µία ανακοί-
νωση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα µαθήτριες και µαθητές και δύο εκπαι-
δευτικοί συνοδοί τους από το 4ο Γυµνάσιο Νεάπολης
Θεσσαλονίκης. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει, εκ µέρους της Κυβέρνησης, ο Υπουργός Αγρο-
τικής Ανάπτυξης και Τροφίµων κ. Αποστόλου.

Τον χρόνο της δευτερολογίας σας, όπως έχουµε συµφωνήσει,
κύριε Υπουργέ, θα τον καλύψει ο κ. Τσιρώνης και µετά ο κ. Κόκ-
καλης.

Ορίστε, κύριε Αποστόλου, έχετε τον λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Πραγµατικά, δεν θέλω να µετατρέψω την επε-
ρώτηση σε γενικού χαρακτήρα κοινοβουλευτικό έλεγχο και µά-
λιστα, για τον αγροτικό χώρο. Θέλω -και σας ευχαριστώ που µου
δίνετε τη δυνατότητα- να ενηµερώσουµε τον αγροτικό κόσµο,
µέσω της Βουλής, για την πορεία του νέου Αγροτικού Προγράµ-
µατος 2014-2020. 

Δεν µπορώ, όµως, να µη σταθώ στη διαφορά των συµφωνιών
που εσείς έχετε υπογράψει, σε σχέση µε αυτή που φέρνουµε
εµείς.

Μην ξεχνάτε, αγαπητοί συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας,
ότι οι συµφωνίες σας έφεραν το ελληνικό ΑΕΠ να µειωθεί, του-
λάχιστον κατά 30%. Αντίθετα, εµείς φέρνουµε µια συµφωνία, η
οποία δεν έχει κανένα δηµοσιονοµικό κόστος, µε τα µέτρα και τα
αντίµετρα, και ταυτόχρονα, οδηγεί τη χώρα στην έξοδο από την
κρίση. Μέσα σε έναν ή ενάµιση χρόνο η Ελλάδα θα ξεχάσει τα
µνηµόνια και θα έχουµε µπει σε αυτό που λέµε παραγωγική ανα-
συγκρότηση, στην ανάπτυξη του τόπου, όπου εκεί πράγµατι,
όπως θα αποδείξω και µε την οµιλία µου, ο αγροτικός χώρος θα
έχει πρωτεύοντα ρόλο.

Όταν τον Γενάρη του 2015 άνοιξα τον σχετικό φάκελο, που
αφορούσε το Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης, που εσείς, αγα-
πητοί συνάδελφοι, σε αγαστή συνεργασία βεβαίως, µε τους συ-
ναδέλφους σας του ΠΑΣΟΚ, είχατε καταθέσει ως σχέδιο
-επαναλαµβάνω, ως σχέδιο- τον Ιούλιο του 2014 στην Ευρωπαϊκή
Επιτροπή, βρήκα τέτοιες και τόσες παρατηρήσεις, που χρειαζό-
ταν επαναπροσέγγιση και επαναδιαπραγµάτευση. 

Μετά, λοιπόν, από επίπονες και εντατικές διαβουλεύσεις εγ-
κρίθηκε όντως τον Δεκέµβρη του 2015 το πρόγραµµα που υλο-
ποιούµε σήµερα, αυτά τα 4,7 δισεκατοµµύρια κοινοτικής
συµµετοχής, που µε την ιδιωτική συµµετοχή και τη δηµόσια δα-
πάνη θα φτάσουµε στα 6 δισεκατοµµύρια πόρους, που θα ανα-
µοχλευθούν για τον αγροτικό χώρο.
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Στόχος δικός µας ήταν και είναι, όλα τα µέτρα του προγράµ-
µατος να ενταχθούν στον συνολικότερο εθνικό σχεδιασµό, που
έχουµε για τον αγροτικό χώρο, αλλά και έχουµε συµφωνήσει µε
τους θεσµούς, πράγµα που και εσείς δεν πρέπει να ξεχνάτε όταν
στην αρµόδια Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου σάς είχαµε
καταθέσει το συγκεκριµένο σχέδιο ανταγωνιστικότητας και συµ-
φωνήσατε ψελλίζοντας ότι είναι προς θετική κατεύθυνση. Αυτά
δεν πρέπει να τα ξεχνάτε. 

Εξαιτίας, λοιπόν, της δικής σας προχειρότητας, χάθηκαν τα
δύο πρώτα χρόνια υλοποίησης του νέου προγράµµατος. Εµείς,
στους δεκαέξι µήνες από την έγκρισή του µέχρι σήµερα, κάναµε
πολλά και µάλιστα, µέσα σε αρκετά δύσκολες κοινωνικές και οι-
κονοµικές συνθήκες.

Δροµολογήσαµε όλες τις απαιτούµενες προπαρασκευαστικές
ενέργειες, τόσο για την ένταξη και πληρωµή των ανειληµµένων
υποχρεώσεων στη νέα προγραµµατική περίοδο -αυτό σηµαίνει
1,25 δισεκατοµµύρια ανειληµµένες υποχρεώσεις από το προ-
ηγούµενο πρόγραµµα, που εσείς δεν µπορέσατε να απορροφή-
σετε- όσο βεβαίως, και για τη διαµόρφωση του θεσµικού πλαι-
σίου εφαρµογής των µέτρων και δράσεων του νέου προγράµµα-
τος, αλλά και τον σχεδιασµό για την άµεση υλοποίησή του. 

Τέτοια είναι: το νέο σύστηµα διαχείρισης και ελέγχου, το νέο
οργανόγραµµα ειδικών υπηρεσιών, η εκχώρηση πόρων στις πε-
ριφέρειες -µην το ξεχνάτε, θα αναφερθώ διεξοδικά παρακάτω-
και βεβαίως, µέτρα επιλογής και κριτήρια που έπρεπε να υπηρε-
τούνται οπωσδήποτε από την Επιτροπή Παρακολούθησης. 

Εγώ, αγαπητοί συνάδελφοι, θα σας απαντήσω µε νούµερα,
που µπορεί να κουράζουν, αλλά απαντούν τεκµηριωµένα. 

Κατ’ αρχάς, µας κατηγορήσατε πριν από λίγο ότι υποβλήθηκαν
αιτήµατα, πολύ περισσότερα από τα διαθέσιµα ποσά. Αυτό είναι
κάτι που δεν καταλαβαίνω. Δηλαδή, είναι αρνητικό το ότι υπάρχει
ένα ενδιαφέρον από τον αγροτικό κόσµο, που θέλει να ασχοληθεί
και βεβαίως, υποβάλλει αιτήµατα περισσότερα από τα διαθέσιµα;
Ίσα-ίσα δίνεται σε εµάς η δυνατότητα, µε κριτήρια και προϋπο-
θέσεις, να υπηρετήσουµε όσο γίνεται καλύτερα το στόχο µας,
που είναι το πραγµατικό αγροτοδιατροφικό σύµπλεγµα. Δηλαδή,
αν φέρναµε ίσα-ίσα τα συγκεκριµένα ποσά αιτηµάτων µε αυτά
που διαθέτουµε, αυτό θα το βλέπατε ως κάτι θετικό; Δεν σας κα-
ταλαβαίνω. 

Στο πλαίσιο, λοιπόν, του Προγράµµατος 2014-2020 έχουν εν-
ταχθεί οι ανειληµµένες υποχρεώσεις, που κληρονοµήσαµε από
εσάς. Και, βεβαίως, έχουν προκηρυχθεί µέχρι σήµερα πολλά
µέτρα, µε σηµαντικότερα αυτά της τοπικής ανάπτυξης «Leader»,
για την αλιεία, της εγκατάστασης νέων αγροτών, όπου  ήδη έχει
ξεκινήσει η διαδικασία αξιολόγησης των αιτήσεων από τις περι-
φέρειες, η ολοκλήρωση της οποίας αναµένεται εντός του Ιου-
νίου. 

Είναι αλήθεια ότι είχαµε ένα πρόβληµα σχετικά µε το Πληρο-
φοριακό Σύστηµα Κρατικών Ενισχύσεων. Υπήρξε µια καθυστέ-
ρηση, η οποία αποκαταστάθηκε και δουλεύουµε ήδη. 

Μιας και επιµένετε για τους νέους αγρότες, ας δούµε ποιος
είναι ο στόχος µας. Ο στόχος µας είναι, όχι µόνο να εντάξουµε
νέους αγρότες, αλλά κυρίως να τους στηρίξουµε στην επόµενη
διετία, τριετία µέσα από σχέδια βελτίωσης και ιδιαίτερα µέσα
από µια δηµόσια γη, όπου µέσα από τον οργανισµό που έχουµε
συστήσει, θέλουµε να χρησιµοποιήσουµε την αγροτική γη, για
να βάλουµε νέους αγρότες. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Είστε τελευταίος στην Ευρώπη!
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Σας παρακαλώ! 
Γίνονται συζητήσεις και ο κόσµος ενδιαφέρεται ιδιαίτερα να

µπει στη γεωργία, γιατί ο αγροτικός χώρος έχει αυτήν την έλξη,
υπάρχει µια ευαισθησία γι’ αυτόν. Όµως, ξέρετε κάτι; Όσον
αφορά τον πρώτο και τον δεύτερο χρόνο -αυτό έχει συµβεί µε
αυτά που εφαρµόζατε εσείς- από τους δέκα αγρότες οι εννιά έ-
φευγαν τον δεύτερο χρόνο. 

Στόχος δικός µας είναι, οι αγρότες να µπουν πραγµατικά, του-
λάχιστον για πέντε, έξι, επτά χρόνια, για τα οποία και θα τους
παρακολουθούµε. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Γι’ αυτό τους αφήνετε απλήρωτους; 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Και γι’ αυτό σας λέω ότι και µε τα σχέδια βελ-
τίωσης και µε τη γη που θα τους δώσουµε, θα µπορούν πραγµα-
τικά να λειτουργήσουν. Όµως, αυτά είναι για εσάς γράµµατα, τα
οποία δεν µπορείτε να αντιληφθείτε. 

Αναφερθήκατε ειδικά στη βιολογική γεωργία. Θα σας απαντή-
σει ο Αναπληρωτής Υπουργός, ο οποίος και χειρίστηκε το συγ-
κεκριµένο θέµα. 

Αλήθεια, επειδή υπήρχε αυτή η µεγάλη ζήτηση, από πού το
πήρατε εσείς ότι αυτό είναι αρνητικό; Ίσα-ίσα, είπαµε ότι θα
δοθεί ένα κοµµάτι µικρό και από εκεί και πέρα θα επαναπροκη-
ρυχθεί το µέτρο έχοντας ως κριτήρια αυτό που θέλουµε να πά-
ρουµε από τον χώρο. Και αυτό που θέλουµε να πάρουµε από τον
χώρο δεν είναι να εντάξουµε όσους γίνεται περισσότερους. Να
εντάξουµε αυτούς που τα διαθέσιµα µας επιτρέπουν, αλλά να
υπηρετούν βιολογική, ποιοτική γεωργία και κτηνοτροφία. Αυτός
είναι ο στόχος, όχι όσο το δυνατόν να µοιράσουµε τα χρήµατα
και από εκεί και πέρα να µην µας ενδιαφέρει η αποτελεσµατικό-
τητα.

Έχουν προκηρυχθεί ήδη κι άλλα µέτρα. Για να µη χάνω το
χρόνο, απλώς σας λέω ότι καταθέτω σχετικό πίνακα, να τον πά-
ρετε. Και από τον πίνακα προκύπτει ότι τα µέτρα που έχουν µέχρι
σήµερα προκηρυχθεί, είναι ύψους 1,68 δισεκατοµµυρίων, το επα-
ναλαµβάνω, 1,68 δισεκατοµµύρια. Πάρτε την κατάσταση να δείτε
αναλυτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων κ. Ευάγγελος Αποστόλου καταθέτει για τα Πρακτικά τον
προαναφερθέντα πίνακα, ο οποίος βρίσκεται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρα-
κτικών της Βουλής)

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Τι είναι; Προκήρυξη ή απορρό-
φηση;

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Είναι η προκήρυξη των µέτρων.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Το 9%;
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Μη βιάζεστε. Όλα θα ειπωθούν εδώ. 
Δεν έχουµε προκηρύξει τίποτα, 1,68 δισεκατοµµύρια σας λέµε

ότι τα προκηρύσσουµε. Θα τα πούµε. 
Αν, δε, βάλουµε και τις ανειληµµένες υποχρεώσεις, ξέρετε πού

φτάνουµε; Στο 2,93 δισεκατοµµύρια, δηλαδή το 50% της δηµό-
σιας δαπάνης του προγράµµατος σε µόλις δεκαέξι µήνες από
την έγκρισή του. Αυτή είναι η πραγµατικότητα.

Και έρχοµαι στις πληρωµές. Κατ’αρχήν, θέλω να επισηµάνω
ότι η απορρόφηση για το 2015 ήταν η καλύτερη της προγραµ-
µατικής περιόδου 2007-2013, αγγίζοντας το ποσό των 780 εκα-
τοµµυρίων. Εµείς την κάναµε την απορρόφηση, αφορούσε προ-
γραµµατική περίοδο, που εσείς ήσασταν δεσµευµένοι να το κά-
νετε. Εµείς το κάναµε. Αυτή ήταν η καλύτερη περίοδος από το
προηγούµενο πρόγραµµα αγροτικής ανάπτυξης. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Υπήρχε δυναµική, γι’ αυτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μην παρεµβαίνετε

παρακαλώ.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Ωραία. Όπως θέλετε τα ερµηνεύετε. 
Αυτήν την απορρόφηση την κάναµε εµείς το 2015. Όσον α-

φορά το 2016, πρώτη χρονιά εφαρµογής του προγράµµατος, η
απορρόφηση ανήλθε στα 657 εκατοµµύρια ευρώ. Και ξέρετε
ποια ήταν η δική σας καλύτερη χρονιά; Ήταν το 2014 µε 525 εκα-
τοµµύρια. Αντιλαµβάνεστε, λοιπόν, επειδή θέλετε να συγκρίνετε
και θα έχω κι άλλες συγκρίσεις πιο κάτω, για να δείτε ποια είναι
η απορροφητικότητα.

Και έρχοµαι στην κατάταξη, που διαρκώς παρουσιάζεται. Και
πραγµατικά, δεν σας καταλαβαίνω. Έχετε κολλήσει σε ένα νού-
µερο. Καταθέτω τη σχετική κατάσταση.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός κ. Ευάγγελος Αποστόλου κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τον προαναφερθέντα πίνακα, ο οποίος βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Εντάξει, τώρα…
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Αφήστε τα αυτά, που λέτε για αλχηµείες και τέ-
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τοια. Αυτή είναι η κατάσταση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, όπου,
λοιπόν, µέσα από την κατάσταση η χώρα µας όντως, δεν έχει
καλή θέση. Όµως, από την τελευταία µέχρι 17η και µε ποσοστό
απορρόφησης, που ξεπερνά το 12%, αντιλαµβάνεστε ότι δεν έχει
καµµία σχέση µε αυτά που εσείς, ως νούµερα λέγατε. 

Συνολικά δε, γιατί πρέπει να το δούµε τι έχουµε κάνει µέσα σε
αυτούς τους δεκαέξι µήνες, έχουµε λοιπόν, πληρωµές, οι οποίες
ξεπερνούν τα 720 εκατοµµύρια ευρώ. Με τις πληρωµές δε, που
αναµένουµε -γιατί σιγά-σιγά, όπως αντιλαµβάνεστε, δουλεύον-
τας όλο και δηµιουργούνται καλύτερες προϋποθέσεις- θα έχου-
µε στα δυο πρώτα χρόνια εφαρµογής του προγράµµατος 1,5 δι-
σεκατοµµύριο πληρωµές, δηλαδή για το 2016 και το 2017 προ-
γραµµατίζουµε να έχουµε 1,5 δισεκατοµµύριο πληρωµές. Βε-
βαίως, συνολικά για την τριετία, εάν βάλουµε και το 2015, τότε
ξεπερνάµε τα 2,2 δισεκατοµµύρια δηµόσια δαπάνη, πόροι που
κατευθύνθηκαν στην ελληνική οικονοµία και στον πρωτογενή
τοµέα ειδικότερα.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα αναλαµβάνει η Γ’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥΛΟΥ)

Έχουµε, λοιπόν και έναν προγραµµατισµό, που αφορά προκη-
ρύξεις τους προσεχείς µήνες, σηµαντικά µέτρα: Το µέτρο για τις
οµάδες παραγωγών. Το υποµέτρο για επενδύσεις, που έχουν
σχέση µε τις επιπτώσεις από την κλιµατική αλλαγή. Το µέτρο των
Γεωργικών Συµβούλων, που αρχές φθινοπώρου θα προκηρυχθεί.
Θα δηµιουργηθούν τριακόσιες δοµές σε όλη τη χώρα και θα απα-
σχοληθούν πάνω από χίλιοι γεωτεχνικοί. 

Κάποιος από εσάς αναφέρθηκε στη µερική απασχόληση των
γεωτεχνικών. Ξεχνάτε ότι τη συγκεκριµένη ρύθµιση τη φέρατε
εσείς και µνηµονιακά δεσµεύσατε τη χώρα το 2013; Και πραγµα-
τικά, κάναµε µια προσπάθεια να την αφαιρέσουµε, αλλά η πίεση
είναι πάρα πολύ µεγάλη, γιατί εσείς έχετε δεσµεύσει τη χώρα. 

επίσης, έχουν γίνει πολλές προδηµοσιεύσεις, όπως η προδη-
µοσίευση για τη νιτρορύπανση, η προδηµοσίευση για τα σχέδια
βελτίωσης. Αυτό σηµαίνει ότι είµαστε στο τελικό στάδιο για να
προκηρύξουµε. Θέλω, όµως, ιδιαίτερα να επισηµάνω ότι εκεί θα
υπάρχει κάποια καθυστέρηση. Πιστεύουµε ότι η αιρεσιµότητα
αυτή µπορεί να αντιµετωπιστεί όσο γίνεται πιο γρήγορα και
αφορά τα αρδευτικά έργα, που όντως χρειάζονται και είναι ση-
µαντικά για τη χώρα µας. Υπάρχει η αιρεσιµότητα της επικαιρο-
ποίησης των διαχειριστικών σχεδίων των λεκανών απορροής των
ποταµών και της τιµολόγησης νερού. Είναι ζητήµατα, για τα
οποία θα συνεννοηθούµε µε το Υπουργείο Περιβάλλοντος, για
να µπορέσουµε όσο γίνεται γρηγορότερα να κλείσουµε αυτό το
κεφάλαιο, για να απαντήσουµε στα όντως πολύ σηµαντικά αιτή-
µατα και τις ανάγκες, που έχουν σχέση µε τα αρδευτικά. 

Υπολογίζουµε, λοιπόν, εµείς ότι µέχρι τέλος του 2017 οι προ-
σκλήσεις των νέων µέτρων θα ξεπεράσουν τα 3 δισεκατοµµύρια.
Ειπώθηκε ότι έχουµε µηδενική απορροφητικότητα, σχετικά µε το
πρόγραµµα αλιείας. Έχουν ενταχθεί µέχρι σήµερα στο πρό-
γραµµα δέκα πράξεις συνολικού προϋπολογισµού 33,3 εκατοµ-
µύρια ευρώ, που αφορούν εθνικό πρόγραµµα συλλογής αλιευ-
τικών δεδοµένων. Δεν σας απασχόλησε ποτέ αυτό το πράγµα.
Όλοι µιλάτε διαρκώς για αποθέµατα και καµµία κίνηση δεν έχει
γίνει µέχρι σήµερα, για να µπορέσουµε να έχουµε αυτά τα αλι-
ευτικά δεδοµένα, για να µπορούµε να ασκήσουµε µια πολιτική
πάνω σε συγκεκριµένα στοιχεία. 

Παράλληλα, στα πλαίσια του «Leader» εκδόθηκαν και δύο
στρατηγικές τοπικής ανάπτυξης, ενώ στο πλαίσιο υλοποίησης
της ολοκληρωµένης θαλάσσιας πολιτικής θα ενταχθούν άλλες
τρεις πράξεις. Δηλαδή εµείς, έχουµε ολοκληρώσει τις διαδικα-
σίες, που δείχνουν ότι µέχρι τον Σεπτέµβριο 2017 θα έχουµε
ενεργοποιήσει τουλάχιστον το 80% των µέτρων του ΕΠΑΛΘ, που
αντιστοιχούν σε δηµόσια δαπάνη ύψους 420 εκατοµµυρίων ευ-
ρώ. Άρα, µη µας λέτε ότι έχουµε παραµελήσει ένα πρόγραµµα,
το οποίο έχει ανάγκη πραγµατικά ο αλιευτικός χώρος. 

Αναφέρετε στην επερώτησή σας ότι δεν έχουµε καµµία συνερ-
γασία µε την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων. Το ελάχιστο που
µπορώ να σας πω είναι ότι δεν µας παρακολουθείτε. Το ξέρετε;
Απλώς, θέλετε να παραπλανήσετε. Ήδη, λοιπόν, έχει δροµολο-
γηθεί συνεργασία µε την Ευρωπαϊκή Τράπεζα επενδύσεων για
τα χρηµατοδοτικά εργαλεία του προγράµµατος Αγροτικής Ανά-

πτυξης. Η συνεργασία αυτή θα οδηγήσει στη σύσταση ταµείου,
που θα διευκολύνει την υλοποίηση ιδιωτικών επενδύσεων, οι
οποίες έχουν ενταχθεί σε µέτρα του προγράµµατος αγροτικής
ανάπτυξης, όπως σχεδίων βελτίωσης, µεταποίησης, δράσεις
«Leader» κ.λπ.. Η συνολική συνδροµή του προγράµµατος αγρο-
τικής ανάπτυξης µπορεί να ανέβει σε µέγιστο ποσό, ίσο µε το 7%
των πόρων του προγράµµατος. Στο δικό σας πρόγραµµα αγρο-
τικής ανάπτυξης 2007-2013 -γιατί πρέπει να τα συγκρίνουµε- οι
αντίστοιχες ενέργειες οδήγησαν στη σύσταση του Ταµείου
Αγροτικής Επιχειρηµατικότητας. Θα το θυµούνται ιδιαίτερα όσοι
ασχολούνται µε τον αγροτικό χώρο, το οποίο απέτυχε να εκπλη-
ρώσει τους στόχους του, µε αποτέλεσµα να δεσµευθούν και να
µείνουν ανενεργά, χωρίς να αξιοποιηθούν, 115 εκατοµµύρια ευ-
ρώ του προγράµµατος αγροτικής ανάπτυξης. Χάθηκαν, γιατί δεν
µπορέσατε µέσα από αυτό το ταµείο να έχετε την αντίστοιχη
απορροφητικότητα. Έφθασε µόλις στα 5 εκατοµµύρια ευρώ η
συγκεκριµένη απορρόφηση. Τα υπόλοιπα χρήµατα αναγκαστικά
αποδεσµεύτηκαν και χάθηκαν. 

Έρχοµαι σε ένα άλλο θέµα, που ειλικρινά δείχνει ότι, όχι µόνο
θέλετε να παραπληροφορήσετε, αλλά κυρίως δείχνει ότι θέλετε
διαρκώς να λασπολογείτε. Στη συνεργασία µε τις περιφέρειες,
ειλικρινά δεν έχετε αντιληφθεί ότι έχουµε εκχωρήσει το 37,5%
των πόρων του προγράµµατος αγροτικής ανάπτυξης, δηλαδή
1,2 δισεκατοµµύρια για ένα σύνολο παρεµβάσεων σε συνεργα-
σία µε την περιφερειακή αυτοδιοίκηση; Εµείς κάναµε πράξη τη
δέσµευσή µας για αποκέντρωση µε αυτοδιοίκηση. Δώσαµε πό-
ρους -ειδικά από το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης- στην πε-
ριφερειακή αυτοδιοίκηση.

Δεν µου επιτρέπει ο χρόνος να αναφερθώ διεξοδικά. Εκείνο
που θέλω να σας πω -και να το διαβάσετε- είναι ότι έχω στα χέρια
µου σε δελτίο Τύπου, τη συνάντηση που κάναµε στις 26 Απριλίου
του 2017 µε την Ένωση Περιφερειών Ελλάδας, µε το διοικητικό
συµβούλιο. Εκεί, λοιπόν, όχι απλά συνοµολογείται η σηµαντική
πρόοδος που γίνεται και η ανάγκη για περαιτέρω ανάπτυξη των
σχέσεων µεταξύ του Υπουργείου και των Περιφερειών, αλλά
συµφωνήθηκε να συγκροτηθεί µαζί µε την περιφέρεια µια οµάδα
-εσείς λέτε «θέλετε τη νοµή της εξουσίας, είστε στις καρέκλες,
δεν θέλετε να τις χάσετε µε τίποτα»- η οποία θα παρακολουθεί
και θα βοηθάει τον στόχο που έχουµε. Ποιος είναι ο στόχος; Να
υπηρετήσουµε την ύπαιθρο, να υπηρετήσουµε την ανάγκη για
την αναπαραγωγική ανασυγκρότηση και βεβαίως, η περιφερει-
ακή αυτοδιοίκηση είναι ένας χώρος που εκ των πραγµάτων, έχει
τις δυνατότητες και φαίνεται ότι θέλουν και ταυτόχρονα µαζί να
το υπηρετήσουµε. Δεν καταλαβαίνω πού το βρήκατε εσείς ότι
εµείς δεν έχουµε καµµία σχέση µε τις περιφέρειες.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων κ. Ευάγγελος Αποστόλου καταθέτει για τα Πρακτικά τα
προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο Αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Γιατί υπέγραψες τέταρτο µνηµόνιο.
Γι’ αυτό. Γιατί θέλεις να νέµεσαι την εξουσία. Τι δεν καταλαβαί-
νεις;

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Επειδή έχετε ασκήσει κριτική για τον χρόνο ενερ-
γοποίησης των αντίστοιχων µέτρων την προηγούµενη προγραµ-
µατική περίοδο, σε σχέση µε την τωρινή προγραµµατική περίο-
δο, θα ήθελα να σας πω µια παροιµία: «Στο σπίτι του κρεµασµέ-
νου δεν µιλάνε για σκοινί». Γιατί το Πρόγραµµα Αγροτικής Ανά-
πτυξης 2007-2013 -προσέξτε σας παρακαλώ- εγκρίθηκε από την
Ευρωπαϊκή Επιτροπή στις 29 Νοεµβρίου του 2007. Δηλαδή το
ίδιο έτος µε αυτό της τυπικής έναρξης της συγκεκριµένης προ-
γραµµατικής περιόδου, σε αντίθεση µε το νέο πρόγραµµα αγρο-
τικής ανάπτυξης, που εγκρίθηκε στις 14 Δεκεµβρίου του 2015,
δηλαδή ένα έτος µετά το έτος τυπικής έναρξης της προγραµµα-
τικής περιόδου. Σας είπα ποιού ήταν η ευθύνη, τι βρήκαµε και τι
κάναµε.

Αναφέρω ενδεικτικές περιπτώσεις µέτρων, για να δείτε ποια
ήταν η δική σας καθυστέρηση και ποια είναι η δική µας. Σχέδιο
βελτίωσης, µια και αναφερθήκατε. Έγινε από την προηγούµενη
κυβέρνηση µία και µόνο προκήρυξη το έτος 2011, δηλαδή τέσ-
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σερα χρόνια µετά την έγκριση του προγράµµατος. Εµείς είµαστε
στους δεκαέξι µήνες και τώρα, εντός των ηµερών, προκηρύσ-
σουµε το συγκεκριµένο.

Ιδιωτικές επενδύσεις του άξονα 3, ΟΠΑΑΧ. Η πρώτη πρό-
σκληση του έτους 2010, δηλαδή τρία χρόνια µετά τις πρώτες δα-
πάνες από επενδύσεις να πληρώνονται το 2012, δηλαδή πέντε
χρόνια µετά την έγκριση του προγράµµατος. Είδαµε εκείνο το
«Leader». Η υπογραφή των συµβάσεων µε τις οµάδες τοπικής
δράσης έγινε το 2010, δηλαδή τρία χρόνια µετά, οπότε έγιναν
και οι πρώτες προκηρύξεις, µε τις πρώτες δαπάνες από επενδύ-
σεις, να πληρώνονται το 2013, δηλαδή έξι χρόνια µετά την έγ-
κριση του προγράµµατος.

Αγαπητοί συνάδελφοι, µη διαστρεβλώνετε µια πραγµατικό-
τητα, την οποία όλοι τη βλέπουν, ενώ εσείς πραγµατικά, θέλετε
µέσα από µια διαδικασία παραποίησης και παραπλάνησης, να
υπηρετήσετε άλλους στόχους. Ο στόχος αυτήν την ώρα για εµάς
-και νοµίζω πως είναι πρόκληση για όλο τον πολιτικό κόσµος,
γιατί αυτό δείχνει το γενικότερο ενδιαφέρον που υπάρχει- είναι
να στηρίξουµε τον αγροτικό χώρο.

Σας το λέω αυτό, διότι κανέναν από σας δεν άκουσα να ανα-
φέρεται στο τι συµβαίνει στον αγροτικό χώρο. Τι δείχνουν τα
στοιχεία της Eurostat; Ότι ο αγροτικός χώρος έχει µπει σε ανο-
δική πορεία. Θέλετε να σας πω ότι το 2016, από τις είκοσι οκτώ
χώρες-µέλη της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, δεκατρείς χώρες έχουν
αύξηση στο εισόδηµα, µε τη χώρα µας να είναι στην τρίτη θέση,
ενώ οι υπόλοιπες δεκαπέντε χώρες έχουν µείωση; Δεν βλέπετε
τι γίνεται µε τις εξαγωγικές επιδόσεις του αγροτικού χώρου, ό-
που µόνο στα φρούτα και τα λαχανικά είχαµε 1,6 εκατοµµύρια
τόνους, ρεκόρ δεκαετίας; Δεν βλέπετε, λοιπόν, ότι υπάρχει, ιδι-
αίτερα στις εξαγωγές µια αύξηση, η οποία έχει φτάσει να αφο-
ρούν τα 9 δισεκατοµµύρια αγροτικά προϊόντα, τρόφιµα γενικά,
από τα 18, που είναι συνολικά οι εξαγωγές; Δεν βλέπετε, λοιπόν,
ότι υπάρχει πλέον µια τέτοια τάση στον αγροτικό χώρο, εκθέσεις,
συναντήσεις, όπου τα πράγµατα µπαίνουν προς άλλη κατεύ-
θυνση;

Θέλω, λοιπόν, να σας υπενθυµίσω για µία ακόµα φορά ότι δεν
µπορεί να συµφωνείτε όταν µπαίνουµε σε διαδικασίες προσέγ-
γισης σχεδίων και ανταγωνιστικότητας και την επόµενη µέρα να
βγαίνετε και να λέτε ότι δεν υπάρχει τίποτα σ’ αυτόν τον χώρο.

Εµείς θα συνεχίσουµε µε µια πορεία, η οποία θα έχει ως ση-
µείο αναφοράς τον αγροτικό χώρο, γιατί µόνο o αγροτικός
χώρος, µε τα πλεονεκτήµατα που έχει, µόνο η ύπαιθρος είναι αυ-
τή, η οποία µπορεί να πρωτοστατήσει στην προσπάθεια που κά-
νουµε, για να βγει η χώρα από την κρίση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-
ριστούµε, κύριε Υπουργέ.

Τώρα αρχίζει ο κύκλος οµιλιών των Κοινοβουλευτικών Εκπρο-
σώπων.

Το λόγο έχει ο κ. Κεφαλογιάννης για δώδεκα λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Θα µου επιτρέψετε να ξεκινήσω µε κάποιες εισαγωγικές πα-

ρατηρήσεις σχετικά µε την οµιλία που άκουσα από τον κύριο
Υπουργό. Θα µου επιτρέψει να του πω ότι ακούστηκαν πρωτό-
γνωρα πράγµατα. Ακούσαµε, δηλαδή, ότι, για τα δύο χρόνια κα-
θυστέρησης φταίει η Νέα Δηµοκρατία. Άρα, δεν έχει καταλάβει
ποιος είναι κυβέρνηση και ποιος είναι αντιπολίτευση ή ενδεχο-
µένως έχει στο µυαλό του ότι σύντοµα θα είναι πάλι στην Αντι-
πολίτευση. 

Για παράδειγµα, µας κουνούσε το δελτίο Τύπου µε την Ένωση
Περιφερειών, λέγοντας ότι υπάρχει πρόοδος. Αν διαβάσει καλά
το συγκεκριµένο δελτίο Τύπου, θα δει ότι υπάρχει βούληση για
πρόοδο. Πρόοδος δεν έχει γίνει, κύριε Υπουργέ. Θεωρητικές
αναλύσεις, δυστυχώς, ευχολόγια, κάτι το οποίο εµένα, βεβαίως,
δεν µε εκπλήσσει, γιατί µια ζωή η Αριστερά αυτό ήταν: αναλύσεις
και θεωρητικές συζητήσεις και από πράξεις µηδέν. 

Αυτό, όµως, που δεν περίµενα ποτέ από Υπουργό της Κυβέρ-
νησης είναι να καταθέσει στα Πρακτικά αναληθή στοιχεία, για να
µην πω πλαστά στοιχεία. 

Αλήθεια, κύριε Υπουργέ, έτσι πρόχειρα που το βλέπω, στις βιο-
λογικές καλλιέργειες είναι 443 εκατοµµύρια οι προσκλήσεις; Σας
έχουν ενηµερώσει καλά οι υπηρεσίες του Υπουργείου σας; Μή-

πως είναι τουλάχιστον το µισό του ποσού αυτού, 221 εκατοµµύ-
ρια; Δείτε το καλά και θα περιµένω και από τον κ. Τσιρώνη µια
απάντηση. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για την περίοδο 2014-2020 η
Ελλάδα είχε την ευκαιρία να απορροφήσει από την Ευρώπη πε-
ρίπου 5 δισεκατοµµύρια ευρώ για µέτρα για την ευρωπαϊκή οι-
κονοµία και την αγροτική οικονοµία, τα οποία εξασφάλισε η
προηγούµενη κυβέρνηση, η κυβέρνηση Σαµαρά. 

Θα θυµάστε καλά, κύριοι συνάδελφοι από τον ΣΥΡΙΖΑ και από
τους Ανεξάρτητους Έλληνες, πόσο µεγάλη κριτική είχε ασκηθεί
τότε στην κυβέρνηση. Τώρα ευτυχώς, ο Υπουργός λέει ότι µε
βάση αυτά τα δισεκατοµµύρια, τα οποία εξασφαλίστηκαν από
την προηγούµενη κυβέρνηση, αυξήθηκε το εισόδηµα των αγρο-
τών. Θα δούµε βέβαια, και µε την φορολογία και µε τις ασφαλι-
στικές εισφορές πόσο έχει αυξηθεί εν τέλει το συγκεκριµένο
εισόδηµα. Όλοι, όµως, θυµόµαστε σ’ αυτήν την Αίθουσα τις τρο-
µερές συζητήσεις, την τροµερή κριτική που είχε ασκηθεί. Απ’
αυτό το ποσό, το 25% είναι για επενδύσεις, για αναδιάρθρωση
και εκσυγχρονισµό των γεωργικών εκµεταλλεύσεων, αλλά και για
τον τοµέα της µεταποίησης και ένα 8% θα χρησιµοποιηθεί για
την αγροτική και επιχειρηµατική ανάπτυξη. 

Για να το κάνουµε λιανά, τι σηµαίνει αυτό για την αγροτική οι-
κονοµία; Σηµαίνει ότι επτάµιση χιλιάδες γεωργικές εκµεταλλεύ-
σεις θα µπορούσαν να λάβουν υποστήριξη για επενδύσεις ανα-
διάρθρωσης και εκσυγχρονισµού για µια συνολική δαπάνη άνω
των 560 εκατοµµυρίων. Σηµαίνει ότι δεκατέσσερεις χιλιάδες δι-
καιούχοι θα µπορούσαν να λάβουν ενισχύσεις νεοφυών επιχει-
ρήσεων για νέους αγρότες, µε συνολική επένδυση 300 εκατοµ-
µύρια, δηλαδή περίπου 1 δισεκατοµµύριο ευρώ θα µπορούσε να
επενδυθεί σε περιουσιακά στοιχεία. 

Βέβαια, κύριε Υπουργέ, όπως σας επεσήµανε και ο αρµόδιος
Επίτροπος κ. Χόγκαν κατά τη διάρκεια της επίσκεψής του τον
προηγούµενο Οκτώβριο στη χώρα µας, αυτό δεν πρόκειται να
συµβεί αυτοµάτως. 

Πρέπει κάποιος να εργαστεί αποτελεσµατικά για την επιτυχή
και έγκαιρη υλοποίηση αυτού του προγράµµατος. Αν δεν το
έχετε καταλάβει, αυτός είναι και ο λόγος που σήµερα σας ελέγ-
χουµε κοινοβουλευτικά. Περιµέναµε συγκεκριµένες απαντήσεις
κι αντί αυτών, ακούσαµε µια γενικότερη και γενικόλογη τοποθέ-
τηση. Σας ελέγχουµε, γιατί δυόµιση χρόνια τώρα από την ανά-
ληψη της εξουσίας, επτά µήνες από την επίσκεψη του αρµόδιου
επιτρόπου στη χώρα µας, δεκάδες ερωτήσεις και αναφορές από
την Αντιπολίτευση στα αγροτικά ζητήµατα έχουν τεθεί κι αναρω-
τιόµαστε: Δεν θέλετε, δεν µπορείτε ή και τα δυο ταυτόχρονα;
Μπορείτε να συνεισφέρετε, στον βαθµό που σας αναλογεί, ώστε
αυτός ο τόπος να πάει ένα βήµα παρακάτω, να φύγει από τη µι-
ζέρια της ύφεσης και της ανεργίας; 

Αρκετοί συνάδελφοι από την πλευρά της Νέας Δηµοκρατίας
σας επισήµαναν ένα προς ένα τα λάθη και τις παραλείψεις, προ-
κειµένου το υφιστάµενο πρόγραµµα αγροτικής ανάπτυξης να
τρέξει πιο γρήγορα. Όσο σοβαρά κι αν είναι όλα αυτά, άλλο τόσο
είναι και οι δικαιολογίες, τα ψέµατα, οι αβελτηρίες και οι µύθοι,
που επί δυόµισι χρόνια καλλιεργεί η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ και Ανε-
ξαρτήτων Ελλήνων, για να καλύψει την ανεπάρκειά της. 

Δεν πρέπει όµως, κύριε Υπουργέ, να το αφήσουµε να περάσει
έτσι. Πρέπει πραγµατικά, να σταθούµε και να το αναδείξουµε
στους Έλληνες πολίτες, για να φανεί το εύρος και το µέγεθος
αυτής της εξαπάτησης. 

Στην αρχή -το είπατε και στην τοποθέτησή σας- ισχυριζόσα-
σταν ότι βρήκατε ένα πρόγραµµα ανώριµο, το οποίο επικαιρο-
ποιήσατε µε τις δικές σας προτάσεις και το οποίο υπήρχε µέχρι
το τέλος του 2015. Το δήθεν επικαιροποιηµένο πρόγραµµα περι-
λαµβάνει ακριβώς τα ίδια µέτρα, τις δράσεις και τον ίδιο και απα-
ράλαχτο προϋπολογισµό, µε µόνη διαφορά ότι τα κονδύλια του
έχουν να κάνουν µε την απώλεια 900 εκατοµµυρίων ευρώ από το
πρόγραµµα 2007-2013, τα οποία µεταφέρθηκαν ως γέφυρα στο
νέο πρόγραµµα 2014-2020, εξαιτίας των αδικαιολόγητων καθυ-
στερήσεων, παλινωδιών και απαράδεκτης αδιαφορίας, που επέ-
δειξε η δική σας Κυβέρνηση. Προφανώς βέβαια, όλη αυτή η
Κυβέρνηση κινούνταν στον αστερισµό της διαπραγµάτευσης Βα-
ρουφάκη. Το περίφηµο εξάµηνο του 2015. 
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Να σας θυµίσω –το είπαν κι άλλοι οµιλητές- ότι µέχρι τον Μάιο
του 2015 είκοσι πέντε από τα είκοσι οκτώ κράτη-µέλη της Ευρω-
παϊκής Ένωσης είχαν εγκρίνει τα προγράµµατά τους. Εσείς το
εγκρίνατε µόλις στο τέλος του 2015. Βεβαίως, καθυστερηµένα
πληρώθηκε ένα µέρος απ’ αυτό µέσα στο 2016. 

Πάµε στο θέµα των πληρωµών των ενισχύσεων. Ισχυριστήκατε
ιστορικό ρεκόρ των πληρωµών. Ξεχάσατε όµως να µας πείτε ότι
απ’ αυτά τα 3,7 δισεκατοµµύρια που πληρώθηκαν το 2016, το 1
δισεκατοµµύριο περίπου αφορά την εκκαθάριση της βασικής ενί-
σχυσης για το 2015, το οποίο πολύ καθυστερηµένα πληρώθηκε
το 2016. Για να πούµε όλη την αλήθεια. Όσον αφορά βεβαίως,
την οµαλή καταβολή αυτών των ενισχύσεων, µόλις και µετά βίας
καταφέρατε να πληρώσετε µέρος της προκαταβολής και βασι-
κής ενίσχυσης τον Δεκέµβριο του 2015 και την εκκαθάριση την
επόµενη χρονιά, ενώ µέχρι και σήµερα υπάρχουν χιλιάδες παρα-
γωγοί, που περιµένουν την εκκαθάριση της ενιαίας για το 2015.
Δεν άκουσα τίποτα γι’ αυτό, κύριε Υπουργέ. 

Πάµε στην απορρόφηση. Απορώ πώς την βγάλατε γύρω στο
12%. Δηλαδή, περίπου γύρω στα 650 εκατοµµύρια. Τι έχετε βά-
λει µέσα; Τα 300 εκατοµµύρια που είναι µέρος των 902 εκατοµ-
µυρίων ευρώ των ανειληµµένων υποχρεώσεων της περιόδου
2007-2013, που λόγω πάλι της κυβερνητικής απραξίας το 2015
µεταφέρθηκαν στη νέα προγραµµατική περίοδο; Βεβαίως, είχε
ως αποτέλεσµα να µειωθούν κατά 21% οι δαπάνες σε βάρος του
νέου προγράµµατος. Κι αυτή είναι δική σας αποκλειστική ευ-
θύνη. Βάλατε µήπως µέσα τα 350 εκατοµµύρια που αφορούν την
πληρωµή της εξισωτικής ενίσχυσης, αποζηµίωσης η οποία είναι
µια συνήθης διαδικασία τα τελευταία χρόνια; Πως ακριβώς µε-
τράτε την απορρόφηση;

Αύγουστος 2016. Ανακοινώνετε ότι θα προκηρύξετε πέντε
πλέον νέα µέτρα, σε σχέση µε το πρόγραµµα επιπλέον της εξι-
σωτικής ενίσχυσης και αποζηµίωσης, δηλαδή µεταποίηση, νέους
γεωργούς, βιολογική γεωργία και κτηνοτροφία, τα σχέδια βελ-
τίωσης της κατάθεσης νέων γεωργών. Το µέτρο των νέων γεωρ-
γών είναι δυστυχώς αδρανοποιηµένο. Σας το είπαν και οι συνά-
δελφοι της Νέας Δηµοκρατίας. 

Επιλέξατε δυστυχώς και πάλι να µας εκπλήξετε, αφού για
πρώτη φορά τα αποτελέσµατα θα βγουν µετά την αρχική έναρξη
των δηλώσεων του ΟΣΔΕ που έληγαν στις 15 Μαΐου. Ευτυχώς,
µόλις χθες λήφθηκε απόφαση από τον ευρωπαίο επίτροπο να
πάει για 15 Ιουνίου.

Όσον αφορά στη µεταποίηση, ενώ η διαβούλευση για την
υπουργική απόφαση έχει ολοκληρωθεί από το τέλος του 2016,
καταφέρατε µόλις την προηγούµενη εβδοµάδα να προκηρύξετε
µόλις τη µια από τις τρεις δράσεις. Βέβαια, για τις υπόλοιπες,
έχει ο Θεός.

Βιολογικές καλλιέργειες. Παρουσιάσατε το µέτρο ως αιχµή
του δόρατος για να αξιοποιήσουµε τα συγκριτικά πλεονεκτήµατα
της χώρας και να περάσουµε σε µια εξωστρεφή και ανταγωνι-
στική γεωργία και κτηνοτροφία. Αυτή είναι η δήλωσή σας. 

Εγώ θα προσθέσω ένα απλό ερώτηµα σε αυτά τα οποία ανέ-
φεραν οι συνάδελφοί µου. Για ποιο λόγο δόθηκαν δύο παρατά-
σεις, σε µία δράση που ο προϋπολογισµός της είχε εµφανώς
υπερκαλυφθεί από την αρχική καταληκτική ηµεροµηνία κατάθε-
σης των αιτήσεων; Πού είναι οι κτηνοτρόφοι, κύριε Υπουργέ;

Τους παραπέµψατε στις καλένδες. Αποκλείσατε υφιστάµενους
και νέους κτηνοτρόφους, που δαπάνησαν χρόνο και χρήµα, προ-
κειµένου να µπορέσουν να ανταποκριθούν στις συνθήκες του
προγράµµατος και να βελτιώσουν το προϊόν τους. Και βεβαίως,
αυτή η πρωτοφανής απόφασή σας, πλήττει τους υφιστάµενους
κτηνοτρόφους, που µένουν µετέωροι ανάµεσα στη συµβατική και
βιολογική κτηνοτροφία και στερεί τη δυνατότητα ποιοτικής ανα-
βάθµισης των προϊόντων, όσων επιχείρησαν να ενταχθούν για
πρώτη φορά στο πρόγραµµα. 

Στο µέτρο που αφορά τους γεωργικούς συµβούλους -διαβάζω
από τα Πρακτικά της συζήτησης για τον αγροτικό τοµέα σε επί-
πεδο Αρχηγών κοµµάτων που έγινε τον περασµένο Ιανουάριο-
«χίλιους γεωτεχνικούς θα στείλουµε στην επόµενη πενταετία
µέσα στις τριακόσιες δοµές που θα δηµιουργηθούν στην επαρ-
χία. Μέσα σε δύο χρόνια, βάλαµε µια άλλη σφραγίδα στον αγρο-
τικό χώρο». Ακόµα, βέβαια, ψάχνουµε τη σφραγίδα αυτή, κύριε

Υπουργέ.  
Το µέτρο των γεωργικών συµβούλων δεν έχει προκηρυχθεί

µέχρι σήµερα, δύο χρόνια µετά. Θα µπορούσα βεβαίως, να ανα-
φέρω και πολλά άλλα για το µέτρο που αφορά την ενίσχυση των
επενδύσεων για την αυτοπαραγωγή ενέργειας και για το υποµέ-
τρο, που αφορά τη διαχείριση φυτικών υπολειµµάτων των κλα-
δεµάτων για την ελαιοκαλλιέργεια –του οποίου, βεβαίως, η τύχη
αγνοείται και το οποίο είχατε παρουσιάσει ως τρόπο εξισορρό-
πησης της απώλειας εισοδήµατος των δικαιωµάτων των ελαιοπα-
ραγωγών- το µέτρο για την ανασύσταση του ζηµιωµένου κεφα-
λαίου των εκµεταλλεύσεων, το οποίο σκοπίµως παραπληροφο-
ρείτε ότι σχετίζεται µε την ασφάλιση του φυτικού, ζωικού και πά-
γιου κεφαλαίου. 

Μιας και αναφέρθηκα στο ζήτηµα της ασφάλισης, να πληρο-
φορήσουµε, βεβαίως, τους αγρότες ότι κάθε άλλο παρά κατα-
βλήθηκαν όλες οι αποζηµιώσεις του ΕΛΓΑ για το 2016, το οποίο,
επίσης, επικαλείστε ότι συνέβη για πρώτη φορά. 

Μπείτε, εσείς ο ίδιος στη σελίδα του ΕΛΓΑ, κύριε Υπουργέ, να
δείτε ότι εκκρεµούν ακόµα αποζηµιώσεις από το καλοκαίρι και
το φθινόπωρο του 2016 για ζηµιές από χαλάζι και ανεµοθύελλες. 

Πολύ φοβάµαι, κύριε Υπουργέ, ότι όσο µεγάλη αποδεικνύεται
η ανεπάρκεια της Κυβέρνησης να απορροφήσει αποτελεσµατικά
τους κοινοτικούς πόρους στον αγροτικό τοµέα, άλλο τόσο µε-
γάλη αποδεικνύεται και η εξαπάτηση των αγροτών και των κτη-
νοτρόφων από την Κυβέρνηση γύρω από αυτό το ζήτηµα. 

Βεβαίως, µακάρι να περιοριζόσασταν µόνο σε αυτό. Προσπα-
θείτε συνεχώς να µας πείσετε ότι έχετε εικόνα για την κατάσταση
που βιώνουν οι Έλληνες παραγωγοί. 

Εσείς προσωπικά, ως Βουλευτής της Αξιωµατικής Αντιπολίτευ-
σης είχατε υπογράψει εκατόν ενενήντα τρεις ερωτήσεις, ζητών-
τας την επίλυση των προβληµάτων στον πρωτογενή τοµέα. Αλή-
θεια, ποια από αυτά τα προβλήµατα επιλύθηκαν, επί της δικής
σας υπουργίας; Θα ήθελα ειλικρινά να µας πείτε, σεβόµενος τον
καθηµερινό µόχθο των αγροτών και των κτηνοτρόφων της χώ-
ρας, ποια από αυτά τα προβλήµατα, που εσείς ο ίδιος θέσατε ως
Βουλευτής της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης του ΣΥΡΙΖΑ µε εκα-
τόν ενενήντα τρεις ερωτήσεις, λύσατε ως Υπουργός.

Το Φεβρουάριο του 2013 ο κ. Τσίπρας έλεγε, απευθυνόµενος
στους αγρότες: «όσο υπάρχει µνηµόνιο και τρόικα, προοπτική
για τον αγρότη δεν υπάρχει». Βέβαια, στη συνέχεια µας έφερε
τρίτο µνηµόνιο και τις επόµενες µέρες θα µας φέρει και το τέ-
ταρτο µνηµόνιο. Θα µου πείτε δεν είναι η µόνη ανακολουθία του
κ. Τσίπρα, αλλά το καταθέτω και αυτό, για να µην ξεχνάµε τι συ-
νέβη σε αυτήν την Αίθουσα τα προηγούµενα χρόνια. 

Φορολογήσατε τις επιδοτήσεις από το πρώτο ευρώ µε φορο-
λογικό συντελεστή από 22% έως και 45% µε υπερδιπλασιασµό
των ασφαλιστικών εισφορών, µε ΦΠΑ που το πήγατε στο 24% και
µε κατάργηση της επιστροφής του ειδικού φόρου κατανάλωσης
του πετρελαίου για αγροτική χρήση. Μόνο για να κατοχυρώσουν
συνταξιοδοτικό δικαίωµα οι αγρότες θα πληρώσουν το 14% του
εισοδήµατός τους το 201, για να καταλήξουν, βέβαια, στο 20%
από το 2022 και µετά, την ίδια ώρα που πληρώνουν περίπου 7%
του εισοδήµατός τους για την κάλυψη των υγειονοµικών τους
αναγκών. 

Και µόλις πριν λίγα λεπτά, κύριε Υπουργέ, διάβασα -ανακοινώ-
θηκε από το Κέντρο Είσπραξης Ασφαλιστικών Εισφορών- ότι οι
οφειλές προς τον ΕΦΚΑ, µόνο για το πρώτο τρίµηνο του 2017,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυξήθηκαν κατά 5 δισεκατοµµύρια
ευρώ. Πήγαν, δηλαδή, στα 23 δισεκατοµµύρια. Και αυτό είναι
αποτέλεσµα της δικής σας ανικανότητας. 

Φορολογήσατε ακόµη και το κρασί. Ισοπεδώσατε έναν δυνα-
µικό και εξαγωγικό κλάδο -µιας και αναφερθήκατε στις εξαγω-
γές- τον οποίο αφήσατε έρµαιο στην τύχη του. Σε λίγες µέρες,
θα φέρετε προς ψήφιση το τέταρτο µνηµόνιο, το οποίο ανεβάζει
τον συνολικό αριθµό των µέτρων της παρούσας Κυβέρνησης στα
12,5 δισεκατοµµύρια ευρώ. Εκτός από τη µείωση του αφορολο-
γήτου, το οποίο βεβαίως θα πλήξει και τους αγρότες, δεν ξέρω
πραγµατικά τι άλλο θα δούµε σε αυτήν τη συµφωνία. Καλό θα
ήταν να µας ενηµερώσετε. 

Εγώ, κύριε Υπουργέ και κύριοι συνάδελφοι, κάνω µια προσω-
πική έκκληση και µε αυτήν κλείνω: Σταµατήστε την κοροϊδία. Στα-
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µατήστε να αντιµετωπίζετε τον πρωτογενή τοµέα αποκλειστικά
ως µια φοροδοτική µηχανή. Αντιληφθείτε επιτέλους ότι οι απο-
φάσεις σας, η αδράνειά σας, η αβελτηρία σας, η ιδεοληψία σας,
η ανικανότητά σας, απειλούν ευθέως τη βιωσιµότητα του πρω-
τογενούς τοµέα, ενός τοµέα ιδιαίτερα σηµαντικού για την ελλη-
νική οικονοµία, ενός τοµέα που θα µπορούσε πραγµατικά, να
αποτελέσει την ατµοµηχανή της ελληνικής οικονοµίας. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο, σας παρα-
καλώ, για µισό λεπτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Για ποιο
θέµα; Για να απαντήσετε, κύριε Υπουργέ;

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Για να αποκατασταθεί κάτι που ειπώθηκε...

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Να απαντήσετε θέλετε. Μην αλλοι-
ώνετε την πραγµατικότητα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Είναι
κάτι επί προσωπικού;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Θέλετε τη δευτερολογία, την οποία
δώσατε στους αναπληρωτές.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Δεν
χρειάζεται τόσος φανατισµός.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Είπε ο κ. Κεφαλογιάννης ότι µε έψεξε όταν ήταν
εδώ ο Επίτροπος ο κ. Χόγκαν. Ουδέν αναληθέστερο. Ανατρέξτε
στην οµιλία του στο συνέδριο του Economist στη Θεσσαλονίκη
όπου θα διαπιστώσετε ότι είπε: «Δεν είχαµε µέχρι σήµερα µε
όλες τις προηγούµενες κυβερνήσεις τη συνεργασία την καλή,
που έχουµε µε τη σηµερινή και ιδιαίτερα βεβαίως...»

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Είναι γνωστό ότι είστε τα καλά παι-
διά των δανειστών. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Άρα, λοιπόν ...

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Είναι γνωστό ότι υπογράψατε τα
πάντα.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Αγαπητοί συνάδελφοι, βλέπετε λοιπόν τη λει-
τουργία σας. Επίτηδες το είπα, διότι από τη µια µεριά είµαστε
αυτοί, που καλώς συνεργαζόµαστε µε τους δανειστές, από την
άλλη µας κατηγορούν οι δανειστές ότι ερχόµαστε σε αντιπαλό-
τητες µαζί τους, ότι έχουµε µια σχέση αντιπαράθεσης. Και αυτό
κάνουµε πραγµατικά.

Δεν έχετε καταλάβει, όµως, ένα πράγµα. Δεν έχετε καταλάβει
ότι συνεργασία σηµαίνει και στοιχειοθέτηση και ταυτόχρονα υπη-
ρέτηση του βασικού στόχου. Όλα αυτά, λοιπόν, που βάζουµε και
βάζουµε διαρκώς έχουν ένα στόχο, δηλαδή, πώς θα υπηρετή-
σουµε καλύτερα τον αγροτικό χώρο, πόσο µάλλον µέσα σε µια
Κοινή Αγροτική Πολιτική. 

Νοµίζω ότι και εσείς ξέρετε ποια είναι η βασική µας κατεύ-
θυνση. Η βασική µας κατεύθυνση είναι να απορροφούµε τους
πόρους όσο το δυνατόν πιο έγκαιρα και ταυτόχρονα, βεβαίως,
χωρίς τα πρόστιµα και τους καταλογισµούς. Γιατί, λοιπόν, δεν
αναλαµβάνετε την ευθύνη ότι ο αγροτικός χώρος έχει 3 δισεκα-
τοµµύρια εκκρεµότητες για τις οποίες δίνουµε µεγάλες µάχες
για να µπορέσουµε να τις απαλείψουµε; Αυτό το έχετε ξεχάσει
όλοι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-
ριστούµε, κύριε Αποστόλου.

Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ κ. Νικόλαος Ξυ-
δάκης ζητεί χορήγηση άδειας απουσίας του στο εξωτερικό από
12 Μαΐου έως 14 Μαΐου 2017, προκειµένου να συµµετάσχει σε
συνέδριο στο Βερολίνο. Η Βουλή εγκρίνει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συνε-

πώς η Βουλή ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ

για έξι λεπτά. Όλοι οι υπόλοιποι θα έχουν έξι λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από τα µέχρι τώρα λεχθέντα
των συναδέλφων της Νέας Δηµοκρατίας προκύπτουν οι παρα-
κάτω διαπιστώσεις:

Πρώτον, έλλειψη στοιχειώδους συνεννόησης και συναίνεσης
σε ένα τόσο µεγάλο εθνικό ζήτηµα, όπως είναι αυτό της ανασυγ-
κρότησης του αγροτικού τοµέα της χώρας µας.

Δεύτερον, έλλειψη αυτοκριτικής για πράξεις, λάθη και παρα-
λείψεις, που οδήγησαν στη διάλυση της πρωτογενούς παραγω-
γής και των µεγάλων συνεταιρισµών της χώρας, καθώς και των
λανθασµένων χειρισµών στην υπόθεση της φέτας το 2013.

Τρίτον, έλλειψη εναλλακτικής πρότασης για την ανάπτυξη της
γεωργίας και κτηνοτροφίας της χώρας µας, βασικών πυλώνων
παραγωγικής ανασυγκρότησης και δηµιουργίας εθνικού πλού-
του.

Από τις διαπιστώσεις αυτές θεωρώ σκόπιµο πως πρέπει να
επαναληφθεί στην αρµόδια Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου
της Βουλής µια ειλικρινής συζήτηση µε όρους εθνικής συνεννόη-
σης τόσο για το µέλλον της πρωτογενούς παραγωγής όσο και
για τα τραγικά και ανεπανόρθωτα λάθη του παρελθόντος, κυρίως
στο συνεταιριστικό χώρο.

Δεν είναι τυχαίο ότι σήµερα η χώρα µας είναι ελλειµµατική στα
κυριότερα αγροτικά προϊόντα. Εισάγουµε το 65% του αγελαδι-
νού γάλακτος, το 90% του βόειου κρέατος, το 65% του χοιρινού
και το 30% των πουλερικών. Οι εισαγωγές αυτές ξεπερνούν τα
2,5 δισεκατοµµύρια ευρώ τον χρόνο, µε ό,τι αυτό συνεπάγεται
στο εµπορικό ισοζύγιο της χώρας. 

Δεν είναι, βεβαίως, της παρούσης η ανάλυση της πολύχρονης
παθογένειας του αγροτικού ζητήµατος στην Ελλάδα. Αυτό, ό-
µως, που συνέβη στη χώρα µας τα τελευταία τριάντα χρόνια δεν
έχει προηγούµενο στην ευρωπαϊκή αγροτική οικονοµία και την
πρωτογενή παραγωγή: κατασπατάληση ευρωπαϊκών πόρων,
αµαρτωλά δάνεια της ΑΤΕ, σκάνδαλα τύπου ΣΕΒΑΘ και ΕΑΣ Λά-
ρισας, ξεπούληµα κορυφαίων συνεταιριστικών επιχειρήσεων,
όπως η ΔΩΔΩΝΗ δηµιουργία προβληµατικών, λόγω πολιτικών
παρεµβάσεων, συνεταιρισµών όπως η ΑΓΝΟ η ΣΕΚΑΠ,  ΣΕΠΕΚ
και παλαιότερα η ΚΥΔΕΠ, η Οµοσπονδία ΕΛΑΙΟΥΡΓΙΚΗ, η ΜΕ-
ΛΙΣΣΟΚΟΜΙΚΗ κ.λπ.. 

Δυστυχώς, δεν έχει τέλος ο µακρύς κατάλογος της ντροπής
και των τριών χιλιάδων συνεταιρισµών σφραγίδων, που καταχρά-
στηκαν δηµόσιο χρήµα και αµαύρωσαν τον θεσµό της συνεται-
ριστικής ιδέας στη χώρα µας. Πάνω από 5 δισεκατοµµύρια ευρώ
υπολογίζεται η ζηµιά που υπέστη το δηµόσιο από τις παράνοµες
χορηγήσεις δανείων της ΑΤΕ το διάστηµα 2000-2012, βάσει πο-
ρίσµατος του Αρείου Πάγου που διερεύνησε περιπτώσεις όπως
αυτή της ΣΕΒΑΘ. 

Το ζητούµενο, όµως, είναι τι κάνουµε από εδώ και πέρα. Η ανα-
συγκρότηση της πρωτογενούς παραγωγής, βασικού πυλώνα πα-
ραγωγικής ανασυγκρότησης της χώρας, δεν µπορεί να γίνει µε
αναχρονιστικές αντιλήψεις εκτός ευρωπαϊκού πλαισίου και έλ-
λειψη περιφερειακού σχεδιασµού, εθνική στρατηγική για τα
εθνικά µας προϊόντα, σύγχρονους συνεταιρισµούς που θα λει-
τουργούν µε ιδιωτικοοινοµικά κριτήρια, καθώς και µε πλήρη αν-
τιστροφή της σηµερινής σχέσης γεωργίας – κτηνοτροφίας, µε
έµφαση στην αιγοπροβατοτροφία και τα κτηνοτροφικά φυτά. 

Η αλλαγή του παραγωγικού µοντέλου της χώρας µε στόχο τη
βελτίωση της επάρκειας και την παραγωγή επώνυµων ΠΟΠ, πα-
ραδοσιακών και προϊόντων γεωγραφικής ένδειξης προϊόντων υ-
ψηλής διατροφικής αξίας και ποιότητας είναι µονόδροµος. 

Η δε σύνδεση της πρωτογενούς παραγωγής µε το τουριστικό
προϊόν, τον πολιτισµό και την εθνική γαστρονοµία θα αναδείξει
τα συγκριτικά µας πλεονεκτήµατα σε εθνικό και περιφερειακό
επίπεδο.

Η αναφορά µου στη στήριξη και ανάπτυξη της προβατοτρο-
φίας δεν γίνεται για λόγους ιστορικούς, αλλά γιατί το πρόβειο
γάλα αποτελεί τη βάση της φέτας. Σήµερα η παγκόσµια ζήτηση
ανέρχεται στους πεντακόσιους χιλιάδες τόνους. Η ελληνική πα-
ραγωγή πλησιάζει τους ενενήντα δύο χιλιάδες, εκ των οποίων οι
σαράντα τρεις περίπου εξάγονται. 

Επιβάλλεται, ιδίως µετά τις τελευταίες εξελίξεις των συµφω-
νιών της Ευρωπαϊκής Ένωσης µε τρίτες χώρες, η στήριξη και
ανάπτυξη της προβατοτροφίας, καθώς και η χάραξη εθνικής
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στρατηγικής προστασίας της ΠΟΠ φέτας, που στηρίζει την αυ-
θεντικότητα του προϊόντος και απαντά µε τον καλύτερο τρόπο
στον ανταγωνισµό των λευκών τυριών. 

Παρόµοια στρατηγική απαιτείται και για το άλλο εθνικό µας
προϊόν, το λάδι. Δυστυχώς, σήµερα πάνω από το 85% της ελλη-
νικής παραγωγής πωλείται χύµα και µάλιστα στον ανταγωνισµό.
Η πολυδιάσπαση της µικρής παραγωγής και η έλλειψη σύγχρο-
νου εξαγωγικού µάρκετινγκ δεν µπορεί να στηρίξει την εξωστρέ-
φεια και την είσοδο του προϊόντος στα µεγάλα σηµεία λιανικής
πώλησης. Απαιτούνται συµπράξεις, συνεργασίες και clusters για
εξασφάλιση ποσοτήτων και προώθηση µε τη στήριξη εθνικού
brand name. 

Σηµαντικό ρόλο στην ανασυγκρότηση του αγροτικού τοµέα
και της ανάπτυξης πρέπει να παίξει ο περιφερειακός χωροταξι-
κός σχεδιασµός, αρκεί να εκπονηθούν σύγχρονα περιφερειακά
προγράµµατα µε καινοτόµα και εξωστρεφή µοντέλα περιφερει-
ακής ανάπτυξης, που έχουν δοκιµαστεί σε άλλες χώρες του ευ-
ρωπαϊκού Νότου. Αυτό, εξάλλου, κατέδειξε και η προχθεσινή
συνάντηση του Πρωθυπουργού µε τους δεκατρείς περιφερειάρ-
χες της χώρας, µε αντικείµενο τον εθνικό διάλογο για την παρα-
γωγική ανασυγκρότηση. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι σε όλους γνωστό πως τα
προβλήµατα, που αντιµετωπίζει σήµερα η ελληνική οικονοµία
έχουν ρίζες στις παθογένειες προηγούµενων δεκαετιών, µία εκ
των οποίων υπήρξε και το στρεβλό παραγωγικό µοντέλο του πα-
ρελθόντος. Η αντιµετώπιση αυτών των παθογενειών αποτελεί
πράξη ευθύνης για όλους µας. 

Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να αναγνώσω µία ανακοίνωση. 

Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα πως κατόπιν του υπ’
αριθµόν πρωτοκόλλου 1829/27-04-2017 αιτήµατος της Προ-
έδρου της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ κ. Φω-
τεινής Γεννηµατά, προτάθηκε, σύµφωνα µε το άρθρο 44, παρά-
γραφος 1 του Κανονισµού της Βουλής, η σύσταση Διακοµµατι-
κής Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για το Δηµογραφικό. 

Η Διάσκεψη των Προέδρων στη συνεδρίασή της στις 4 Μαΐου
2017 αποδέχτηκε οµόφωνα την πρόταση. 

Για λόγους αποτελεσµατικής λειτουργίας της επιτροπής προ-
τείνεται η σύστασή της να περιλαµβάνει είκοσι τρία µέλη, κατ’
αναλογία της δύναµης των κοµµάτων και των Ανεξάρτητων Βου-
λευτών. 

Προτείνεται, επίσης, προθεσµία υποβολής της εκθέσεως της
επιτροπής µέχρι το τέλος της τρέχουσας συνόδου. 

Το Σώµα συµφωνεί; 
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συνε-

πώς το Σώµα συνεφώνησε οµόφωνα, αποφασίζοντας τη σύ-
σταση της Διακοµµατικής Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για το
Δηµογραφικό, σύµφωνα µε το άρθρο 44, παράγραφος 1 του Κα-
νονισµού της Βουλής και µε προθεσµία υποβολής της εκθέσεως
µέχρι τις 31 Οκτωβρίου 2017. 

Η σχετική πρόταση θα καταχωρηθεί στα Πρακτικά της σηµε-
ρινής συνεδρίασης. 

(Στο σηµείο αυτό καταχωρίζεται στα Πρακτικά η προαναφερ-
θείσα πρόταση, η οποία έχει ως εξής:

7762 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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7764 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον
λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Δηµοκρατικής
Συµπαράταξης κ. Θεοχαρόπουλος για έξι λεπτά. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόε-
δρε.

Πράγµατι, είναι µια πολύ σηµαντική πρωτοβουλία την οποία
έχουµε λάβει για σύσταση Διακοµµατικής Επιτροπής για το δη-
µογραφικό και σχετίζεται, βέβαια, και µε το σηµερινό θέµα, τον
αγροτικό τοµέα και µε την παραµονή του αγροτικού πληθυσµού
στις αγροτικές εργασίες και µε το πώς επιτέλους θα µπορέσουµε
να βάλουµε άλλο πλάνο ανάπτυξης για τη χώρα. Είναι πολύ θε-
τικό ότι έγινε δεκτή η πρότασή µας και θα ξεκινήσει αυτή η συ-
ζήτηση στη Διακοµµατική Επιτροπή.  

Η Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ αυτή τη στιγµή συνε-
δριάζει για άλλη µια φορά. Εδώ και πόσους µήνες διαπραγµα-
τεύεται ο ΣΥΡΙΖΑ µε τον ΣΥΡΙΖΑ την αξιολόγηση και τη διαπραγ-
µάτευση και το µνηµόνιο. Και πραγµατικά, απορούµε. Αν ήταν να
µας φέρει τέτοιο µνηµόνιο, για ποιο λόγο καθυστερούσε; 

Είναι αδιανόητα τα µέτρα τα οποία έχουν συµφωνηθεί. Σας
άκουσα πριν από λίγο να λέτε ότι µέσα σε ενάµιση χρόνο η Ελ-
λάδα θα βγει από τα µνηµόνια. «Έτσι είναι, αν έτσι νοµίζετε» µε
αυτά, που έχετε υπογράψει. Δεν µπορώ να σας πω τίποτα άλλο. 

Υπογράψατε µείωση συντάξεων και µείωση αφορολόγητου και
πάρα πολλά άλλα στοιχεία για µετά το 2019, µετά από αυτό τον
ενάµιση χρόνο, δηλαδή, τα έχετε υπογράψει, και έρχεται στην
Ολοµέλεια η Κυβέρνησή σας και λέει ότι µετά από ενάµιση χρόνο
θα έχουµε βγάλει µε αυτή τη συµφωνία τη χώρα από τα µνηµό-
νια! 

Τη βάζετε πιο βαθιά στα µνηµόνια. Τη βάζετε πιο βαθιά στην
κρίση. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. 

Εν πάση περιπτώσει, λίγη σοβαρότητα σε αυτά που λέµε! Δεν
είναι δυνατόν να συνεχίζεται και σήµερα το παραµύθι του ουδέ-
τερου δηµοσιονοµικού αποτελέσµατος, όταν προχωρείτε αυτή
τη στιγµή σε τέτοια µέτρα, όταν ο Υπουργός Οικονοµικών αυτής
της Κυβέρνησης είχε πει ότι σήµερα θα είχε παραιτηθεί, αν έπε-
φτε το αφορολόγητο σε αυτό το ποσό. Και ακόµη δεν έχει πα-
ραιτηθεί. 

Η Κυβέρνησή σας συνεχίζει να νοµίζει ότι µπορεί να πείσει τον
ελληνικό λαό µε ψέµατα. Αν νοµίζετε ότι οι πολίτες αυτή τη
στιγµή είναι πελάτες, αν έχετε αυτή την αντίληψη για τους πολί-
τες της χώρας, κάνετε ένα µεγάλο λάθος. 

Βεβαίως, όλα αυτά για το µνηµόνιο και για τη συµφωνία έχουν
άµεση επίπτωση και στον αγροτικό τοµέα. 

Σας άκουσα να λέτε ότι ουσιαστικά για όλα φταίει η Αντιπολί-
τευση δύο χρόνια πριν έρθετε εσείς. Αντιπολιτεύεστε την Αντι-
πολίτευση ακόµα και σήµερα, ενώ εδώ είστε στα έδρανα της
Κυβέρνησης και πρέπει να απαντάτε για ποιους λόγους δεν προ-
χωρούν ορισµένα πράγµατα. Αυτός είναι ο ρόλος σας και σε
αυτό τον ρόλο δεν ανταποκρίνεται η Κυβέρνησή σας. 

Προχωρήσατε όλο αυτό το χρονικό διάστηµα σε απαράδεκτα
µέτρα. Στη φορολόγηση του αγροτικού εισοδήµατος σε ποσο-
στά που δεν ισχύουν σε καµµία άλλη χώρα. Στην προκαταβολή
φόρου στο 100%. Στον ΦΠΑ στα γεωργικά εφόδια, που λέγατε
ότι θα τον µειώσετε από το 13%, γιατί και εκείνο ήταν πολύ υψη-
λό -το υψηλότερο στην Ευρωζώνη- και το φτάσατε σε 23% και
24% από την 1η Γενάρη 2017. 

Μιλούσατε για το ασφαλιστικό και προχωρήσατε ουσιαστικά
στον τριπλασιασµό των ασφαλιστικών εισφορών και στην κατάρ-
γηση του ΟΓΑ, ενώ έπρεπε να αντιµετωπίσετε τα υπαρκτά προ-
βλήµατα, να διαχωρίσετε την πρόνοια από τους αγρότες και,
βεβαίως, να µπορέσετε να προχωρήσετε, όπως σας λέγαµε
εκείνη τη στιγµή, µε τρία ταµεία. 

Δεν έχετε παρουσιάσει κανένα σχέδιο αγροτικής ανάπτυξης
όλο αυτό το χρονικό διάστηµα, κανένα σχέδιο για την αγροτική
παραγωγή. Βρήκατε 19 δισεκατοµµύρια ευρώ γι’ αυτή την επτα-
ετία. Διαπραγµατεύτηκαν κάποιοι πριν από εσάς  τα χρήµατα
υπάρχουν αυτή τη στιγµή. Είστε από τα ελάχιστα Υπουργεία στα
οποία έχετε να δώσετε χρήµατα και ουσιαστικά όχι να πάρετε.
Και δεν αξιοποιείτε, δεν δίνετε αυτά τα χρήµατα και ουσιαστικά,
παίρνει χρήµατα, µέσω της φορολογίας, η Κυβέρνησή σας. 

Σας λέγαµε ότι επειδή καταργείτε την επιστροφή φόρου για

το αγροτικό πετρέλαιο, να θεσπίστε αγροτικό πετρέλαιο κίνησης.
Δεν το πράξατε. Στις 3 Νοεµβρίου του 2015 φέραµε τροπολογία
για την κάρτα αγροτικού πετρελαίου, αυτό το οποίο γίνεται και
σε άλλες χώρες, µε βάση τα στρέµµατα και το είδος της καλλιέρ-
γειας. Ούτε σε αυτό µας ακούσατε. 

Δεν έχετε πλέον άλλοθι την διαπραγµάτευση. Δεν το λέω εγώ,
κύριε Αποστόλου και κύριε Τσιρώνη. Ο Πρωθυπουργός σας το
είπε χθες στο Υπουργικό Συµβούλιο. Δεν υπάρχει κανένα άλλοθι
για να λέτε πλέον τη µία ή την άλλη δικαιολογία. Η αγροτική ανά-
πτυξη της χώρας πρέπει να αποτελέσει µοχλό παραγωγικής ανα-
συγκρότησης, αλλιώς θα µείνουµε στάσιµοι, θα µείνουµε να
έχουµε ελλείµµατα, ακόµα κι εκεί που έχουµε προστιθέµενη αξία. 

Βεβαίως, γνωρίζετε ότι γνωρίζω πάρα πολύ καλά τα συγκεκρι-
µένα θέµατα του προγράµµατος αγροτικής ανάπτυξης και εκ της
επαγγελµατικής µου δραστηριότητας, αλλά και λόγω της θη-
τείας µου για έναν χρόνο ως ειδικός γραµµατέας Κοινοτικών
Πόρων και Υποδοµών στο Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων στο πρόγραµµα αγροτικής ανάπτυξης. Πολλά από τα
στοιχεία που δίνετε –δεν θέλω να µπω σε σχολιασµό του πίνακα
που δώσατε- ουσιαστικά δεν ισχύουν. 

Να σας πω, λοιπόν, το εξής. Δεν µπορέσατε να παραδεχθείτε
ούτε καν την αποτυχία της βιολογικής γεωργίας. Με εξέπληξε
που δεν είπατε πως «εδώ κάναµε ορισµένα λάθη». Ουσιαστικά,
έµειναν όλοι µετέωροι οι βιολογικοί παραγωγοί στην φυτική και
ζωική παραγωγή, σε γεωργία και κτηνοτροφία. Και είπατε ουσια-
στικά:. Γιατί µας κατηγορεί και σε αυτό το θέµα η αντιπολίτευση;
Γιατί έχουµε περισσότερους αιτούντες από τα χρήµατα; Μα,
ακριβώς το αντίθετο. Γιατί έχετε χρήµατα για τα συγκεκριµένα
µέτρα, πήρατε πίσω τη διαδικασία και δεν προχωράει. 

Δεν λύνετε το θέµα µε το πληροφοριακό σύστηµα. Δεν προ-
χωρήσατε, ουσιαστικά, αυτά τα δύο χρόνια στην αποκέντρωση,
στις περιφερειακές υπηρεσίες. Δεν προχωρήσατε ούτε σε αυτό
το 37%, να το υλοποιήσετε πραγµατικά, να τρέξουν, να δώσετε,
να αποκεντρώσετε, να λύσετε προβλήµατα γραφειοκρατίας. Θυ-
µάστε ότι όταν είχε γίνει στο παρελθόν, κάποια στιγµή έτρεξαν
και τα σχέδια βελτίωσης. Λύθηκαν κάποια προβλήµατα, όταν
πήγαν στις αιρετές περιφέρειες κάποιες διαδικασίες.  

Βεβαίως, δεν έχετε προχωρήσει τίποτα στο θέµα των συµβου-
λευτικών υπηρεσιών, για τους γεωργικούς συµβούλους, και σε
θέµατα ανεργίας σε σχέση, βέβαια, µε τους κλάδους που µπο-
ρούν να απασχοληθούν. Είναι ευρωπαϊκά χρήµατα αναξιοποίητα.
Ο αγρότης, όµως, θέλει αυτή τη στιγµή γεωργικές συµβουλές.
Και οι δηµόσιοι υπάλληλοι, οι οποίοι προσπαθούν µε πάρα πολύ
λίγα µέσα αυτή τη στιγµή να κάνουν τη δουλειά τους, δεν επαρ-
κούν. Οπότε, έχετε χρήµατα αυτή τη στιγµή για να πάρετε κόσµο
να δουλέψει στον ιδιωτικό τοµέα µε γεωργικούς συµβούλους και
δεν το πράττετε.  Δεν προχωράτε ούτε σε αυτά τα οποία έχετε
έτοιµα για την καινοτοµία και την κατάρτιση. Δεν τα έχετε προ-
χωρήσει.  

Βέβαια, στα ζητήµατα της πολιτικής γης, γιατί αναφερθήκατε,
εδώ κι αν δεν έχετε κάνει τίποτα. Στα ζητήµατα της γης φτιάξατε
–είπατε- την υπηρεσία. Μα, δεν προχωράει τίποτα. Νέοι αγρότες
δεν µπορούν να πάρουν χρήµατα, ευρωπαϊκά χρήµατα, εξασφα-
λισµένα χρήµατα, για να µπουν στο επάγγελµα. Δεν µπορούµε
στη βιολογική γεωργία και σε άλλες µορφές, όπως ολοκληρω-
µένη διαχείριση και άλλα συστήµατα ποιότητας, να αξιοποι-
ήσουµε πόρους αυτή τη στιγµή στη χώρα µας. 

Τα λέγατε αυτά και προεκλογικά. Και βεβαίως, έρχεστε εδώ
και λέτε, για παράδειγµα, ότι η καλύτερη χρονιά ήταν το 2015.
Ε, τώρα δεν θέλω να σχολιάσω πάρα πολλά εξειδικευµένα θέ-
µατα –και θα µπορούσα, το ξέρετε- από αυτά που είπατε. Τη χρο-
νιά, όµως, που λήγει το ν+2, τα επτά συν δύο χρόνια της περιό-
δου δηλαδή, να λέτε ότι κάνατε τη µεγαλύτερη αξιοποίηση
πόρων –γιατί πάντοτε η χρονιά που έχει τη µεγαλύτερη απορρό-
φηση σε όλη την Ευρώπη είναι η χρονιά που τελειώνει το ν+2-
τότε πραγµατικά νοµίζω ότι αυτό υποτιµά και το ελληνικό κοινο-
βούλιο και τους γεωργούς και τους πολίτες. 

Κλείνοντας, να πω ότι και εσείς στο Υπουργείο σας και ο Πρω-
θυπουργός άλλα λέγατε προεκλογικά για τον αγροτικό τοµέα,
άλλα λέγατε και µετεκλογικά, σε σχέση µε αυτά που πράττετε
τώρα. Τον Φεβρουάριο εσείς λέγατε «όχι στη δηµιουργία βιβλίων
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εσόδων-εξόδων». Συνεχίζατε και λέγατε τον Φεβρουάριο του
2015: «Μείωση της τιµής του πετρελαίου έως τη δηµιουργία αγ-
ροτικού πετρελαίου», «επαναφορά δέκατης τρίτης σύνταξης»,
«αναµόρφωση του ασφαλιστικού». Και, βέβαια, δεν καταλαβαί-
ναµε τότε τι σηµαίνει αναµόρφωση του ασφαλιστικού. Τώρα, µε
τη µείωση των συντάξεων το έχουµε δει. 

Ο Πρωθυπουργός έλεγε: «µόλις γίνουν οι εκλογές ξεχνάνε τις
υποσχέσεις τους και οι σωτήρες κρύβονται».

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ελάτε,
κύριε Θεοχαρόπουλε, τελειώνετε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε.
Έλεγε, επίσης ο κ. Τσίπρας: «Έπρεπε να υπάρξει και πρέπει

να υπάρξει φθηνό πετρέλαιο, φθηνό ρεύµα και ρευστότητα στον
παραγωγό. Δεν µπορεί να ανασυγκροτηθεί η αγροτική οικονοµία
χωρίς φθηνό ρεύµα και πετρέλαιο. Δεν µπορούµε να δίνουµε
αφορολόγητο στους εφοπλιστές και οι αγρότες να πληρώνουν».
Αυτά τα δήλωνε ο κ. Τσίπρας. Και σήµερα εσείς δηλώσατε ότι σε
ενάµιση χρόνο η χώρα θα είναι καλύτερα από σήµερα. 

Θα κλείσω µε το απόφθεγµα του Αβραάµ Λίνκολν: «Μπορείς
να κοροϊδεύεις πολλούς για λίγο, λίγους για πολύ, αλλά δεν µπο-
ρείς κοροϊδεύεις πολλούς για πάντα».

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον λόγο

έχει ο κ. Μίχος από τον Λαϊκό Σύνδεσµο - Χρυσή Αυγή, για έξι
λεπτά. Παρακαλώ να τηρείται ο χρόνος, γιατί πρέπει να τελει-
ώσουµε κάποια στιγµή.

Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Ο χρόνος φυσικά είναι πολύ λίγος για τόσο σοβαρά θέµατα.

Δεν άκουσα κανέναν από τους σηµερινούς οµιλητές να µιλήσει
για τη Marfin. Σήµερα είναι η επέτειος. Χάθηκαν άνθρωποι, έχα-
σαν τη ζωή τους από φωτιές που έγιναν εσκεµµένα. Δεν µίλησε
κανένας. Αθώοι οι κατηγορούµενοι µετά από τόσα χρόνια! Δεν
είχαν ψυχή αυτοί οι άνθρωποι;

Η Χρυσή Αυγή, όµως, πήγε. Τίµησε τα θύµατα. Και εδώ υπάρ-
χουν φωτογραφίες µε ένα καθίκι που λέγεται Κωνσταντίνου, έναν
άνθρωπο που δεν έχει δουλέψει ποτέ στη ζωή του, έναν τεµπέλη,
ένα κουρόσκυλο της κοινωνίας, ο οποίος ήταν εκεί και πέταγε
βόµβες µολότοφ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε Μί-
χο, σας παρακαλώ. Δεν έχει νόηµα τώρα.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΟΣ: Σας παρακαλώ πάρα πολύ. Τα βλέπετε.
Εδώ είναι οι φωτογραφίες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τι να βλέ-
πω; Τι σχέση έχει η φωτογραφία µε το θέµα που συζητάµε; Σας
παρακαλώ!

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΟΣ: Υπάρχουν υπεύθυνοι και δεν παίρνω καµ-
µιά κουβέντα πίσω για έναν άνθρωπο, που είναι µόνο για να κάνει
κακό στην πατρίδα µας και σε συνανθρώπους του.

Αυτά να τα βάλετε και στα Πρακτικά, µήπως του χρόνου θυ-
µηθεί η Βουλή και κάνει κάτι για να τιµήσει αυτούς τους ανθρώ-
πους.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νικόλαος Μίχος καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα και την προανα-
φερθείσα φωτογραφία, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµή-
µατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτι-
κών της Βουλής)

Προχθές ήµουν στην Επιτροπή Έρευνας και Τεχνολογίας. Ο
πρώτος οµιλητής, ο κ. Αρσένος, ανέφερε ότι σήµερα η αγροτική
παραγωγή είναι στο 3% του ΑΕΠ. Τον ρώτησα για να σιγουρευτώ
και µου είπε ναι. Θυµάται κανείς από εσάς, κύριοι εδώ, ότι αυτή
ήταν η συµφωνία για να µπούµε στην ΕΟΚ επί Κωνσταντίνου Κα-
ραµανλή, που τη συνέχισε και υπέγραψε και ο Ανδρέας Παπαν-
δρέου; Και σήµερα φτάσαµε στο να είναι η αγροτική παραγωγή,
ο πρωτογενής τοµέας στο 3% του ΑΕΠ, µε κατηφορική τάση!

Άκουσα µε πάρα πολλή προσοχή τους οµιλητές της Νέας Δη-
µοκρατίας, τον κ. Καραγιάννη. Συµφωνούµε µε πολλά που είπα-
τε, κύριε Καραγιάννη. Είστε, όµως, Κυβέρνηση από το 2015.
Έγιναν πάρα πολλές –να το πούµε και πιο λαϊκά- ατιµίες µε συ-
νεταιρισµούς, µε επιδοτήσεις σε αγρότες που δεν ήταν αγρότες,
µε τη «ΔΩΔΩΝΗ» και άλλα. Έχετε κάνει τίποτα; Δεν έπρεπε να

έχουν καθίσει κάποιοι άνθρωποι στο σκαµνί; Έχουν φαγωθεί δι-
σεκατοµµύρια, όχι εκατοµµύρια.

Μήπως, όµως, -λέω εγώ- από την άλλη πλευρά τα τότε κοµµα-
τόσκυλα του ΠΑΣΟΚ ήρθαν τώρα σε εσάς και τα καλύπτετε; Είχα
αναφέρει στον κ. Αποστόλου µία περίπτωση που θα τη λέω, γιατί
αυτό το πράγµα δεν έχει ξαναγίνει ποτέ. Να σας θυµίσω για τον
Μίστρο, κύριε Αποστόλου, για τα καλαµπόκια, για τα δυόµισι χι-
λιάδες ποτιστικά σε ένα βουνό κατηφορικό µε πέτρα. Υπέγραφαν
άνθρωποι εκεί, µίζες πήγαιναν σε πολιτικούς, µίζες πήγαιναν
στους ανθρώπους της ενωσης και κανένας δεν τιµωρήθηκε. Και
αυτό έχει γίνει σε όλη την Ελλάδα. Το αναφέρω αυτό γιατί έχει
συζητηθεί παντού.

Άκουσα τη Νέα Δηµοκρατία που µίλησε για συρρίκνωση του
πρωτογενούς τοµέα, της πρωτογενούς παραγωγής και θέλω να
ρωτήσω –παρ’ όλο που υπάρχει µόνο ένας από τη Νέα Δηµοκρα-
τία παρών αυτή τη στιγµή στην Αίθουσα- το εξής: ξέχασαν οι κύ-
ριοι της Νέας Δηµοκρατίας σαν κυβέρνηση που ήταν, πόσα δικά
τους κοµµατόσκυλα χρηµατοδότησαν για να παίρνουν φυσικά
τις µίζες οι Υπουργοί, Βουλευτές και τη γόνιµη γη να την κάνουµε
φωτοβολταϊκά πάρκα για να κάθονται κάποιοι και να εισπράτ-
τουν; Τη γη µάς την έδωσε ο Θεός για να παράγουµε, όχι για να
στήνουµε πάρκα και να εισπράττουµε. 

Ξέχασε η Νέα Δηµοκρατία –επειδή έκανε και την επίκαιρη επε-
ρώτηση- ότι επί κυβερνήσεώς της επιδοτούσε για την εκρίζωση
αµπελώνων, ελαιόδεντρων και πολλών άλλων και σήµερα έχουµε
καταντήσει εδώ που έχουµε καταντήσει;

Εσείς χρηµατοδοτούσατε. Στην Κάρυστο ξηλώθηκαν πολλά
αµπέλια, στη Μυτιλήνη δέντρα εκατοντάδων ετών, τα εκρίζωσαν
όλα. Στην Πελοπόννησο το ίδιο. Από τη µία λέει για νέες καλλιέρ-
γειες, δηλαδή, κάποιες ελιές από την Ισπανία, οι οποίες είναι
υβριδικές και ό,τι βγάζει ο παραγωγός, δηλαδή, από ένα λάδι
που είναι σκέτο νερό, το δίνει στα φάρµακα. 

Ξεχάσατε ότι εσείς φέρατε τα µνηµόνια, ότι υπογράψατε; Ά-
κουσα για τα µνηµόνια πριν, για το τέταρτο µνηµόνιο. Ήρθε το
πρώτο, το δεύτερο, το τρίτο. Δηλαδή, µόνο το τέταρτο έχουµε;
Υπεύθυνος είναι µόνο ο ΣΥΡΙΖΑ; Δεν είναι το ΠΑΣΟΚ; Δεν είναι η
Νέα Δηµοκρατία; Κάποιοι άλλοι τα έφεραν και κάποιοι τα συνε-
χίζουν. Αυτές είναι οι εντολές. 

Ποιοι πούλησαν την Αγροτική Τράπεζα στην Πειραιώς και έγινε
ιδιωτική, µαζί µε τα δάνεια των αγροτών, µαζί µε την υποθηκευ-
µένη γη των αγροτών; Ποιος το έκανε αυτό; Ακόµα και ο κ. Τσαυ-
τάρης έφτασε στο σηµείο να πάει να κάνει συµφωνία µε την
«MONSANTO», για να πουλήσει την τράπεζα µε τους ελληνικούς
σπόρους στη βόρεια Ελλάδα, αλλά τελευταία στιγµή δεν έγινε η
συµφωνία. 

Συνεχίζετε και είστε όλοι εδώ υπέρ της ΚΑΠ, της Κοινής Αγρο-
τικής Πολιτικής. Σε τι έχει βοηθήσει η Κοινή Αγροτική Πολιτική
την πατρίδα µας, µπορεί κάποιος να µας πει; Στην επιβολή τού
τι θα σπείρουµε, στο τι θα παράγουµε, στο πόσο γάλα θα παρά-
γει η πατρίδα µας, στο πόσα άλευρα θα παράγει η πατρίδα µας,
στο πόσο κρέας θα παράγει η πατρίδα µας; 

Θα σας φέρω ένα παράδειγµα για τον αγροτικό τοµέα από το
1974 έως σήµερα. Η Ελλάδα µέχρι τα τέλη του 1979 είχε επάρ-
κεια αγροτικών προϊόντων και το ισοζύγιό της στον αγροτικό
τοµέα ήταν θετικό. Από το 1981 µέχρι σήµερα έλαβε από την
ΕΟΚ, τη σηµερινή Ευρωπαϊκή Ένωση, το ποσό των 100 δισεκα-
τοµµυρίων ευρώ περίπου για την ανάπτυξη του αγροτικού τοµέα.
Οι αγρότες και οι κτηνοτρόφοι πήραν ελάχιστα από αυτά τα
λεφτά. Το αποτέλεσµα ήταν σφοδρή κατάπτωση του αγροτικού
ισοζυγίου, δηλαδή, η διάλυση του αγροτικού τοµέα, αφού από
επάρκεια στα αγροτικά µας προϊόντα ως τα τέλη της δεκαετίες
του ’70 πέσαµε σε επάρκεια της τάξης του 30% περίπου και οι
εισαγωγές τροφίµων αυξήθηκαν. Βόειο κρέας 80% εισαγωγή,
όσπρια 70%, αγελαδινό γάλα 60%, άλευρα 70%, χοιρινό κρέας
70%. Έτσι θα πάµε µπροστά; 

Εάν, λοιπόν, η Κυβέρνηση δεν µειώσει τους φόρους, δεν επα-
ναφέρει το αγροτικό πετρέλαιο, δεν χρηµατοδοτήσει νέους αγ-
ρότες και αν δεν κάνει εθνική πολιτική και δεν σταµατήσει να
ακούει τις εντολές της Ευρωπαϊκής Ένωσης -γιατί αυτοί µας
έφεραν µέχρι εδώ σήµερα και ο σκοπός είναι να ξαναγυρίσουµε
πάλι στους τσιφλικάδες, που οι σηµερινοί τσιφλικάδες θα είναι
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οι πολυεθνικές εταιρείες, που έχουν µπει να αγοράσουν την πα-
τρίδα µας, τη γη µας και τα σπίτια µας-, τότε δεν πρόκειται να
κάνετε τίποτα. Αν δεν πατήσετε πόδι, κύριε Υπουργέ, αν δεν δώ-
σετε λεφτά να ξεκινήσει η παραγωγή, δεν κάνετε τίποτα. Και,
όπως βλέπουµε µέχρι σήµερα, αντί να γίνεται αυτό που λέτε γί-
νεται το αντίθετο. Ναι, µεν έχετε καλό σκοπό, αλλά τι κάνετε γι’
αυτό; 

Θα συνεχίσει η Ευρωπαϊκή Ένωση να µας επιβάλλει; Έχουµε
«νταβατζή» πάνω από το κεφάλι µας σε όλα, στα πάντα, στην οι-
κονοµία, στην αγροτική µας παραγωγή, στην κτηνοτροφική µας
παραγωγή; Μη συνεχίζετε σαν αυτούς που κατηγορούσατε, αν
θέλετε να κάνετε κάτι. Τραβήξτε δικό σας µπαϊράκι, για να το
πούµε και πιο λαϊκά, ώστε να ανέβει η οικονοµία και να µπορέσει,
τέλος πάντων, ο αγρότης να σταθεί στα πόδια του και να ξανα-
σηκώσει το κεφάλι ψηλά, όπως ήταν κάποτε. Γιατί χωρίς αγρο-
τική παραγωγή είµαστε τελειωµένοι και ο σκοπός των πολυεθνι-
κών είναι να µας τελειώσουν, να εξαρτώµαστε για τα πάντα. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον
λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας κ. Μωραΐτης.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Με τη σηµερινή επερώτηση για τους αγρότες, κτηνοτρόφους

και ψαράδες, η Νέα Δηµοκρατία θέλει να δείξει ότι νοιάζεται για
τα προβλήµατά τους, ότι δεν είναι αδιάφορη για τα βάσανα που
βιώνουν. Δεν µπορείτε, όµως, να κρύψετε την ταξική σας πολι-
τική. 

Δεν βρήκατε, κύριοι της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, µέσα σε
εκατοντάδες λέξεις, που περιέχει η επερώτηση, µία λέξη για τη
βάρβαρη αντιαγροτική πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης και της
Κοινής Αγροτικής Πολιτικής, που σπρώχνει βίαια καθηµερινά στο
ξεκλήρισµα χιλιάδες φτωχοµεσαία αγροτοκτηνοτροφικά νοικο-
κυριά. Δεν βρήκατε µία λέξη για το µεγάλο κόστος παραγωγής,
τις χαµηλές τιµές, την απληρωσιά από τους βιοµήχανους, τους
εµπόρους αγροτικών προϊόντων, κουβέντα για τη φοροληστεία
του αγροτικού εισοδήµατος, την προκαταβολή φόρου στο 100%. 

Εδώ πρέπει να τονίσουµε ότι πρόπερσι, µετά από τους µεγα-
λειώδεις αγώνες για πενήντα µερόνυχτα της φτωχοµεσαίας
αγροτιάς, κέρδισαν το αφορολόγητο και τώρα τους το παίρνετε
πίσω µε το τέταρτο µνηµόνιο. Πρέπει να βγάλουν συµπεράσµατα
οι φτωχοµεσαίοι αγρότες ότι µόνο ο αγώνας τους θα ανατρέψει
αυτή τη βάρβαρη πολιτική. Δεν µας είπατε τίποτα για τα χαρά-
τσια του ΕΛΓΑ, του ΟΓΑ, του ΟΣΔΕ, του ΕΝΦΙΑ στα µαντριά, στις
αποθήκες, στα βοσκοτόπια, στα σπίτια των αγροτών, για την αύ-
ξηση του ΦΠΑ στα µέσα και στα εφόδια, στις ζωοτροφές, στο
αγροτικό ρεύµα, στο αγροτικό πετρέλαιο, για την κατάργηση της
επιστροφής φόρου του αγροτικού πετρελαίου, για το πετσό-
κοµµα των εξισωτικών επιδοτήσεων, της συνδεδεµένης ενίσχυ-
σης. Για όλα αυτά δεν µιλάτε, γιατί είστε συνένοχοι, συνυπεύ-
θυνοι µε αυτές τις πολιτικές. Τις υπηρετήσατε και τις υπηρετείτε.
Τις ψηφίσατε στο τρίτο µνηµόνιο, παρέα µε τη συγκυβέρνηση
ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ, µε τα άλλα κόµµατα του ευρωµονόδροµου. Αυτός
είναι ο παράδεισος, που είχατε τάξει στην αγροτιά και σήµερα
βιώνει τη φτώχεια και το ξεκλήρισµα! 

Πού επικεντρώνετε την αντιπολίτευσή σας; Στο ότι είστε κα-
λύτεροι διαχειριστές, ότι η συγκυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ δεν
προχωράει µε γρήγορους ρυθµούς. Δίνετε εξετάσεις στους εµ-
ποροβιοµήχανους, στις µεγάλες επιχειρήσεις, που δραστηριο-
ποιούνται στην παραγωγή, την τυποποίηση, τη συσκευασία των
αγροτικών προϊόντων. Νιώθετε ανασφάλεια γιατί η Κυβέρνηση
ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ σάς παίρνει το ψωµί µέσα από τα χέρια, σας προ-
σπερνάει. Το είπε άλλωστε ο κ. Αποστόλου, ότι όχι µόνο δεν είχε
επίπληξη, αλλά πήρε συγχαρητήρια στη Θεσσαλονίκη από τον
Επίτροπο Γεωργίας. Η Κυβέρνηση χαίρει της εµπιστοσύνης των
µεγάλων επιχειρήσεων. Περνάει µε τις λιγότερες αντιδράσεις
αυτές τις αντιαγροτικές πολιτικές, κάνει τη βρόµικη δουλειά και
σε αυτόν τον τοµέα.

Τι φέρνετε σήµερα µε την επερώτηση; Τι σας νοιάζει; Τα επεν-
δυτικά σχέδια του Προγράµµατος Αγροτικής Ανάπτυξης, που
προωθεί η Κυβέρνηση και η ίδια η Ευρωπαϊκή Ένωση. Δηλαδή

τι; Τζάµπα χρήµα στους µεγαλοεπιχειρηµατίες, στους µονοπω-
λιακούς οµίλους. 

Τι είναι το Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης 2014-2020; Είναι
το αναπτυξιακό µοντέλο, που προωθείτε στην ύπαιθρο για την
επιτάχυνση της καπιταλιστικής ανάπτυξης της αγροτικής παρα-
γωγής, την ενίσχυση της κερδοφορίας µέσω του ανταγωνισµού.
Τα προωθούµενα επενδυτικά προγράµµατα, που αναφέρετε
στην επερώτηση αφορούν κατά βάση τη χρηµατοδότηση καπι-
ταλιστικών αγροτικών επιχειρήσεων και επιχειρήσεων µεταποί-
ησης των αγροτικών προϊόντων και όχι τους µικροµεσαίους πα-
ραγωγούς. 

Στο πρώτο σκέλος της επερώτησης αναφέρεστε στη µεταποί-
ηση αγροτικών προϊόντων και λέτε ότι αυτό θα γίνει από τους
επαγγελµατίες αγρότες, τη στιγµή που εσείς και η συγκυβέρ-
νηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ έχετε υιοθετήσει συστάσεις της εργαλειοθή-
κης του ΟΟΣΑ και µία σειρά από άλλα µέτρα. Δίνετε τη δυ-
νατότητα µε αυτά στα µονοπώλια της µεταποίησης να αξιοποι-
ούν φθηνές εισαγόµενες πρώτες ύλες. Παραδείγµατος χάριν,
κάνατε εσείς την αύξηση του ορίου στη ζωή του γάλακτος στις
επτά µέρες, το πήγε στις έντεκα η σηµερινή συγκυβέρνηση. Κά-
νατε αλλαγές στη νοµοθεσία για το γιαούρτι και τώρα προβάλ-
λετε ότι δήθεν αυτό θα δώσει διέξοδο στους παραγωγούς, ότι
τους παρέχει τη δυνατότητα να µεταποιούν οι ίδιοι τα προϊόντα
τους. Το µέτρο αυτό θα το καρπωθούν καπιταλιστικές αγροτικές
εκµεταλλεύσεις, που έχουν τη δυνατότητα καθετοποίησης, πρό-
σβασης στην αγορά µέσω ανάπτυξης βραχέων αλυσίδων εφο-
διασµού ή σύναψης συµφωνιών µε βιοµηχανίες τροφίµων, εµπο-
ρικά κέντρα, αλυσίδες σουπερµάρκετ, που αφορούν άµεσα, χω-
ρίς εµπόρους, µεσάζοντες, στην παραγωγή τους. 

Άλλωστε, αν δούµε αυτά τα προγράµµατα, θα δούµε τι ακρι-
βώς γίνεται. Για παράδειγµα, στο πρόγραµµα αυτό υπάρχουν πε-
ντακόσια στον αριθµό προγράµµατα µε προϋπολογισµό µέχρι
350 χιλιάδες. Όµως, υπάρχει και η συµµετοχή, η οποία από πε-
ριοχή σε περιοχή ξεκινάει από το 25% έως 60%, δηλαδή για να
µπει ένας φτωχοµεσαίος παραγωγός θέλει 75 έως 160 χιλιάδες
ευρώ. Αυτό το γεγονός από µόνο του αρκεί για να καταλάβει κα-
νείς ότι οι φτωχοµεσαίοι κτηνοτρόφοι, που τους πνίγει η θηλιά
των χρεών στις τράπεζες, που έχουν οδηγηθεί στην αδυναµία να
πληρώσουν τις τράπεζες, τις ασφαλιστικές εισφορές του ΟΓΑ,
από το γεγονός ότι οι βιοµήχανοι τους παίρνουν την παραγωγή
µπιτ παρά, δεν έχουν να περιµένουν τίποτα από αυτά τα προ-
γράµµατα. Αντίθετα, επειδή δεν µπορούν να αντέξουν στον αν-
ταγωνισµό, θα έρθουν σε ακόµα χειρότερη θέση λόγω της συνέ-
χισης της πολιτικής ικανοποίησης όλων των αξιώσεων των µονο-
πωλίων, της µεταποίησης και των τραπεζών.

Για να δούµε σε άλλο σηµείο της επερώτησης, όπου λέτε για
τα σχέδια βελτίωσης. Σε αυτό το πρόγραµµα υπάρχουν πέντε χι-
λιάδες σχέδια βελτίωσης, περίπου 360 εκατοµµύρια. 

Κατά µέσο όρο κάθε σχέδιο φτάνει τις εβδοµήντα δύο χιλιά-
δες, που και εδώ πάλι η συµµετοχή είναι δυσβάσταχτη για τη
φτωχοµεσαία αγροτιά. Ασφαλώς, από αυτά τα προγράµµατα, ιδι-
αίτερα των σχεδίων βελτίωσης, υπάρχει αρνητική εµπειρία για
µεγάλο αριθµό µικροµεσαίων αγροκτηνοτρόφων, οι οποίοι µπή-
καν σε αυτά, χρεώθηκαν στις τράπεζες, για να εξασφαλίσουν το
δικό τους µερίδιο στην επένδυση και η συνολική κατάσταση τους
έφερε σε χειρότερη µοίρα.

Επίσης, αναφέρεται στην επερώτηση ότι υπάρχουν τα Προ-
γράµµατα Βιολογικής Γεωργίας και Κτηνοτροφίας. Ιδιαίτερα, για
την κτηνοτροφία έχουν γίνει γεφύρι της Άρτας. Όσοι έχουν εν-
ταχθεί στο πρόγραµµα της προηγούµενης πενταετίας –και εδώ
έχει ευθύνη και η Νέα Δηµοκρατία- έχουν πληρωθεί µόνο για δύο
χρόνια, για το 2012-2013, και πολλοί από αυτούς δεν έχουν πλη-
ρωθεί για πέντε χρόνια, µε το µεγάλο πρόβληµα να βρίσκεται
στην υποστελέχωση των δασαρχείων. Παρά τις φιλότιµες προ-
σπάθειες των λίγων εργαζόµενων εκεί, δεν µπορούν να ανταπο-
κριθούν στο µεγάλο αριθµό των αιτήσεων. 

Αν και οι κτηνοτρόφοι έχουν πληρώσει, έχουν καταχρεωθεί σε
ιδιωτικές εταιρείες πιστοποίησης για την προµήθεια βιολογικών
ζωοτροφών, το χειρότερο απ’ όλα, όπου έχετε όλοι την ευθύνη,
είναι ότι δεν υπάρχουν βιολογικές τιµές στα βιολογικά προϊόντα,
δεν υπάρχουν βιολογικά σφαγεία, στελεχωµένες υπηρεσίες κτη-
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νιατρείων και οι κτηνοτρόφοι είναι έρµαια στα χέρια των ιδιωτών.
Για όλα αυτά δεν λέτε κουβέντα, γιατί τα περισσότερα είναι

έργα και των ηµερών της Νέας Δηµοκρατίας. Ιδιαίτερα όσον
αφορά στο Πρόγραµµα Βιολογικής Κτηνοτροφίας –εδώ είναι µία
απάτη στην κυριολεξία- δεν πρόκειται να ενταχθούν παρά λιγο-
στοί κτηνοτρόφοι από τις αιτήσεις τις οποίες υπέβαλαν. Δηλαδή,
τι κάνετε; Πουλάτε φύκια για µεταξωτές κορδέλες.

Τα ίδια ακριβώς προβλήµατα υπάρχουν και σε µία σειρά από
άλλα προγράµµατα. Αυτό είναι αντικειµενικό στον σηµερινό
δρόµο ανάπτυξης και ενδυναµώνει την τάση διαµόρφωσης µιας
παραγωγικής βάσης που θα στηρίζεται στη µεγάλη καπιταλιστική
παραγωγή και στη µονάδα και στην καθετοποίηση.

Μπροστά σε αυτήν την βαρβαρότητα υπάρχει λύση τόσο για
τους µικροµεσαίους αγροτοκτηνοτρόφους όσο και για τα λαϊκά
στρώµατα, που έχουν ανάγκη από µία πρωτογενή παραγωγή που
θα διασφαλίζει φθηνά και ποιοτικά τρόφιµα, αλλά αυτό βρίσκεται
στη διαφορετική κοινωνικοοικονοµική οργάνωση από την λαϊκή
εξουσία, στη µεγάλη παραγωγή, στην καθετοποίηση, αλλά µε
διαφορετικές σχέσεις παραγωγής, µε επίκεντρο τη µεγάλη κοι-
νωνικοποιηµένη µονάδα, µε κεντρικό σχεδιασµό και µε εργατικό
υλικό έξω από τα δεσµά της καπιταλιστικής Ευρωπαϊκής Ένωσης
και κάθε άλλης ιµπεριαλιστικής, διακρατικής, καπιταλιστικής
Ένωσης.

Οι µικροί παραγωγοί που επιθυµούν να παραµείνουν στην πα-
ραγωγή θα µπορούν να αξιοποιούν τους παραγωγικούς συνεται-
ρισµούς, που θα διαφέρουν ριζικά από τους σηµερινούς, και θα
εντάσσονται σε αυτό εθελοντικά όσοι αγρότες επιθυµούν να πα-
ραµείνουν στην παραγωγή. Θα διασφαλίζουν σηµαντική βελ-
τίωση των συνθηκών εργασίας στη διαβίωσή τους, µείωση του
κόστους παραγωγής, προστασία του περιβάλλοντος, προστασία
της παραγωγής, επιστηµονική τεχνική στήριξη. 

Μέσα από αυτή τη διαδικασία θα δοθούν οι βάσεις για την ορι-
στική λύση του διατροφικού προβλήµατος της χώρας, µε φθηνά
και ποιοτικά προϊόντα και την εξασφάλιση ικανοποιητικού εισο-
δήµατος για τους µικροµεσαίους παραγωγούς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Σας πα-
ρακαλώ για µία ακόµη φορά να τηρείτε τον χρόνο.

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος από το Ποτάµι
κ. Δανέλλης, ο οποίος έχει ήδη συνεννοηθεί µε τους υπόλοιπους
Κοινοβουλευτικούς και θα προηγηθεί.

Κύριε Δανέλλη, έχετε τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε, και ευ-

χαριστώ και τους συναδέλφους για την παραχώρησή τους.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι ευρωπαϊκοί πόροι που διατί-

θενται στον γεωργικό τοµέα στη χώρα µας µέσω της ΚΑΠ στον
πρώτο και στον δεύτερο πυλώνα, για την τρέχουσα δηµοσιονο-
µική περίοδο, είναι της τάξης των 19 περίπου δισεκατοµµυρίων
ευρώ. Να πάρουµε υπ’ όψιν µας ότι το σύνολο των διατεθειµένων
πόρων για όλα τα διαρθρωτικά προγράµµατα είναι γύρω στα 16
µε 17 δισεκατοµµύρια. 

Αντιλαµβανόµαστε όλοι τη σηµασία, την αξία και τη δυνατό-
τητα που αυτοί οι πόροι παρέχουν σε έναν τοµέα ο οποίος έχει
µία σειρά παθογενειών από το µακρύ παρελθόν. 

Είναι προφανές ότι οι ευθύνες γι’ αυτές τις παθογένειες δεν
ανήκουν στη σηµερινή Κυβέρνηση. Μέρος αυτών βεβαίως έχει
να κάνει µε τη διαχείριση στη διετία αυτή όλων των ζητηµάτων
που απασχολούν τον κλάδο, όµως πάνε βαθιά στο παρελθόν.

Επίσης, είναι σηµαντικό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να πά-
ρουµε υπ’ όψιν µας ότι σε µΔα πρόσφατη ποιοτική έρευνα που
έκανε η διαΝΕΟσις, έχουµε την απάντηση ότι οι επτά, αν θυµάµαι
καλά, στους δέκα Έλληνες αγρότες θεωρούν ότι ωφεληµένη από
την ένταξή µας στην Ευρωπαϊκή Ένωση και από τα ευρωπαϊκά
προγράµµατα της ΚΑΠ είναι η Ευρώπη και όχι η Ελλάδα.

Και µόνο αυτό δείχνει το µέγεθος του προβλήµατος σε σχέση
µε την ουσιαστική αξιοποίηση των ευρωπαϊκών πόρων. Γιατί
πάντα η έγνοια µας ήταν η απορρόφηση των πόρων και όχι η ορ-
θολογική και αποτελεσµατική αξιοποίηση παντού, ιδιαίτερα στη
γεωργία.

Σήµερα, εάν θέλουµε να εξασφαλίσουµε τη µεγαλύτερη δυ-
νατή αποδοτικότητα των δυνατοτήτων µας, είναι αναγκαίο να ξε-
φύγουµε από τα αποτυχηµένα µοντέλα του παρελθόντος. Πρέπει

να ξεφύγουµε από το σύνδροµο της εσωστρέφειας, της αδρά-
νειας, της καθυστέρησης και της µη ορθολογικής αξιοποίησης
των πόρων, όπως έλεγα λίγο πριν, αλλά και του πανταχού πα-
ρόντα προστατευτισµού, που συνήθως πνίγει κάθε καινοτόµο
προσπάθεια στη χώρα µας. Γιατί η ανάπτυξη του ελληνικού
αγροδιατροφικού τοµέα σήµερα προϋποθέτει γνώση, επιχειρη-
µατικότητα, εξωστρέφεια και εξαγωγές. 

Είναι, όµως, αρωγός η πολιτεία και το αρµόδιο Υπουργείο στις
προσπάθειες του αγροδιατροφικού τοµέα; Και η δική σας Κυ-
βέρνηση, κύριε Υπουργέ -σε συνέχεια των προηγουµένων- δυ-
στυχώς συνεχίζει την αντίστοιχη καταστροφική πολιτική της
κατασπατάλησης των κοινοτικών πόρων, µε κριτήρια επιδοµατι-
κού χαρακτήρα, αντί στοχευµένα να κατευθύνει πόρους σε δρά-
σεις που µακροπρόθεσµα θα απαλλάξουν την ελληνική γεωργία
απ’ αυτήν της την εξάρτηση, την επιδοµατική εξάρτηση η οποία
την χαρακτήριζε πάντα.

Μήπως και εσείς συνεχίζετε να επιδιώκετε µία ελληνική γεωρ-
γία που δεν µπορεί να συντηρηθεί, χωρίς απαλλαγές, ελαφρύν-
σεις, αποζηµιώσεις και πλουσιοπάροχες ενισχύσεις από την
Ευρωπαϊκή Ένωση; 

Αναγέννηση, όµως, του αγροδιατροφικού τοµέα, χωρίς την ου-
σιαστική ένταξη σ’ αυτόν των νέων, που διαθέτουν ανοιχτούς ορί-
ζοντες, δυνατότητες στη γνώση και την καινοτοµία, δεν νοείται. 

Η ανταγωνιστικότητα και η εξωστρέφεια, που είναι το ζητού-
µενο και που πρέπει να συντελεστούν µε γοργούς ρυθµούς, προ-
κειµένου να επιβιώσει η ελληνική γεωργία, αλλά και η ελληνική
ύπαιθρος, καθιστούν απαραίτητη την ουσιαστική στήριξη των
νέων αγροτών. Γι’ αυτό, τα προγράµµατα για τους νέους αγρό-
τες είναι από τα ουσιαστικότερα και δυστυχώς εδώ έχουµε ένα
µεγάλο βάλτωµα και µία µεγάλη απογοήτευση από νέο κόσµο,
που κατ’ επιλογή µέσα στην περίοδο της κρίσης θέλει να ασχο-
ληθεί µε τη γεωργία. Δυστυχώς, τα εργαλεία δεν τα έχει. Δεν
είναι µονάχα οι πόροι, είναι και θεσµικά εργαλεία στα οποία εί-
µαστε πολύ µακριά ακόµα. Όµως και η δηµιουργία και η λειτουρ-
γία ενός αξιόπιστου δικτύου ενηµέρωσης που θα λειτουργεί
δίπλα στον παραγωγό, δίπλα στον αγρότη, τον κτηνοτρόφο, τον
αλιέα είναι εκ των ουκ άνευ. 

Ίσως σήµερα θα πρέπει να αντιληφθούµε ότι η πληροφορία,
η επιστηµονική υποστήριξη και η ενηµέρωση για τις επιχειρηµα-
τικές ευκαιρίες που ανοίγονται και τρέχουν µε γοργές ταχύτητες,
πρέπει να είναι διαθέσιµες ανά πάσα στιγµή σε αυτούς που πα-
ράγουν και ίσως είναι η στιγµή να ξαναδούµε µε εντελώς άλλο
µάτι αυτόν τον τοµέα. Οι πόροι διατίθενται απ’ αυτήν την ΚΑΠ
για να στήσουµε τέτοιου είδους δίκτυα αξιόπιστης ενηµέρωσης
και παροχής συµβουλών. 

Η ανισότητα των Ελλήνων παραγωγών σε σχέση µε τους συ-
ναδέλφους τους στις υπόλοιπες ευρωπαϊκές χώρες δεν µπορεί
να καλυφθεί, εάν δεν δηµιουργηθεί ένα τέτοιο σύστηµα έγκαιρης
και έγκυρης επιστηµονικής υποστήριξης. Προφανώς, κάτι τέτοιο
περνάει µέσα από την αναβάθµιση και του ρόλου των υφιστάµε-
νων δοµών, όπως είναι το ΕΘΙΑΓΕ, αλλά και της δηµιουργίας
νέων. Αυτό θα είναι µία µεγάλη µεταρρύθµιση και µία µεγάλη
υπηρεσία που καλείται να παράσχει ένα Υπουργείο πρώτης πα-
ραγωγικής γραµµής, όπως το ΥΠΑΑΤ, στους ενδιαφερόµενους.

Σε σχέση µε τα σχέδια βελτίωσης, τι ισχύει πραγµατικά; Τέλος
Μαρτίου περιµέναµε την προδηµοσίευση του µέτρου. Πού βρί-
σκεται αυτό το θέµα, που τόσους πολλούς ενδιαφέρει, κύριε Υ-
πουργέ; Βέβαια, αναφορικά µε την αγροτική εκπαίδευση, πι-
στεύει κανείς πως χωρίς εκπαιδευτικά προγράµµατα, οι Έλληνες
αγρότες µπορούν να συναγωνιστούν εκείνους της Αυστρίας, της
Γαλλίας, της Γερµανίας; 

Επιπροσθέτως, έχετε υπ’ όψιν σας, κύριε Υπουργέ, τις δοµικές
αλλαγές που συντελούνται στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή µε τη µε-
ταφορά σηµαντικού µέρους αρµοδιοτήτων, αλλά και ανθρώπινου
στελεχιακού δυναµικού από τη Γενική Διεύθυνση Γεωργίας, τη
DG-AGRI στη Γενική Διεύθυνση Περιφερειών, τη DG-REGIO; Πα-
ρακολουθείτε αυτές τις εξελίξεις; Έχετε διαµορφωµένες από-
ψεις; Εκτιµάτε ότι θα πρέπει να υπάρξει µία αντιστοίχιση µε αυ-
τές σε σχέση µε την τροποποίηση, αναδιοργάνωση του Υπουρ-
γείου σας και των δικών σας δοµών;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, απαιτείται µία συµπαγής αγρο-
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διατροφική αλυσίδα στη θέση του σηµερινού ασυντόνιστου και
κατακερµατισµένου τοµέα. Επίσης, απαιτείται ένα νέο θεσµικό
πλαίσιο, υβριδικό και συνεργατικό, βασισµένο στη συνέργεια
ιδιωτικού και δηµόσιου τοµέα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου του
κυρίου Βουλευτή)

Κυρία Πρόεδρε, παρακαλώ την ανοχή σας για ενάµισι λεπτό.
Πρέπει, επιτέλους, η αποσπασµατική και κατακερµατισµένη

αντιµετώπιση των προβληµάτων του αγροτικού χώρου να δώσει
τη θέση της σε µια συγκεκριµένη και ολοκληρωµένη εθνική αγρο-
τική πολιτική, που θα «κουµπώνει» στην ΚΑΠ και θα υποστηρίζει
ουσιαστικά τον αγροτικό κόσµο.

Επιπροσθέτως, πρέπει να λάβουµε υπ’ όψιν µας πως µε το
Brexit και τη σηµαντική µείωση του ευρωπαϊκού προϋπολογι-
σµού, ιδίως ο προϋπολογισµός για την ΚΑΠ προβλέπεται ότι θα
υποστεί δυσανάλογη µείωση. Αυτό είναι αναπόφευκτο και θα το
έχουµε στο δεύτερο µισό ισχύος του δηµοσιονοµικού πλαισίου
που λειτουργούµε. Αυτό πρέπει να το λάβουµε υπ’ όψιν µας και
να προετοιµαστούµε.

Επιπλέον, εγείρεται ακόµη ένα ζήτηµα που έχει να κάνει µε τη
µεσοπρόθεσµη αναθεώρηση της ΚΑΠ. Επειδή αρχίσαµε να
εφαρµόζουµε την ΚΑΠ µε πολύ µεγάλη καθυστέρηση, τι συµπε-
ράσµατα έχουµε βγάλει µέχρι σήµερα; Πού βρισκόµαστε; Τι προ-
τάσεις έχουµε να κάνουµε σχετικά µε την ενδιάµεση αναθεώ-
ρηση που θα γίνει σε ένα εξαιρετικά δύσκολο περιβάλλον, ένα
περιβάλλον που χαρακτηρίζεται από τη µείωση του προϋπολο-
γισµού, αλλά και την πίεση για εξεύρεση ιδίων πόρων που θα
συµπιέσουν την ΚΑΠ;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι γνωστό σε όλους ότι η ελ-
ληνική γεωργία χαρακτηρίζεται από παραγωγική αποδιοργά-
νωση. Σε αντίθεση µε εµάς, οι λοιπές χώρες αντιµετώπισαν τις
ενισχύσεις ως ένα βασικό εργαλείο άσκησης γεωργικής πολιτι-
κής για τον εκσυγχρονισµό του αγροτικού τους τοµέα και όχι κα-
τασπαταλώντας τες, όπως εµείς, µε κριτήρια και λογικές πελα-
τειακών σχέσεων, που οδήγησαν στην αποµάκρυνση από την πα-
ραγωγή, καθώς και στον εκµαυλισµό µεγάλης οµάδας του αγρο-
τικού κόσµου. Το «όλα τα κιλά, όλα τα λεφτά» θα το πληρώνουµε
πολύ ακριβά και για πολύ ακόµη. Ας βγάλουµε, τουλάχιστον, τα
δέοντα συµπεράσµατα και ας πορευθούµε σοφότεροι.

Τα σύγχρονα ποιοτικά αγροτικά προϊόντα δεν µπορεί παρά να
είναι επώνυµα, ταυτοποιηµένα, πιστοποιηµένα από αξιόπιστους
µηχανισµούς πιστοποίησης και ελέγχου, που θα διασφαλίζουν
συνεχώς την εµπιστοσύνη των καταναλωτών. 

Προϋπόθεση µακροχρόνιας οικονοµικής βιωσιµότητας του πα-
ραγωγού, τόσο του αγρότη όσο του αλιέα και του κτηνοτρόφου,
αποτελεί η συµµετοχή του στην πορεία προϊόντος του από την
πρωτογενή παραγωγή έως τον καταναλωτή για τη διασφάλιση
όσο γίνεται µεγαλύτερου µεριδίου της προστιθέµενης αξίας του
προϊόντος του.

Για να το πετύχει όµως αυτό ο παραγωγός, απαιτείται η συµ-
µετοχή του σε ισχυρά συλλογικά σχήµατα, όπως οµάδες παρα-
γωγών ή αγροτοσυνεταιριστικές ενώσεις. Μόνο υγιή και ισχυρά
τέτοια σχήµατα µπορούν να εξασφαλίσουν οικονοµία κλίµακας
στα κόστη των εισροών, θα εξασφαλίσουν διαπραγµατευτική
ισχύ στην αγορά, εφαρµογή καινοτοµίας, διενέργεια εφαρµοσµέ-
νης έρευνας, διασφάλιση συνέπειας στη διάθεση, σταθερότητα
στην ποιότητα, τη µορφή και τις ποσότητες που αποτελούν απα-
ρέγκλιτες προϋποθέσεις εξωστρέφειας και ανταγωνιστικότητας. 

Ζωντανή ύπαιθρος σηµαίνει ζωντανή και πλούσια χώρα. Και
στη χώρα µας οι εργάτες γης, οι αγρότες, βρίσκονται σε εξαιρε-
τικά δύσκολη θέση. Η θέση τους είναι δύσκολη, επειδή χρόνια
τώρα η πολιτεία δεν κάνει τίποτε για να τους βοηθήσει στο να
αυξήσουν τα εισοδήµατά τους. Γιατί εισόδηµα δεν είναι οι επι-
δοτήσεις, εισόδηµα είναι το αποτέλεσµα του µόχθου τους.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον λό-

γο έχει από τους Ανεξάρτητους Έλληνες ο Βουλευτής Β’ Θεσ-
σαλονίκης κ. Λαζαρίδης.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, σας ευχαριστώ.
Πριν ξεκινήσω να σχολιάζω πάνω στο θέµα της επερώτησης

της Νέας Δηµοκρατίας, θα ήθελα να κάνω ένα σχόλιο γενικό-

τερο, γιατί βλέπω ότι µε την επερώτηση που κατέθεσε η Αντιπο-
λίτευση για τη γεωργία επιβεβαιώνεται αυτό που λένε ότι ο ένο-
χος επιστρέφει στον τόπο του εγκλήµατος και γυρνάει εκεί,
γύρω-γύρω. Γιατί, ξέρετε, η γεωργία είναι ο κατ’ εξοχήν τοµέας,
ο οποίος πραγµατικά επλήγη και αποδεκατίστηκε εξαιτίας των
άστοχων πολιτικών τους. 

Για να γίνω πιο σαφής, όπως το έχω πει πολλές φορές από
εδώ, από το Βήµα της Ολοµέλειας και από τις αρµόδιες Επιτρο-
πές Παραγωγής και Εµπορίου, η γεωργία το 1980, όταν µπήκαµε
στην τότε ΕΟΚ, ήταν στο 22%-23%. Εκεί την άφησε την γεωργία
ο Κωνσταντίνος Καραµανλής. Με την πάροδο των χρόνων, µετά
σαράντα περίπου χρόνια που µεσολάβησαν, κατάφεραν µε τις
άστοχες πολιτικές τους και την κατέβασαν στο 3%. Αυτό το 3%,
ξέρετε, είναι µε τα σηµερινά µεγέθη, µε ένα ΑΕΠ το οποίο έχει
ξεφύγει από την κανονικότητα από το 2010. Δηλαδή, έπεσε κατά
30% περίπου. Εάν πάµε σε ένα ΑΕΠ σε συνθήκες κανονικότητας,
είναι ακόµη πιο κάτω. Είναι, δηλαδή, τραγική η κατάσταση. 

Αυτοί οι οποίοι εγκληµάτησαν σε βάρος της γεωργίας έρχον-
ται τώρα και κουνούν το δάκτυλο. Βέβαια, δεν εγκληµάτησαν
µόνο σε βάρος της γεωργίας, εγκληµάτησαν γενικά σε βάρος
της χώρας, σε βάρος της οικονοµίας, των πολιτών, της κοινωνίας
κ.λπ..

Αυτά πληρώνουµε και αυτά προσπαθεί να διορθώσει αυτή η
Κυβέρνηση. Δεν ευθύνεται αυτή η Κυβέρνηση για όλη αυτή την
κατάσταση, την οποία αντιµετωπίζουµε. 

Βέβαια, είναι η γνωστή τακτική της Αντιπολίτευσης: Μόλις
παίρνονται κάποια θετικά µέτρα ή έρχονται και ψηφίζονται κά-
ποια θετικά νοµοσχέδια από την Κυβέρνηση ή έχουµε αποτελέ-
σµατα όπως αυτά της αξιολόγησης τώρα, που έχουµε την
ολοκλήρωση της συµφωνίας και µπαίνει πλέον στο τραπέζι η συ-
ζήτηση για το χρέος, προσπαθεί να αποπροσανατολίσει. 

Είχαµε και την ψήφιση του νοµοσχεδίου για τους δασικούς
χάρτες –να µην το ξεχνάµε και αυτό– όπου πραγµατικά η κοινω-
νία, ο αγροτικός κόσµος αλλά και οι πολίτες -γιατί αυτό το νοµο-
σχέδιο τακτοποιεί και ιδιοκτησίες- το έχει δει µε πολύ θετικό τρό-
πο. Το αντιµετωπίζουµε στις περιοδείες που κάνουµε στην ύπαι-
θρο µε τον κόσµο που συζητάµε. Πλέον οι πολίτες νιώθουν ελεύ-
θεροι και νιώθουν ότι έχουν τακτοποιηθεί οι ιδιοκτησίες τους. 

Γιατί, ξέρετε, ήταν η πολιτική αυτών των δύο κοµµάτων να κρα-
τούν σε οµηρία τους πολίτες. Δεν τακτοποιούσαν αυτές τις εκ-
κρεµότητες. Δεν θα επανέλθω σε λεπτοµέρειες τις οποίες είπα-
µε, για το τι γινόταν µε το παλιότερο νοµικό πλαίσιο, που αφο-
ρούσε αυτά. Όµως, τώρα καταθέτουν µια επερώτηση, προκειµέ-
νου να δηµιουργήσουν και να προκαλέσουν εντυπώσεις, για να
αποπροσανατολιστούν από τις επιτυχίες αυτές. Χρειάζεται δου-
λειά. Πράγµατι, χρειάζεται να καταβάλει πολλές προσπάθειες η
Κυβέρνηση, αλλά υπάρχουν κάποια θετικά µέτρα, όπως αυτά
που είπαµε. 

Εδώ θέλω να υπενθυµίσω στην Αντιπολίτευση κάτι. Αυτή η
συγκυβέρνηση είχε ψηφίσει τότε έναν νόµο για τους δηµοσίους
υπαλλήλους, όπου έλεγε ότι θα αξιολογούνται και το 17% περί-
που από αυτούς που θα κρίνονται ανεπαρκείς θα αποπέµπονται. 

Εγώ λέω, εάν υπήρχε κάτι τέτοιο για το πολιτικό σύστηµα, πώς
θα αξιολογούνταν η κυβέρνηση η οποία πήγε το χρέος στο
120%; Θα αποπέµπονταν ή θα της εδίδετο έπαινος; Για να το
σκεφτούµε λιγάκι αυτό. 

Στη συνέχεια, σε αυτούς τους ίδιους που πήγαν το χρέος από
το 120% στο 180%, θα τους εδίδετο µεγαλύτερος έπαινος; Τα
κατάφεραν ή απέτυχαν; Σαφώς και απέτυχαν. Την αποτυχία
αυτών την πληρώνει ο ελληνικός λαός. Αυτό προσπαθεί η Κυβέρ-
νηση, να ανατάξει τη γεωργία, που είναι η αιχµή του δόρατος
µαζί µε τον τουρισµό, αλλά και γενικά όλη την παραγωγή. 

Όσον αφορά την επερώτηση, κατηγορεί η Αντιπολίτευση την
Κυβέρνηση για χαµηλό ρυθµό απορρόφησης µε κίνδυνο απώ-
λειας των κονδυλίων, λόγω του ότι έχει αυστηροποιηθεί το πλαί-
σιο κ.λπ.. Το Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης 2014-2020 εγκρί-
θηκε τον Δεκέµβριο του 2015. Δηλαδή, δεκαέξι µήνες από τώρα,
αφού προηγήθηκαν εντατικές και επίπονες διαβουλεύσεις µε την
Ευρωπαϊκή Επιτροπή. Ναι µεν θεωρείται ότι είναι Πρόγραµµα
της περιόδου 2014-2020, αλλά εγκρίθηκε τον Δεκέµβριο του
2015. Είναι και αυτή µία «επιτυχία» των κυβερνήσεων µέχρι το
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2014, ξέρετε. 
Στη συνέχεια τώρα –προσπαθώ να είµαι όσο το δυνατόν συν-

τοµότερος, γιατί βλέπω ο χρόνος πιέζει– θα ήθελα να επισηµάνω
ότι το Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης 2007-2013 εγκρίθηκε
από την Ευρωπαϊκή Ένωση στις 29 Νοεµβρίου του 2007, δηλαδή
τον ίδιο χρόνο, σε αντίθεση µε το πρόγραµµα 2014-2020 –αυτό
για το οποίο µιλάµε– που είχε καθυστέρηση ενός χρόνου, χωρίς
να ευθύνεται η παρούσα Κυβέρνηση. 

Παρ’ όλα αυτά θα ήθελα επί τροχάδην… 
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Βουλευτή)
Ζητώ την ανοχή σας, κυρία Πρόεδρε, για δύο λεπτά περίπου. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε

Λαζαρίδη, έχει πάει πολύ αργά πια. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Όχι, τελειώνω τώρα, κυρία Πρόεδρε.

Σας παρακαλώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Έχουν

έρθει και οι Αντιπροσωπείες. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ωραία, θα το επισπεύσω ακόµη πε-

ρισσότερο. 
Εν κατακλείδι, αναφορικά µε τις πληρωµές που έχουν γίνει

µέχρι σήµερα, επισηµαίνεται ότι η απορρόφηση για το 2015 ήταν
η καλύτερη του συνόλου της προγραµµατικής περιόδου 2007-
2013, αγγίζοντας σε δηµόσια δαπάνη τα 780 εκατοµµύρια ευρώ. 

Το 2010 ήταν 655 εκατοµµύρια. Κάντε τη σύγκριση και θα δείτε
την αλήθεια αυτού που σας λέω. Το 2010 ήταν η καλύτερη χρο-
νιά µε πληρωµές ανειληµµένων του προηγούµενου Προγράµµα-
τος Αγροτικής Ανάπτυξης και σε κοινοτική συµµετοχή τα 720
εκατοµµύρια. 

Το 2014 ήταν η καλύτερη χρονιά µε 525 εκατοµµύρια. Η πα-
ρούσα Κυβέρνηση ήταν πιο αποτελεσµατική, περίπου 200 εκα-
τοµµύρια, ενώ για το 2016, πρώτη χρονιά εφαρµογής του Προ-
γράµµατος Αγροτικής Ανάπτυξης 2014-2020, ανήλθε, επίσης, σε
ανάλογα υψηλά επίπεδα της τάξης των 657 εκατοµµυρίων ευρώ
δηµόσια δαπάνη και κοινοτική συµµετοχή 566 εκατοµµύρια. 

Διαβάζω αυτό το πινακάκι και κλείνω, κυρία Πρόεδρε: Για 2015
πρόγραµµα 7.13 ήταν 780 εκατοµµύρια. Για 2016 ήταν 657 εκα-
τοµµύρια. Για 2017 είναι 55 εκατοµµύρια µέχρι σήµερα. Εποµέ-
νως, επειδή τα στοιχεία δεν µπορούν να διαψευσθούν από
κανέναν οι αριθµοί, είναι απογοητευτικοί οι αριθµοί για την Αξιω-
µατική Αντιπολίτευση. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των ΑΝΕΛ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα
ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεω-
ρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθου-
σας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής των Ελλήνων, τριάντα ένας µαθητές και µαθήτριες
και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 4ο Γυµνάσιο Νεάπολης
Θεσσαλονίκης (δεύτερο τµήµα). 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Επίσης, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοι-
νώσω στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα
άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκ-
θεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθη-
καν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και
λειτουργίας της Βουλής των Ελλήνων, είκοσι Φινλανδοί φοιτητές
από το Πανεπιστήµιο του Ελσίνκι. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος της Ένωσης
Κεντρώων κ. Θεοδώρα Μεγαλοοικονόµου. 

Ελπίζω να µας αποζηµιώσετε µε την τήρηση του χρόνου, κυρία
Μεγαλοοικονόµου. 

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Κυρία Πρόεδρε, λίγη αλ-
ληλεγγύη µεταξύ µας. Να µην µιλούν οι άντρες περισσότερο από
τις γυναίκες. Να έχουµε ισονοµία.

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 

Κύριοι Υπουργοί, συζητάµε σήµερα για την αξιολόγηση των
ευρωπαϊκών κεφαλαίων σε σχέση µε την αγροτική ανάπτυξη. 

Εγώ θα ήθελα να αναφερθώ σε κάτι άλλο: Ανάπτυξη, αξιολό-
γηση, όλα αυτά έχουν το ίδιο συνθετικό. Χρειαζόταν, όµως, ένας
χρόνος, κύριοι Υπουργοί, για να φτάσουµε σε αυτά τα µέτρα; Επί
έναν χρόνο διαπραγµατευόµαστε για να πέσουν πιο βαριά µέτρα
ακόµη; 

Τώρα, λέτε ότι θα έχουµε και τα αντίµετρα. Δεν ξέρουµε, ό-
µως, ποια θα είναι τα αντίµετρα. Πιστεύω ότι τα αντίµετρα είναι
ένα χάπι, µία ασπιρίνη σε βαριά καρκινοπαθείς, που προσπαθείτε
να τους απαλύνετε λίγο τον πόνο. Δεν θα τους θεραπεύσετε,
όµως. Χρειαζόµαστε µεγάλη φαρµακευτική αγωγή. 

Όπως γνωρίζουµε, µπορεί να ψηφίσετε και να εφαρµόσετε τα
µέτρα. Και φυσικά θα τα ψηφίσετε. Λίγο το παλεύετε µεταξύ σας,
εσωκοµµατικά. Θα τα ψηφίσετε, γιατί ξέρετε ότι το 2019-2020
που θα εφαρµοστούν δεν θα είστε Κυβέρνηση. Απλώς, θα είναι
η Νέα Δηµοκρατία που θα εφαρµόσει τα µέτρα και θα πει ως δι-
καιολογία: «Εµείς τα βρήκαµε ήδη ψηφισµένα. Να τα εφαρµό-
σουµε». Αυτό συνέβη και στον προϋπολογισµό του 2016, όταν
ανέβηκε ο Αρχηγός των Ανεξαρτήτων Ελλήνων ο κ. Καµµένος –
εγώ ήµουν νέα Βουλευτής τότε- περίτρανα κι έδωσε το χαρτί και
είπε: «Αυτά είναι ψηφισµένα από το 2014 και είµαστε υποχρεω-
µένοι να τα εφαρµόσουµε µέχρι το 2016». Οπότε παίζετε ένα
ωραιότατο πινγκ- πονγκ µεταξύ σας. Συγχαρητήρια. 

Ο λαός, όµως, δεν µπορεί να παίζει πινγκ- πονγκ, διότι υποφέ-
ρει. Ήδη άρχισαν οι κατασχέσεις και από τις εφορίες και από τα
ασφαλιστικά ταµεία και από τις τράπεζες και µάλιστα της πρώτης
κατοικίας, ενώ όλοι λέγατε «κανένα σπίτι σε χέρια τραπεζίτη».
Θα γίνουν, όµως, κατασχέσεις στο κόµµα της Νέας Δηµοκρατίας
που χρωστάει 240 εκατοµµύρια ή του ΠΑΣΟΚ που χρωστάει
άλλα 240 εκατοµµύρια ή θα τα πληρώσει ο ελληνικός λαός. 

Αυτό θέλω να σας ρωτήσω, γιατί αυτά θα τα πληρώσει ο ελ-
ληνικός λαός. Εσείς δεν θα πληρώσετε τίποτα. Τα πήραν τα κόµ-
µατα. Δεν έχετε εξασφαλίσει εµπράγµατες υποθήκες για να σας
τα πάρουν. Του άλλου θα του πάρουν το σπίτι. Εσείς οι Βουλευ-
τές θα έπρεπε να έχετε υπογράψει µε τις περιουσίες σας και να
έπαιρναν τα δικά σας. 

Ας πάµε τώρα στο θέµα που µας απασχολεί και συγγνώµη για
τον εκνευρισµό µου. Ήδη διανύουµε το όγδοο έτος βαριάς λιτό-
τητας και µνηµονιακής πολιτικής και έχει βυθιστεί τελείως η οι-
κονοµία στα βάθη του ωκεανού. Πρέπει να θυµηθούµε ότι ο
Πρωθυπουργός, ο κ. Τσίπρας, εδώ και πολλά χρόνια έλεγε ότι
υπάρχει ανάγκη παραγωγικής ανασυγκρότησης της χώρας ως
µονόδροµος για τα προβλήµατα της Ελλάδας. Ακόµα πιο ειδικά
ο κύριος Πρωθυπουργός είχε κάνει λόγο για πλήρη αξιοποίηση
των πόρων υπέρ της ελληνικής γεωργίας. 

Συγκεκριµένα, τον Σεπτέµβρη του 2015, λίγες µέρες πριν από
τις εκλογές, ο κύριος Πρωθυπουργός υποσχόταν επί λέξει: Στή-
ριξη της απασχόλησης των αγροτών και των νέων αγροτών, ανα-
βάθµιση των υπηρεσιών του αγροτικού τοµέα, ανασυγκρότηση
του αγροτικού κινήµατος και αξιοποίηση πόρων για την ελληνική
γεωργία. Αυτά έλεγε συγκεκριµένα. 

Μάλιστα, πολλές φορές έκτοτε ο κύριος Τσίπρας είχε κάνει
αναφορά σε αξιοποίηση του Προγράµµατος Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης 2014-2020, το οποίο επρόκειτο να κοινοτικοποιήσει πόρους
της τάξης των 6 δισεκατοµµυρίων ευρώ, πάλι κατά τα λεγόµενα
του Πρωθυπουργού. 

Τώρα βρισκόµαστε στο 2017 και αντιλαµβανόµαστε όλο και
πιο έντονα ότι η χώρα διανύει τη µια χρονιά και η επόµενη είναι
ακόµη πιο δύσκολη. Έτσι διαφαίνεται ότι και αυτή η χρονιά θα
είναι σε µέγιστη ύφεση και µάλιστα από αυτά τα στοιχεία που
έχουµε του πρώτου τριµήνου του 2017. Ταυτοχρόνως αναµέ-
νουµε τώρα τα νέα µέτρα, που ήδη ψηφίστηκαν, τα οποία δεν τα
ξέρουµε. Φυσικά τα µέτρα αυτά, από ό,τι έχουµε ακούσει από
τους σταθµούς, δεν θα πλήξουν µόνο τους συνταξιούχους και
τους µισθωτούς, θα πλήξουν και τους αγρότες. Είµαι σίγουρη
ότι όταν θα τα διαβάσουµε θα το δούµε και αυτό. 

Παρ’ όλα τα δυσοίωνα στοιχεία, παραµένει ακατανόητο γιατί
η Κυβέρνηση δεν επιδεικνύει περισσότερο από το 100% των δυ-
νάµεων της για την πλήρη και εις έπακρον αξιολόγηση των αγρο-
τικών πόρων που τόσο πολύ έχει ανάγκη η αγροτική οικονοµία,
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αλλά και γενικότερα η ελληνική οικονοµία. Βεβαίως, ο κύριος
Υπουργός έχει εξαγγείλει ότι εντός του 2017 θα προκηρυχθεί το
µεγαλύτερο µέρος των µέτρων Προγράµµατος Αγροτικής Ανά-
πτυξης. 

Ωστόσο και µε δεδοµένο ότι η ενίσχυση της αγροτικής παρα-
γωγής όφειλε να είναι βασική προτεραιότητα της Κυβέρνησης,
θεωρώ πως ήδη υπάρχει σοβαρή καθυστέρηση, ειδικά αν ανα-
λογιστεί κανείς ότι µέχρι τον Οκτώβρη του 2016 η Ελλάδα είχε
το αρνητικό ρεκόρ να διαθέτει τους χαµηλότερους ρυθµούς
απορρόφησης του προγράµµατος, περίπου 5%. 

Εποµένως, οφείλει η Κυβέρνηση να τρέξει µε ακόµα πιο γρή-
γορους ρυθµούς για να καλύψει το κενό που η ίδια έχει δηµιουρ-
γήσει. Εποµένως, και το χρονοδιάγραµµα για το 2017 που έχει
επικαλεστεί ο κ. Υπουργός θα πρέπει να τηρηθεί παραπάνω από
ευλαβικά, διότι σύσσωµος ο αγροτικός κόσµος αναµένει µε αγω-
νία την απορρόφηση αυτών των χρηµάτων. 

Αντίστοιχα, σε αναµονή είναι και οι περιφέρειες της χώρας που
θα παίξουν δυναµικό ρόλο στην απορρόφηση των ευρωπαϊκών
κονδυλίων. Σε αυτό το πλαίσιο θα ήθελα να κάνω µία ξεχωριστή
αναφορά στις δράσεις για τους νέους αγρότες. 

Τα τελευταία χρόνια πολλοί Έλληνες κυρίως νέοι σε ηλικία
έχουν επιδιώξει να αλλάξουν τελείως τον τρόπο ζωής τους, να
φύγουν από τα αστικά κέντρα µε την προϋπόθεση ότι θα µπορέ-
σουν να ασχοληθούν µε την αγροτική ζωή. Οι άνθρωποι έχουν
κάνει ένα ξεκίνηµα που είναι αµφίβολη η κατάληξή του και χρει-
άζεται οπωσδήποτε τη στήριξή µας. 

Είναι πολύ απογοητευτικό το γεγονός ότι ακόµη δεν έχει αρ-
χίσει η αξιολόγηση των αιτήσεων για τους νέους γεωργούς. Δεν
υπάρχει κανένα περιθώριο καθυστερήσεων και κωλυσιεργίας. Οι
άνθρωποι αυτοί εξαρτώνται αποκλειστικά από το Πρόγραµµα. 

Μάλιστα, σας αναφέρω, κύριε Υπουργέ, ότι η Περιφέρεια Δυ-
τικής Ελλάδας ζήτησε να αυξηθεί ο προϋπολογισµός για αυτή
τη δράση, διότι τα χρήµατα αρκούν µόνο για χίλιους διακόσιους
νέους αγρότες ενώ υπάρχει πολύ µεγαλύτερο ενδιαφέρον να
µπουν στο Πρόγραµµα. 

Αντίστοιχα, υπάρχει και µία πολύ µεγάλη ολιγωρία της Κυβέρ-
νησης, την οποία δεν ανέφερε κανένας, που φέρνει σε πολύ δύ-
σκολη θέση τους εκτροφείς βουβάλων, οι οποίοι µε δυσκολία
επιβιώνουν οικονοµικά, καθώς το Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης 2014-2020 είναι µία από τις βασικότερες πηγές εισοδήµατος
για τους εκτροφείς, για να διατηρηθεί η φυλή του ελληνικού βού-
βαλου. 

Αντίστοιχα, µεγάλο πρόβληµα υπάρχει στο Επιχειρησιακό
Πρόγραµµα Αλιείας και Θάλασσας, το οποίο η Κυβέρνηση φαί-
νεται να έχει ουσιαστικά ξεχάσει και πάλι αγνοώντας πόσο πολύ
έχουµε ανάγκη την ενίσχυση των δραστηριοτήτων που παραδο-
σιακά γνωρίζουµε στην Ελλάδα, τη γεωργία και την αλιεία. 

Βεβαίως, καταδικάζουµε την καθυστέρηση της Συγκυβέρνη-
σης ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ, αυτό όµως δεν σηµαίνει ότι πρέπει να ξε-
χνάµε και τα σοβαρά λάθη που είχε κάνει η Νέα Δηµοκρατία, η
οποία σήµερα βρίσκεται από την πλευρά του ερωτώντος. Κάποτε
πρέπει να σε ρωτάνε και να απαντάς. 

Ας µην ξεχνάµε, κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας, ότι
το προηγούµενο Πρόγραµµα 2007-2013, για το οποίο έφερε την
ευθύνη κυρίως η Νέα Δηµοκρατία, δεν απέφερε τα αναµενόµενα
αποτελέσµατα στον αγροτικό κόσµο και µάλιστα είχε µέχρι τέ-
λους µικρότερη απορροφησιµότητα από αυτή που έπρεπε. 

Η έκθεση της αξιολόγησης του Προγράµµατος 2007-2013
απέδειξε ότι τελικώς δεν υπήρξε ανάπτυξη του πρωτογενούς
τοµέα και της υπαίθρου στον αναµενόµενο βαθµό. Επιπλέον, δεν
επιτεύχθηκαν ούτε οι λοιποί στόχοι, όπως η εγκατάσταση των
νέων, η µεταποίηση και τα αγροπεριβαλλοντικά.

Επίσης, αποδείχθηκε ότι υπήρξαν αρκετά προβλήµατα στην
εφαρµογή του Προγράµµατος, στα κριτήρια επιλογής και στην
παρακολούθηση. Όλα αυτά ουσιαστικά άφησαν µία αίσθηση ότι
το Πρόγραµµα δεν αξιοποιήθηκε στο έπακρο, αλλά αντίθετα ότι
χάθηκε άλλη µία πολύτιµη βοήθεια για την ελληνική αγροτική πα-
ραγωγή. 

Εποµένως, σαν συµπέρασµα, τι πρέπει να κάνουµε εµείς που
είµαστε εδώ; Πρέπει να δούµε σοβαρά, επιτέλους, το θέµα της
αγροτικής παραγωγής, να σταµατήσουν οι εκάστοτε κυβερνή-

σεις να βλέπουν τα χρήµατα των προγραµµάτων της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης ως µικρές ενισχύσεις προς τους απογοητευµένους
αγρότες και κυρίως µε σκοπό να ενισχύουν τη φιλολαϊκή τους ει-
κόνα. 

Πρέπει, επιτέλους, να σταµατήσει η εκµετάλλευση του αγρο-
τικού κόσµου και να αποκτήσει η πατρίδα µας ένα σοβαρό πρό-
γραµµα γεωργικής, κτηνοτροφικής, αλιευτικής πολιτικής, που θα
µας βοηθήσει να ενισχύσουµε συνολικά την εθνική µας οικονο-
µία. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κι εµείς

ευχαριστούµε. 
Τελείωσε και ο κύκλος των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων. 
Τον λόγο έχει ο κ. Τσιρώνης για δέκα λεπτά. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΙΡΩΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Αγροτικής

Ανάπτυξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Θέλω να ευχαριστήσω και τους ερωτώντες για την ευκαιρία

που µας δίνουν να συζητήσουµε αυτό το κρίσιµο ζήτηµα. Οµο-
λογώ ότι άκουσα µε πάρα πολλή προσοχή τις ερωτήσεις και κυ-
ριολεκτικά µου άρεσε περισσότερο από όλα η αυστηρότητά σας. 

Ξέρετε ότι µου αρέσει πάρα πολύ να είµαι αυστηρός και εγώ
µε τους συνεργάτες µου, γιατί η αυστηρότητα εξωθεί τον κάθε
άνθρωπο να γίνεται καλύτερος στη δουλειά του. 

Εάν, όµως, αυτή τη στιγµή συζητήσουµε για την αυστηρότητά
σας, θα ήθελα αυτή την αυστηρότητα να την έχετε και µε τους
εαυτούς σας. Η αυστηρότητα είναι θαυµάσια για την Αντιπολί-
τευση και νοµίζω ότι σας ταιριάζει πάρα πολύ αυτός ο ρόλος.
Καθίστε, λοιπόν, σε αυτή τη θέση, καθίστε για πάρα πολλά χρό-
νια, όπως θα σας αποδείξω, για να εξαντλείτε την αυστηρότητά
σας πάντα απέναντι στους άλλους. 

Θα ξεκινήσω µε τα λεφτά, τα οποία δόθηκαν από το 2007 µέχρι
σήµερα. Να θυµηθούµε τα απόλυτα νούµερα, τα οποία είναι και
τα µόνα που δεν µπορούν υποστούν καµµία, µα καµµία λεκτική
βελτίωση. 

Το 2007, λοιπόν, η συνολική δηµόσια δαπάνη, µαζί µε την κοι-
νωνική συµµετοχή, προς τους αγρότες ήταν περίπου 282 εκα-
τοµµύρια, το 2008 ήταν 288 εκατοµµύρια και το 2009 ήταν 225
εκατοµµύρια. Καταλαβαίνετε ότι εκείνες οι χρονιές είναι και οι
ουρές του προηγούµενου προγράµµατος, όπως γίνεται πάντα.
Το 2010, που τελειώνει η ουρά και πιεζόµαστε, το ποσό φτάνει
στα 655 εκατοµµύρια. Ήταν µαζί το παλιό και το καινούργιο πρό-
γραµµα την ίδια χρονιά, το 2010, γιατί θα εκκρεµούσαν ουρές
και από το 2006. Έτσι γίνεται πάντα, µε τις γνωστές καθυστερή-
σεις. 

Το 2011 το ποσό πέφτει στα 433 εκατοµµύρια, το 2012 στα
403 εκατοµµύρια, το 2013 ανεβαίνει πια στα 557 εκατοµµύρια –
αρχίζετε και ζορίζεστε λιγάκι- και το 2014 στα 593 εκατοµµύρια. 

Και γίνεται το ρεκόρ τώρα, γιατί αναλαµβάνουµε εµείς. Κλεί-
νουµε το πρόγραµµα και όλα αυτά που αναφέρθηκαν και φθά-
νουµε στο ρεκόρ του 718. Και ο κ. Θεοχαρόπουλος λέει «εύλογο
είναι, όλοι πιέζονται στο ν+2». Και το ν+2, πράγµατι, είναι το
2015. 

Αυτό, όµως, που δεν λέτε είναι το 2016, που δεν είναι πλέον η
ουρά και το ν+2. Είναι 650, εκεί που την ίδια χρόνια εσείς -το
ν+2 σας, το ν+3 σας- ήσασταν στο 225. 

Και θα πω µετά ότι εµείς δεν είµαστε ευχαριστηµένοι από τον
εαυτό µας, ενώ εσείς ήσασταν πάντα κατευχαριστηµένοι µε τον
εαυτό σας. 

Να αναφέρω ένα άλλο παράρτηµα και να σας θυµίσω ότι επί
των ηµερών σας, το 2005, η Ελλάδα είχε ακαθάριστη προστιθέ-
µενη αξία του αγροτικού τοµέα 8.536.000.000 ευρώ. Δεν έχω τα
προηγούµενα, γιατί, αν θυµάµαι καλά, πριν, τις προηγούµενες
χρονιές, ήταν πάνω από 10.000.000.000 ευρώ και µιλάµε για χρο-
νιές προ κρίσης. 

Καταφέρατε, λοιπόν, το 2013 και ρίξατε αυτό το ποσό στο
ιστορικό ναδίρ. Το ιστορικό ναδίρ είναι µόνο 5.794.000.000 ευρώ.
Αυτή ήταν η ακαθάριστη προστιθέµενη αξία του αγροτικού τοµέα
επί των ηµερών σας. 

Και να πω και για προ κρίσης; Το 2008 –προ κρίσης- είχε πέσει
από τα 10 περίπου που ήταν στις αρχές του 2000 στο 6,793. Και
αυτό το 2008 που δεν υπήρχε ακόµα κρίση. 
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Αν δείτε τα νούµερα, χάθηκε σε απόλυτα νούµερα προ κρίσης
επί της κυβέρνησής σας γύρω στο 22% του αγροτικού ΑΕΠ. Δεν
µιλάω για ποσοστά, γιατί πολύ σωστά κάποιοι Βουλευτές είπαν
να µη µιλάµε για ποσοστά. 

Και πάω στις απορίες σας. Εκφράσατε πολλές απορίες και κυ-
ρίως για τη βιολογική καλλιέργεια, η οποία πραγµατικά είναι και
της αρµοδιότητάς µου. 

Η πρώτη απορία έχει να κάνει µε το γιατί δώσαµε παρατάσεις.
Ξέρετε πάρα πολύ καλά ότι αυτή η παράταση ήταν απεγνωσµένη
έκκληση των κτηνοτρόφων µας, διότι οι κτηνοτρόφοι και οι βα-
σικές µονάδες των κτηνοτρόφων, οι οποίες έχουν πάνω από τρει-
σήµισι ζωικές µονάδες ανά εκτάριο, θα έφθαναν να παίρνουν
κάτω από 80 ευρώ ανά ζωική µονάδα. 

Ανεβείτε στις Σέρρες, ανεβείτε στη Θεσσαλία και κοιτάξτε τις
µεγάλες παραγωγές και θα δείτε ότι ήταν σε απόγνωση οι άν-
θρωποι. 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Από τις Σέρρες είµαστε!
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΙΡΩΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Αγροτικής

Ανάπτυξης και Τροφίµων): Ουσιαστικά, δεν ήξεραν αν έπρεπε
ή δεν έπρεπε να µπουν στο πρόγραµµα, γιατί θα έπαιρναν ψιχία.
Και αν δείτε τα νούµερα για το ποιοι µπήκαν εκείνες τις τελευ-
ταίες µέρες, θα δείτε ότι εκείνες τις τελευταίες µέρες τα νού-
µερα είναι κυρίως για τους κτηνοτρόφους, τους πραγµατικούς
κτηνοτρόφους που θα µπουν. 

Μιλήστε µαζί τους! Δεν έχετε µιλήσει ποτέ µαζί τους. 
Και εδώ θα γυρίσω στα άλλα νούµερα, γιατί ήδη από τις 23

του µηνός που έληξε το πρόγραµµα το µέτρο 1.1 ήταν στο µείον
168 –ήδη είχε εκτροχιαστεί- το µέτρο 1.2 ήταν στο µείον 21 εκα-
τοµµύρια, το µέτρο 2.1 ήταν µείον 258 –αυτό που επικαλείστε ότι
εξαιτίας της παράτασης έγινε, ήταν ήδη εκτροχιασµένο- και φυ-
σικά, το µέτρο 2.2 ήταν εξίσου εκτροχιασµένο, ήταν µείον 73. 

Ούτως ή άλλως, λοιπόν, εµείς είχαµε δυο επιλογές, ή θα µοι-
ράζαµε µόνο στις περιοχές «NATURA» –αυτό που κάναµε στη φυ-
τική, γιατί στη φυτική έβγαιναν τα νούµερα- ή θα έπρεπε να
ανασχεδιάσουµε το µέτρο. 

Εδώ, λοιπόν, εµείς επιλέξαµε να ανασχεδιάσουµε το µέτρο και
αυτό ήταν, άλλωστε και το αίτηµα των βιοκαλλιεργητών. Έγινε
εκτεταµένος διάλογος λόγω του ότι, όπως πολύ σωστά είπε ο
κύριος Υπουργός, είχαµε εξήντα πέντε χιλιάδες αιτήσεις. 

Εµείς ξέραµε ότι ήταν πιθανόν να επαναπροκηρύξουµε το
µέτρο της κτηνοτροφίας, αυτό που κάνουµε τώρα δηλαδή. Ό-
µως, ένα ήταν σίγουρο: Εάν δεν το επαναπροκηρύσσαµε και µοι-
ράζαµε τα λεφτά έστω στους «NATURA», τα λεφτά που θα έπαιρ-
ναν αυτοί οι κτηνοτρόφοι, αν δεν είχαµε κάνει τη διόρθωση και
την παράταση, θα ήταν ψιχία. Θα έπαιρναν ψιχία οι άνθρωποι.
Βάλτε τα νούµερα κάτω, αν ξέρετε στοιχειώδη µαθηµατικά. 

Και γυρίζω, λοιπόν, σε µια δεύτερη απορία. Λέτε ότι δεν έ-
χουµε δώσει το 2015, ότι χρωστάµε λεφτά από το 2015. Πράγ-
µατι, είναι γεγονός ότι ακόµα δεν έχει εκκαθαριστεί όλο το 2015.
Να θυµίσω, βέβαια, ότι στο τέλος του 2016, πριν από έξι µήνες,
ακόµα παλεύαµε να ξεκαθαρίσουµε τις δικές σας ανοµίες, το
2009, το 2010, το 2011, το 2012, το 2013, το 2014. Κάναµε ρεκόρ,
µέσα σε έναν χρόνο εκκαθαρίσαµε. Και γιατί υπήρχαν οι καθυ-
στερήσεις; Πάλι επειδή µιλάµε σε αγρότισσες και αγρότες,
επειδή είχαµε τα πολυώροφα χωράφια, για τα οποία έχουµε φάει
δεκάδες, εκατοντάδες εκατοµµύρια πρόστιµα. 

Τα µετακινούµενα χωράφια ήταν η φαυλότητα, η οποία βέβαια
χτύπαγε στον βιοκαλλιεργητή. Και χτύπαγε στον βιοκαλλιεργητή,
γιατί αυτός δεν µπορεί το χωράφι να το πηγαίνει πέρα δώθε, για-
τί έχει βέβαια πιστοποιήσεις και στο χωράφι είναι κλειδωµένα τα
δεκατρία ψηφία. Τα πολυώροφα χωράφια, όµως, ήταν δική σας
εφεύρεση. Ήταν το πελατειακό σας κράτος που το δηµιούργησε
αυτό το ανοσιούργηµα. 

Και γυρίζω τώρα στην τρίτη απορία, τη «NATURA». Διάβασα
ότι τη «NATURA» -και µάλιστα, νοµίζω, σε δήλωση δικού σας
Βουλευτή- την έφερε ο Τσιρώνης, ο οικολόγος πράσινος, και πέ-
ταξε έξω ολόκληρες περιοχές. Εδώ εκφράζω πραγµατικά απο-
ρία, κύριε Πρόεδρε. Είστε επιστηµονικά αδαείς; Επικίνδυνα
αδαείς; Πάσχετε από πολιτικό αλτσχάιµερ; Είστε εθισµένοι σε µι-
κροπολιτική; 

Η «NATURA» είναι στο 2014 από τη δική σας εισήγηση. Ποτέ

δεν άλλαξε. Ποτέ δεν αµφισβητήθηκε. Και για να είµαι τίµιος και
για να µην κάνουµε φθηνή αντιπολίτευση, την εποχή που σχεδιά-
στηκε ήταν πιθανότητα και ορθό µέτρο. Γιατί όταν τότε είχαµε
δεκατέσσερις µε δεκαπέντε χιλιάδες βιοκαλλιεργητές, πιθανό-
τητα πραγµατικά έπρεπε να προηγηθεί η «NATURA», γιατί είναι
ευαίσθητες περιοχές, και καλό είναι να έχουµε καλές πρακτικές.
Αγροπεριβαλλοντικό είναι το µέτρο.

Το ξέρω ότι ούτε εσείς µπορούσατε να προβλέψετε ότι το
2014 θα έχουµε εξήντα πέντε χιλιάδες αιτήσεις και η «NATURA»
στην κτηνοτροφία θα υπερβούν τα πάντα, στη δε γεωργία θα
φάνε όλο το πρόγραµµα, που εκεί, όµως, ήµασταν αναγκασµένοι
να το δώσουµε βάσει νόµου. Και το ξέρετε πολύ καλά.

Η «NATURA», η δική σας επιλογή, που από κανέναν δεν αµφι-
σβητήθηκε, και κανένας σε καµµία διαβούλευση δεν έφερε αν-
τίρρηση. Και βγαίνετε και λέτε ότι είναι µέτρο του Τσιρώνη;
Ευχαριστώ πολύ για το κοµπλιµέντο. Εσείς το βγάλατε.

Απορία τέταρτη. Καθυστερήσεις στις αποζηµιώσεις του ΕΛΓΑ.
Τρεις µε δώδεκα µήνες είναι σήµερα ο ΕΛΓΑ. Κοιτάξτε τα νού-
µερα, γιατί ακούστηκε κι αυτό. Και ρωτάω: Θυµάστε επί των ηµε-
ρών σας να µας πείτε ποιες ήταν οι αποζηµιώσεις του ΕΛΓΑ και
πόσα χρόνια περίµεναν οι άνθρωποι; Θυµάστε τον προϋπολογι-
σµό του ΕΛΓΑ µε το κενό των δισεκατοµµυρίων που νοικοκυρέ-
ψαµε; Τι να πω; 

Αλλά θα πω και µερικά που δεν τα είπατε. Συγκαλλιέργεια. Ξέ-
ρετε τη λέξη συγκαλλιέργεια; Ξέρετε τη λέξη πολυκαλλιέργεια;
Γνωρίζετε το γεγονός ότι κόβονταν από τα προγράµµατά σας
βιοκαλλιεργητές, επειδή έβαζαν τριφύλλι κάτω από την ελιά, για
να δώσουν άζωτο, και το είχατε αυτό εξαιρέσει; Γνωρίζετε το γε-
γονός ότι είναι στη φύση της βιοκαλλιέργειας να έχουµε πάρα
πολλά φυτά στις βραγιές, γιατί έτσι λειτουργεί η βιολογική γε-
ωργία κι εσείς αυτά τα κόβατε; Κι αυτά τα διορθώσαµε την
ύστατη στιγµή. 

Μιλήσατε και για στρατηγικό σχέδιο. Ναι, εµείς έχουµε στρα-
τηγικό σχέδιο. Έχω µιλήσει επανειληµµένα -και δεν µε παίρνει ο
χρόνος σήµερα- και για τα green logistics. Τον νόµο που τώρα
βάζουµε στην ΚΕΝΕ κι έρχεται στη Βουλή, να δούµε θα τον ψη-
φίσετε; Και εκεί βάζουµε επιτέλους τους δύο µήνες που λέει η
ευρωπαϊκή οδηγία για τα νωπά.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Αναπληρωτή Υπουργού)

Δώστε µου και µένα τα δύο λεπτά, κυρία Πρόεδρε. Τελειώνω.
Και ξέρετε πολύ καλά ότι στη δική σας νοµοθεσία, την ευρω-

παϊκή οδηγία την είχατε ενσωµατώσει και λέγατε: «δύο µήνες,
εκτός αν συµφωνήσουν οι δύο πλευρές αντίθετα». Δηλαδή, µε
λίγα λόγια, θα συµφωνήσει µε το µεγάλο σούπερ µάρκετ ο µι-
κρός παραγωγός που έχει νωπά και δεν θα εκβιαστεί να πάρει
οκτάµηνη ή δεκάµηνη επιταγή; Αυτό είναι αντιµεταρρύθµιση, αν
θέλετε να ξέρετε. Να εξυγιανθεί η αγορά, να παίρνουν οι άνθρω-
ποι τα λεφτά στην ώρα τους.

Η αναγραφή προέλευσης γάλατος δεν σας αρέσει; Θα το
δούµε. Θα το ψηφίσετε σε λίγες ηµέρες που έρχεται στη Βουλή. 

Εγώ, όµως, ξέρω γιατί εσείς δεν είχατε ποτέ στρατηγικό σχέ-
διο. Γιατί το δικό σας στρατηγικό σας σχέδιο ήταν ότι θα τα ρυθ-
µίσει όλα η αγορά. Αυτή είναι η φιλοσοφία σας. Γιατί δεν το πα-
ραδέχεστε; Δεν θέλετε στρατηγικά σχέδια, δεν θέλετε σχεδια-
σµό από πάνω. Θέλετε να τα ρυθµίσει όλα η άγρια αγορά που
γεµίζει µπαµπάκια εκεί που θέλει µπαµπάκια, που µετά ξεριζώνει
αµπελώνες και ό,τι θέλουµε, γιατί αυτά είναι το εύκολο χρήµα
και η πρόσκαιρη λύση.

Και γυρίζω σε κάτι σηµαντικό. Θα µπορούσε η ελληνική δηµό-
σια διοίκηση να είναι ταχύτερη, να µην είναι κάτω από το µέσον
όρο, όπως λέτε. Ναι. Αυτό, όµως, προϋποθέτει να έχουµε καλύ-
τερο δηµόσιο. Εδώ εµείς έχουµε µερικούς υπαλλήλους οι οποίοι
είναι αξιολογότατοι, αλλά είναι πάρα πολύ λίγοι.

Γιατί το δηµόσιο πρώτα το παραγεµίσατε, µετά το διαφθεί-
ρατε, µετά το δυσφηµήσατε και στο τέλος, το διαλύσατε κιόλας!
Και µε αυτό το δηµόσιο, µε αυτούς τους ελάχιστους ανθρώπους,
θέλετε να τρέχουν τα προγράµµατα, όπως τρέχουν στην Ιταλία
ή τη Δανία ή τη Γερµανία. 

Κοιτάξτε το ποσοστό των δηµοσίων υπαλλήλων επί του πληθυ-
σµού, σε µια χώρα µε πολύ δύσκολο γεωγραφικό ανάγλυφο και
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µετά να κουνάτε και το δάκτυλο σε αυτό το δηµόσιο! Γιατί συνέ-
χεια αναµασάτε το ίδιο ιδεολόγηµα. Το ιδεολόγηµά σας είναι ότι
το δηµόσιο είναι ο εχθρός του παραγωγού και του ιδιωτικού
τοµέα. Αυτό είναι το δικό σας ιδεολόγηµα, το άγριο ιδεολόγηµα
το οποίο θέλει τα πάντα να πάνε στον ιδιωτικό τοµέα.

Μετρήστε, λοιπόν, τους δηµοσίους υπαλλήλους που διεκπε-
ραιώνουν αυτό το πρόγραµµα. Δεν είναι δικοί µου, δεν τους διο-
ρίσαµε εµείς, εσείς τους διορίσατε, αλλά είναι ήρωες αυτή τη
στιγµή.

Θα κλείσω µε τρία στοιχεία, τα οποία είναι λίγο φαιδρά. Πρώ-
τον, για το 0,5% του κ. Μητσοτάκη ξέρετε και ξέρουµε πάρα
πολύ καλά ότι αυτή τη στιγµή, εν µέσω προϋπολογισµού 2017,
δεν µπορούµε να δώσουµε χρήµατα από τον προϋπολογισµό του
2016, από το υπερπλεόνασµα. Αυτό δεν στέκεται λογιστικά για
όποιον καταλαβαίνει τι σηµαίνει προϋπολογισµός κράτους.

Άρα λοιπόν, αν είναι να δώσουµε χρήµατα από υπερπλεόνα-
σµα, µπορούµε να τα δώσουµε µόνο µήνα Δεκέµβρη, εκεί που
έχουµε σοβαρή εκτίµηση αν υπάρχει υπερπλεόνασµα και όχι
µήνα Μάρτη που ξαφνικά το θυµηθήκατε.

Εσείς, όµως, όταν το κάναµε αυτό µε τη δέκατη τρίτη σύνταξη,
το καταψηφίσατε.

Δεύτερη παρατήρηση: Ευέλικτη εργασία. Ελέχθη: Ευέλικτη
εργασία. Η ευέλικτη εργασία, λοιπόν, επί των ηµερών σας ανέ-
βηκε από το 14% στο 60%. Επί των ηµερών µας έχει φρενάρει
και έχει πάει γύρω στο 56%. Δεν επιχαίρουµε για αυτό, αλλά σας
θυµίζω ότι η ευέλικτη εργασία είναι στρατηγική σας επιλογή,
είναι στο ιδεολόγηµά σας ότι αυτό βελτιώνει την ανάπτυξη, βο-
λεύει τους επιχειρηµατίες και άρα, θα µειώσει τελικά την ανερ-
γία. Δική σας εφεύρεση είναι η ευέλικτη εργασία. Αν θέλετε,
πολύ θα χαρώ όλοι εδώ στη Βουλή να καταδικάσουµε την ευέλι-
κτη εργασία. Μακάρι! Εδώ σας θέλω. Πείτε µας: Τη θέλετε ή δεν
τη θέλετε; Είναι ή δεν είναι επιλογή και του ΣΕΒ και διεθνώς;

Μάλιστα, ο ΣΕΒ διαµαρτυρόταν προσφάτως -οι άνθρωποι
αυτοί την άποψη έχουν, σεβαστή- ότι είναι µικρότερη η ευέλικτη
εργασία στην Ελλάδα από ό,τι είναι στις άλλες χώρες και το θε-
ωρεί παράγοντα υπανάπτυξης. Εδώ να µας πείτε: Τη θέλετε ή
δεν τη θέλετε; Την επιδιώκετε ή δεν την επιδιώκετε;

Τελειώνω µε τα 80 εκατοµµύρια της λίστας Μπόργιανς. Ναι,
εµείς θα θέλαµε να έχουµε πολύ περισσότερα από τα 80 εκατοµ-
µύρια που καταφέραµε και µαζέψαµε από τη λίστα Μπόργιανς.
Εσείς, όµως, την είχατε βάλει στο συρτάρι.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Περ-

νάµε, λοιπόν, τώρα στους επερωτώντες.
Η κ. Αραµπατζή έχει τρία λεπτά.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Πέντε λεπτά, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Δώδεκα

είχατε µιλήσει.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Εντάξει, κυρία Πρόεδρε, είχα µιλήσει

έντεκα λεπτά για την ακρίβεια.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Μου τα

έχει δώσει αυστηρά ο προηγούµενος Πρόεδρος και έχετε τρία
λεπτά στη διάθεσή σας. Τα βλέπω. Εγώ δεν ήµουν εδώ.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Εντάξει. Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Επίσης,

έχει τον λόγο µόνο ο κ. Δήµας από τους υπόλοιπους.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Και εγώ για ένα λεπτό, κυρία Πρόεδρε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Για να

ξεκινήσουµε, λοιπόν!
ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Κυρία Πρόεδρε, όλοι έχουν υπερβεί

µε την ανοχή του Προεδρείου και καλώς, γιατί το θέµα είναι εξό-
χως σηµαντικό, οπότε θα παρακαλούσα και για τη δική σας
ανοχή, που βεβαίως πάντοτε παραδοσιακά επιδεικνύετε.

Ξεκινώ τη δευτερολογία µου, κύριοι Υπουργοί. Δεν ξέρω σε
ποια ανακρίβεια να ανταπαντήσω πρώτα. Είχα -να σας πω την
αλήθεια- τη µεγάλη και διαψευσµένη προσδοκία, όπως αποδείχ-
θηκε δυστυχώς, ότι µε κάποια αιδώ θα έρθετε εδώ, κύριε Υ-
πουργέ και κύριε Αναπληρωτή Υπουργέ, κύριε Τσιρώνη, τουλά-
χιστον για τη βιολογική γεωργία και κτηνοτροφία, αντί να µας ψέ-
ξετε, κουνώντας το δάκτυλο, ότι σας άρεσε η αυστηρότητά µας.

Ναι, µάλιστα, είµαστε αυστηροί, όταν οι άνθρωποι, όλοι οι κτη-

νοτρόφοι, έχουν αποκλειστεί από το πρόγραµµα και θα είµαστε
αυστηροί σε αντίθεση µε εσάς που, όταν παρουσιάζαµε το θέµα,
γελούσατε στα υπουργικά έδρανα. Αυτοθαυµαζόσασταν για το
ότι δώσατε 201 εκατοµµύρια από τα 443 ή για το ότι κοροϊδεύατε
και εµπαίζατε τον κόσµο µε τρεις παρατάσεις;

Τα νούµερα τα ξέρετε, κύριε Υπουργέ; Για ποιο λόγο, όταν
υπερκαλύφθηκε στην πρώτη παράταση ο προϋπολογισµός από
τα 443 εκατοµµύρια στα 900, τους καλούσατε ξανά και ξανά να
υποβάλουν και να µπουν σε διαδικασία εξόδων και να νοµίζουν
ότι θα καλλιεργήσουν και να πάνε στη διαδικασία να αλλάξουν
καλλιέργειες και να έχουν γεµίσει τώρα όλοι µε µηδική και να ρί-
ξουν τις τιµές και να µην υπάρχουν άλλες καλλιέργειες τις οποίες
εναλλακτικά εγκατέλειψαν;

Είπε ο κ. Αποστόλου ότι τελευταίοι εµείς εγκρίναµε στην προ-
ηγούµενη προγραµµατική περίοδο το πρόγραµµα.

Κύριε Υπουργέ, στις 21-11-2007 -ξεκινούσε το πρόγραµµα
2007-2013- επτά µήνες από την υποβολή του η Νέα Δηµοκρατία
ενέκρινε το προηγούµενο ΠΑΑ. Δεκαεπτά µήνες από την ανά-
ληψη των καθηκόντων σας το εγκρίνατε εσείς. Μιλάµε για 2007
µε 2017.Δύο χρόνια µετά την έγκριση του προγράµµατος επί των
ηµερών µας είχαµε 21,5%. Δύο χρόνια µετά την έγκριση του προ-
γράµµατος επί των ηµερών σας είχατε 9,33%-12%. 

Η δεύτερη ανακρίβεια είναι η εξής: Είπατε ότι χάσατε τα δύο
χρόνια εξαιτίας µας. Σας διαφεύγουν, προφανώς, οι κανονιστικές
οδηγίες, ότι το «ν+2», δηλαδή τα δύο χρόνια παράτασης στο
πρόγραµµα, δίνονται ακριβώς σε όλα τα κράτη-µέλη για να τε-
λειώσουν µε τις υποχρεώσεις της προηγούµενης περιόδου νο-
µίµως. Εσείς, µε τη «Βαρουφάκειο» λογική, δύο χρόνια δεν πλη-
ρώνατε. Τα τρία πρώτα τρίµηνα του 2015 δεν πληρώνατε. Πότε
πληρώσατε 543 εκατοµµύρια ευρώ; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Θα χρειαστώ λίγο χρόνο ακόµα, κυρία Πρόεδρε.
Πληρώσατε άρον-άρον στα τέλη του 2016, την τελευταία

στιγµή, κύριοι Υπουργοί, 543 εκατοµµύρια ευρώ, για να φύγετε
από το όνειδος του 9,33% και να πάτε λίγο στον ευρωπαϊκό µέσο
όρο, πάλι κάτω από τη βάση. Τι κάνατε, δηλαδή και ισχυρίζεστε
εδώ κοµπορρηµονώντας ότι είχατε την καλύτερη απορρόφηση
για το 2015; Δηµιουργήσατε µία µαγική εικόνα, κύριοι Υπουργοί,
γιατί οι πληρωµές-απορροφήσεις για τις οποίες εδώ πέρα κοµ-
πορρηµονείτε και θριαµβολογείτε, δεν είναι τίποτα άλλο από εύ-
κολες απορροφήσεις της τελευταίας στιγµής, πληρωµές επι-
δοµατικού χαρακτήρα, όπως η εξισωτική αποζηµίωση την οποία
φουσκώσατε για να δείξετε απορροφήσεις. 

Υπάρχει και κάτι άλλο που δεν άκουσα να το λέτε και αφορά
την πρόωρη συνταξιοδότηση, κύριοι Υπουργοί. Πήγατε και «παρ-
κάρατε» στον δεύτερο πυλώνα ένα κονδύλι από εθνικούς πόρους
–µιλάµε για 105 εκατοµµύρια ευρώ- για να δείξετε απορροφή-
σεις, κάνοντας διαστροφή του αναπτυξιακού χαρακτήρα του
προγράµµατος που δεν είναι, κύριοι Υπουργοί, για επιδοµατικού
χαρακτήρα πολιτικές για να σας δείχνουν εσάς απορροφήσεις,
αλλά για να υπάρχει ανάπτυξη και ενίσχυση της ανταγωνιστικό-
τητας του αγροτοκτηνοτροφικού τοµέα. 

Τα ίδια κάνατε και το 2016. Γνωρίζουν, αλήθεια, οι κύριοι Υ-
πουργοί, ότι το 2016 από τα 657 εκατοµµύρια ευρώ που πανη-
γυρίζουν ότι έδωσαν, το 79% -ποσοστό ρεκόρ στην Ευρωπαϊκή
Ένωση- αφορά την εξισωτική αποζηµίωση; Μιλάµε, δηλαδή, για
εύκολα λεφτά. Αναφορικά µε την εξισωτική αποζηµίωση –και εδώ
αποδεικνύεται πόσο τυχοδιώκτες είστε- µοιράσατε από τα συνο-
λικά 900 εκατοµµύρια ευρώ εξισωτικής αποζηµίωσης που χρει-
άζονται στον κόσµο µέχρι το τέλος του προγράµµατος για τα
επόµενα επτά χρόνια και ήδη «φάγατε» το 1/3. Δηλαδή, τα µοι-
ράσατε τυχοδιωκτικά εµπροσθοβαρώς, στερώντας αύριο την οι-
κονοµία από πολύτιµα κονδύλια.

Είναι φοβερό αυτό που κάνετε, διότι το µόνο που σας απασχο-
λεί δεν είναι η ορθολογική διαχείριση των κοινοτικών κονδυλίων,
αλλά η µικροκοµµατική εκµετάλλευση των χρηµάτων, προκειµέ-
νου βεβαίως να διασώσετε τα καταρρέοντα εκλογικά σας ποσο-
στά, διότι µαζί µε τα µέτρα του τετάρτου µνηµονίου που θέλετε
να «φορτώσετε» στην επόµενη κυβέρνηση, θέλετε να αφήσετε
και άδεια ταµεία. Τόσο τυχοδιώκτες είστε!
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Κύριοι Υπουργοί, τα επιδόµατα, όπως η εξισωτική αποζηµίωση
την οποία εξακοντίσατε για να δείξετε απορροφήσεις, είναι καλά,
αλλά η ανάπτυξη για την οποία δήθεν κόπτεστε και µε την οποία
βεβαίως ουσιαστικά έχετε το απόλυτο διαζύγιο, έρχεται από τις
επενδύσεις, από την ενίσχυση της αγροτικής επιχειρηµατικότη-
τας και της ανταγωνιστικότητας των αγροτών που είναι ο στόχος
του προγράµµατος.

Σας ρωτώ, λοιπόν, το εξής: Εκτός απ’ αυτά τα νούµερα για
προκηρύξεις, τα οποία είπατε εδώ πέρα και αφορούν 1,5 δισε-
κατοµµύρια ευρώ από εδώ, 1,5 δισεκατοµµύρια ευρώ από εκεί,
για τα οποία µπερδευτήκαµε, τι µπήκε στην πραγµατική οικονο-
µία; Από τα σχέδια βελτίωσης; Δεν προκηρύχθηκαν. Από τους
νέους αγρότες; Καλό Ιούνιο να τελειώσουν οι αξιολογήσεις! Από
τη µεταποίηση; Από τις οµάδες παραγωγών; Από τις συµπράξεις
καινοτοµίας; Από τα χρήµατα της αναπτυξιακής στόχευσης του
προγράµµατος; Από το ζεστό αναπτυξιακό χρήµα, τι µπήκε στην
πραγµατική οικονοµία; Μπήκε «µηδέν εις το πηλίκον». 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ολο-
κληρώστε, σας παρακαλώ, κυρία Αραµπατζή. Έχετε υπερβεί και
τον επιπλέον χρόνο σας.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Το γνωρίζω, κυρία Πρόεδρε.
Υπάρχουν καθυστερήσεις επί καθυστερήσεων και στο κοµβικό

ζήτηµα των εγγειοβελτιωτικών έργων για το κόστος παραγωγής
και τη µείωση του κόστους νερού. Ακόµα περιµένουµε την ΚΥΑ
για την τιµολογιακή πολιτική του νερού.

Κύριοι Υπουργοί, πρέπει να συνειδητοποιήσετε ότι λόγω της
αυστηροποίησης του νέου προγράµµατος κάθε µέρα στις απορ-
ροφήσεις κοστίζει ακριβά, διότι το 2018 υποθέτω ότι ξέρετε ότι
θα υπάρξει αξιολόγηση των επιδόσεων.Κι αν τότε, κύριε Υπουρ-
γέ, είστε τόσο ουραγοί στους στόχους, η χώρα δεν θα χάσει
µόνο τα χρήµατα από τις απορροφήσεις του προγράµµατος που
δεν τρέχουν, αλλά θα επιβαρυνθεί µε δηµοσιονοµικές επιβαρύν-
σεις έως 180 εκατοµµύρια ευρώ για τα τρία πρώτα χρόνια, ως
πέναλτι. Βεβαίως, αυτά φοβάµαι ότι είναι για εσάς ψιλά γράµ-
µατα, γιατί η πολιτική σας δεν είναι τίποτα άλλο από φρένο στην
ανάπτυξη, εµπόδια στην επιχειρηµατικότητα, αριστεία στις χα-
µένες ευκαιρίες.

Χαµένη ευκαιρία ήταν για τη χώρα µας, ειρήσθω εν παρόδω,
η απουσία της χώρας µας να συµπεριληφθεί -πού;- στις αποζη-
µιώσεις του Ευρωπαϊκού Ταµείου Αλληλεγγύης για τις ζηµιές
που υπέστησαν οι αγρότες τους.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Συντοµεύετε, κυρία Αραµπατζή.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Μη διαµαρτύρεστε, κύριε Υπουργέ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κυρία

Αραµπατζή, επειδή υπάρχει η συνεδρίαση της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ, σας παρακαλώ κλείστε. Κάνουµε υποµονή,
αλλά υπάρχουν και όρια.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Τελειώνω σε µισό λεπτό.
Χαµένη ευκαιρία, λοιπόν, κύριε Υπουργέ –γιατί πολλά τα ακού-

σαµε για τον ΕΛΓΑ και πόσο καλά τα κάνατε- για τις ζηµίες που
υπέστησαν οι αγρότες από φυσικές καταστροφές, όπου µοιρά-
στηκαν 71 εκατοµµύρια ευρώ από το συγκεκριµένο Ταµείο σε
χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης και η Ελλάδα δεν κατέθεσε ούτε
φάκελο, ούτε επιχειρήµατα, κρατούσε και πάλι οµπρέλα! 

Με αυτό θα κλείσω. Βέβαια, χαµένη ευκαιρία ήταν η εξοργι-
στική απουσία της Ελλάδας για τρίτη συνεχή χρονιά από το πρό-
γραµµα φρούτων και λαχανικών στα σχολεία της χώρας. Η δήθεν
κοινωνικά ευαίσθητη Αριστερά και ο Πρωθυπουργός, που δια-
τυµπανίζει τα σχολικά γεύµατα ως αντίµετρα στο τέταρτο µνη-
µόνιο, δεν απορρόφησε ούτε 1 ευρώ τα τρία τελευταία χρόνια
από τα 3.143.000 ευρώ που αναλογούν στη χώρα µας για τα
φρούτα από την κοινωνική κατανοµή.

Και επειδή δεν είµαστε όλοι το ίδιο, κύριε Υπουργέ, απλά να
θυµίσω ότι για το συγκεκριµένο πρόγραµµα η απορρόφηση των
χρηµάτων ξεπερνούσε συνολικά το 90% και 100%. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κυρία
Αραµπατζή, σας παρακαλώ τελειώστε τώρα.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Ξέρω ότι ενοχλώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Δεν γί-
νεται αυτό το πράγµα. Μιλάτε δέκα λεπτά, ενώ είχατε τρία.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Κλείνω. Σας ρωτώ, λοιπόν, ευθέως:
Τι εξισωτική θα υπάρξει µετά το 2019, µε πόσα χρήµατα κατ’
έτος; Και σ’ ό,τι αφορά τη ντροπή για τα φρούτα και τα λαχανικά,
τι θα κάνετε τουλάχιστον για να µη χαθούν τα χρήµατα του 2017
και του 2018;

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Ας µην αρχίσουµε τις αποκαλύψεις για το τι γι-
νόταν παλαιότερα! 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Να τις κάνετε τις αποκαλύψεις. Να
µας πείτε τι απορροφήσατε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ελάτε,
κύριοι! Ξέρετε ποια είναι η διαδικασία της επερώτησης. Γι’ αυτό
υπάρχουν τόσα άτοµα, για να µοιράζεστε την ύλη. Αν είναι να µι-
λάτε όλοι δέκα λεπτά, να µην κάνουµε αυτή τη διαδικασία, να κά-
νουµε συνέδριο.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Δικαιούµουν πέντε λεπτά, κυρία
Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Εσείς
δεν µπορείτε να πείτε κάτι, έχετε µιλήσει δέκα λεπτά. Δεν µπορώ
να εκτίθεµαι και στους προηγούµενους Προέδρους. Αφήστε το
τώρα.

Ελάτε, κύριε Δήµα, έχετε τον λόγο. Έχετε τρία λεπτά.
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Θα µιλήσω για τέσσερα λεπτά. Άλλωστε είµαι ο µόνος που τή-

ρησε, από όλους τους οµιλητές, τον χρόνο µου πριν. Μπορείτε
να το δείτε αυτό και από τα Πρακτικά.

Πρώτον, χρωστάµε µία απάντηση στον κύριο Αναπληρωτή
Υπουργό για το πρωτογενές πλεόνασµα. 

Κύριε Υπουργέ, να σας πω ότι θα ήµουν πολύ πιο θετικός στην
επίτευξη τόσο υψηλού πρωτογενούς πλεονάσµατος, εάν είχατε
πληρώσει τις ληξιπρόθεσµες οφειλές του δηµοσίου και δεν είχαν
διογκωθεί, εάν δεν είχατε επιβάλει φορολογικά µέτρα και αυξή-
σεις ασφαλιστικών εισφορών της τάξης των 9 δισεκατοµµυρίων,
εάν δεν είχατε «σκουπίσει» τα ταµειακά διαθέσιµα από τις ΔΕΚΟ,
µεταξύ άλλων και του ΕΛΓΑ, µε πράξη νοµοθετικού περιεχοµέ-
νου και εάν επίσης ο ρυθµός απονοµής των συντάξεων ήταν πο-
λύ πιο γρήγορος από αυτόν που είναι σήµερα. Άρα, κάντε τα
αυτά και ελάτε µετά να ξαναµιλήσουµε για πρωτογενές πλεόνα-
σµα.

Από τον κύριο Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης δεν άκουσα ού-
τε ένα ίχνος αυτοκριτικής. Όλα είναι τέλεια! Ο αγροτικός κόσµος
πανηγυρίζει σήµερα µετά την οµιλία σας!

Πάµε να δούµε ένα παράδειγµα: Επιχειρησιακό Πρόγραµµα
Αλιείας και Θάλασσας, 388 εκατοµµύρια ευρώ προϋπολογισµός
για τη χώρα. 

Ακούστε, κύριε Υπουργέ. Σας διαβάζω, λοιπόν, την περίληψη
της ετήσιας έκθεσης του Επιχειρησιακού Προγράµµατος Αλιείας
και Θάλασσας, δηλαδή τι έχει γίνει επί δικών σας ηµερών, επί
υπουργίας Αποστόλου:

«Κατά το έτος 2015 και ιδίως µετά την έγκριση του Επιχειρη-
σιακού Προγράµµατος Αλιείας και θάλασσας 2014-2020, η Ειδική
Υπηρεσία Διαχείρισης προέβη στις εξής ενέργειες:

Προπαρασκευαστικές ενέργειες συνεργασία µε συναρµόδιες
Υπηρεσίες, όπως Υπηρεσίες Εθνικής Αρχής Συντονισµού, Ειδική
Υπηρεσία Διαχείρισης του Προγράµµατος Αγροτικής Ανάπτυξης,
Γενική Διεύθυνση Βιώσιµης Αλιείας, Γενική Γραµµατεία Έρευνας
και Τεχνολογίας και Επιτελική Δοµή του Υπουργείου Ναυτιλίας,
προκειµένου να δροµολογηθούν και να καθοριστούν το σύστηµα
διαχείρισης και ελέγχου, οι δείκτες παρακολούθησης της υλο-
ποίησης, η κοινή πρόσκληση για την τοπική ανάπτυξη µε πρωτο-
βουλία των τοπικών Κοινοτήτων, η εξειδίκευση µέτρων και κάθε
άλλη απαιτούµενη διαδικασία.».

Για να δούµε, όµως, τι αποτέλεσµα είχε όλη αυτή…
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Μήπως µπορείτε να πείτε ηµεροµηνία; 
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ: Δεν σας διέκοψα! 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Σας παρακαλώ, µπορείτε να πείτε ηµεροµηνία
εγγράφου; Πότε το 2015 έγινε αυτό; 
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ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ: Θα απαντήσετε, κύριε Υπουργέ. Θα το κα-
ταθέσω στα Πρακτικά. Μην πανικοβάλλεστε! 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Δύο χρονιά µετά και επιχειρείτε…

ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ: Κύριε Υπουργέ, θέλετε να µε ακούσετε; 
Κυρία Πρόεδρε, νοµίζω ότι θα έχω παραπάνω λεπτά. Έτσι δεν

είναι; 
Για να δούµε τι καταφέρατε µε όλη αυτήν τη συνεργασία. Δια-

βάζω: «Έκδοση τρίπτυχου ενηµερωτικού φυλλαδίου µε βασικές
πληροφορίες για το εγκεκριµένο Επιχειρησιακό Πρόγραµµα Αλι-
είας και Θάλασσας 2014-2020». Άρα, πετύχατε την εκτύπωση
ενός ενηµερωτικού φυλλαδίου. Μόνο αυτό! Να πω «συγχαρητή-
ρια»; Το καταθέτω στα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χρίστος Δήµας καταθέτει για
τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Υπάρχει, όµως, και συνέχεια. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Δικά σας είναι αυτά! Δικές σας εκκρεµότητες
είναι! 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ: Μη βιάζεστε! Υπάρχει και συνέχεια…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε

Αποστόλου, έτσι είναι αυτές οι συζητήσεις. Ο καθένας λέει ό,τι
πιστεύει. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ: Υπάρχει και συνέχεια, κύριε Υπουργέ, και
είναι πολύ πιο εντυπωσιακή, δείγµα της ανόητης γραφειοκρατίας
του ελληνικού κράτους και της νοοτροπίας που διέπει τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ. 

Στέλνετε στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή µια έκθεση εβδοµήντα
δύο σελίδες - εβδοµήντα δύο σελίδες παρακαλώ!- στην οποία
λέτε πως στο Επιχειρησιακό Πρόγραµµα Αλιείας και Θάλασσας
το 2015 δεν έγινε απολύτως τίποτα. Έτσι –επαναλαµβάνω- σε
εβδοµήντα δύο σελίδες στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή λέτε ότι στέλ-
νετε µηδενική έκθεση και δεν αξιοποιήσατε, κύριε Υπουργέ, ούτε
µισό ευρώ! 

Είναι πραγµατικά εντυπωσιακό πώς σε εβδοµήντα δύο σελίδες
περιγράφετε µια µηδενική έκθεση. Εγώ προσωπικά νοµίζω ότι
και πέντε να ήταν οι σελίδες, πάλι υπερβολικός θα ήταν ο αριθ-
µός!

Για να δούµε, όµως, τι γράφει αυτή η µηδενική έκθεση: «Για
το έτος 2015 ενηµερώνουµε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή ότι, πρώ-
τον, δεν υπήρξαν οικονοµικές δεσµεύσεις και δαπάνες για κα-
νένα από τα προβλεπόµενα µέτρα του Επιχειρησιακού Προγράµ-
µατος, δεύτερον, ότι δεν πραγµατοποιήθηκε κάποια δραστηριό-
τητα αναφορικά µε το σχέδιο αξιολόγησης, τρίτον, ότι δεν έχει
αξιολογηθεί και ενταχθεί καµµία πράξη στο πρόγραµµα και ως
εκ τούτου δεν έχει επιλεχθεί κανένας δικαιούχος. 

Στο ανωτέρω πλαίσιο, τα µέλη της Επιτροπής Παρακολούθη-
σης ενέκριναν στις 24 Ιουνίου 2016 την αποστολή µηδενικής έκ-
θεσης για το έτος 2015».

Και κλείνει µε το εξής: «Αναλυτικότερη περιγραφή των προπα-
ρασκευαστικών ενεργειών για την ενεργοποίηση του Επιχειρη-
σιακού Προγράµµατος παρατίθεται στο κεφάλαιο 3.1 της έκ-
θεσης». 

Και εγώ αναρωτιέµαι το εξής: Αναλυτικότερη περιγραφή της
µηδενικής έκθεσης, κύριε Υπουργέ; Πάντως, εδώ τα συγχαρη-
τήρια είναι ειλικρινά εκ µέρους µου! Έχετε το θράσος να στέλ-
νετε εβδοµήντα δύο σελίδες για µια µηδενική έκθεση και να λέτε
για αναλυτικότερη περιγραφή του µηδενός. Ε, αυτό είναι για βι-
βλίο Γκίνες. 

Το καταθέτω και αυτό στα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χρίστος Δήµας καταθέτει για

τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Πάµε τώρα στις ερωτήσεις και κλείνω µε τις ερωτήσεις, κυρία
Πρόεδρε. 

Ποια είναι η πορεία εκτέλεσης του Επιχειρησιακού Προγράµ-
µατος Αλιείας και Θάλασσας µέχρι σήµερα, κύριε Υπουργέ; Έ-
χουν εκδοθεί όλες οι απαιτούµενες αποφάσεις για την υλοποί-

ησή του; Πόσα σχέδια έχουν ενταχθεί; Πόση είναι η απορρόφηση
του προγράµµατος και ποιο είναι το χρονοδιάγραµµα για το επό-
µενο διάστηµα; Ποιος ήταν ο εθνικός στόχος απορρόφησης για
το 2016; Ποιο ήταν το τελικό ποσοστό απορρόφησης; 

Στην εκτέλεση ενός επιχειρησιακού προγράµµατος προβλέ-
πονται ενέργειες δηµοσιότητας, προκειµένου να ενηµερωθούν
οι εν δυνάµει δικαιούχοι. Σε ποιες ενέργειες έχει προχωρήσει το
Υπουργείο, προκειµένου να ενηµερωθούν οι εν δυνάµει δικαιού-
χοι, δεδοµένου ότι µέχρι 13-1-2017 στην ειδική ιστοσελίδα του
επιχειρησιακού προγράµµατος υπάρχει µόνο µία αναφορά σε µία
εκδήλωση «Ηµερίδα προ της ενηµέρωσης για το Επιχειρησιακό
Πρόγραµµα Αλιείας και Θάλασσας» που έγινε στην Ακτή Καλα-
µίτσας στην Καβάλα στην 6-10-2016; Πόσοι συµµετείχαν, µε
ποιες ιδιότητες και ποιοι ήταν οι εισηγητές στην εν λόγω εκδήλω-
ση; Θεωρείτε ικανοποιητική τη δηµοσιότητα που έχει λάβει µέχρι
σήµερα το πρόγραµµα; 

Και έρχοµαι και σε µια τελευταία ερώτηση: Είναι αλήθεια ότι η
χώρα µας δεν κατάφερε να αξιοποιήσει τα 25,6 εκατοµµύρια
ευρώ που είχε στη διάθεσή της ως προ-χρηµατοδότηση για την
υλοποίηση του προγράµµατος, µε συνέπεια όλα αυτά τα χρή-
µατα να επιστραφούν; Ναι ή όχι; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Σας ευ-
χαριστούµε, κύριε Δήµα. 

Τώρα έχουν µείνει ο κ. Αποστόλου, ο κ. Κόκκαλης…
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Πρώτα ο κ. Κόκκαλης και µετά εσείς, κύριε συ-
νάδελφε. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Εγώ έχω δευτερολογία και
µετά ο κ. Κόκκαλης και αν θέλει, να απαντήσει ο κ. Αποστόλου. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Εγώ θα κλείσω. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Και εγώ θέλω να παρέµβω, κυρία Πρόεδρε. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, έχει κάνει χρήση της δευ-
τερολογίας του εξ αρχής! Να µιλήσει ο κ. Στύλιος…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τι σχέ-
ση έχει τώρα αυτό; 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Πώς δεν έχει, κυρία Πρόεδρε; Εµάς
µας βάλατε για τρία λεπτά...

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Δεν έχει
χρόνο ο κ. Στύλιος, τι θα κάνουµε εδώ; Δεν ψάχνουµε εδώ να
ισοφαρίσουµε. Δεν κάνουµε σκηνοθεσία αυτήν τη στιγµή. Ας
προσέχατε να µην εξαντλήσετε τον χρόνο σας.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, πριν πάρω τον
λόγο µου, να βοηθήσω λίγο επί της διαδικασίας και σχετικά µε
τη δευτερολογία του κυρίου Υπουργού.

Όντως, ο κύριος Υπουργός στην αρχή της οµιλίας του είπε ότι
εκχωρεί το δικαίωµα δευτερολογίας στον κ. Τσιρώνη και τριτο-
λογίας στον κ. Κόκκαλη. Το λέω γιατί δεν ήσασταν παρούσα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Το βλέ-
πω γραµµένο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Άρα, θέλω να πω ότι άµα δοθεί
εκ νέου το δικαίωµα στον κύριο Υπουργό, βεβαίως δικαιούνται
και οι συνάδελφοι να πάρουν εκ νέου τον λόγο. Αυτό νοµίζω είναι
εύλογο και για την ισότητα των όπλων θα πρέπει να το δεχθείτε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Αυτό, ο
κ. Δήµας, που υποβάλλει ερωτήσεις. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Αλλά, εάν επιµείνει στην αρχική
του τοποθέτηση, βεβαίως θα ακολουθηθεί η διαδικασία όπως εί-
χαµε συµφωνήσει αρχικώς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κοι-
τάξτε, εδώ δεν θα δηµιουργούµε εντυπώσεις. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ωραία, ο κ. Κόκκαλης µπορεί
να απαντήσει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε
Υπουργέ, περιµένετε µία στιγµή. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Κύριε συνάδελφε, και ο Υπουργός έχει το δι-
καίωµα κατά τη διάρκεια µιας συζήτησης να παρεµβαίνει όποτε
το επιθυµεί. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Εάν θελήσει να λάβει τον λόγο,
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θα πρέπει να µιλήσουµε και εµείς.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Εµφα-

νίζεται εδώ ένας οµιλητής εκ των ερωτώντων και κάνει ερωτή-
σεις.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Λοιπόν, ακούστε σας παρακαλώ, για να συνεννοηθούµε.
Καθίστε, κύριε Κόκκαλη. 
Εσείς έχετε τελειώσει τον χρόνο σας, εντάξει; Εµφανίζεται ο

τελευταίος σας οµιλητής και υποβάλλει ερωτήµατα προς τον
Υπουργό. Εάν δεν απαντήσει, δηµιουργεί τις εντυπώσεις ότι δεν
έχει τι να πει. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Μα, απαντάει ο κ. Κόκκαλης. Το
Υπουργείο είναι ενιαίο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Επειδή
ο κ. Κόκκαλης έχει προγραµµατίσει από το πρωί τι θα πει, δεν
ήταν αυτά που θα πει, για κάποια άλλα θα θέλει να µιλήσει. Τι θέ-
λετε τώρα, λοιπόν; Να ξαναπάρουµε όλοι τη σειρά; Δεν γίνονται
αυτά. 

Ελάτε εσείς τώρα εδώ, να µιλήσετε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ναι, αλλά αυτή δεν είναι η ερ-

µηνεία του Κανονισµού. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ερµη-

νεία της κοινής λογικής, διότι ο Κανονισµός είναι κοινή λογική
και κοινή συµβίωση. Δεν κάνουµε τίποτα περαιτέρω. 

Έξι λεπτά έχετε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ωραία, έξι λεπτά. 
Αλλά, κυρία Πρόεδρε, ο Κανονισµός δεν είναι µόνο κοινή λο-

γική και κοινή συµβίωση, όπως είπατε, αν και τον τελευταίο όρο
δεν τον καταλαβαίνω, αλλά είναι ένα κείµενο το οποίο θα πρέπει
να τηρείται.

Ο κύριος Υπουργός στην αρχική του τοποθέτηση είπε ότι πα-
ραχωρεί το δικαίωµα δευτερολογίας στον Αναπληρωτή Υπουργό
και το δικαίωµα τριτολογίας στον κ. Κόκκαλη. Εάν είναι να δοθεί
εκ νέου ο λόγος στον κύριο Υπουργό…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε
Κεφαλογιάννη, δεν θα σας µετρήσω τον χρόνο, σας τον µηδε-
νίζω. 

Ο Κανονισµός λέει ότι και στις επερωτήσεις όποτε ζητήσει τον
λόγο ο Υπουργός τον παίρνει. Τώρα, το εάν έκανε δήλωση ότι
τον µοιράζει δεξιά και αριστερά δεν µας ενδιαφέρει. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Πώς δεν σας ενδιαφέρει; Αφού
το αποδέχθηκε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Δεν µας
ενδιαφέρει, γιατί όποτε θέλει παίρνει τον λόγο, πολύ περισσό-
τερο όταν του έχει απευθύνει συγκεκριµένες ερωτήσεις ο επερω-
τών. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Δεν είναι έτσι, κυρία Πρόεδρε.
Αλλά δεν σας ενδιαφέρει, κυρία Πρόεδρε, το ότι αυτοαναιρείται
ο Υπουργός; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τώρα
δεν θα κάνουµε ερµηνεία του Κανονισµού. Σας δίνω τα έξι λεπτά
σας, να τα εκµεταλλευθείτε παραγωγικά. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Τέλος πάντων, εγώ πιστεύω ότι
ο κ. Κόκκαλης δεν είναι κάποιο µικρό παιδί να µην µπορεί να κα-
λύψει το Υπουργείο του. Το Υπουργείο είναι ενιαίο και θα µπο-
ρούσε να απαντήσει στα ερωτήµατα. Νοµίζω ότι είναι καλός
γνώστης, καλός κοινοβουλευτικός και δεν χρειάζεται τη βοήθεια
του κ. Αποστόλου για να απαντήσει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συνε-
χίζω, λοιπόν. Άρθρο 97, γιατί τώρα δεν θα συνεννοηθούµε και
δεν θέλω Παρασκευιάτικα να δηµιουργηθεί θέµα, στην παρά-
γραφο 4: «Οι Υπουργοί και οι Πρόεδροι των Κοινοβουλευτικών
Οµάδων πέρα από τον χρόνο των προηγούµενων παραγράφων,
που αναφέρεται πόσο χρόνο έχουν …

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ποιος είναι ο χρόνος της προ-
ηγούµενης παραγράφου, κυρία Πρόεδρε; Πόσα λεπτά λέει; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Που
λέει ότι έχουν επτά λεπτά όταν έχουν εγγραφεί ως οµιλητές. Δε-
καπέντε λεπτά όταν έχουν οµιλία ως εισηγητές.

Πόσα λεπτά µίλησε ο κύριος Υπουργός; 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΙΡΩΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Αγροτικής

Ανάπτυξης και Τροφίµων): Μίλησε είκοσι δύο λεπτά. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Μάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Λέει ό-

λες τις…
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Διαβάστε τον Κανονισµό καλύ-

τερα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Λέει για

όλους τους χρόνους. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Εντάξει, επειδή ξέρουµε πολύ

καλά τον Κανονισµό, κυρία Πρόεδρε …
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Όποτε

ζητήσουν τον λόγο, πέντε λεπτά της ώρας την πρώτη φορά και
για τρία λεπτά κάθε επόµενη. Όποτε ζητήσουν. 

Λοιπόν, εγώ, παρά ταύτα, ούτε είπα «µιλήστε, κύριε Αποστό-
λου». Έκανα ένα γενικό σχόλιο. Αλλά, εάν θέλετε να µιλήσουµε
πέρα από την κοινή συµβίωση και την κοινή λογική, σας φέρνω
και τον Κανονισµό. Εντάξει; 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Εγώ λέω, κυρία Πρόεδρε, για
την ισότητα των όπλων, εάν είναι να παίρνει τον λόγο ο κύριος
Υπουργός, θα πρέπει να παίρνει τον λόγο και η Αντιπολίτευση,
για να απαντάει και δεν θα σταµατήσει ποτέ αυτή η συζήτηση.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΙΡΩΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων): Να βάλουµε τους χρόνους που κα-
ταχραστήκατε εσείς; 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ας τα βάλουµε όλα κάτω, κύριε
Υπουργέ. Βεβαίως, µιλήσατε παραπάνω. Δεκαπέντε λεπτά µιλή-
σατε σχεδόν. Τέλος πάντων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ελάτε
τώρα, είναι θέµα το οποίο είναι λίγο αστείο. Σας παρακαλώ.
Έχετε χρόνο την άλλη εβδοµάδα να δώσετε µάχες. Ελάτε. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Φαντάζοµαι ότι δεν θα µετρήσει
ο χρόνος αυτός. Ξεκινάω. 

Άκουσα τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Συµπολίτευσης
και αγαπητό συνάδελφο να ζητάει συναίνεση για τα µεγάλα θέ-
µατα που αφορούν τον αγροτικό χώρο. Λέµε ναι, βεβαίως να συ-
ζητήσουµε κάποια στιγµή σε αυτή την Αίθουσα για θέµατα τα
οποία αφορούν όλο τον αγροτικό κόσµο.

Όχι, βεβαίως, µε τους όρους, τους οποίους είχατε εσείς ως
αντιπολίτευση, που σε οτιδήποτε θετικό έφερνε η Κυβέρνηση ή-
σασταν απέναντι, και βεβαίως µόλις γίνατε Κυβέρνηση, το ίδιο
θετικό το χειροκροτείτε. Γιατί τα κονδύλια τα οποία αυτή τη
στιγµή µε µια απλοχεριά το Υπουργείο µοιράζει -ή τουλάχιστον
υπόσχεται ότι θα µοιράσει- είναι στην ουσία επίτευγµα της προ-
ηγούµενης κυβέρνησης και αυτό δεν πρέπει να το ξεχνάµε.

Κατά δεύτερον, άκουσα από τον κύριο Υπουργό να λέει πάλι
για το θέµα της απορρόφησης. Νοµίζω αυτό δεν µπορεί να το
αµφισβητήσει, γιατί, βάσει των επισήµων στοιχείων -τουλάχιστον
από την Ευρωπαϊκή Ένωση- µέχρι και το τέλος του 2016 -περι-
µένουµε βεβαίως και τα πρόσφατα στοιχεία- από τα είκοσι τρία
µέτρα τα οποία είναι διαθέσιµα για τη χώρα µας, τα δώδεκα δεν
είχαν ανοίξει ακόµα. Η πλειονότητα, δηλαδή. Τα οκτώ από τα επί-
σης είκοσι τρία ήταν κάτω από το 10% και µόλις τρία, κύριε
Υπουργέ, και νοµίζω ότι δεν µπορείτε να το αµφισβητήσετε, ήταν
άνω του 20%. Είναι επίσηµα στοιχεία της Ευρωπαϊκής Ένωσης.
Μάλιστα, ακόµα και αν δεχτούµε το επίπλαστο 12% το οποίο λέτε
εσείς, είναι και αυτό κάτω από τον µέσο όρο τον ευρωπαϊκό. Ο
ευρωπαϊκός µέσος όρος είναι 14,2%. Μια και µιλήσατε για στοι-
χεία και να µιλήσουµε συγκεκριµένα για νούµερα.

Άκουσα επίσης µε πολύ µεγάλη προσοχή τον Υπουργό κ. Τσι-
ρώνη να λέει το εξής εκπληκτικό: «Ξέρετε, οι παρατάσεις στα
βιολογικά προϊόντα δίνονταν, επειδή είχαµε συνεχώς αιτήµατα
από τους κτηνοτρόφους.». Αυτό είναι η µισή αλήθεια. Λέω ότι
είναι εκπληκτικό, διότι ξέρετε πολύ καλά ότι ήδη από την πρώτη
πρόσκληση είχε καλυφθεί ο προϋπολογισµός.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΙΡΩΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων): Δεν είπα αυτό.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Δεν είπατε ότι είχατε συνεχώς
αιτήµατα από τον κτηνοτροφικό κόσµο;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΙΡΩΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων): Όχι. Λάθος καταλάβατε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Τέλος πάντων, εντάξει. Μπορεί
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να κατάλαβα λάθος.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Έκκληση είπατε. Απεγνωσµένη έκ-

κληση των κτηνοτρόφων.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Μπορεί να κατάλαβα λάθος. Το

αποτέλεσµα είναι ένα, κύριε Υπουργέ. Πονάει χέρι, κόβει χέρι.
Αυτό κάνετε ως Υπουργείο. Εν τέλει οι κτηνοτρόφοι και οι γεωρ-
γοί δεν θα λάβουν τα χρήµατα ή θα τα λάβουν καθυστερηµένα
µε βάση τη δική σας -όχι προσωπική, εννοώ σαν Υπουργείο-
αβελτηρία, ανικανότητα ή, αν θέλετε, και ιδεοληψία.

Θα κλείσω και θα µείνω εντός χρόνου µε δύο βασικές παρατη-
ρήσεις, γιατί ο κύριος Υπουργός µπήκε στον πειρασµό να κάνει
παρατηρήσεις γενικότερου πολιτικού ενδιαφέροντος. Μίλησε για
το πρωτογενές πλεόνασµα. Θα του υπενθυµίσω ότι τα αποτελέ-
σµατα του προηγούµενου έτους, του κάθε προηγούµενου έτους,
οριστικοποιούνται τον Μάρτιο, Απρίλιο του εποµένου έτους. Αν
δεν κάνατε, κύριε Υπουργέ, αν θέλετε αυτή την πολιτική ανοησία,
να κάνετε µια µονοµερή ενέργεια τον Δεκέµβριο, να το παίρνετε
πίσω, να ζητάτε παρακαλετά µε επιστολές προς την Ευρωπαϊκή
Ένωση, «συγγνώµη, δεν πρόκειται να το ξανακάνουµε», θα µπο-
ρούσατε όχι µόνο να δώσετε πρωτογενές πλεόνασµα -το επι-
πλέον εννοώ τώρα-, διπλάσιο και τριπλάσιο από αυτό που
δώσατε και στους συνταξιούχους και όπως σας είπε ο κ. Μητσο-
τάκης, αλλά πραγµατικά από αυτό το µέρος της υπερφορολόγη-
σης από τους ιδιώτες και τις επιχειρήσεις, µε την οποία στραγγί-
ξατε την ελληνική οικονοµία, θα µπορούσε να γυρίσει πίσω, για
να υπάρξει πρόσθετη ενίσχυση στην παραγωγική διαδικασία. Δεν
το κάνατε; Το κάνατε, γιατί κάνατε τη µονοµερή ενέργεια του Δε-
κεµβρίου, την οποία µετά µε δάκρυα στα µάτια προσπαθούσατε
να πάρετε πίσω.

Εκεί όµως που πραγµατικά θα µου επιτρέψετε να σας πω ότι
βάλατε ένα πολιτικό αυτογκόλ, είναι στα εργασιακά θέµατα. Γιατί
µιλήσατε για τις ευέλικτες µορφές εργασίας, ότι είναι δικό µας
ιδεολόγηµα. Λέτε ότι είναι δικό µας ιδεολόγηµα, αλλά είναι δυ-
στυχώς δική σας πολιτική και πρακτική. Γιατί αυτό; Γιατί επί των
δικών σας ηµερών, κύριε Υπουργέ, πρώτη φορά µε βάση τα στοι-
χεία της «ΕΡΓΑΝΗΣ» έξι στους δέκα αυτή τη στιγµή εργαζόµενοι
είναι µε ευέλικτες µορφές εργασίας. 

Αλλά πρέπει να θυµίσω και στο Σώµα, γιατί ξέρετε καµµιά
φορά έχουµε κοντή µνήµη, τι υποσχόταν προεκλογικά ο ΣΥΡΙΖΑ
για τα εργασιακά θέµατα. Έλεγε, για παράδειγµα, επαναφορά
πλήρως της εθνικής συλλογικής εργασιακής σύµβασης, που θα
αποφασίζει για τον κατώτατο µισθό. Έλεγε για κατώτατο µισθό
ύψους 751 ευρώ, έλεγε για διπλασιασµό του επιδόµατος ανερ-
γίας σε όλους τους ανέργους, έλεγε για απαγόρευση των απο-
λύσεων και επαναφορά του βέτο στον Υπουργό. Κατάργηση των
ευέλικτων µορφών απασχόλησης, διατήρηση συνδικαλιστικού
νόµου, άµεση επαναφορά των κρατικών συµβάσεων, κατάργηση
της ζούγκλας και του εργασιακού µεσαίωνα. Αυτό είναι βάσει του
δικού σας προγράµµατος. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ)

Τι κάνατε επί δυόµισι χρόνια; Γιατί αναφερθήκατε εσείς στα
εργασιακά. Δραµατική µείωση των µισθών των εργαζοµένων
µέσα από εξοντωτικούς φόρους και αύξηση εισφορών -εξ ου και
το πρωτογενές πλεόνασµα τόσο µεγάλο-, απώλεια διακοσίων χι-
λιάδων θέσεων εργασίας. Μάλιστα επειδή επιχαίρετε για τη µεί-
ωση της ανεργίας, το 2016 η ανεργία έκλεισε στο 23,5%. Βάσει
του προγράµµατος, αν δεν είχατε κάνει αυτή την καταστροφική
διετία της δικής σας διακυβέρνησης, όχι µε δικά µας στοιχεία,
αλλά µε της EUROSTAT τα στοιχεία, θα ήταν στο 19,5% µε όλες
τις προβλέψεις. Όπως σας είπα και προηγουµένως, απόλυτη κυ-
ριαρχία για πρώτη φορά στις ευέλικτες µορφές απασχόλησης. 

Βεβαίως, δυστυχώς µε βάση τις δικές σας πολιτικές, εξανεµί-
στηκε πλήρως ο ρυθµός αποκλιµάκωσης της ανεργίας. Συγκε-
κριµένα, από το τέταρτο τρίµηνο του 2016 η ανεργία αυξήθηκε
κατά µία µονάδα, από το 22,6% στο 23,6%. 

Επαναφέρετε βεβαίως το αναχρονιστικό «βέτο» του Υπουρ-
γού, που ήταν υπεύθυνο για χιλιάδες απολύσεις και µάλιστα επι-
καλείστε ως τεράστια επιτυχία της Κυβέρνησης την επαναφορά
των κλαδικών συµβάσεων, όµως δεν λέτε την αλήθεια στον ελ-
ληνικό λαό και αυτό γιατί ήταν ήδη νοµοθετηµένο. Σας λέω συγ-

κεκριµένα για το άρθρο 37 του ν.4024/2011, του οποίου δυστυ-
χώς η εφαρµογή απετράπη λόγω των δικών σας πολιτικών την
τελευταία διετία. Άρα, προτού να κουνάτε το δάχτυλο για τα ερ-
γασιακά θέµατα, δείτε τι είχατε πει, τι κάνατε ως Κυβέρνηση και
µετά ελάτε εδώ πέρα, για να τα βάλουµε κάτω και να δούµε τε-
λικά ποιο είναι το ισοζύγιο.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε τον κ.

Κεφαλογιάννη.
Ο Υπουργός κ. Κόκκαλης έχει τον λόγο για πέντε λεπτά.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα αναφερθώ στην προηγού-

µενη κόντρα, όσον αφορά τον χρόνο. Νοµίζω ότι δεν έχει τόση
σηµασία ο χρόνος του οµιλητή, όσο το τι λέει. Έχω πει επανει-
ληµµένως και εδώ σ’ αυτή την Αίθουσα ότι ο καθένας µπορεί να
λέει ό,τι θέλει και όπως το θέλει, όµως αυτοί που µας παρακο-
λουθούν έχουν νοηµοσύνη και ειδικά οι Έλληνες αγρότες. 

Θα µου επιτρέψετε, στον λίγο αυτόν χρόνο που αποµένει για
να κλείσω τη διαδικασία της επίκαιρης επερώτησης των Βουλευ-
τών της Νέας Δηµοκρατίας, να αναφερθώ σε κάποια συγκεκρι-
µένα πράγµατα, τα οποία οφείλω να αντικρούσω. 

Πρώτον, ανέφερε ένας επερωτών Βουλευτής ότι τα καφενεία
πλέον είναι άδεια στα χωριά, ότι είναι έρηµα τα καφενεία. 

Τα καφενεία φέτος ερήµωσαν; Τα καφενεία, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, άρχισαν να ερηµώνουν από το 2009. Στα καφενεία
εσείς φροντίσατε –µαζί µε το ΠΑΣΟΚ- µόνο να βάλετε χρώµα
µπλε και πράσινο, χωρίς να τους δώσετε ζωντάνια.

Δεν θέλω να ασχολούµαι µε το παρελθόν, αλλά αναγκαστικά
η κουβέντα πάει και εκεί, γιατί εσείς οι ίδιοι προκαλείτε στην κυ-
ριολεξία την τύχη σας. Υπηρετήσατε πολιτικές οι οποίες είχαν να
κάνουν µε τον αγρότη όχι παραγωγό. Υπηρετήσατε πολιτικές του
εύκολου δανεισµού. Υπηρετήσατε πολιτικές σπατάλης. Υπηρε-
τήσατε πολιτικές που ήταν κόντρα στον πρωτογενή τοµέα, µε
ανυπαρξία πραγµατικού σχεδίου παραγωγικής ανασυγκρότη-
σης. 

Να σας θυµίσω την Ελληνική Βιοµηχανία Ζάχαρης; Όσο για
τους τευτλοπαραγωγούς όλης της χώρας, αναφέρθηκε αυτό
από έναν οµιλητή και µάλιστα µε φωνές νοµίζουν κάποιοι ότι όσο
περισσότερο φωνάζουν, τόσο περισσότερο θα νοµίζουν ότι
έχουν και δίκιο. Ανέφερε κάποιος –νοµίζω η κ. Αραµπατζή, χωρίς
να θέλω να είναι ονοµαστική η αναφορά- προκαταβολή φόρου,
ασφαλιστικό, φορολογικό. Η προκαταβολή φόρου µε ποιον νόµο
θεσπίστηκε; Με το ν.4179/2013. Είναι έτσι ή δεν είναι;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Στο 100%;
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ: Γιατί δεν τον αλλάξατε; 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Το 2016 µε τον ν.4386/2016 τι προβλέπεται για
τους κατ’ επάγγελµα αγρότες; Έκπτωση από 1.900 ευρώ έως
2.100 ευρώ, χωρίς δικαιολογητικά. Αυτό είναι το φορολογικό για
τους αγρότες; Να φωνάζουµε, να ουρλιάζουµε, να κοιτάµε τον
Αποστόλου, τον Τσιρώνη και να λέµε «τι κάνατε, φορολογικό,
ασφαλιστικό»; Σας λέω µε νόµο συγκεκριµένο: έκπτωση φόρου.
Η προκαταβολή πότε ήταν; 

Να θυµίσω, επειδή λέτε για τον πρωτογενή τοµέα, τι ψήφισαν
οι συνάδελφοί σας στην Ευρωβουλή για τη φέτα -να το θυµίσω;-
, η οποία φέτα πρέπει επιτέλους να γίνει εθνική υπόθεση και ένα
ενιαίο µέτωπο; 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Υπεγράφη από τον κ. Τσίπρα…
ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Τα υπέγραψε…

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Να θυµίσω ότι υπηρετήσατε πολιτικές οι οποίες
δεν προστάτευσαν τον Έλληνα αγρότη - δανειολήπτη; Να θυ-
µίσω ότι επί των ηµερών σας και επί των ηµερών του ΠΑΣΟΚ γι-
γαντώθηκε αυτός ο υπέρογκος δανεισµός µε τον παράνοµο
ανατοκισµό; 

Τι κάνατε από το 2010 έως τώρα; Ποιο είναι το νοµοσχέδιο το
οποίο φέρατε για να διευκολύνετε, τουλάχιστον, τους Έλληνες
αγρότες; Ποιο είναι το νοµοσχέδιο; Τι κάνατε για τον πρωτογενή
τοµέα; Έρχεστε τώρα και λέτε για το Πρόγραµµα Αγροτικής
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Ανάπτυξης. Κατ’ αρχάς, η πρώτη αντίφαση: Αφ’ ενός λέτε ότι «θα
είναι εµπροσθοβαρές, δεν θα µείνει ούτε ευρώ» -αφ’ ενός το λέτε
αυτό- και την ίδια ώρα, ο ίδιος οµιλητής ή κάποιος άλλος λέει ότι
δεν θα απορροφηθούν πόροι. Διαλέξτε. Ή το ένα ή το άλλο. Αφ’
ενός µάς κατηγορείτε ότι είναι εµπροσθοβαρές το πρόγραµµα,
δεν θα µείνει ούτε ευρώ και αφ’ ετέρου δεν θα απορροφηθούν
οι πόροι. 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Δεν είπαµε «εµπροσθοβαρές». Δια-
στρέφετε τα νοήµατα. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το Υπουργείο
Αγροτικής Ανάπτυξης, αφ’ ενός διαχειρίζεται τα καθηµερινά προ-
βλήµατα των αγροτών. Το να πούµε ότι φροντίσαµε να βάλουµε
σε µια τάξη τις πληρωµές είναι, ούτως ή άλλως, αυτονόητο.

Από την άλλη, όµως, θέσαµε σε δηµόσια διαβούλευση την πρ-
όταση, που πρέπει να συνδιαµορφώσει η χώρα µας µαζί µε τους
Έλληνες αγρότες, στην Κοινή Αγροτική Πολιτική. Ποιο µοντέλο
αγροτικής πολιτικής θέλουµε; Ποιον οδικό χάρτη παραγωγής;
Κάτι το οποίο απουσίαζε από τις δικές σας πολιτικές και ειδικά
από τη διακυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ τα τελευταία είκοσι χρόνια. 

Αυτό ήταν το σχέδιό σας για την ελληνική γεωργία; Είπατε
ποτέ στους Έλληνες αγρότες τι σηµαίνει Κοινή Αγροτική Πολι-
τική; Ελάτε να συνδιαµορφώσουµε τι µοντέλο αγροτικής παρα-
γωγής θέλουµε. Το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης προ µηνός
έθεσε σε δηµόσια διαβούλευση και µαζί µε όλα τα κόµµατα να
συνδιαµορφωθεί η πρότασή µας για το µέλλον της ελληνικής
αγροτιάς. 

Νοµίζω ότι η επίκαιρη επερώτηση της Νέας Δηµοκρατίας είναι
εντελώς προσχηµατική, ειδικά για το Πρόγραµµα Αγροτικής Ανά-
πτυξης. Τα είπε και ο κ. Αποστόλου, τα είπε και ο κ. Τσιρώνης και
αποδεικνύεται µε νούµερα αυτό. Εγώ θα σταθώ µόνο σε τούτο,
στα σχέδια βελτίωσης. 

Λέτε κάποια στιγµή ότι τα σχέδια βελτίωσης δεν προχωράνε.
Όταν από το 2007 πέρασαν τέσσερα χρόνια και προκηρύχθηκε
το µέτρο τέσσερα χρόνια µετά, είναι θράσος να λέτε ότι καθυ-
στέρησαν δύο µήνες συγκεκριµένα µέτρα. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ για την ανοχή.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τυπικά, σύµφωνα µε τον Κανο-

νισµό, ολοκληρώθηκε η διαδικασία της συζήτησης. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο

για ένα λεπτό;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, δικαιούµαι και

τριτολογίας…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Μισό λεπτό, κύριε

Στύλιο και κύριε Κεφαλογιάννη. Αφήστε µε να διευθύνω.
Ο κ. Αποστόλου έχει ζητήσει να παρέµβει. Νοµίζω ότι επειδή

είµαστε στο τέλος, τώρα, δεν χρειάζεται να µείνουµε µε πολύ µε-
γάλη αυστηρότητα στα τυπικά, αλλά να µην ανοίξουµε και διά-
λογο. 

Λοιπόν, ο κύριος Υπουργός θέλει να παρέµβει. Ως επερωτών,
κύριε Κεφαλογιάννη, έχετε κι εσείς τυπικά τη δυνατότητα και το
δικαίωµα να κλείσετε µε ένα τρίλεπτο. Θα ήθελα, λοιπόν, να πα-
ρακαλέσω, χωρίς άλλες παρεµβάσεις, τον κύριο Υπουργό να πα-
ρέµβει και να δώσει τις απαντήσεις και ύστερα ο κ. Κεφαλο-
γιάννης, µε βάση τον Κανονισµό, ως επερωτών, κλείνει τη διαδι-
κασία µε ένα τρίλεπτο. Ας µη µείνουµε πολύ αυστηρά στον χρό-
νο, αλλά ας συνεννοηθούµε, έτσι, µε αγαθές προθέσεις. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
Ευχαριστώ.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Θα µιλήσω για δύο λεπτά. Κανένα πρόβληµα.
Αγαπητοί συνάδελφοι επερωτώντες, σίγουρα ο ελληνικός λα-

ός, ειδικά ο αγροτικός χώρος που µας άκουσε, αντιλήφθηκε ότι
δεν είµαστε όλοι το ίδιο.

Δεν είµαστε όλοι το ίδιο, όχι µόνο στην προσπάθεια που κά-
νουµε και στην ειλικρίνεια µε την οποία προσεγγίζουµε τον αγρο-
τικό χώρο, αλλά κυρίως και στην αποτελεσµατικότητά µας. 

Θέλω να σας υπενθυµίσω ότι το µεγαλύτερο πρόβληµα που
είχε ο αγροτικός χώρος τουλάχιστον για τέσσερα, πέντε συνεχή

χρόνια ήταν 315 εκατοµµύρια ευρώ κάθε χρόνο πρόστιµα, εξαι-
τίας της κακής διαχείρισης του µεγάλου ζητήµατος των βοσκο-
τόπων. Ήδη, λοιπόν, αυτό ολοκλήρωσε –µαζί και µε τα άλλα πρό-
στιµα εξαιτίας της κακής διαχείρισης των ενισχύσεων- πάνω από
1,7 δισεκατοµµύριο ευρώ. 

Την ίδια ώρα, λοιπόν, υπήρξε και ένα άλλο τεράστιο πρό-
βληµα, το 1,3 δισεκατοµµύριο ευρώ ανακτήσεις, εξαιτίας αυτών
των τακτικών τύπου Χατζηδάκη –και το ξέρετε όλοι. Είναι ένα τε-
ράστιο πρόβληµα αυτό. Έχουν ζητήσει, ιδιαίτερα στο κοµµάτι
που αφορά τους συνεταιρισµούς, ανακτήσεις 550 εκατοµµυρίων
ευρώ. Από πού και πώς θα τα ανακτήσουµε; 

Αυτό ξέρετε τι χρειάζεται; Χρειάζεται κυρίως µια αντιµετώπιση
µε πειθώ, πράγµα που προσπαθούµε να κάνουµε απέναντι στην
Ευρωπαϊκή Επιτροπή, για να αποµειώσουµε όσο γίνεται τα συγ-
κεκριµένα πρόστιµα. Δεν είµαστε ίδιοι, λοιπόν. Εµείς σε αυτή τη
διαδικασία δίνουµε µάχες. Πραγµατικά εκπλήσσοµαι, γιατί ιδιαί-
τερα το κόµµα της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, που έχει τερά-
στιες ευθύνες για όλα αυτά που προανέφερα, εφαρµόζει τακτι-
κές του τύπου «εσείς τα κάνατε, εσείς θα τα πληρώσετε». Ο αγ-
ροτικός κόσµος θα τα πληρώσει. Εκεί, λοιπόν, οφείλουµε να προ-
σεγγίζουµε τα ζητήµατα µε µια συναίνεση. 

Αυτή την ώρα ο αγροτικός χώρος έχει 6 δισεκατοµµύρια οφει-
λές. Πάνω από 4 δισεκατοµµύρια είναι ληξιπρόθεσµα. Πείτε µου,
πείτε και εσείς την πρότασή σας, τι θα κάνουµε, πώς θα το αντι-
µετωπίσουµε.

Άρα, λοιπόν, η αγωνία µας έχει σχέση µε το µέλλον, δεν έχει
σχέση µε τακτικίστικες κοµµατικές και τακτικές οι οποίες λασπο-
λογία φέρνουν και ζηµιά κάνουν στον αγροτικό χώρο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε
Υπουργέ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα τρεις µαθητές και µαθήτριες και επτά
εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 2ο Δηµοτικό Σχολείο Πολυ-
κάστρου Κιλκίς και από το Δηµοτικό Σχολείο Καρδαµύλων Χίου.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
Παιδιά, ήρθατε στο τέλος της διαδικασίας. Σε λίγο θα τελει-

ώσουµε, αλλά δεν πειράζει, έστω και για λίγο θα δείτε πώς εξε-
λίσσεται η διαδικασία.

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Κύριε Στύλιο, έχετε ζητήσει τον λόγο για ένα λεπτό. Ξέρετε ότι

είναι εκτός Κανονισµού. Δεν θα ήθελα να σας στερήσω αυτή τη
δυνατότητα. Θα ήθελα να σκεφτείτε, όµως, ότι πρέπει να είναι
µόνο για ένα λεπτό, γιατί ακολουθεί ο συνάδελφός σας και ό,τι
είναι να πει, θα το πει. 

Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Θα χρειαστώ λιγότερο από ένα λεπτό,

κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα να αποκαταστήσω την αλήθεια και να καταγραφεί

και στα Πρακτικά ότι έκανα χρήση της δευτερολογίας, αλλά
υπήρξε και διακοπή από το Προεδρείο, οπότε όλος ο χρόνος δεν
µου προσµετράται αποκλειστικά, δεν είναι αποκλειστικά δικός
µου χρόνος.

Θέλω, όµως, για προσωπικούς λόγους να αναφερθώ στο εξής.
Ήµουν µέλος του προηγούµενου Υπουργικού Συµβουλίου, της
κυβέρνησης του κ. Σαµαρά. Τον Οκτώβριο του 2014 στο Υπουρ-
γικό Συµβούλιο και τον Δεκέµβριο του 2014 σε συνέδριο µε τους
περιφερειάρχες ανακοινώθηκε από την προηγούµενη κυβέρνηση
το Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης για την περίοδο 2014 -
2020 και εκεί επίσηµα, στα θεσµοθετηµένα όργανα, στον υψηλό-
τερο βαθµό, όπως είναι το Υπουργικό Συµβούλιο, υπήρξε η ανα-
κοίνωση ότι το 1/3 του Προγράµµατος Αγροτικής Ανάπτυξης,
δηλαδή ένα ποσό της τάξης του 1,8 δισεκατοµµυρίου ευρώ, θα
δοθεί για να το διαχειριστούν οι ελληνικές περιφέρειες σήµερα.
Η Κυβέρνηση καθυστέρησε και αυτή η απόφαση υλοποιήθηκε
τον Οκτώβριο του 2016, κοντά δύο χρόνια µετά, µε πολλές άλλες
παλινωδίες. 

Δεν είναι, όµως, η καθυστέρηση το µεγαλύτερο πρόβληµα. Το
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µεγαλύτερο πρόβληµα είναι ότι τα ποσά που δίνονται από 1,8 δι-
σεκατοµµύριο είναι 1,2 δισεκατοµµύριο. Το είπα στην πρωτολο-
γία µου. Γιατί είναι 1,2 δισεκατοµµύριο; Διότι 900 εκατοµµύρια
από το προηγούµενο πρόγραµµα δεν απορροφήθηκαν, κύριε
Πρόεδρε. Αυτά τα χρήµατα τα έχουµε στερηθεί και, αν τα υπο-
λογίσουµε σε µόχλευση και σε κίνηση, υπολογίστε πόσα λεφτά
θα µπορούσε να έχει εισπράξει το ελληνικό δηµόσιο.

Θα ήθελα να πω και κάτι τελευταίο. Για πρώτη φορά τότε θε-
σµοθετήθηκαν στο Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης 500 εκα-
τοµµύρια ευρώ για την αποζηµίωση, που τόσο πολύ µεγάλη
ανάγκη την έχουν οι ορεινές και µειονεκτικές περιοχές της
χώρας µας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Κύριε Κεφαλογιάννη, στους τελευταίους οµιλητές δεν βάζω
καν χρόνο. Εµπιστεύοµαι καλοπίστως ότι δεν θα καθυστερήσετε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Θα είµαι πολύ σύντοµος.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ πάρα

πολύ.
Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Θα ξεκινήσω µε την τελευταία

φράση του κυρίου Υπουργού, ο οποίος είπε να αφήσουµε τους
τακτικισµούς.

Τώρα εδώ πραγµατικά, να το πούµε και λαϊκά, κοιτάξτε ποιος
µιλάει. Δεν αναφέροµαι προσωπικά στον κύριο Υπουργό, αλλά
στη Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ, το κόµµα του ΣΥΡΙΖΑ, το οποίο µας έχει
συνηθίσει όλα τα χρόνια και ως αντιπολίτευση και ως Κυβέρνηση
µόνο σε τακτικισµούς, εις βάρος βεβαίως και της οικονοµίας και
της πολιτικής ζωής και της κοινωνίας.

Άκουσα µε πολύ µεγάλη προσοχή -γιατί κλείνει τώρα η συζή-
τηση και πρέπει να κάνουµε και έναν απολογισµό της συζήτη-
σης- και τον κύριο Υπουργό, αλλά κυρίως τον κ. Τσιρώνη και τον
κ. Κόκκαλη να µας αναλύουν τι δεν έγινε τα προηγούµενα χρόνια,
να κάνουν πάλι αντιπολίτευση στην αντιπολίτευση και να µην
αναφέρονται συγκεκριµένα τι έγινε επί των δικών τους ηµερών.

Γιατί, ξέρετε, ο σκοπός του κοινοβουλευτικού ελέγχου, της
επίκαιρης επερώτησης είναι η Αντιπολίτευση να ρωτάει για τα
έργα της Κυβέρνησης. Θέλετε να κάνετε σύγκριση και µε το πα-
ρελθόν; Καλώς να την κάνετε. Δεν ακούσαµε, όµως, πραγµατικά
λέξη και από τον κ. Τσιρώνη -αναφέροµαι προσωπικά- και από
τον κ. Κόκκαλη –εντάξει, ο κ. Αποστόλου ανέφερε κάποια πράγ-
µατα- για το τι έγινε στο δικό τους χαρτοφυλάκιο αυτούς τους
µήνες, αυτά τα χρόνια, επί διακυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ και Ανεξαρ-
τήτων Ελλήνων.

Θα µου επιτρέψετε, επίσης, να αναφερθώ, και θα κλείσω µε
αυτό, κύριε Πρόεδρε, σε δύο αναληθείς αναφορές που έγιναν
από τον κ. Κόκκαλη για τη φορολογία των αγροτών. Ανέλυσα µε
πολύ µεγάλη λεπτοµέρεια στην πρωτοµιλία µου την επιβάρυνση
που έχουν οι Έλληνες αγρότες και κτηνοτρόφοι, λόγω της δια-
κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ και Ανεξαρτήτων Ελλήνων. 

Αυτό που δεν λέει ο κ. Κόκκαλης είναι ότι επί της Κυβέρνησης
ΣΥΡΙΖΑ και Ανεξαρτήτων Ελλήνων είχε προκαταβολή 100%
φόρου για τον Έλληνα κτηνοτρόφο, τον Έλληνα αγρότη. Αν ήθε-
λαν να αλλάξουν την προκαταβολή, την πλειοψηφία την έχουν
και θα µπορούσαν να το φέρουν. Άρα τους λεονταρισµούς ότι
την προκαταβολή τη φέρατε εσείς, που ήταν στο 50% κι έγινε
100% επί των δικών σας ηµερών και δεν την αλλάξατε, να τους

αφήσετε για αλλού. 
Θα κλείσω µε το θέµα της φέτας, µε µια πολύ σύντοµη ανα-

φορά. Το θέµα της φέτας στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο έχει πάει
µε την υπογραφή του κ. Τσίπρα και του κ. Καµµένου, αλλιώς δεν
θα ήταν στη συζήτηση. Άρα όλα αυτά, το τι έγινε µε την ψηφο-
φορία εκεί και τι ψήφισε η κάθε Κοινοβουλευτική Οµάδα, επίσης
να το αφήσουν στην άκρη. Αν δεν ήθελε η ελληνική Κυβέρνηση
να µην έχει πάει το θέµα στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο, δεν θα
είχε πάει. Σηµαίνει, λοιπόν, ότι ο κ. Τσίπρας και ο κ. Καµµένος α-
ποδέχονται τη συγκεκριµένη πολιτική και από εκεί και πέρα να
αφήσουν το συγκεκριµένο θέµα. Πρέπει να υπάρχει µια σοβαρή
συζήτηση, αλλά να ξέρει ο καθένας ποιες είναι οι ευθύνες του
σε αυτή την Αίθουσα. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ, τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Υπουργέ, περί

του θέµατος της φέτας; 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Ένα λεπτό, µόνο κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Έχετε τριάντα δευτε-

ρόλεπτα, γιατί θα ανοίξουµε το βαρέλι µετά. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Αγαπητέ συνάδελφε, το θέµα της φέτας έκλεισε
στην Οτάβα, όταν υπήρχε το Συµβούλιο Κορυφής και συµµετείχε
ο τότε Έλληνας Πρωθυπουργός κ. Σαµαράς, ο κ. Μπαρόζο από
την Ευρωπαϊκή Επιτροπή και ο Καναδός Πρωθυπουργός. Αυτό
που απάντησε σε εµένα η Μάλµστροµ, η Επίτροπος Εµπορίου
αργότερα, όταν «σηκώσαµε» πολύ το θέµα της φέτας ήταν ότι
συµφωνίες που γίνονται σε επίπεδο Αρχηγών κρατών δεν ξανα-
συζητούνται. 

Όµως, εµείς τι κάναµε; Εµείς στη συγκεκριµένη περίπτωση,
επειδή αντιδρούσαµε διαρκώς, καταφέραµε να ενσωµατωθεί στη
συµφωνία µια δέσµευση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής ότι, εντός
του µεταβατικού χρόνου εφαρµογής της συµφωνίας, θα διασφα-
λιστεί η πλήρης προστασία της φέτας. Δηλαδή δεν θα χρησιµο-
ποιείται ο όρος «φέτα» στα λευκά τυριά του Καναδά µετά τον
µεταβατικό χρόνο. Αυτό είναι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε Υ-
πουργέ. 

Κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της υπ’ αριθµόν
19/16/24-4-2017 επίκαιρης επερώτησης, σχετικά µε την άνευ
προηγουµένου καθυστέρηση στην αξιοποίηση του Προγράµµα-
τος Αγροτικής Ανάπτυξης ΠΑΑ 2014-2020 και του συνόλου των
χρηµατοδοτικών εργαλείων της ΕΕ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-
σουµε τη συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 15.03’ λύεται η συνεδρίαση για την προσεχή
Δευτέρα 8 Μαΐου 2017 και ώρα 17.00’, µε αντικείµενο εργασιών
του Σώµατος κοινοβουλευτικό έλεγχο: α) συζήτηση επικαίρων
ερωτήσεων και β) συζήτηση της υπ’ αριθµόν 18/15/5-4-2017 επί-
καιρης επερώτησης, σύµφωνα µε την ηµερήσια διάταξη που έχει
διανεµηθεί.
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